
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 12278
2. 'Αδεια απουσίας του Βουλευτή κ. Π. Καµµένου, σελ. 12211
3. Αναφορά στην πολιτική κατάσταση της χώρας και στα επεισόδια

που σηµειώθηκαν κατά τις χθεσινές απεργιακές κινητοποιήσεις, σελ.
12196, 12198, 12210, 12211, 12215, 12216, 12221, 12222, 12223,
12226, 12227, 12231, 12232, 12233, 12234, 12235, 12236, 12237,
12238, 12242, 12244, 12245

4. Ανακοινώνεται επιστολή του Βουλευτή Κιλκίς του Πανελληνίου
Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Γ. Φλωρίδη, προς τον Πρόεδρο της Βου-
λής κ. Φ. Πετσάλνικο, µε την οποία παραιτείται από το βουλευτικό
του αξίωµα, σελ. 12218-12220

5. Δήλωση του Βουλευτή κ. Ε. Νασιώκα ότι υποβάλλει την παραί-
τησή του από τη Βουλευτική  Έδρα, σελ. 12227

6. Αναφορά στη δήλωση παραίτησης του Βουλευτή κ. Ε. Νασιώκα,
σελ. 12227, 12228,, 12231, 12232

7. Ανακοινώνεται επιστολή του Βουλευτή Λάρισας του Πανελλη-
νίου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Ε. Νασιώκα, προς τον Πρόεδρο της
Βουλής κ. Φ. Πετσάλνικο, µε την οποία παραιτείται από το βουλευτικό
του αξίωµα, σελ. 12249-12250

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Κατάθεση αναφορών, σελ. 12159-12161
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ. 12161-

12188
3. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τα πρόσθετα φο-

ρολογικά βάρη από την τακτοποίηση των ηµιυπαίθριων χώρων, σελ.
12189

β) Προς την Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής
Αλλαγής, σχετικά µε τις λατοµικές επιχειρήσεις της Καρυστίας Ευ-
βοίας, σελ. 12190

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Συζήτηση επί των άρθρων και των τροπολογιών και ψήφιση στο

σύνολο του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης: "Δωρεά και µεταµόσχευση οργάνων και άλλες διατά-
ξεις", σελ. 12193-12252

2. Κατάθεση σχεδίων νόµων:
α) Οι Υπουργοί Εθνικής  Άµυνας, Εξωτερικών, Οικονοµικών, Προ-

στασίας του Πολίτη και Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δι-
καιωµάτων, κατέθεσαν σχέδιο νόµου: "Κύρωση της Τεχνικής
Διευθέτησης µεταξύ του Υπουργείου Εθνικής  Άµυνας της Ελληνικής
Δηµοκρατίας και του Υπουργείου  Άµυνας της Ιταλικής Δηµοκρατίας
σχετικά µε την εφαρµογή του Μνηµονίου Κατανόησης µεταξύ της Κυ-
βέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Ιτα-
λικής Δηµοκρατίας που αφορά στη συνεργασία του Υπουργείου
Άµυνας της Ιταλικής Δηµοκρατίας µε το Πολυεθνικό Συντονιστικό Κέ-
ντρο Στρατηγικών Θαλασσίων Μεταφορών της Αθήνας (ΠΟΣΚΕ-
ΣΘΑΜ-AMSCC)", σελ. 12226

β) Ο Υπουργός Οικονοµικών κατέθεσε σχέδιο νόµου: "Κύρωση
Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου "Διενέργεια Απογραφής Πληθυ-
σµού-Κατοικιών"", σελ. 12243

γ) Οι Υπουργοί Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, Εσωτερικών,
Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης, Οικονοµικών, Οι-
κονοµίας, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας, Δικαιοσύνης, Διαφά-
νειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, Θαλασσίων Υποθέσεων, Νήσων
και Αλιείας, Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και ο Αναπληρωτής
Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, κατέθεσαν σχέδιο
νόµου: "Αναµόρφωση του Σώµατος Επιθεώρησης Εργασίας, Ρυθµί-
σεις θεµάτων Κοινωνικής Ασφάλισης και άλλες διατάξεις", σελ. 12247

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί της αναφοράς στην πολιτική κατάσταση της χώρας:
ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ Β. , σελ. 12226, 12227
ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ Ε. , σελ. 12223
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 12221

ΔΡΙΤΣΑΣ Θ. , σελ. 12234
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Α. , σελ. 12231
ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ Γ. , σελ. 12244
ΚΑΣΣΑΡΑΣ Γ., σελ. 12221
ΚΙΛΤΙΔΗΣ Κ. , σελ. 12215, 12216
ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ Π. , σελ. 12235
ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ Μ. , σελ. 12211, 12242
ΛΕΒΕΝΤΗΣ Α. , σελ. 12226
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 12222, 12233, 

12234, 12238, 
12245

ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 12232, 12236, 
12237

ΜΠΕΝΤΕΝΙΩΤΗΣ Ε. , σελ. 12234
ΝΑΣΙΩΚΑΣ  Έ. , σελ. 12227, 12232
ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ - ΠΑΠΑΔΑΚΗ Ο. , σελ. 12210, 12242
ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ Φ. , σελ. 12196, 12237
ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ Α. , σελ. 12233, 12234
ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ Ε. , σελ. 12236
ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ Μ. , σελ. 12216, 12235
ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ Σ. , σελ. 12233
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ Χ. , σελ. 12198
Β. Επί της δήλωσης παραίτησης του Βουλευτή κ. Ε. Νασιώκα:
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Α. , σελ. 12231
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 12228, 12231
ΜΠΕΝΤΕΝΙΩΤΗΣ Ε. , σελ. 12232
ΝΑΣΙΩΚΑΣ  Έ. , σελ. 12227, 12232
ΠΟΛΥΔΩΡΑΣ Β. , σελ. 12228
Γ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΚΟΥΣΕΛΑΣ Δ. , σελ. 12189, 12190
ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 12190, 12191
ΜΩΡΑΪΤΗΣ Α. , σελ. 12191, 12192
ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ Α. , σελ. 12189, 12190
Δ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υγείας και Κοινωνι-

κής Αλληλεγγύης:
ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ Β. , σελ. 12214, 12226
ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ Ε. , σελ. 12223
ΒΑΓΙΩΝΑΣ Γ. , σελ. 12216, 12243
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 12214, 12215
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 12222
ΚΑΣΣΑΡΑΣ Γ. , σελ. 12221
ΚΙΛΤΙΔΗΣ Κ. , σελ. 12214, 12216
ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ Π. , σελ. 12235, 12236, 

12237
ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ Δ. , σελ. 12212, 12214
ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ Μ. , σελ. 12211, 12212, 

12243
ΛΕΒΕΝΤΗΣ Α. , σελ. 12226
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 12197, 12198, 

12199, 12214, 
12215, 12222, 
12228, 12238, 
12247, 12248, 
12251

ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ. 12243, 12244, 
12247

ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ - ΠΑΠΑΔΑΚΗ Ο. , σελ. 12210, 12242
ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ Φ. , σελ. 12196
ΡΑΠΤΗ Ε. , σελ. 12197, 12198
ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ Α. , σελ. 12248, 12249
ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ Ε. , σελ. 12236
ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ Μ. , σελ. 12193, 12214, 

12216, 12223, 
12226, 12236, 
12237

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ Χ. , σελ. 12198,12237,12251

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’

Πέµπτη 16 Ιουνίου 2011
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ΙΓ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Β’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ’

Πέµπτη 16 Ιουνίου 2011

Αθήνα, σήµερα στις 16 Ιουνίου 2011, ηµέρα Πέµπτη και ώρα
09.40’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
της Ε’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΒΕΡΑΣ ΝΙΚΟΛΑΪΔΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα. 

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον κ. Αστέριο Ροντούλη,
Βουλευτή Λάρισας, τα ακόλουθα:  

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Εµπορικός και Εισαγωγικός Σύλλογος
Αιγίου αιτείται τη συνέχιση της λειτουργίας της Δηµόσιας Οικο-
νοµικής Υπηρεσίας Αιγίου.

2) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ  ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ  κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  η κ. Πετρούλα Κολοκoτρώνη  δια-
µαρτύρεται για την καθυστέρηση καταβολής αναδροµικού
ποσού που δικαιούται, βάσει  απόφασης του Διοικητικού Εφε-
τείου, από τον ΟΓΑ. 

3) Η Βουλευτής Ρεθύµνου κ. ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  η Πανελλήνια Οµοσπονδία Εστιατορικών
και Συναφών Επαγγελµάτων  εκφράζει την αντίθεσή της για την
πιθανή αύξηση του συντελεστή Φ.Π.Α. στο 23% στα καταστή-
µατα του κλάδου της.

4) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ  ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ  κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Χατζηαντωνίου Ηλίας ζητεί να
ενηµερωθεί σχετικά µε την πορεία αίτησής έγκρισης εγκατάστα-
σης φωτοβολταϊκού, ισχύος 378 kw στην περιοχή «Αγρίµα» Νε-
οχωρίου. 

5) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Βιάννου Νοµού Ηρα-
κλείου Κρήτης αιτείται να εφαρµοστεί το πρόγραµµα
δακοκτονίας χωρίς περικοπές.

6) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ  ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Γονέων και Κηδεµόνων
του 1ου Ειδικού Δηµοτικού Σχολείου Κωφών και Βαρήκοων Αθή-
νας αιτείται τη συνέχιση της λειτουργίας του εν λόγω σχολείου.

7) Η Βουλευτής Ρεθύµνου κ. ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  οι Υπάλληλοι των Ελληνικών Τουριστικών
Ακινήτων ΑΕ αιτούνται να ληφθούν σοβαρά υπ’ όψιν όλες οι πα-
ράµετροι σχετικά µε την αξιοποίηση της δηµόσιας τουριστικής
περιουσίας και το ρόλο που µπορεί να παίξει η ΕΤΑ  κ.λπ..

8) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ  ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Πανελλήνια Συνδικαλιστική
Οµοσπονδία Νοσηλευτικού Προσωπικού εκφράζει την αντίθεσή
της στην τροπολογία του Υπουργείου Υγείας που αφορά  την κα-
τάργηση των αδειών ακτινοπροστασίας-προφύλαξης σε εργαζό-
µενους στα ιατρικά τµήµατα ιοντιζουσών ακτινοβολιών.

9) Ο Βουλευτής Πιερίας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ  ΠΑΠΑΓΕΩΡΓΙΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Προϊστάµενος του Ταµείου
Υγείας Δηµοτικών-Κοινοτικών Υπαλλήλων Νοµού Πιερίας  και ο
Σύλλογος Δηµοτικών Υπαλλήλων Νοµού Πιερίας αιτούνται τη
στελέχωση µε επαρκές  προσωπικό  του γραφείου ΤΥΔΚΥ  Ν.Πιε-
ρίας.

10) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ  ΛΕΒΕΝΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία το Εργατοϋπαλληλικό Κέντρο
Ελευσίνας Δυτικής Αττικής  αιτείται την εξεύρεση βιώσιµης
λύσης που να εγγυάται τη συνέχιση της λειτουργίας των Ναυπη-
γείων Ελευσίνας διασφαλίζοντας ταυτόχρονα τις θέσεις απασχό-
λησης.

11) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ  ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Γονέων και Κηδεµό-
νων του 16ου Δηµοτικού Σχολείου Πατρών  εκφράζει τη
διαµαρτυρία του για το κτηριακό πρόβληµα που αντιµετωπίζει.

12) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ  ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  το Σωµατείο Εργαζοµένων στο
Καζίνο Ρίου  εκφράζει τις προτάσεις του για υπογραφή Συλλογι-
κής Σύµβασης Εργασίας.

13) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ  ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Μάνος Κακλαµάνος  αιτείται
να συζητηθούν στη Βουλή οι όροι της Σύµβασης Δανειακής Δι-
ευκόλυνσης.

14) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ  ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ  κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  ο Κυνηγετικός Σύλλογος Έδεσσας
διαµαρτύρεται για τη µη συµµετοχή της Κυνηγετικής Συνοµο-
σπονδίας Ελλάδος ση συγκρότηση οµάδας εργασίας του Υπουρ-
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γείου Περιβάλλοντος Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής 

15) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ  ΜΠΕΚΙΡΗΣ  κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά στο µπλοκάρισµα χιλίων
διακοσίων αιτήσεων πολιτών στην Πολεοδοµία εξαιτίας των όσων
ισχύουν για τη γη υψηλής παραγωγικότητας.

16) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ  ΜΠΕΚΙΡΗΣ  κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά στο γεγονός ότι, µετά τις
4 Απριλίου, τα διόδια που πληρώνουν οι διερχόµενοι οδηγοί στο
τµήµα Κορίνθου-Πατρών είναι ουσιαστικά παράνοµα βάσει σύµ-
βασης, καθώς τα έργα δεν ολοκληρώθηκαν στην προβλεπόµενη
προθεσµία των τριάντα δύο µηνών.

17) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ  ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ  κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Αντώνης Στεργίου  ζητεί ενηµέ-
ρωση σχετικά µε την ένταξη της µελέτης επενδυτικού σχεδίου
που υπέβαλε στο Υπουργείο Οικονοµικών, προκειµένου να εντα-
χθεί στις διατάξεις του αναπτυξιακού νόµου 3299/2004.

18) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Αρχανών-Αστερου-
σίων Νοµού Ηρακλείου αιτείται την εξεύρεση λύσης ώστε να
αποφευχθεί το ενδεχόµενο µη υλοποίησης του προγράµµατος
δακοκτονίας τη φετινή χρονιά.

19) Οι Βουλευτές, Α’ Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ και Β’
Αθηνών κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ  ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ κατέθεσαν ανα-
φορά µε την οποία  ο Πανελλήνιος Σύλλογος Καθηγητών Ιταλι-
κής γλώσσας και Φιλολογίας  εκφράζει τη διαµαρτυρία του για
την περιθωριοποίηση που υφίσταται η διδασκαλία της ιταλικής
γλώσσας στη σχολική εκπαίδευση.

20) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ  ΜΠΕΚΙΡΗΣ  κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στη δήλωση του πε-
ριφερειάρχη Κατσιφάρα ότι τρία χρόνια µετά τον καταστρεπτικό
σεισµό του Ιουνίου το 2008 για την Περιφέρεια Δυτικής Ελλάδας,
παραµένουν ανοιχτά και σε πλήρη εξέλιξη όλα τα µέτωπα διεκ-
δίκησης για την πλήρη αποκατάσταση όσων επλήγησαν.

21) Ο Βουλευτής Ιωαννίνων κ. ΣΤΑΥΡΟΣ  ΚΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  οι κάτοικοι Μετσόβου  ζητούν
ρύθµιση της τιµής πετρελαίου βάσει της γεωµορφολογίας κάθε
περιοχής. 

22) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ  ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Πρόεδρος του Συλλόγου Γο-
νέων Ειδικού Δηµοτικού Σχολείου Κωφών και Βαρήκοων Αθήνας
διαµαρτύρονται σχετικά µε την κατάργηση του 1ου Ειδικού Δη-
µοτικού Σχολείου Κωφών και Βαρήκοων Αθήνας. 

23) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο Δήµαρχος Αρχανών -Αστερουσίων
Νοµού Ηρακλείου αιτείται την αναθεώρηση του προγράµµατος
υλοποίησης της Δακοκτονίας.

24) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ  ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Γεώργιος Ματσούκας  κατα-
θέτει τις θέσεις του για την επικείµενη επιβολή έκτακτης
εισφοράς. 

25) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ  ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ  κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Εµπορικός και Εισαγωγικός
Σύλλογος Αιγίου  εκφράζει την αντίθεσή του µε την επικείµενη
κατάργηση της ΔΟΥ Αιγίου. 

26) Η Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕ-
ΜΠΕΡΓΚ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η  Πρόεδρος του Τµή-
µατος  Βιολογίας του Πανεπιστηµίου Κρήτης αιτείται την
αναβάθµιση της  διδασκαλίας της Βιολογίας  σε όλα τα επίπεδα
εκπαίδευσης των µαθητών.

27) Η Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕ-
ΜΠΕΡΓΚ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η Κίνηση Εκπαιδευτών
Δηµοσίων ΙΕΚ  καταγγέλλει ότι παραµένουν απλήρωτοι εδώ και
τριανταπέντε µήνες.

28) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ  ΜΠΕΚΙΡΗΣ  κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στη διαχείριση των
απορριµµάτων στο Νοµό Αχαϊας.   

29) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ  ΜΠΕΚΙΡΗΣ  κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην πιστοποίηση
των µεθόδων διαχείρισης των απορριµµάτων στην Αιγιαλεία από
αµερικανική εταιρεία. 

30) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ  ΜΠΕΚΙΡΗΣ  κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην αναποτελεσµα-
τικότητα του σχεδίου εξυγίανσης της ΤΡΑΙΝΟΣΕ. 

31) Η Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕ-
ΜΠΕΡΓΚ κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η Εθνική Συνοµοσπον-
δία Ατόµων µε Αναπηρία αιτείται την εξαίρεση των ατόµων µε
αναπηρία και των οικογενειών τους από τα µέτρα δηµοσιονοµι-
κής πολιτικής του Μεσοπρόθεσµου Προγράµµατος, καθώς και
την ύπαρξη Σχεδίου συντονισµένων υποστηρικτικών µέτρων και
πολιτικών για τα άτοµα αυτά.

32) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΚΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο Σύνδεσµος Εθελοντών Αγριάς Βόλου
διαµαρτύρεται για την έλλειψη ιατρού στο ΚΑΠΗ Αγριάς.

33) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ  ΜΠΕΚΙΡΗΣ  κατέθεσε δη-
µοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στον κίνδυνο χρεω-
κοπίας του ΙΚΑ.

34) Οι Βουλευτές, Α’ Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ και Β’
Αθηνών κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ  ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ κατέθεσαν ανα-
φορά µε την οποία  ο Σύλλογος Γονέων και Κηδεµόνων του 1ου
Ειδικού Σχολείου Κωφών & Βαρήκοων Αθήνας αιτείται τη συνέ-
χιση λειτουργίας του σχολείου.

35) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ  ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Πτυχιούχων Εργο-
ληπτών Δηµοσίων Έργων Ηρακλείου  καταθέτει την αναγκαιό-
τητα για µικρά και µεσαία έργα στην Περιφέρεια. 

36) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ  ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Πρόεδρος του Τοπικού Συµ-
βουλίου Δαφνών Δήµου Ηρακλείου ζητά τη λήψη µέτρων λόγω
επικινδυνότητας στη διασταύρωση του Εθνικού δικτύου Ηρα-
κλείου Μοιρών προς Δαφνές (Σταυρακιανή Καµάρα) για την πρό-
ληψη των ατυχηµάτων.

37) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ  ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η Πανελλήνια Οµοσπονδία Συµ-
βασιούχων Πυροσβεστών Πυρόσβεσης Διάσωσης ζητά την υλο-
ποίηση του ν. 3938/2011 για την εργασιακή αποκατάσταση των
συµβασιούχων πυροσβεστών κ.α. 

38) Ο Βουλευτής Β’ Πειραιώς κ. ΓΡΗΓΟΡΗΣ ΝΙΩΤΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο Πανελλήνιος Σύλλογος Καθηγητών
Γαλλικής Γλώσσας και Φιλολογίας Αποφοίτων Πανεπιστηµίου, ο
Σύνδεσµος Καθηγητών Γαλλικής Γλώσσας Πανεπιστηµιακής Εκ-
παίδευσης και η Πανελλήνια Ένωση Καθηγητών Γερµανικής
Γλώσσας Πανεπιστηµιακής Εκπαίδευσης εκφράζουν τη διαµαρ-
τυρία τους σχετικά µε την κατάργηση επιλογής δεύτερης ξένης
γλώσσας στα σχολεία.

39) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ  ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  οι Εργαζόµενοι στην ΕΡΑ Ηρα-
κλείου και την ΕΡΑ Χανίων αιτούνται να µην κλείσει κανένας από
τους δεκαεννιά Περιφερειακούς Σταθµούς της ΕΡΑ και να συνε-
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χίσουν αυτοί  να εκπέµπουν.

40) Ο Βουλευτής Β’ Πειραιώς κ. ΓΡΗΓΟΡΗΣ ΝΙΩΤΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  το Βιοτεχνικό Επιµελητήριο Αθήνας  εκ-
φράζει τη διαµαρτυρία του σχετικά µε τη µη προβλεφθείσα δια-
φοροποίηση της αδειοδοτικής διαδικασίας  των επιχειρήσεων
Αττικής από την επικείµενη  κατάθεση νοµοσχεδίου που αφορά
στην απλοποίηση των αδειοδοτήσεων.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 8949/12-01-2011 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Καράογλου Θεοδώρου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 4038/ΙΗ/27-5-
2011 έγγραφο από την Υπουργό Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης
και Θρησκευµάτων  η ακόλουθη απάντηση:



2. Στην µε αριθµό 15172/19-04-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Μπούρα Αθανάσιου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 17869/ΕΥΣ

2805/27-5-2011 έγγραφο από τον Υφυπουργό Οικονοµίας, Αντα-
γωνιστικότητας και Ναυτιλίας η ακόλουθη απάντηση:

12162 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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12164 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

3. Στην µε αριθµό 15508/02-05-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Κοραντής Ιωάννη δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 3824/27-5-2011 έγ-

γραφο  από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης  η ακόλουθη απάντηση:
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12166 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

4. Στην µε αριθµό 15565/02-05-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Αποστολάτου Βαΐτση (Βάη) δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. ΥΠ.ΠΟ.Τ./

ΓΡ.ΥΠ./Κ.Ε./1267/27-5-2011 έγγραφο  από τον Υφυπουργό Πο-
λιτισµού και Τουρισµού  η ακόλουθη απάντηση:
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12168 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

5. Στην µε αριθµό 15592/03-05-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Αϊβαλιώτη Κωνσταντίνου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. ΥΠ.ΠΟ.Τ./

ΓΡ.ΥΠ./Κ.Ε./1275/27-5-2011 έγγραφο  από τον Υφυπουργό Πο-
λιτισµού και Τουρισµού  η ακόλουθη απάντηση:
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12170 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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12172 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

6. Στην µε αριθµό 15703/04-05-2011 ερώτηση της Βουλευτού
κ. Τσιαούση Ελένης δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 3852/27-5-2011 έγ-

γραφο  από τον Αναπληρωτή Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης  η ακόλουθη απάντηση:
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7. Στην µε αριθµό 15737/04-05-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Καράογλου Θεοδώρου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. ΥΠ.ΠΟ.Τ./

ΓΡ.ΥΠ./Κ.Ε./1304/27-5-2011 έγγραφο  από τον Υφυπουργό Πο-
λιτισµού και Τουρισµού  η ακόλουθη απάντηση:



12174 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ ’ - 16 ΙΟΥΝΙΟΥ 2011                                                                                            12175



12176 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

8. Στην µε αριθµό 15785/04/05/2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Αποστολάτου Βαΐτση (Βάη) δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. ΥΠ.ΠΟ.Τ./

ΓΡ.ΥΠ./Κ.Ε./1309/27-5-2011 έγγραφο  από τον Υφυπουργό Πο-
λιτισµού και Τουρισµού  η ακόλουθη απάντηση:
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9. Στην µε αριθµό 15814/05-05-2011 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Νικολόπουλου Νικόλαου, Καράογλου Θεοδώρου, Καρι-
πίδη Αναστάσιου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. ΓΚΕ 1077140 ΕΞ 2011/

3478/27-5-2011 έγγραφο  από τον Υφυπουργό Οικονοµικών  η
ακόλουθη απάντηση:



12178 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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12180 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

10. Στην µε αριθµό 15857/05-05-2011 ερώτηση της Βουλευτού
κ. Αράπογλου Χρυσής δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 5135Β/27-5-2011

έγγραφο  από την Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-
µατικής Αλλαγής  η ακόλουθη απάντηση:
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12182 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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11. Στην µε αριθµό 15952/09-05-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Μουσουρούλη Κωνσταντίνου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 5152

Β/27-5-2011 έγγραφο  από την Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής  η ακόλουθη απάντηση:



12184 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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12. Στην µε αριθµό 15997/10-05-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Δαβάκη Αθανάσιου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 7017/4/13257/27-

5-2011 έγγραφο  από τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη  η
ακόλουθη απάντηση:



12186 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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13. Στην µε αριθµό 16435/17-05-2011 ερώτηση της Βουλευτού
κ. Παπανδρέου  - Παπαδάκη Ουρανίας δόθηκε µε το υπ’ αριθµ.

Δ12 1080228 ΕΞ 2011/27-5-2011 έγγραφο  από τον Υφυπουργό
Οικονοµικών  η ακόλουθη απάντηση:



12188 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµεθα στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Επίκαιρες ερωτήσεις πρώτου κύκλου:
Η πρώτη µε αριθµό 973/10-6-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-

λευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Αθανασίου
Οικονόµου προς τον Υπουργό Εξωτερικών, σχετικά µε δηµοσι-
εύµατα για την απόφαση της Αλβανικής Κυβέρνησης περί ατο-
µικών πιστοποιητικών γεννήσεων δεν συζητείται λόγω
κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται.

Η δεύτερη µε αριθµό 976/10-6-2011 επίκαιρη ερώτηση του
Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου Βλάχου προς τον
Υπουργό Πολιτισµού και Τουρισµού, σχετικά µε την παραχώ-
ρηση, για απλή χρήση, τµηµάτων του αιγιαλού στο Δήµο Σαρω-
νικού δεν συζητείται λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και
διαγράφεται.

Η τρίτη µε αριθµό 980/10-6-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γεωργίου Μαυ-
ρίκου προς τους Υπουργούς Οικονοµικών και Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης, σχετικά µε τη λήψη µέτρων για την κα-
ταβολή των δεδουλευµένων και την ασφάλιση όσων εργάστηκαν
στην απογραφή της Ελληνικής Στατιστικής Αρχής δεν συζητείται
λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται.

Θα συζητηθεί η τέταρτη µε αριθµό 984/10-6-2011 επίκαιρη
ερώτηση του Βουλευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ.
Αστέριου Ροντούλη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε
τα πρόσθετα φορολογικά βάρη από την τακτοποίηση των ηµιυ-
παιθρίων χώρων. 

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Ροντούλη θα απαντήσει ο Υφυ-
πουργός Οικονοµικών κ. Κουσελάς, αφού πρώτα ο κ. Ροντούλης
µας την παρουσιάσει.

Ορίστε, κύριε Βουλευτά, έχετε το λόγο. 
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ξέρετε πολύ καλά πως όταν συζητήθηκε το

θέµα της τακτοποίησης των ηµιυπαιθρίων υπήρχε εντός της Βου-
λής, αλλά και εκτός της Βουλής, µία δέσµευση της κ. Μπιρµπίλη,
της Υπουργού Περιβάλλοντος, βάσει της οποίας οι πολίτες -και
αυτό εκφράστηκε µε κατηγορηµατικό τρόπο- θα απαλλάσσονταν
των επιπρόσθετων φορολογικών βαρών, που πιθανόν θα επέ-
φερε µία τέτοια τακτοποίηση. 

Ενώ, λοιπόν, υπήρχε αυτή η εκπεφρασµένη βούληση της Κυ-
βέρνησης, κυκλοφόρησε µια εγκύκλιος βάσει της οποίας οι ηµιυ-
παίθριοι χώροι θα συµπεριλαµβάνονταν όσον αφορά τον
υπολογισµό των τεκµηρίων, του φόρου ακίνητης περιουσίας, των
µεταβιβάσεων των ακινήτων. Καταλαβαίνετε ότι τίθεται ένα µέ-
γιστο ζήτηµα πολιτικής ανεντιµότητας, διότι άλλες ήταν οι υπο-
σχέσεις και οι δεσµεύσεις που δόθηκαν εδώ µέσα στη Βουλή και
άλλα βρίσκει µπροστά του ο πολίτης. Καλείτε τον πολίτη να συ-
νεχίσει να πληρώνει µια ολόκληρη ζωή. Πρόκειται για µεγίστη
ανεντιµότητα την οποία θεωρώ ότι πρέπει η Κυβέρνηση να πάρει
πίσω. Πρέπει να υπαναχωρήσετε. 

Το ερώτηµά µου, λοιπόν, είναι σαφέστατο. Θα προχωρήσει η
Κυβέρνηση στην απόσυρση της επίµαχης εγκυκλίου που δηµι-
ουργεί το όλο πρόβληµα; 

Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εµείς σας ευχαρι-

στούµε. 
Το λόγο έχει ο κ. Κουσελάς. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΣΕΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Ευχα-

ριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Αγαπητέ συνάδελφε, θα ήθελα και εσείς να συµφωνήσετε µαζί

µου ότι µε τους ν.3843 και 3897 η Κυβέρνησή µας ανέλαβε ένα
πάρα πολύ δύσκολο εγχείρηµα σχετικά µε µια διαµορφωµένη
από µακρού πραγµατικότητα στην οποία αντανακλώνται πελώρια
και περιβαλλοντικά και κοινωνικά προβλήµατα. Επιχείρησε µε
τους δυο αυτούς νόµους µε τρόπο δίκαιο, ρεαλιστικό αλλά και
νόµιµο, σύµφωνα δηλαδή µε το Σύνταγµά µας, να δώσει λύσεις.
Αυτή ήταν µια κατάσταση την οποία παραλάβαµε. 

Θέλω, λοιπόν, να ξεκαθαρίσω από την αρχή σε όλους τους τό-

νους –και είµαι απόλυτος σε αυτό- ότι η εγκύκλιος στην οποία
αναφέρεστε κινείται απόλυτα στο πλαίσιο των νόµων τους οποί-
ους προανέφερα, δηλαδή το ν. 3897/2010 και το ν. 3843, διευ-
κρινίζοντας τι ισχύει φορολογικά για τους τακτοποιούµενους
χώρους. Δεν εισάγουµε µε την εγκύκλιο αυτή σε καµµία περί-
πτωση νέες ρυθµίσεις. Άλλωστε, γνωρίζετε, γιατί είστε έµπειρος
κοινοβουλευτικός, ότι δεν θα µπορούσαµε µέσα από µια υπουρ-
γική απόφαση να νοµοθετήσουµε. Δεν εισάγουµε νέες ρυθµίσεις
ούτε για τους ηµιυπαίθριους χώρους από τη µια πλευρά ούτε για
τους τακτοποιούµενους εν γένει, δηλαδή για τα υπόγεια, ηµιυ-
πόγεια κ.λπ. που τακτοποιούνται. 

Δεύτερον, ξεκαθαρίζουµε µέσα από την εγκύκλιο αυτή, όπως
άλλωστε είχαµε δεσµευτεί, ότι δεν οφείλεται αναδροµικά οποι-
οσδήποτε φόρος για τους τακτοποιούµενους χώρους. 

Τρίτον, ορίζεται ρητά ότι δεν µεταβάλλεται –και εδώ έχετε
λάθος πληροφόρηση- η φορολογία στο φόρο ακίνητης περιου-
σίας. Δεν υπάρχει καµµία µα καµµία µεταβολή σε ό,τι αφορά
τους τακτοποιούµενους χώρους. Δηλαδή, για όσα χρόνια το τα-
κτοποιούµενο ακίνητο παραµένει στον ιδιοκτήτη του, δεν απαι-
τείται να κάνει καµµία, µα καµµία ενέργεια. Δεν υποβάλλεται
δηλαδή τροποποιητική δήλωση για το Ε9. Αυτονόητο όµως είναι
–και το καταλαβαίνετε και εσείς και ο καθένας που µας ακούει-
ότι σε περίπτωση µεταβίβασης για οποιαδήποτε αιτία ο νέος ιδιο-
κτήτης υποχρεούται να δηλώσει το ακίνητο στην πραγµατική του
κατάσταση. Σηµειώνουµε ότι για τους τακτοποιούµενους χώρους
η δήλωση αυτή είναι κάτι το  οποίο επιζητείται από τους ίδιους
τους πολίτες γιατί έτσι αισθάνονται –και αυτό είναι πραγµατικό-
τητα- ασφαλείς για το µέλλον.

Τέταρτον, σχετικά µε τους φόρους µεταβίβασης κληρονοµιών,
δωρεών και γονικών παροχών, και εδώ δεν αναζητείται κανένας,
µα κανένας φόρος αναδροµικά, αλλά στις πράξεις που γίνονται
από εδώ και στο εξής υπολογίζεται ο αναλογών φόρος στην
πραγµατική κατάσταση των ακινήτων όπως έχουν τακτοποιηθεί. 

Όλα αυτά εµπεριέχονται στους δυο νόµους τους οποίους ανέ-
φερα πριν. 

Τέλος, σε ό,τι αφορά στα κατ’ έτος δηλούµενα περιουσιακά
στοιχεία για να υπολογιστεί η αντικειµενική δαπάνη διαβίωσης,
τα λεγόµενα τεκµήρια, είναι γνωστό σε εσάς -πρέπει να το ξέ-
ρετε- όπως και στους Έλληνες πολίτες, ότι µε τον βασικό φορο-
λογικό νόµο, το ν. 3842/2010, είναι υποχρέωση όλων µας να
δηλώνουµε τα σωστά τετραγωνικά µέτρα στην πρώτη αλλά και
στη δευτερεύουσα κατοικία, ανεξάρτητα από το αν η κατοικία
αυτή είναι δική µας ή µένουµε µε ενοίκιο, αν αυτή δηλαδή είναι
µισθωµένη ή αν ακόµα και δωρεάν έχει παραχωρηθεί. Σε κάθε
περίπτωση, σε ό,τι αφορά τα τεκµήρια, µε το ν. 3842 είµαστε
υποχρεωµένοι να τα δηλώνουµε. Δεν θα µπορούσε, λοιπόν, σε
καµµία περίπτωση, θα ήταν παράλογο και εξωπραγµατικό να µην
δηλώνονται τα τετραγωνικά µέτρα γι’ αυτούς τους χώρους οι
οποίοι είναι δικοί µας. Αυτό είναι έξω από κάθε πραγµατικότητα. 

Για τα υπόλοιπα θα απαντήσω στη δευτερολογία µου.
Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ. 
Το λόγο έχει ο ερωτών Βουλευτής κ. Ροντούλης.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Η ουσία της απάντησής σας, κύριε Υπουργέ, ήταν η νοµιµό-

τητα και εγώ θα συµφωνήσω µαζί σας: Βάσει των νόµων υπήρξε
αυτή η εγκύκλιος που προαναφέρατε. Ωραιότατα. Το θέµα για
µένα δεν είναι η νοµιµότητα, είναι η πολιτική διαχείριση του ζη-
τήµατος που έγινε από την Κυβέρνηση, µε άλλα λόγια η ασυνεν-
νοησία των Υπουργών. Άρα, λοιπόν, κάποιος δεν τηρεί τη
νοµιµότητα και δεν τηρεί και τα υπεσχηµένα. Γιατί η κ. Μπιρµπίλη
στη Βουλή δεν έθετε ζήτηµα µόνο καταβολής αναδροµικών
φόρων. Ξεκάθαρα δήλωνε στη Βουλή ότι δεν θα υπάρξει καµµία
επιπρόσθετος φορολογική επιβάρυνση, τελεία και παύλα. Ο πο-
λίτης, λοιπόν, έµεινε µε την εντύπωση ότι θα τακτοποιούσε τον
ηµιυπαίθριο, θα κατέβαλε ένα ποσό –άλλοι το ονοµάζουν «χαρά-
τσι», εγώ δεν θα το πω έτσι- και από εκεί και πέρα τελείωνε. Δεν
συνέβη όµως αυτό. Μια ζωή θα πληρώνει επιπρόσθετα φορολο-
γικά βάρη, τα οποία και αποδεχθήκατε µε την απάντησή σας.
Βρείτε τα όµως στο εσωτερικό της Κυβέρνησης, πράγµα που το
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βλέπω και πάρα πολύ δύσκολο. 
Κατανοώ ότι η Κυβέρνηση αντιµετωπίζει ένα οξύ πρόβληµα

εσόδων. Αυτό να το δεχθώ. Αλλά πρέπει και εσείς από την
πλευρά σας να δεχθείτε ότι σε τέτοιες στιγµές αβεβαιότητας και
οξύτατων οικονοµικών προβληµάτων που αντιµετωπίζει ο κόσµος
υπάρχει ένα µέγιστο διακύβευµα και αυτό το µέγιστο διακύβευµα
είναι να µην κλονίζεται η εµπιστοσύνη του πολίτη προς το κρά-
τος. Επιτρέψτε µου να σας πω κάτι. Έστω ότι έρχεται αύριο η
Κυβέρνηση και λέει: «Θα προχωρήσω πιθανόν σε τακτοποίηση
και των αυθαιρέτων στο πρότυπο των ηµιυπαιθρίων». Θα καλέ-
σετε τον πολίτη να σας πιστέψει. Θα καλέσετε τον πολίτη να κα-
ταβάλει και πάλι ένα αντίτιµο, ένα χαράτσι και θα του πείτε: «Σου
δίνουµε και αυτά τα κίνητρα για να δηλώσεις το αυθαίρετό σου
και να το τακτοποιήσεις». Ποιος θα σας πιστέψει; Θέλω να πω
ότι µε την πρακτική λειτουργίας σας υποσκάπτετε και το µέγιστο
στόχο που έχετε, το θεµιτό σε µια τέτοια δύσκολη οικονοµική συ-
γκυρία, της είσπραξης εσόδων από το κράτος.

Τελειώνοντας, κύριε Υπουργέ, θα πω το εξής. Όταν έχουµε
µία κατάσταση αβεβαιότητας στην κοινωνία και ο πολίτης δεν
ξέρει τι του ξηµερώνει, θα πρέπει τουλάχιστον να γνωρίζει ότι
αυτά που του λένε οι πολιτικοί του ταγοί ισχύουν, προκειµένου
να αντέξει ο πολίτης µία άσχηµη καθηµερινότητα. Όταν εσείς οι
ίδιοι υποσκάπτετε δεσµεύσεις σας, τότε καταλαβαίνετε ότι έχετε
απολέσει τη βάση νοµιµοποίησης που πρέπει να έχει η εκάστοτε
κυβέρνηση.

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Το λόγο έχει ο Υφυπουργός Οικονοµικών κ. Κουσελάς. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΣΕΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Ευχα-

ριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Αγαπητέ συνάδελφε, καταλαβαίνω την ανάγκη να ασκηθεί

αντιπολίτευση και µάλιστα θα έλεγα και σκληρή αντιπολίτευση,
αρκεί η αντιπολίτευση αυτή να είναι εποικοδοµητική. Αυτό που
σε καµµία περίπτωση δεν µπορώ να δεχτώ είναι αντιπολίτευση
για τη δηµιουργία εντυπώσεων. 

Προσέξτε µε! Δεν θέλω να σας κατηγορήσω άδικα για κάτι.
Γιατί το λέω αυτό; Λέτε ότι υπάρχει ασυνεννοησία. Αν υπήρχε
ασυνεννοησία, δεν θα ψηφίζονταν οι δυο νόµοι. Η συνεννόηση
των Υπουργών και της Κυβέρνησης στο σύνολό της είχε ως απο-
τέλεσµα την ψήφιση αυτών των νόµων, του ν. 3843 και τον ν.
3897, µε βάση τους οποίους λύθηκε ένα πολύ δύσκολο, πολύ-
πλοκο και µε πολλές διαστάσεις πρόβληµα. 

Από εκεί και πέρα, λέτε ότι αλλάζουµε τα δεδοµένα. Ανακαλύ-
πτετε, όµως, και εσείς, όπως και κάποιοι που έσπευσαν να γρά-
ψουν µε µεγάλα γράµµατα για την εγκύκλιο αυτή, ότι δεν αλλάζει
κανένα δεδοµένο. Αυτά για τα οποία είχαµε δεσµευθεί εµπεριέ-
χονται µέσα στους νόµους. Η εγκύκλιος δεν κάνει τίποτα άλλο
παρά να διευκρινίσει τι φορολογικά απορρέει από αυτούς τους
δυο νόµους. Δεν εισάγουµε καµµία, µα καµµία, ρύθµιση.

Σε ό,τι αφορά τον υπολογισµό του τεκµηρίου, ξαναλέω ότι θα
ήταν τελείως, µα τελείως παράλογο από τη µια πλευρά µε βάση
το ν.3842 να υπολογίζουµε ως τεκµήριο ακόµα και κατοικία που
µισθώνουµε και από την άλλη πλευρά τετραγωνικά που ανήκουν
σε µας, είµαστε ιδιοκτήτες, να µην υπολογίζονται στο τεκµήριο.
Θα ήταν έξω από τον ν. 3842. Ήταν το µόνο ζήτηµα που ξεκαθά-
ρισε η εγκύκλιος και το ξεκαθάρισµα αυτό έγινε µε βάση τον ν.
3842.

Σε ό,τι αφορά το θέµα αυτό θέλω επίσης να προσθέσω ότι ο
υπολογισµός του τεκµηρίου της κατοικίας για τους τακτοποιού-
µενους χώρους θα γίνει για πρώτη φορά όχι από το 2011, αλλά
όπως γνωρίζετε από το οικονοµικό έτος 2012. Για τις δηλώσεις
που υποβάλλονται τώρα και εκείνες των παρελθόντων ετών δεν
αναζητείται καµµία διαφορά τεκµηρίου για τους τακτοποιούµε-
νους χώρους.

Πέρα από τα παραπάνω, να δούµε εν πάση περιπτώσει γιατί
συζητάµε, γιατί έχω την εντύπωση ότι συζητάµε περί όνου σκιάς
σε ό,τι αφορά το ζήτηµα αυτό. Γιατί οι ηµιυπαίθριοι χώροι, όπως
γνωρίζετε πάρα πολύ καλά, σε κάθε διαµέρισµα είναι από δώ-
δεκα µέχρι δέκα πέντε το πολύ τετραγωνικά. 

Αυτά τα δεκαπέντε τετραγωνικά αντιστοιχούν σ’ ένα επιπλέον

τεκµήριο –προσέξτε, αύξηση του τεκµηρίου, όχι του φόρου- της
τάξης των εξακοσίων ευρώ, όταν µε βάση την υφιστάµενη κατά-
σταση τα αυτοκίνητα ξεκινούν από τα χίλια διακόσια κυβικά µε
τρεις χιλιάδες τεκµήριο και φτάνουν µέχρι τα οκτώ χιλιάδες. Μι-
λάµε δηλαδή για µια αύξηση του τεκµηρίου κατά 600 ευρώ που
δεν θα έχει καµµία, µα καµµία φορολογική επίπτωση στους φο-
ρολογούµενους. Δεν θα έχει καµµία επίπτωση…

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Αποσύρετε τότε…
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΣΕΛΑΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Γι’

αυτό ξαναλέω ότι η εγκύκλιος αυτή είναι µια εγκύκλιος που συ-
µπληρώνει και λύνει µε τον καλύτερο τρόπο αυτό το πρόβληµα. 

Να είναι σίγουροι οι Έλληνες πολίτες ότι η Κυβέρνησή µας
είναι συνεπής σε σχέση µ’ αυτά που λέει και κάνει. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Το πρόβληµα είναι ότι δεν είναι συ-

νεπής!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Η πέµπτη µε αριθµό

982/10.6.2011 επίκαιρη ερώτηση του Ζ’ Αντιπροέδρου της Βου-
λής και Βουλευτή του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Αναστασίου Κουράκη προς την Υπουργό Παιδείας, Διά Βίου Μά-
θησης και Θρησκευµάτων, σχετικά µε τη σταδιακή κατάργηση
της δεύτερης ξένης γλώσσας από την πρωτοβάθµια και την δευ-
τεροβάθµια εκπαίδευση διαγράφεται λόγω κωλύµατος Υπουρ-
γού.

Επίκαιρες ερωτήσεις δευτέρου κύκλου:
Η πρώτη µε αριθµό 979/10.6.2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-

λευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Ευάγγελου
Αργύρη προς τους Υπουργούς Οικονοµικών και Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε την υλοποίηση της δέσµευσης
της Κυβέρνησης για δανειοδοτήσεις των πτηνοτροφικών επιχει-
ρήσεων διαγράφεται λόγω κωλύµατος Υπουργού. 

Τώρα θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 977/10.6.2011 επί-
καιρη ερώτηση του Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνστα-
ντίνου Μαρκόπουλου προς την Υπουργό Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, σχετικά µε τις λατοµικές επι-
χειρήσεις της Καρυστίας Ευβοίας. 

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Μαρκόπουλου θα απαντήσει ο
Υφυπουργός κ. Μωραΐτης. 

Το λόγο έχει ο κ. Μαρκόπουλος για να αναπτύξει την επίκαιρη
ερώτησή του.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόε-
δρε.

Κύριε Υπουργέ, στη νότια Εύβοια, στην περιοχή της Καρυ-
στίας υπάρχει εδώ και πάρα πολλά χρόνια µια λατοµική διαδικα-
σία εξόρυξης σχιστολιθικής πέτρας που επεκτείνεται σε σαράντα
έξι λατοµικές επιχειρήσεις και σε σύνολο απασχόλησης περί τα
επτακόσια µε οκτακόσια άτοµα που αφορούν τους επιχειρηµα-
τίες εξόρυξης είτε τους ανθρώπους που δουλεύουν εκεί, είτε τις
εταιρείες που πουλούν, είτε τις µεταφορικές εταιρείες που µε-
ταφέρουν.

Σας σηµειώνω ότι η πλάκα Καρύστου, όπως είναι γνωστή,
είναι εξαγωγικό προϊόν για τη χώρα, µε αρκετά σηµαντικά συ-
ναλλαγµατικά έσοδα για τη χώρα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή) 

Αυτά τα λατοµεία τα τελευταία χρόνια είχαν προβλήµατα λει-
τουργίας µε βάση την ευρωπαϊκή νοµοθεσία. Έτσι, λοιπόν, εν
µέσω διαφόρων προβληµάτων, τα οποία έχουν ανακύψει µε την
εκάστοτε πολιτική ηγεσία του Υπουργείου που είχε την ευθύνη,
µαζί ψηφίσαµε σε αυτή τη Βουλή και όλα τα κόµµατα συµφώνη-
σαν σύµφωνα µε το ν. 3851/10 να επανυποβάλλουν µελέτη περι-
βαλλοντικών επιπτώσεων, για να λάβουν εντός πενταµήνου,
όπως ήταν υποχρεωτικό από την Περιφέρεια Στερεάς Ελλάδος,
το «πράσινο φώς» για να συνεχίσουν τη λατοµική τους εξόρυξη.
Αυτό είναι το ένα κοµµάτι, το οποίο έλυνε ο νόµος, το κοµµάτι
της εκµετάλλευσης.

Το άλλο κοµµάτι που έλυνε ο νόµος ήταν να συσταθεί µια Επι-
τροπή Επιλύσεως Ιδιοκτησιακών Διαφορών, διότι πάρα πολλά
από τα λατοµεία βρίσκονταν εντός διεκδικήσιµων από τα Δασαρ-
χεία εκτάσεων, ενώ οι ίδιοι οι ιδιοκτήτες έλεγαν ότι έχουν από
παλιά τίτλους ιδιοκτησίας. Έτσι, λοιπόν, όπως το κράτος κάνει,
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έπρεπε να γίνει αυτή η επιτροπή.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή) 
Σήµερα που βρισκόµαστε εδώ και συζητάµε αυτήν την ερώ-

τηση, τίποτα από τα δύο δεν έχει λυθεί. Η µεν πολιτεία δεν έχει
εγκρίνει εδώ και πέντε µήνες ούτε µια περιβαλλοντική έκθεση -ή
αν έχει λύσει τέσσερις, πέντε, δεν υπάρχει καµµία απάντηση για
τις άλλες- µε αποτέλεσµα να υπάρχει χαρτί από την αρµόδια Δι-
εύθυνση Μεταλλείων, εν πάση περιπτώσει του Υπουργείου σας,
προς το Αστυνοµικό Τµήµα Καρύστου, να γίνει έλεγχος και να
κλείσουν οι λατοµικές επιχειρήσεις. Από την άλλη πλευρά δεν
έχει λυθεί το ιδιοκτησιακό, διότι ένα και πλέον χρόνο µετά την
ψήφιση του νόµου, δεν έχει συσταθεί από το Υπουργείο η Επι-
τροπή Επίλυσης Ιδιοκτησιακών Διαφορών.

Σας δηλώνω, λοιπόν, ότι  πρώτον ως πολιτικός εκλεγόµενος
στο Νοµό της Εύβοιας δέχοµαι πολύ µεγάλη πίεση από όλους
αυτούς τους ανθρώπους, οι οποίοι έχουν κλειστά πλέον τις επι-
χειρήσεις και τα λατοµεία τους, δεν µπορούν να ζήσουν τις οι-
κογένειες τους και από την άλλη πλευρά δέχοµαι µια πολύ
µεγάλη πίεση σε ό,τι αφορά την αξιοπιστία του πολιτικού συστή-
µατος και βεβαίως εξειδικευµένα της Κυβέρνησης, η οποία Κυ-
βέρνηση αγνοεί κυριολεκτικά το πρόβληµα, διότι δεν έχει κάνει
τίποτα απολύτως, ούτως ώστε να συνεννοηθούν µεταξύ τους οι
υπηρεσίες ή τουλάχιστον να υπάρχει µια παράταση ζωής στα λα-
τοµεία µέχρι το κράτος το ίδιο να προχωρήσει σε αυτά τα οποία
έχει δεσµευτεί και ψηφίσαµε µέσα σε αυτήν την Αίθουσα.  

Παρακαλώ, λοιπόν, πάρα πολύ το Υπουργείο να κάνει τα νό-
µιµα, αυτά που ψηφίσαµε σε αυτήν την Αίθουσα για να λύσουµε
το πρόβληµα αυτών των ανθρώπων και να διατηρήσουµε µια εξα-
γωγική δραστηριότητα τόσο πολύ σηµαντική για το κράτος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ο Υφυπουργός
Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής κ. Μωραΐτης,
έχει το λόγο.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ, κυρία
Πρόεδρε.

Απαντώντας στην ερώτηση του αγαπητού συναδέλφου, κ.
Μαρκόπουλου, θέλω να πω δύο λόγια για το τελευταίο µέρος
της ερώτησης σας, της τοποθέτησής σας.

Αγαπητέ συνάδελφε, αυτό που θέλουµε και προσπαθούµε από
την πρώτη στιγµή είναι να λύσουµε το συγκεκριµένο πρόβληµα,
γνωρίζοντας πολύ καλά το πόσο συµβάλλει αυτή η οικονοµία των
λατοµείων στην ευρύτερη περιοχή. Και όλες οι κινήσεις σας
µέχρι σήµερα ήταν προς αυτήν ακριβώς την κατεύθυνση, το πώς
πράγµατι θα µπορέσουµε να λύσουµε αυτό το µεγάλο
πρόβληµα, που έχει δηµιουργηθεί. 

Το θέµα το οποίο θέτετε µε την ερώτηση σας είναι πάρα πολύ
σηµαντικό. Θα µου επιτρέψετε όµως να πω ότι αυτό το θέµα είναι
πολύπλευρο, είναι πολύπλοκο και θα επιστήσω την προσοχή σας
σε ορισµένα πολύ βασικά στοιχεία. 

Κατ’ αρχάς πρέπει να τονίσω πως για την έκδοση αδειών
λειτουργίας των λατοµείων υπεύθυνη αρχή είναι η
αποκεντρωµένη διοίκηση Θεσσαλίας-Στερεάς Ελλάδας.

Όσον αφορά τώρα την περιβαλλοντική αδειοδότηση των
λατοµείων αυτών πρέπει να γνωρίζετε -και το γνωρίζετε πολύ
καλά πιστεύω- πως όλα τα λατοµεία της περιοχής λειτουργούν
εδώ και είκοσι χρόνια παράνοµα, χωρίς καµµία έγκριση
περιβαλλοντικών όρων.

Με το ν. 3851/10 το ΥΠΕΚΑ -και όλοι µας εδώ όπως και εσείς
είπατε- έρχεται να δώσει µια λύση σε αυτό το θέµα, παρέχοντας
µια διέξοδο νοµιµοποίησης στα λατοµεία της χώρας.  

Εν τούτοις, απαραίτητη προϋπόθεση αποτελεί η εκπόνηση πε-
ριβαλλοντικών επιπτώσεων και η έκδοση έγκρισης περιβαλλοντι-
κών όρων, σύµφωνα όµως µε την κείµενη περιβαλλοντική
νοµοθεσία. Ο εν λόγω νόµος παρέχει ικανοποιητική προθεσµία
πέντε µηνών, ώστε να προλάβουν να εκδοθούν οι απαιτούµενες
περιβαλλοντικές άδειες. 

Ωστόσο, τον Απρίλιο του 2011, δηλαδή οκτώ µήνες µετά την
έναρξη του ισχύοντος νόµου και τρεις µήνες µετά τη λήξη της
προθεσµίας, µόνο πέντε λατοµεία είχαν εκδώσει την απαιτού-
µενη περιβαλλοντική άδεια από το σύνολο των σαράντα έξι. Ακρι-

βώς γι’ αυτό το σκοπό, η Επιθεώρηση Μεταλλείων Νοτίου Ελλά-
δος του ΥΠΕΚΑ έστειλε επιστολή για την αναστολή λειτουργίας
των λατοµείων που δεν διαθέτουν έγκριση περιβαλλοντικών
όρων. 

Αναζητώντας τα αίτια για την έλλειψη των περιβαλλοντικών
αδειών, η αρµόδια αποκεντρωµένη διοίκηση µας ενηµέρωσε –
και αυτό θέλω να το προσέξετε- πως σε πολλές περιπτώσεις οι
µελέτες περιβαλλοντικών επιπτώσεων των λατοµείων δεν ήταν
πλήρεις. Κατά συνέπεια ζήτησε πρόσθετα στοιχεία και δικαιολο-
γητικά. Ωστόσο, αρκετά λατοµεία προσκόµισαν τις διορθωµένες
µελέτες το Μάρτιο του 2011, δηλαδή επτά µήνες µετά τη λήξη
της προθεσµίας. 

Στο σηµείο αυτό πρέπει να επισηµάνω πως ορισµένα λατοµεία
–νοµίζω τέσσερα τον αριθµό- βρίσκονται και µέσα σε περιοχές
«NATURA» και συνεπώς απαιτείται να γνωµοδοτήσουν οι αρµό-
διες αρχές, όπως επίσης το Τµήµα Διαχείρισης Φυσικού Περι-
βάλλοντος και η Διεύθυνση Αισθητικών Δασών. 

Είναι, λοιπόν, κατανοητό πως µε το ν. 3851 το ΥΠΕΚΑ δίνει µια
λύση στο χρόνιο πρόβληµα της παράνοµης λειτουργίας των λα-
τοµείων, διασφαλίζοντας παράλληλα την προστασία του περι-
βάλλοντος και ιδιαίτερα των ευαίσθητων περιοχών «NATURA». 

Στη δευτερολογία µου θα αναφέρω και κάποια άλλα στοιχεία
που θα απαντούν κυριολεκτικά στην ερώτησή σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Σας ευχαριστώ. 
Ο ερωτών Βουλευτής κ. Μαρκόπουλος έχει το λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν είναι

έτσι τα πράγµατα. Το γεγονός ότι δεκάδες λατοµικές επιχειρή-
σεις δεν έχουν λάβει άδεια περιβαλλοντικών επιπτώσεων, οφεί-
λεται πρώτα απ’ όλα στην απόλυτη καθυστέρηση της
αποκεντρωµένης διοίκησης Θεσσαλίας-Στερεάς Ελλάδας να
απαντήσει εντός του πενταµήνου. 

Βεβαίως, πρέπει να σας πω, ότι αυτή την ευθύνη της ευρύτε-
ρης πολιτείας –διότι δεν έχει νόηµα να ψηφίζουµε νόµους και η
αρµόδια πολιτική ηγεσία να µην επιτηρεί την τήρησή τους- πρέ-
πει να την αναλάβετε εξ ολοκλήρου και να παρατείνετε αυτό το
πεντάµηνο διάστηµα για τη διαδικασία της έγκρισης των περι-
βαλλοντικών επιπτώσεων. 

Το δεύτερο που έχω να σας πω είναι ότι πράγµατι –και θα συµ-
φωνήσω µαζί σας- όλα αυτά τα χρόνια λειτουργούσαν κάπως χα-
λαρά όλα αυτά τα λατοµεία, αλλά βεβαίως προσέφεραν κέρδος
στην περιοχή και συνάλλαγµα στη χώρα. Όµως, δεν µπορείτε
τούτη την ώρα, όταν έχουµε βάλει το θεσµικό πλαίσιο, µε όλα
αυτά τα προβλήµατα που εντοπίζονται στην περιοχή, να είµαστε
τόσο πολύ σκληροί και άκαµπτοι απέναντι σε αυτούς τους αν-
θρώπους.

Επίσης, πρέπει να σας πω ότι το µεγαλύτερο πρόβληµα για τη
µη έγκριση αδειών δεν βρίσκεται µόνο στα περιβαλλοντικά αλλά
και στα ιδιοκτησιακά, για τα οποία θα ήθελα την απάντησή σας.
Και τα δύο, λοιπόν, αυτά µαζί θέλουν λύση και η λύση αυτή,
επειδή συµφωνήσαµε σε αυτή την Αίθουσα, θέλει παράταση. 

Πρέπει, λοιπόν, να αναλάβετε την πολιτική ευθύνη να πάρετε
την απόφαση αυτή –και εµείς το στηρίζουµε- να δώσετε αυτή την
παράταση. Διαφορετικά, παρακαλώ πολύ, δεν υπάρχει λόγος να
στέλνουµε την Αστυνοµία για κάτι, για το οποίο το κράτος δεν
έχει κάνει αυτά που ανέλαβε. 

Τέλος, θέλω να σας πω ότι αν σαν Κυβέρνηση χρειάζεστε δε-
καέξι µήνες για να λύσετε το πρόβληµα σαράντα έξι λατοµικών
επιχειρήσεων, τότε λυπάµαι πάρα πολύ, αλλά κινείσθε µε χαρα-
κτηριστικά αργό ρυθµό, έναν ρυθµό ο οποίος σε καµµία περί-
πτωση δεν µπορεί να δώσει ελπίδα σε αυτόν τον τόπο. Και αν εν
πάση περιπτώσει το µείζον, το οποίο έχουµε τούτη την ώρα να
λύσουµε, είναι τα οικονοµικά ζητήµατα, «ιδού η Ρόδος ιδού και
το πήδηµα». 

Ένα από τα πολύ µικρά, αλλά πολύ ουσιαστικά για µια πε-
ριοχή, οικονοµικά ζητήµατα είναι αυτό. Δεν καταλαβαίνω γιατί
µένει στα χέρια κάποιων γραφειοκρατών, οι οποίοι δεν αντιλαµ-
βάνονται το ότι η πολιτεία πρέπει να αντιλαµβάνεται –και όχι να
είναι ελαστική- το δικό της κέρδος και συµφέρον. Τίποτα από
αυτά τα οποία έχουµε συζητήσει πριν από ενάµιση χρόνο σε
αυτή την Αίθουσα δεν υλοποιήθηκε. 

Διαµαρτύροµαι, λοιπόν, εντόνως και σας ζητώ και πάλι να κά-
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νετε το αυτονόητο, δηλαδή, πρώτον, να δώσετε παράταση για
την άδεια περιβαλλοντικών επιπτώσεων και, δεύτερον, να συστή-
σετε την Επιτροπή ιδιοκτησιακών διαφορών. Διαφορετικά, τι θα
γίνει; Τα δασαρχεία ήδη αυτήν τη στιγµή στέλνουν εντολές ανα-
δάσωσης µέσα σε περιοχές, στις οποίες είναι εγκατεστηµένες
λατοµικές επιχειρήσεις όπου εργάζονται άνθρωποι, υπάρχουν
εκρηκτικά και από τις οποίες ζει µια περιοχή. 

Δεν αντιλαµβάνοµαι γιατί πρέπει να ανεχόµαστε και να ανέχε-
στε κι εσείς να συµβαίνει αυτό το πράγµα. 

Δεν αµφιβάλλω για την ευαισθησία σας. Δεν έχω καµµία δια-
φορετική άποψη ότι επιθυµείτε να λύσετε το ζήτηµα, αλλά πα-
ρακαλώ πάρα πολύ να το κάνετε. Αν δεν το κάνετε, τότε θα
κατηγορηθεί για δυο πράγµατα η πολιτική ηγεσία του δικού σας
Υπουργείου, είτε για αναλγησία είτε για αδιαφορία. Δεν µπορώ
να δεχθώ κανένα από τα δυο για πολίτες και πολιτικούς οι οποίοι
βρίσκονται σε αυτήν την Αίθουσα. 

Το µόνο, λοιπόν, το οποίο αποµένει είναι να πάρετε αποφά-
σεις. Ωραία είναι τα λόγια, πιστεύω ότι θα µου δώσετε καλές
απαντήσεις για το ιδιοκτησιακό. Θέλω δέσµευση σε αυτήν την
Αίθουσα ότι θα παραταθεί αυτή η πεντάµηνη διαδικασία περιβαλ-
λοντικών επιπτώσεων για την αδειοδότηση και θα συσταθεί η Επι-
τροπή Ιδιοκτησιακών Διαφορών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Το λόγο έχει ο Υφυ-
πουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, κ.
Μωραΐτης. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ευχαριστώ, κυρία Πρόε-
δρε. 

Αγαπητέ, κύριε συνάδελφε, θέλω να ξεκαθαρίσω –και το είπα
και στην πρώτη µου τοποθέτηση- ότι είµαστε εδώ για να λύνουµε
θέµατα. Θα πρέπει, όµως, να σεβαστούµε κάτι. Όταν επί είκοσι
ή τριάντα ολόκληρα χρόνια υπήρχε ένα δεν θα το έλεγα παρά-
νοµο αλλά ιδιότυπο καθεστώς, δεν µπορούµε αυτόµατα να πάµε
από το ένα άκρο στο άλλο. 

Εγώ θα συµφωνήσω µαζί σας ότι δεκαέξι µήνες ίσως είναι ένα
µεγάλο διάστηµα. Αλλά προσπαθώντας να βάλουµε κανόνες σε
έναν αρκετά σηµαντικό τοµέα για τη χώρα και ιδιαίτερα για την
περιοχή σας, όπως είπατε και εσείς, δεν µπορεί να γίνει αυτό µε
πρόχειρες διαδικασίες και δεν µπορεί να γίνει αν αδιαφορήσουµε
για τη γνώµη όχι κάποιων γραφειοκρατών, αλλά κάποιων υπηρε-
σιών. 

Όσον αφορά το θέµα της παράτασης –που το είπατε αρκετές
φορές- το κάναµε ήδη. Δεν έχουµε καµµία διάθεση να έρθουµε
απέναντι µε την τοπική κοινωνία και αυτόν τον κόσµο και τους
επιχειρηµατίες που είναι εκεί. Βεβαίως και σκεφτόµαστε να δοθεί
αυτή η παράταση και να µην έχουµε πρόβληµα. 

Θα σας αναφέρω και για την επιτροπή. Θέλω, όµως, να ανα-
φέρω και κάποιες πληροφορίες στην Αίθουσα από την αρµόδια
αποκεντρωµένη διοίκηση.

Κατ’ αρχάς, όσον αφορά τις ενέργειες των οικείων δασαρ-
χείων σας ενηµερώνουµε ότι µέχρι σήµερα δεν έχει εκδοθεί καµ-
µία απόφαση κήρυξης έκτασης ως αναδασωτέα. Το αναφέρετε
αυτό στην ερώτησή σας. 

Επί του παρόντος εκκρεµεί η εξέταση προτάσεων για κήρυξη
εκτάσεων ως αναδασωτέες, που είχαν υποβληθεί πριν την
έναρξη του ν. 3851. 

Επιπρόσθετα το Δασαρχείο Αλιβερίου έχει ήδη υποβάλει από-
ψεις για τις σαράντα τρεις µελέτες περιβαλλοντικών επιπτώσεων
της περιοχής του, ενώ  παράλληλα εξετάζει και τα τριάντα τέσ-
σερα αιτήµατα αναγνώρισης κυριότητας που έχουν υποβληθεί.

Σε κάθε περίπτωση, όµως, αναφερόµαστε στα υφιστάµενα λα-
τοµεία. Εφόσον κάποια επιχείρηση επιθυµεί να διανοίξει νέους
λατοµικούς χώρους, τότε απαιτείται η έγκριση επέµβασης εντός
δασικών εκτάσεων, η οποία παρέχεται από το οικείο δασαρχείο
σύµφωνα όµως µε την κείµενη νοµοθεσία. 

Όσον αφορά σε θέµατα ιδιοκτησιακού καθεστώτος –που
σωστά το βάλατε- τα λατοµεία θα πρέπει να καταθέσουν αίτηση
αναγνώρισης κυριότητας στη Διεύθυνση Δασών της αποκεντρω-
µένης διοίκησης και να λάβουν απόφαση από το Συµβούλιο Ιδιο-
κτησίας Δασών, το ΣΙΔ, το οποίο έχει ήδη συσταθεί και
λειτουργεί στην περιοχή. 

Οι αποφάσεις του Συµβουλίου θα πρέπει να έχουν εκδοθεί
µέχρι τον Δεκέµβριο του 2011 βάσει του ν. 3851, που σηµαίνει
πως δεν έχει λήξει ακόµη η προθεσµία για την επίλυση των ιδιο-
κτησιακών θεµάτων. Εµείς ως ΥΠΕΚΑ αποστείλαµε ήδη έγγραφο
προς το εν λόγω Συµβούλιο επισηµαίνοντας τις προθεσµίες του
νόµου. 

Στο σηµείο αυτό θέλω να σηµειώσω πως το ΥΠΕΚΑ ενεργο-
ποίησε τη διαδικασία µε τα συµβούλια ιδιοκτησίας δασών ώστε
να επιλύσει αυτά τα χρόνια θέµατα, τα οποία σε αντίθετη περί-
πτωση θα κατέληγαν στα αρµόδια δικαστήρια. 

Θέλω να τονίσω πως ως ΥΠΕΚΑ συνεργαζόµαστε µε τις αρµό-
διες τοπικές αρχές στο δύσκολο έργο τους, στηρίζοντάς τες σε
τυχόν προβλήµατα µε σκοπό την οριστική επίλυσή τους. Επίσης,
ερχόµαστε σε διαβούλευση µε τους εµπλεκόµενους φορείς.
Ήδη συναντήθηκαν εκπρόσωποι των λατοµείων µε τον Ειδικό
Γραµµατέα Δασών και διερεύνησαν και συζήτησαν τις όποιες πι-
θανές λύσεις έχουµε µπροστά µας.

Με όλα τα παραπάνω µέτρα και τη συνεργασία όλων των
εµπλεκοµένων, επιχειρήσεων και τοπικών υπηρεσιών οδεύουµε
στην επίλυση ενός χρόνιου προβλήµατος, που είναι αυτό της πα-
ράνοµης λειτουργίας των λατοµείων. 

Πιστεύουµε ότι το έργο που έχουµε εκτελέσει µέσα στον τε-
λευταίο χρόνο είναι αρκετά αξιόλογο και πολύ σηµαντικό λαµβά-
νοντας υπ’ όψιν επιπλέον και τη δύσκολη οικονοµική συγκυρία
που περνάει η χώρα µας. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Η τρίτη µε αριθµό 981/10-6-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βου-

λευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Ζιώγα
προς τους Υπουργούς Θαλασσίων Υποθέσεων, Νήσων και Αλι-
είας και Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά µε τη δια-
δικασία ιδιωτικοποίησης του Οργανισµού Λιµένα Θεσσαλονίκης,
δεν συζητείται λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και δια-
γράφεται.

Η τέταρτη µε αριθµό 985/10-6-2011 επίκαιρη ερώτηση του
Βουλευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Αλέξανδρου
Χρυσανθακόπουλου προς τον Υπουργό Πολιτισµού και Τουρι-
σµού, σχετικά µε τη σχέση κοινοβουλευτισµού και Μέσων Μαζι-
κής Ενηµέρωσης, δεν συζητείται λόγω κωλύµατος του κυρίου
Υπουργού και διαγράφεται.

Η πέµπτη µε αριθµό 983/10-6-2011 επίκαιρη ερώτηση της Βου-
λευτού του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ηρούς
Διώτη προς την Υπουργό Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρη-
σκευµάτων, σχετικά µε τις Σχολικές Μονάδες Ειδικής Αγωγής και
Εκπαίδευσης, δεν συζητείται λόγω κωλύµατος της κυρίας
Υπουργού και διαγράφεται.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό ολοκληρώθηκε
η συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Εισερχόµαστε στην
ηµερήσια διάταξης της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης επί των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης: «Δωρεά και µεταµόσχευση οργάνων και άλλες διατάξεις».

Στη χθεσινή συνεδρίαση συζητήθηκαν και ψηφίστηκαν τα
άρθρα 1 έως και 63. Στη σηµερινή θα συζητηθούν τα άρθρα 64
έως και 68 και οι τροπολογίες ως µια ενότητα.

Πριν δώσω το λόγο στον εισηγητή της Πλειοψηφίας κ. Φρα-
γκίσκο Παρασύρη, σας ενηµερώνω ότι από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας ορίζεται ειδικός αγορητής ο Βουλευτής κ. Χα-

ράλαµπος Χαραλάµπους.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Κυρία Πρόεδρε, θα µπορούσα να έχω το λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Θέλετε το λόγο, κύριε

Τιµοσίδη;
Παρακαλώ, το λόγο έχει ο Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης κ. Τιµοσίδης.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Κυρία Πρόεδρε, έχω να ανακοινώσω κάποιες νο-
µοτεχνικές βελτιώσεις, τις οποίες θα καταθέσω στα Πρακτικά για
να τις λάβουν υπ’ όψιν τους οι συνάδελφοι όπως ακριβώς είναι.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλλη-
λεγγύης κ. Μιχαήλ Τιµοσίδης καταθέτει για τα Πρακτικά τις προ-
αναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ωραία, κύριε Υφυ-
πουργέ, να διανεµηθούν στους Βουλευτές.

Το λόγο έχει ο εισηγητής της Πλειοψηφίας, κ. Φραγκίσκος Πα-
ρασύρης.

Κύριε Παρασύρη, έχετε το λόγο για οκτώ λεπτά, µε κάποια
άνεση, βέβαια, σήµερα και ιδιαίτερα στον κ. Χαραλάµπους, που
θα τοποθετηθεί για πρώτη φορά.

ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, εγώ τουλάχιστον
δεν νοµίζω ότι θα εξαντλήσω το χρόνο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε σχέση µε τις πολιτικές εξε-
λίξεις θέλω να πω ότι εύχοµαι αυτοί που αποφασίζουν σε αυτές
τις κρίσιµες στιγµές για τον τόπο, να αποφασίζουν και συνετά
και ψύχραιµα και λελογισµένα, προκειµένου ο τόπος να ξεκινήσει
από µια νέα αρχή. Το έχει ανάγκη και το πολιτικό µας σύστηµα,
το έχει ανάγκη και η ίδια µας η χώρα.

Επειδή η Βουλή δεν µπορεί να σταµατήσει τις λειτουργίες της,
συνεχίζει τις εργασίες της, για το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο και
σε ό,τι αφορά τις τροπολογίες και τα άρθρα, θα µπορούσε να
αναρωτηθεί κάποιος γιατί χρειάζεται να γίνει µια Ολοµέλεια για
δυο-τρία άρθρα και γι’ αυτές τις δυο τροπολογίες, γιατί να δα-
πανηθεί τόσος χρόνος και µια ολόκληρη συνεδρίαση. Ωστόσο,
είναι κάποιες από τις πολύ σηµαντικές παρεµβάσεις σε µια σειρά
ζητηµάτων που επείγουν για αλλαγή.

Με αυτό το σκεπτικό εισέρχοµαι σε αυτήν την εισήγηση για τις
τροπολογίες και τα άρθρα και ξεκινώ µε τη ρύθµιση που αφορά
στη συγχώνευση των διοικήσεων των νοσοκοµείων, όπου εδώ
προτείνεται να ορίζεται ένας διοικητής και ένα Διοικητικό Συµ-
βούλιο µεταξύ των διασυνδεδεµένων νοσοκοµείων. Ταυτόχρονα,
ορίζεται πλέον και ένας προϊστάµενος για τις οικονοµικές και δι-
οικητικές υπηρεσίες, ένας προϊστάµενος για την τεχνική υπηρε-
σία και ένας προϊστάµενος για τη νοσηλευτική υπηρεσία.

Αυτό όσο και αν ακούγεται απλό, είναι εξαιρετικά σηµαντικό,
διότι τα νοσοκοµεία αυτά τα οποία συγχωνεύονται, τα διασυνδε-
δεµένα νοσοκοµεία, τα οποία προφανώς είναι και γειτνιάζοντα
νοσοκοµεία, διότι αφορούν την ίδια Υγειονοµική Περιφέρεια,
έχουν πλέον µε τον τρόπο αυτό έναν καλύτερο συντονισµό ενερ-
γειών και δράσεων. Είναι, άλλωστε, αυτή η προσθήκη που γίνεται
στο άρθρο 66, ένας προποµπός του Υγειονοµικού Χάρτη της
χώρας, µιας πραγµατικής µεταβολής και τοµής που έχει ανάγκη
ο χώρος της υγείας.

Με τον τρόπο αυτό λύνονται οξύµωρα και αδιανόητα ζητήµατα
που µέχρι σήµερα προέκυπταν στη λειτουργία διπλανών νοσο-
κοµείων και, όµως, µε το θεσµικό πλαίσιο δεν µπορούσαν να ξε-
περαστούν και, βέβαια, είχαµε αρκετή σπατάλη σε πόρους, αλλά
και σε ενέργεια.

Θα δώσω το παράδειγµα των δύο νοσοκοµείων που συγχω-
νεύονται στο Ηράκλειο, το Γενικό Νοσοκοµείο, το Βενιζέλειο και
το Πανεπιστηµιακό Νοσοκοµείο, οπού, ενώ είχαµε έλλειψη τεχνι-
κού προσωπικού, από το ένα προς το άλλο δεν µπορούσε να εξυ-
πηρετήσει αυτό το προσωπικό το διπλανό νοσοκοµείο, µε
αποτέλεσµα να ζητάµε κάθε φορά την εξυπηρέτηση από εξωτε-
ρικούς συνεργάτες, την οποία πληρώναµε, µάλιστα, πολύ
ακριβά.

Κατ’ αυτήν, λοιπόν, την έννοια και µε αυτήν τη λογική, επειδή
σε όλη τη χώρα υπάρχουν παρόµοια ζητήµατα και ιδιαίτερα στην
υγειονοµική περιφέρεια της Αθήνας και στα µεγάλα αστικά κέ-
ντρα, θεωρούµε ότι είναι εξαιρετική σηµαντική, καθ’ ότι απλο-
ποιεί όλες αυτές τις διαδικασίες αυτή η τροπολογία για τη
συγχώνευση των διοικήσεων των διασυνδεδεµένων νοσοκο-
µείων.

Η άλλη ρύθµιση αφορά τους ακτινοθεραπευτές, όπου µπαί-
νουν πλέον κανόνες για την επιπλέον άδεια ακτινοπροστασίας
που µπορούν να λάβουν, µε βάση κριτήρια και στάνταρντς που
διεθνώς είναι αναγνωρισµένα.

Σήµερα, υπήρχε ένα καθεστώς για την άδεια ακτινοπροστα-
σίας σαράντα πέντε επιπλέον ηµερών σε όλους ανεξάρτητα τους
εργαζόµενους που δέχονταν ιονίζουσα ακτινοβολία ανεξάρτητα
από τη δοσιµετρία. Ζήτησα στοιχεία στην επαφή που είχα και µε
τους φορείς, επειδή προφανώς αντιδρούν σε µία τέτοια ρύθµιση,
έτσι ώστε να µπορέσουµε να προχωρήσουµε, ενδεχοµένως, δια-
φορετικά. Πραγµατικά, όµως, ούτε εγώ, αλλά ούτε και οι φορείς

που τους εκπροσωπούν, δεν µπόρεσαν να στηρίξουν αυτό που
ισχύει µέχρι σήµερα. Και αυτό το δεδοµένο, που είχε µέχρι σή-
µερα δηµιουργηθεί, είναι παραδεκτό απ’ όλους ότι είναι παρω-
χηµένο και δηµιουργεί σηµαντικά προβλήµατα στη λειτουργία
των µονάδων.

Αυτό που διαπίστωσα, τουλάχιστον εγώ, από τη µικρή µου
έρευνα είναι ότι είναι φαινόµενο µοναδικό στην Ευρώπη, δηλαδή
χωρίς καµµιά δοσιµετρία να υπάρχει άδεια ακτινοπροστασίας και
να παίρνεται άδεια επιπλέον ηµερών για όλους τους εργαζόµε-
νους. Βέβαια, τα στάνταρντς και τα κριτήρια για τις υποδοµές,
τα µηχανήµατα και όλα αυτά είναι πιο αυστηρά στην Ευρώπη και
αυτό, ενδεχοµένως, να παραµένει για εµάς µία πρόκληση και το
κοµµάτι αυτό θα πρέπει να το βελτιώσουµε σαν πλαίσιο και στη
χώρα µας.

Ωστόσο, η µόνη διατυπωµένη µέχρι σήµερα θέση µε επιστη-
µονική βάση και τεκµηρίωση είναι αυτή του Κεντρικού Συµβου-
λίου Υγείας -το οποίο γνωµοδοτεί, µάλιστα, και θετικά στην
προτεινόµενη ρύθµιση- που λέει η άδεια ακτινοπροστασίας να
παρέχεται πλέον µε βάση τη δοσιµέτρηση, το ατοµικό δοσίµε-
τρο, ως ποσοστό του µέγιστου επιτρεπόµενου ορίου που θέτει
ο κανονισµός ακτινοπροστασίας.

Υπάρχει και µία ρύθµιση που αφορά τα προνοιακά ιδρύµατα,
τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, τα οποία παρέχουν υπη-
ρεσίες κλειστής περίθαλψης, αλλά και µονάδες και προγράµ-
µατα ψυχοκοινωνικής αποκατάστασης. Πλέον θα υπάρχει µία
συµµετοχή στη δαπάνη περίθαλψής τους µε ποσοστό επί της σύ-
νταξης που λαµβάνουν. Αυτό το έχουν δεχθεί πολύ θετικά οι αρ-
µόδιοι στον προνοιακό χώρο, γιατί µέχρι σήµερα υπήρχε µία
λανθάνουσα κατάσταση, όπου τα πρόσωπα αυτά που τους πα-
ρείχαν κλειστή περίθαλψη δεν έδιναν τίποτα σ’ αυτά τα προνοι-
ακά ιδρύµατα, τη σύνταξή τους την απολάµβαναν κάποια
συγγενικά τους πρόσωπα, χωρίς ουσιαστικά να έχουν πραγµα-
τική επαφή, µε αποτέλεσµα τα ίδια αυτά τα προνοιακά ιδρύµατα
να έχουν οικονοµικά προβλήµατα. Είναι µία ανάσα το ποσοστό
αυτό της σύνταξης που θα λαµβάνουν επιπλέον µετά από υπουρ-
γική απόφαση.

Έρχοµαι στην τελευταία τροπολογία που αφορά το φάρµακο.
Σε ό,τι αφορά το φάρµακο, νοµίζω ότι πρέπει να πούµε τι γινόταν
µέχρι σήµερα. Αυτό που γινόταν µέχρι σήµερα, µάλλον µέχρι πέ-
ρυσι, νοµίζω ότι θα πρέπει να το γνωρίζει και ο ελληνικός λαός.
Θα πρέπει να το γνωρίζετε, κύριοι συνάδελφοι, όλοι σας, για να
έχουµε αποκρυσταλλωµένη εικόνα για το τι συµβαίνει στο χώρο
του φαρµάκου και της φαρµακευτικής δαπάνης. 

Από το 1984 µέχρι το 2009 –και λέω το 1984, γιατί έχουµε δια-
θέσιµα στοιχεία από τότε- έχουµε µία συνεχώς αυξανόµενη φαρ-
µακευτική δαπάνη. Τα τελευταία χρόνια, από το 2004 και µετά
µάλιστα, έχουµε ένα σταθερό ρυθµό αύξησης των δαπανών για
τη φαρµακευτική περίθαλψη γύρω στο 15% ετησίως. Αυτό οδή-
γησε σε µία συνολική δαπάνη 5,1 δισεκατοµµυρίων για το 2009.
Μόνο αν καταφέρναµε να πετύχουµε µία κάµψη του ρυθµού αύ-
ξησης της φαρµακευτικής δαπάνης θα ήταν επιτυχία. 

Εµείς -και µάλιστα συγκεκριµένα πρόσωπα στην Κυβέρνηση,
προεξάρχοντος του Υπουργού Υγείας, του κ. Λοβέρδου- πετύ-
χαµε µείωση φαρµακευτικών δαπανών της τάξης του 15%, δη-
λαδή 800.000.000 ευρώ εξοικονοµήθηκαν το 2010 για πρώτη
φορά από το 1984. Για φέτος, ήδη υπάρχει µία περιστολή της
τάξης των 500.000.000 ευρώ µέχρι σήµερα. 

Με την τροπολογία, λοιπόν, που έρχεται τώρα -για την οποία
πολύς λόγος έχει γίνει και θα µπορούσε να έρθει ως ξεχωριστό
νοµοσχέδιο, ωστόσο υπάρχει και ο χρόνος που είναι αµείλικτος
και στόχοι που πρέπει να πετύχουµε µέσα στο 2011 και θέλουµε
άµεσα αποτελέσµατα και δεν µπορούµε να αφήσουµε το χρόνο
να περνάει, γι’ αυτό έρχεται µε τη µορφή αυτή της τροπολογίας-
έχουµε επιπλέον εξοικονόµηση 600.000.000 ευρώ µε µία σειρά
παρεµβάσεων που αφορά τη διεύρυνση του καταλόγου των ακρι-
βών φαρµάκων, αφορά τη δραµατική µείωση στα off-patent, µία
ρύθµιση που δεν υπάρχει εδώ και χρόνια, που θα έπρεπε, όµως,
να υπάρχει. Προχωράµε, πλέον και στη θετική λίστα φαρµάκων. 

Όλα αυτά είναι σε µια συνέχεια στοχευµένων παρεµβάσεων
που έχουν γίνει. Παρεµβαίνουµε συνολικά στο σύστηµα τιµολό-
γησης του φαρµάκου, από τη φαρµακοβιοµηχανία µέχρι το πο-
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σοστό κέρδους των φαρµακεµπόρων, µέχρι το rebate των φαρ-
µακοποιών που για πρώτη φορά αποδίδεται εδώ και ένα µήνα και
από ό,τι ακούγεται πηγαίνει πάρα πολύ καλά. 

Θα περίµενα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε µια τέτοια προ-
σπάθεια, στην οποία έχουµε απτά αποτελέσµατα, έχουµε δείγ-
µατα γραφής, να συγχαρείτε την Κυβέρνηση για την προσπάθεια
που έχει κάνει, να συµβάλετε θετικά και να µην δηµιουργούνται
εντυπώσεις γύρω από το συγκεκριµένο ζήτηµα, διότι οι παρεµ-
βάσεις που γίνονται µέσα από την τροπολογία είναι ουσιαστικές
παρεµβάσεις, οδηγούν σε θετικά αποτελέσµατα και σε πραγµα-
τική περιστολή της φαρµακευτικής δαπάνης. Να µην ξεχνάµε ότι
απέναντί µας -αν συµφωνήσουµε όλοι βέβαια ότι πρέπει να
έχουµε περιστολή της φαρµακευτικής δαπάνης- έχουµε τα συµ-
φέροντα των πολυεθνικών της φαρµακοβιοµηχανίας, δηλαδή τα
σκληρότερα συµφέροντα του κόσµου. Σε αυτό χρειάζεται σύ-
µπνοια και θετική συµβολή από όλους µας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κι εµείς σας ευχαρι-
στούµε. 

Το λόγο έχει η εισηγήτρια της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Έλενα
Ράπτη. 

ΕΛΕΝΗ ΡΑΠΤΗ: Κυρία Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, έχω µερικές επισηµάνσεις σε σχέση µε τα τε-
λευταία άρθρα του νόµου που συζητάµε. 

Στο άρθρο 65, η παράγραφος 12 προβλέπει την υποχρέωση
των ιδρυµάτων ιστών όλων των κατηγοριών που λειτουργούν
κατά την έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου να υποβάλουν µέσα
σε ένα χρόνο αίτηση για χορήγηση άδειας λειτουργίας. Μήπως
για λόγους σαφήνειας και ισότητας θα πρέπει να προσθέσουµε
δίπλα στη λέξη «ιδρύµατα» τις λέξεις «ιδιωτικά» και «δηµόσιας
πρόσβασης» ή θεωρείτε πως η παρούσα διάταξη καλύπτει και τα
δύο; 

Στο άρθρο 66, το λεγόµενο «πολυάρθρο», στην παράγραφο 6
προκύπτει ένα θέµα. Μέχρι σήµερα το καθεστώς των εργαζοµέ-
νων που εκτίθενται σε ακτινοβολία στις υπηρεσίες υγείας του δη-
µόσιου και ιδιωτικού τοµέα ήταν να λαµβάνουν µια ειδική άδεια
ακτινοπροστασίας λόγω ακριβώς της επικινδυνότητας του επαγ-
γέλµατος. Με τη ρύθµιση που εισάγετε, η άδεια εξαρτάται πλέον
από την ένδειξη του ατοµικού δοσιµέτρου του κάθε εργαζοµένου
µε µία διαβάθµιση που εισάγεται στο κείµενο του νόµου. Ίσως
ακούγεται λογικό. Πλην όµως, σας µεταφέρω έναν προβληµατι-
σµό των εργαζοµένων, οι οποίοι διερωτώνται πώς µπορεί να απο-
κλεισθεί το ενδεχόµενο ένας εργαζόµενος να αφήσει το
δοσίµετρό του να εκτεθεί σε µεγαλύτερη ακτινοβολία, προκειµέ-
νου να λάβει µεγαλύτερη άδεια. Είναι τέτοια τα όρια του κανονι-
σµού ακτινοβολίας, που θεωρείτε πως µε τη διαβάθµιση που
βάζετε, θα µειωθούν οι άδειες και, άρα, θα αυξηθούν οι εργάσι-
µες ηµέρες ετησίως; Και για ποια διαφορά ηµερών µιλάµε;

Επίσης, υπάρχει ασφαλιστική δικλίδα ελέγχου της ετήσιας
ακτινοβολίας, στην οποία εκτίθενται οι εργαζόµενοι σ’ αυτόν τον
τοµέα υγείας; 

Θα ήθελα να µας δώσετε την τάξη των µεγεθών που συζη-
τούµε, για να δούµε αν αξίζει ή αν είναι δίκαιο να αλλάξουµε ένα
θεσµοθετηµένο εργασιακό δικαίωµα.

Στην παράγραφο 8 διαβάζουµε πως όσοι νοσηλεύονται µε
χρόνιες παθήσεις συµµετέχουν στη δαπάνη περίθαλψής τους µε
ποσοστό επί της σύνταξης που παίρνουν. Δεν θα µπω σε κάποια
κρίση επί της ρύθµισης και αυτό γιατί θα ήθελα να µου εξηγή-
σετε, αν καταλαβαίνω καλά, πώς ένας συνταξιούχος που πληρώ-
νει χρόνια ασφαλιστικές εισφορές, που πάσχει από µια χρόνια
πάθηση, την οποία προφανώς δεν ήθελε να έχει, θα πληρώσει
µέρος από τη σύνταξή του για όσο χρόνο νοσηλευτεί! Το ίδιο
βλέπω να ισχύει και για τους ασθενείς που εισάγονται σε µονά-
δες και προγράµµατα ψυχοκοινωνικής αποκατάστασης. Ελπίζω
να µην έχω καταλάβει καλά, διότι στην αντίθετη περίπτωση κα-
ταργείται «de facto» η δωρεάν παροχή δηµόσιας υγείας.

Στην παράγραφο 17 ενηµερώθηκα –και χαίροµαι γι’ αυτό- ότι
προχωράτε στη διόρθωση µίας αδικίας σε ό,τι αφορά τους ερ-
γαζόµενους στο Νοσοκοµείο «Παπαγεωργίου» της Θεσσαλονί-
κης. Πλην όµως, νοιώθω πως κάνετε το µισό καλό, διότι το άλλο

µισό αφορά στους εργαζόµενους του «Ωνασείου» που, όπως
γνωρίζετε, έχει τη µορφή σύµφωνα µε την οποία δεν µπορεί να
υπαχθεί σε µία τέτοια ρύθµιση. Γνωρίζετε τα θέµατα διοικητικής
αυτοτέλειας του Ιδρύµατος…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Να βγει και το «Ωνάσειο», δηλαδή;

ΕΛΕΝΗ ΡΑΠΤΗ: Ναι.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Κυρία Πρόεδρε, µου επιτρέπετε µία διακοπή στο
σηµείο αυτό;

ΕΛΕΝΗ ΡΑΠΤΗ: Εγώ δεν έχω καµµία αντίρρηση, κύριε
Υπουργέ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε το λόγο για µία σύντοµη παρέµβαση.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Κυρία συνάδελφε, µε την ευκαιρία αυτή, θέλω να
απευθυνθώ σε σας, αλλά και στο Σώµα και να σας πω το εξής:
Όταν ανέλαβα, µίλησα µε τον κ. Αλιβιζάτο, τότε Πρόεδρο του
Καρδιολογικού του «Ωνασείου» και, εν πάση περιπτώσει, συζη-
τούσαµε την πορεία του «Ωνασείου». Όταν φέραµε το θέµα στη
Βουλή –δεν ξέρω αν ήσασταν, κυρία συνάδελφε- φέραµε, κυρία
Πρόεδρε, το θέµα ενός νοσοκοµείου, µ’ αυτή τη «sui generis» νο-
µική κατάσταση, όπως το Νοσοκοµείο «Παπαγεωργίου», το
«Ωνάσειο». Είχαµε, δηλαδή, ένα νοσοκοµείο µε την ιδιόρρυθµη
νοµική βάση –«Παπαγεωργίου», «Ωνάσειο», «ΕΡΡΙΚΟΣ ΝΤΥΝΑΝ»-
που, κύριε Ροντούλη, για το 2010 µας έβαλε µέσα 26,3 εκατοµ-
µύρια ευρώ!

Είπα τότε και στον κ. Παπαδηµητρίου, τον Πρόεδρο του Ιδρύ-
µατος, ότι δεν βγαίνει πέρα έτσι, δηλαδή κάθε χρόνο να δίνουµε
αυτά τα λεφτά! Δεν µπορούµε! Άρα, κάναµε τη ρύθµιση περί
«Παπαγεωργίου» και «Ωνασείου» –γιατί το «ΕΡΡΙΚΟΣ ΝΤΥΝΑΝ»
δεν παίρνει αυτές τις επιχορηγήσεις- προκειµένου, κυρία Πρόε-
δρε, να συγκρατήσουµε τη δική τους δυνατότητα να ξεπερνάνε
τον προϋπολογισµό τους ανεξέλεγκτα και το κράτος να έρχεται
να πληρώνει!

Επειδή το Νοσοκοµείο «Παπαγεωργίου» έχει µία περαιτέρω
ιδιορρυθµία, δέχθηκα αυτό που είπατε και αφαίρεσα. Μου το
είπε και ο κ. Κιλτίδης, αλλά µου το είπαν και άλλοι συνάδελφοι.
Όµως, αν αφαιρέσουµε και το «Ωνάσειο», αφαιρούµε και τη δυ-
νατότητά µας, κυρία Πρόεδρε, να πιέζουµε για να µπει µία τάξη!
Εµείς θέλουµε να διατηρηθούν αυτά τα νοσοκοµεία που είναι κο-
σµήµατα, αλλά δεν µπορούµε και να τα χρηµατοδοτούµε σ’ αυτή
τη φάση! Γι’ αυτό το βάλαµε! Αν η Βουλή επιµένει να φύγει, να
φύγει! Όµως, σας λέω ότι έχουµε και εµείς µία αγωνία να τα βγά-
λουµε πέρα, να κλείσουµε τη χρονιά!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Μπορείτε να συνεχί-
σετε, κυρία Ράπτη.

ΕΛΕΝΗ ΡΑΠΤΗ: Άποψή µου είναι, κύριε Υπουργέ, ότι θα
έπρεπε οι εργαζόµενοι του «Ωνασείου» να εξαιρεθούν από την
παρούσα διάταξη και γι’ αυτό το λόγο επιµένω και σας ζητώ να
αποσυρθεί η παράγραφος 17 στο σύνολό της.

Σε ό,τι αφορά τις τροπολογίες, θα ήθελα να σχολιάσω την τρο-
πολογία που αφορά στα φάρµακα. Στο άρθρο 2 της τροπολογίας
ορίζεται ότι πλέον δεν απαιτείται δηµοσίευση στην Εφηµερίδα
της Κυβερνήσεως των δελτίων τιµών φαρµάκων, αλλά αρκεί η
ανάρτησή τους στην ιστοσελίδα του Υπουργείου Υγείας και Κοι-
νωνικής Αλληλεγγύης. 

Προσωπικά δεν έχω καµµία αντίρρηση στη χρήση του διαδι-
κτύου και στην απλοποίηση της διαδικασίας. 

Το ερώτηµα, όµως, που χρήζει απάντησης είναι το εξής: Στις
δηµοσιευτέες πράξεις στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως υπάρ-
χει ηµεροµηνία από την οποία αρχίζουν οι εξήντα µέρες προσβο-
λής τους µε αίτηση ακυρώσεως. Όσον αφορά τις υποχρεωτικά
αναρτώµενες στο διαδίκτυο πράξεις, όπως προτείνεται µε την
τροπολογία, από πότε θα µετράει η προθεσµία προσβολής τους;
Από την εποµένη της ανάρτησης, από την οποία και τεκµαίρεται
η γνώση τους ή από την εποµένη της πραγµατικής γνώσης τους;
Διότι απ’ ό,τι ενηµερώθηκα, σχετική νοµολογία υπάρχει υπέρ και
των δύο εκδοχών. Δεν νοµίζετε ότι πρόκειται για ένα θέµα το
οποίο θα έπρεπε να διευκρινίσουµε; Και αν ναι, πώς; Με κωδικό
ανάρτησης; 
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ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Για ποιο άρθρο λέτε, κυρία Ράπτη; Για τις λιανι-
κές τιµές; 

ΕΛΕΝΗ ΡΑΠΤΗ: Για την τροπολογία για τα φάρµακα, κύριε
Υπουργέ, για την ανάρτηση στο διαδίκτυο. 

Αν ναι, θα ήθελα να µου προσδιορίσετε πώς. Με κωδικό ανάρ-
τησης ή µε το κείµενο σε έντυπη µορφή; Να µας το πείτε, γιατί
νοµίζω ότι θα πρέπει να αποσαφηνιστεί. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εµείς σας ευχαρι-

στούµε. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Κυρία Πρόεδρε, µου επιτρέπετε να πω κάτι στο
Σώµα γι’ αυτό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Βεβαίως, κύριε
Υπουργέ. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Θα ήθελα να συµπληρώσω ότι η ηµεροµηνία
έναρξης της προθεσµίας προσβολής είναι αυτή της αναρτήσεως.
Και ήθελα να το διευκρινίσω αυτό, για να µην έχουν προβλήµατα
οι δικηγόροι ή οι εταιρείες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Το λόγο έχει ο ειδικός
αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χαραλά-
µπους. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς χθες δεν ήµασταν σ’

αυτήν την Αίθουσα, γιατί θεωρήσαµε ως πρώτιστο καθήκον µας
να είµαστε µαζί µε τον αγωνιζόµενο λαό που διαδήλωνε για το
αυτονόητο, δηλαδή να µην καταργηθούν και τα τελευταία στοι-
χειώδη δικαιώµατά τους.

Από αυτήν την άποψη, πράγµατι θεωρούµε τουλάχιστον άδικο
κάποιοι Βουλευτές που ήταν σ’ αυτήν την Αίθουσα µε προεξάρ-
χουσα, αν θέλετε, την κ. Μπακογιάννη, η οποία γύριζε από κανάλι
σε κανάλι και έλεγε ότι όσοι δεν ήταν σ’ αυτήν την Αίθουσα, την
«είχαν κάνει µε ελαφρά πηδηµατάκια». 

Οι Κοµµουνιστές Βουλευτές δεν «την κάνουµε µε ελαφρά πη-
δηµατάκια». Θεωρούµε ότι όλοι οι Βουλευτές χθες έπρεπε να
είναι µαζί µε τους διαδηλωτές, µαζί µε το λαό που αγωνιζόταν
ενάντια στο µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα, ενάντια στο µνηµόνιο. 

Βέβαια, αγαπητοί συνάδελφοι, χθες από πάρα πολλά χείλη πε-
ρίσσεψε η πατριδοκαπηλία. Ακούγαµε σε όλες τις κλήσεις για τη
σωτηρία της πατρίδας, για τη σωτηρία του έθνους, για τη σωτη-
ρία της χώρας. 

Εµείς έχουµε ξεκαθαρίσει εδώ και πολύ καιρό ότι το πατριω-
τικό και το εθνικό είναι ό,τι συµφέρει το λαό, ό,τι συµφέρει τα
λαϊκά συµφέροντα. Και βέβαια, κάθε λέξη στην ελληνική αποκτά
διαφορετική σηµασία και έννοια, ανάλογα µε το ποιος την λέει
και από ποια ιδεολογική γωνιά την εκφέρει.

Θεωρούµε, λοιπόν, ότι δεν πρέπει να µας µιλάνε για πανεθνική
προσπάθεια και την ίδια στιγµή να εννοούν ότι εκείνος ο οποίος
του έχουν κόψει το µισθό και το επίδοµα ανεργίας, εκείνος που
η ΔΕΗ του κόβει το ρεύµα ή εκείνος που του κόβουν το νερό και
το τηλέφωνο και αύριο θα του βγάλουν -αν δεν του το έχουν ήδη
βγάλει- το σπίτι σε πλειστηριασµό οι τράπεζες, προσπαθεί και
µάλιστα προς την ίδια κατεύθυνση µε εκείνους που του έχουν
κλέψει όλα αυτά που έχω πει και τα έχουν βάλει στις τράπεζες
της Ελβετίας, όπου η κερδοφορία του κεφαλαίου έχει ξεπεράσει
τα 600 δισεκατοµµύρια. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς έχουµε τοποθετηθεί επαρ-
κώς στην επιτροπή για το σχέδιο νόµου που συζητούµε. 

Θα ήθελα, λοιπόν, να επαναλάβω ότι το Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας είναι υπέρ της δωρεάς οργάνων και υπέρ των µεταµο-
σχεύσεων, αλλά µε όρους και προϋποθέσεις. 

Αυτό το σχέδιο νόµου ουσιαστικά ρίχνει στάχτη στα µάτια του
κόσµου ότι µε τα µέτρα που παίρνονται θα αυξηθούν οι δότες.
Όµως, την ίδια στιγµή εισάγει τον ιδιωτικό τοµέα στο παιχνίδι
των µεταµοσχεύσεων και βέβαια πολύ περισσότερο τις ιδιωτικές
τράπεζες οµφαλοπλακουντιακού αίµατος.

Εµείς θεωρούµε ότι η µοναδική πηγή οργάνων για τις µεταµο-
σχεύσεις είναι η Μονάδα Εντατικής Θεραπείας. Και αντί η Μο-
νάδα Εντατικής Θεραπείας να πηγαίνει µπροστά µέσα στο

δηµόσιο σύστηµα υγείας, πάει πίσω. Τη στιγµή που χρειαζόµα-
στε -µε τους µετριότερους υπολογισµούς- δυόµισι χιλιάδες κρε-
βάτια, αυτή τη στιγµή υπάρχουν µόνο πεντακόσια εβδοµήντα
κρεβάτια Μονάδας Εντατικής Θεραπείας και βέβαια και αυτά
πολύ κακά στελεχωµένα. Έτσι, χιλιάδες όργανα χάνονται είτε
από ανθρώπους που πεθαίνουν, περιµένοντας ένα κρεβάτι στη
Μονάδα Εντατικής Θεραπείας είτε µέσα στη Μονάδα Εντατικής
Θεραπείας, όταν πεθαίνουν, αφού δεν υπάρχει το κατάλληλο, το
εξειδικευµένο προσωπικό να προωθήσει τη µεταµόσχευση, σε
συνεννόηση βέβαια και µε τους συγγενείς.

Στα άρθρα που έχουν εναποµείνει: Στα υπόλοιπα που έχουν
ψηφιστεί, εµείς έχουµε τοποθετηθεί. Θεωρώ ότι από εκεί µπορεί
να υπάρξει συµπέρασµα στην επιτροπή.

Στο άρθρο 64 εµείς, κυρία Πρόεδρε, ψηφίζουµε «κατά». Στο
άρθρο 65 ψηφίζουµε «παρών». Στο άρθρο 66 θεωρούµε ότι
υπάρχουν κάποιες λίγες θετικές διατάξεις, αλλά η συντριπτική
πλειοψηφία των προστιθέµενων διατάξεων κινούνται προς αρνη-
τική κατεύθυνση. Γι’ αυτό, το καταψηφίζουµε. Στο άρθρο 67 και
68 ψηφίζουµε «παρών».

Στην τροπολογία που αφορά τα φάρµακα: Μια βασική θέση
του κόµµατός µας είναι ότι το φάρµακο είναι κοινωνικό αγαθό
και όταν εξακολουθεί και θεωρείται εµπόρευµα και άρα πηγή
κέρδους, δεν µπορεί να εξυπηρετήσει τις λαϊκές ανάγκες. Το
φάρµακο σήµερα όσο και η έρευνα για το φάρµακο, η παρα-
γωγή, η διάθεση και ο καθορισµός των τιµών στο φάρµακο,
εξαρτώνται από τα µονοπώλια του φαρµάκου, τους µεγαλοει-
σαγωγείς και τους χονδρεµπόρους. Στόχος διαχρονικά και του
ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας είναι η δραστική µείωση της
κρατικής, αλλά και της ασφαλιστικής και της εργοδοτικής δα-
πάνης και βέβαια, η αύξηση της ιδιωτικής, δηλαδή αυτά που θα
πληρώνουν οι εργαζόµενοι µέσα από τη λίστα και γενικά, µέσα
από τον περιορισµό της συνταγογράφησης φαρµάκων.

Η λίστα φαρµάκων έχει αποδειχθεί ότι αποτελεί µηχανισµό
άγριων περικοπών για τα λαϊκά στρώµατα. Με ή χωρίς τη λίστα,
οι ασθενείς επιβαρύνονται µε τεράστια ποσά πληρωµών και οι
βιοµήχανοι, των οποίων τα συµφέροντα στηρίζει η Κυβέρνηση
του ΠΑΣΟΚ, όπως προηγουµένως και η κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας, αποσπούν τεράστια κέρδη, εκµεταλλευόµενοι την
υγεία του λαού. Αυτό που συµβαίνει σήµερα είναι ότι ο λαός πλη-
ρώνει εισφορές, συµµετοχές ή και εξ ολοκλήρου τις τιµές στα
φάρµακα.

Στο άρθρο 1 της τροπολογίας, κύριοι συνάδελφοι: Κατ’ αρχήν,
το καταψηφίζουµε. Θέτουµε, όµως και ορισµένα ερωτηµατικά.
Το άρθρο, ενώ µιλάει για τις τιµές αναφοράς, την ίδια στιγµή
αυτό αναιρείται, αφού προβλέπει ύπαρξη θετικής διαφοράς ανά-
µεσα στην τιµή του φαρµάκου και στην τιµή αναφοράς. Εµάς βε-
βαίως µας ενδιαφέρει τι θα γίνει µε τους ασφαλισµένους. Θα
έχουν κανένα όφελος από την οποιαδήποτε επιστροφή; Απολύ-
τως τίποτα. Το ενδιαφέρον της Κυβέρνησης είναι πώς από τα
κρατικά ταµεία να δίνονται όλο και λιγότερα για τη φαρµακευτική
δαπάνη και την κοινωνική ασφάλιση. Χαρακτηριστικό είναι ότι
στο µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα, στις περικοπές ιατροφαρµακευ-
τικής δαπάνης…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρία Πρόεδρε, ζητώ την ανοχή σας, διότι είναι η πρώτη φορά
που µιλώ.   

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κύριε συνάδελφε, θα
υπάρξει ανοχή και σε σας και στον κ. Κριτσωτάκη µε τη συναί-
νεση του Σώµατος για όσους δεν ήταν στην Αίθουσα.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Έτσι συµφωνήθηκε χθες, κυρία
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Συνεχίστε, κύριε συνά-
δελφε και προσπαθήστε να ολοκληρώσετε.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: Με το µεσοπρόθεσµο πρό-
γραµµα, λοιπόν, προβλέπεται η περικοπή από τη φαρµακευτική
δαπάνη άλλων 365 ευρώ, τα οποία αν προσθέσουµε στα 735 εκα-
τοµµύρια ευρώ, µας κάνουν 1.100.000.000 ευρώ, που θα προέλ-
θουν βέβαια από τις τσέπες των εργαζοµένων.

Αυτές οι ρυθµίσεις είναι ένας κρίκος στην αλυσίδα για την
εφαρµογή του βασικού πακέτου παροχών.
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Με την ευκαιρία –το είχαµε ρωτήσει και στην επιτροπή- αλή-
θεια, πόσα χρήµατα έχουν φτάσει µέχρι στιγµής σαν επιστροφή
µε το περίφηµο rebate από τους φαρµακοβιοµήχανους; Γνωρί-
ζουµε ότι αυτό δεν θα λύσει κανένα πρόβληµα, αλλά σ’ αυτούς
τους δύσκολους καιρούς που όλοι επικαλούνται σαν δικαιολογία
ή και σαν πραγµατικότητα την οικονοµική κρίση, εµάς µας ενδια-
φέρει και το τελευταίο ευρώ που επιστρέφεται από το µεγάλο
κεφάλαιο. 

Στο άρθρο 1 της τροπολογίας ψηφίζουµε «κατά». Στο άρθρο
2 που είναι οι διατάξεις τιµολόγησης φαρµακευτικών προϊόντων,
για το κόµµα µας το ζήτηµα δεν είναι ποιος ή ποιοι Υπουργοί θα
εκδίδουν τα δελτία τιµών. Για µας ασφαλώς αποτελεί βασικό ζή-
τηµα η κατάργηση της πατέντας και η επιστηµονική γνώση να
υπηρετεί τις λαϊκές ανάγκες.

Στην παράγραφο 4 αναφέρεται η διαδικασία και ο τρόπος µε
τον οποίο θα µπαίνουν πρόστιµα σε φαρµακευτικές εταιρείες –
τα οποία θα καθορίζονται από το Υπουργείο Υγείας και Κοινωνι-
κής Αλληλεγγύης- όταν αυτές δεν καταθέτουν αληθή στοιχεία.
Εµείς σ’ αυτό το άρθρο ψηφίζουµε «παρών», παρ’ όλο που ξέ-
ρουµε ότι όσο υπάρχει εξουσία των µονοπωλίων, δεν έχουµε αυ-
ταπάτες ότι µπορεί να λυθεί ουσιαστικά το πρόβληµα.

Στο άρθρο 3 είναι οι διατάξεις φαρµακείων. Το µέτρο συνδέε-
ται µε την πολιτική που διατηρεί και ενισχύει το φάρµακο ως
απλησίαστο εµπόρευµα για το µεγάλο µέρος των λαϊκών στρω-
µάτων. Συνδέεται επίσης µε την προοπτική ελέγχου του λιανικού
εµπορίου από τις µεγάλες επιχειρήσεις. Το καταψηφίζουµε.

Το άρθρο 4 ουσιαστικά αναφέρεται σε µέτρα που ρυθµίζουν
την µοιρασιά των κερδών ανάµεσα στις διάφορες µερίδες του
κεφαλαίου που ασχολούνται µε το φάρµακο και γι’ αυτό ψηφί-
ζουµε «παρών».

Για τη δεύτερη τροπολογία εµείς λέµε ότι ουσιαστικά ο µεγα-
λύτερος αριθµός των παραγράφων του συγκεκριµένου άρθρου
που έχει κατατεθεί ως τροπολογία στο νοµοσχέδιο αφορούν
κατά κύριο λόγο διοικητικές αλλαγές στις υπηρεσίες του ΕΟΠΥΥ.
Αποσαφηνίζεται µάλιστα ότι αποτελεί φορέα κοινωνικής ασφά-
λισης. 

Καµµία όµως από τις αλλαγές που προτείνονται, όπως αυτές
που αναφέρονται και αφορούν την αναδιάρθρωση των οργανι-
κών µονάδων της κεντρικής υπηρεσίας και άλλες, δεν αλλάζουν
τον αντιλαϊκό χαρακτήρα του ΕΟΠΥΥ. Δεν παύει δηλαδή ο
ΕΟΠΥΥ να αποτελεί βασικό στοιχείο των αναδιαρθρώσεων στο
χώρο της υγείας, «εργαλείο» παραπέρα περικοπών σε παροχές
υγείας και σε φάρµακα που έχουν ανάγκη οι εργαζόµενοι και τα
λοιπά λαϊκά στρώµατα. Πρέπει να αποτελεί φορέα µέσα από τον
οποίο θα παρέχονται ενιαία σε όλους τους ασφαλισµένους ελά-
χιστες υπηρεσίες υγείας, να είναι ένας µηχανισµός που θα διευ-
κολύνει την παραπέρα χρηµατοδότηση του ιδιωτικού και
εµπορευµατοποιηµένου δηµόσιου τοµέα υγείας µέσω των συµ-
βάσεων που θα συνάπτει µε τις ιδιωτικές ή δηµόσιες επιχειρήσεις

υγείας. 
Οι επιµέρους ρυθµίσεις αφορούν τη λειτουργία του ΟΠΑΔ,

όπως η χρηµατοδότηση που αποκτά τα νοµικά χαρακτηριστικά
εισφοράς εργοδότη-εργαζόµενου ή µπορεί να προσδιορίζεται ο
τρόπος είσπραξης των εισφορών υπέρ του οργανισµού. Η βεβαί-
ωση αυτών και κάθε άλλη λεπτοµέρεια υπηρετούν τη µετατροπή
τους σε ταµείο. 

Το ουσιαστικό όµως ζήτηµα για τους εργαζόµενους στο δη-
µόσιο είναι ότι µε την κρατική χρηµατοδότηση κατά 5,1% και µε
τη µεταφορά της στον ΕΟΠΥΥ σηµατοδοτείται ακόµα µεγαλύ-
τερη µείωση της κρατικής ευθύνης για παροχές υπηρεσιών
υγείας για φάρµακα. Το πλαφόν της κρατικής χρηµατοδότησης
σηµαίνει ότι θα αυξηθούν ακόµα περισσότεροι οι εξετάσεις, οι
θεραπείες και τα φάρµακα που πληρώνουν από την τσέπη τους
οι ασφαλισµένοι. 

Ήδη εκτός από τη συµµετοχή του 25% στη φαρµακευτική δα-
πάνη, εκτός από τις πληρωµές για φάρµακα που δεν συνταγο-
γραφούνται επιβαρύνονται και µε την αρνητική λίστα φαρµάκων,
την αρνητική λίστα ζωτικών εργαστηριακών εξετάσεων που πρό-
σφατα έχουν εγκριθεί και εφαρµόζονται, ενώ ετοιµάζεται και η
νέα λίστα φαρµάκων. Κανένας, βέβαια, δεν εγγυάται ότι θα δοθεί
ακόµα και αυτή η χρηµατοδότηση, αφού η Κυβέρνηση αξιοποι-
ώντας την κρίση µειώνει την κρατική χρηµατοδότηση στα ασφα-
λιστικά ταµεία και συνολικότερα στις δηµόσιες υπηρεσίες
υγείας.

Ορισµένες ρυθµίσεις που αφορούν στους εργαζόµενους –για
το ΙΚΑ µιλώ- δεν µας βρίσκουν συνολικά αντίθετους, έστω και αν
έχουν περιορισµένο χαρακτήρα. Επιµένουµε σε κάθε περίπτωση
να µονιµοποιηθούν χωρίς όρους και προϋποθέσεις όλοι οι εργα-
ζόµενοι µε δελτίο παροχής υπηρεσιών ή µε άλλες µορφές ελα-
στικών σχέσεων εργασίας. Την τροπολογία αυτή το
Κοµµουνιστικό Κόµµα της Ελλάδας την καταψηφίζει. 

Ευχαριστώ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Κυρία Πρόεδρε, θα µπορούσα να έχω το λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Παρακαλώ, κύριε

Υπουργέ.
Ορίστε, έχετε το λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Παίρνω το λόγο για να καταθέσω ορισµένες νοµοτεχνικές και

µόνο αλλαγές που έγιναν στις τροπολογίες µετά τις παρατηρή-
σεις της νοµοπαρασκευαστικής επιτροπής και για τη βοήθεια
των συναδέλφων καταθέτω και τη διάταξη, έτσι όπως διαµορφώ-
νεται µετά τις νοµοτεχνικές παρεµβάσεις. 

(Στο σηµείο αυτό Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης κ. Ανδρέας Λοβέρδος καταθέτει για τα Πρακτικά τις προα-
ναφερθείσες νοµοτεχνικές αλλαγές, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Παρακαλώ να διανεµη-
θούν στους κυρίους συναδέλφους. 

Το λόγο έχει η ειδική αγορήτρια του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού. 

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Σας είχαµε ζητήσει και κάτι για τους
πολυτέκνους. 

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ-ΠΑΠΑΔΑΚΗ: Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, απλώς θα ήθελα να κάνω µια παρα-
τήρηση προς το συνάδελφο.

Εγώ ήµουν µία απ’ αυτούς που ήταν χθες εδώ και θέλω να σας
ενηµερώσω ότι και το κόµµα µου και εγώ προσωπικά δεν πιστεύ-
ουµε στη δικτατορία του προλεταριάτου που πιστεύετε εσείς.
Εµείς πιστεύουµε –και εγώ προσωπικά- στον δηµοκρατικό κοινο-
βουλευτισµό. 

Να σας πω κάτι ακόµα, κύριε Χαραλάµπους; Δεν θα σας εκ-
χωρήσω το δικαίωµα της κοινωνικής ευαισθησίας. Με συγχω-
ρείτε πάρα πολύ. Ο κόσµος έχει βαρεθεί πλέον και έχει
µπουχτίσει από τους εργατοπατέρες και από τους τζάµπα µά-
γκες συνδικαλιστάδες. Γι’ αυτό βρίσκεται εκεί ο κόσµος και η
θέση σας χθες δεν ήταν µεταξύ αυτών. Το επιδιώκετε, γιατί φο-
βάστε το πολιτικό κόστος. Λοιπόν, να ξέρουµε τι λέµε. 

Με συγχωρείτε, κυρία Πρόεδρε, αλλά εδώ λέγονται πράγµατα
που δεν µπορούµε να αφήνουµε έτσι. 

Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο. Συνεχίζουµε µε το άρθρο 66.
Να πω, κύριε Υπουργέ, ότι στην παράγραφο 6 βεβαίως συµφω-
νούµε στα µέτρα όσον αφορά στην ακτινοβολία και την ακτινο-
προστασία. 

Εδώ θα ήθελα να θέσω πάλι ένα ερώτηµα. Το έχω θέσει και
όταν συζητούσαµε το πολυνοµοσχέδιο. Θα ήθελα, κύριε Τιµο-
σίδη, επειδή το έχετε χειριστεί αυτό το θέµα, ειλικρινά να µου
απαντήσετε τι γίνεται µ’ αυτά τα νέα παιδιά, τους τεχνολόγους-
ακτινολόγους που έχουν τελειώσει ελληνικά ιδρύµατα. Επί οκτώ
χρόνια δεν έχει συνεδριάσει και δεν έχει γνωµοδοτήσει το ΚΕΣΥ
να αποκτήσουν αυτοί οι νέοι επιστήµονες επαγγελµατικά δικαι-
ώµατα. 

Κύριε Υπουργέ, είναι ντροπή να κοροϊδεύουµε νέα παιδιά. Δη-
λαδή, αν έρθει εδώ ένας Γερµανός, που έχει τελειώσει εκεί µια
σχολή τεχνολόγων-ακτινολόγων και έχει τα επαγγελµατικά του
δικαιώµατα, µπορεί να αρχίσει να δουλεύει στο νοσοκοµείο «Παί-
δων», αλλά ένα Ελληνόπουλο που τελείωσε εδώ, δεν έχει αυτό
το δικαίωµα.

Σας παρακαλώ πάρα πολύ, το να λέµε κάθε φορά ότι δεν έχει
συνεδριάσει το ΚΕΣΥ και αυτή να είναι η απάντηση στα νέα παι-
διά, το θεωρώ πλέον –και µε συγχωρείτε για την έκφραση- λίγο
κοροϊδία, για να µην πω έως πολύ. 

Ειλικρινά θέλω µία λύση σε αυτό το θέµα.
Όσον αφορά τις συγχωνεύσεις των διοικήσεων των νοσοκο-

µείων, νοµίζω ότι είναι ένα πολύ θετικό βήµα. Θέλω, όµως, κύριε
Υπουργέ, να σας ξαναρωτήσω για τα κριτήρια αυτών των ανθρώ-
πων που διοικούν τα νοσοκοµεία. Έχω εµπειρία από τα γερµα-
νικά ιδρύµατα, τα µεγάλα νοσοκοµεία. Εκεί ο όποιος διοικητής
έπρεπε να έχει περισσότερα προσόντα από τον όποιο διοικητή
όποιας κλινικής.

Κύριε Υπουργέ, ζήσατε ήδη το διορισµό του «αντιπεσυάρχη»
στην Κρήτη, ενός ανθρώπου άσχετου, ο οποίος έκανε τα πράγ-
µατα άνω – κάτω.

Εποµένως, ναι, στις συγχωνεύσεις. Δεν έχουν, όµως, πλέον
θέση –και σας παρακαλούµε πάρα πολύ γι’ αυτό- στις διοικήσεις
των νοσοκοµείων κοµµατικά στελέχη, κοµµατικοί φίλοι, αφισο-
κολλητές είτε από το ένα κόµµα είτε από το άλλο. Εµείς, που
έχουµε ζήσει για πάρα πολλά χρόνια τα δηµόσια νοσοκοµεία, αυ-
τούς βιώναµε. Ήταν οι κοµµατικοί φίλοι και οι αφισοκολλητές
είτε του ενός είτε του άλλου κόµµατος. Βάλτε άξιους ανθρώπους
να διοικήσουν τα νοσοκοµεία. 

Εµείς θεωρούµε θετική αυτή τη συνένωση των διοικήσεων.
Έρχοµαι τώρα στο άρθρο 17: Εµείς πιστεύουµε ότι πρέπει να

υπάρξει ένας εξορθολογισµός. Δεν υπάρχουν στα δηµόσια ιδρύ-
µατα που επιχορηγούνται και πληρώνονται από το κράτος, όποιο
όνοµα κι αν έχουν αυτά, ούτε πατρίκιοι ούτε πληβείοι. Υπάρχει
ένας µισθός ενιαίος, τον οποίο παίρνει ο κάθε εργαζόµενος. Κά-
ποιοι που δουλεύουν στο «Αγία Σοφία» δεν είχαν την τύχη να

δουλέψουν σε ένα άλλο νοσοκοµείο κι εποµένως έχουν διαφο-
ρετικούς µισθούς. Πού γίνονται αυτά; Πουθενά. 

Εποµένως πιστεύουµε στον εξορθολογισµό.
Το άρθρο 21 αφορά τις σχέσεις των πανεπιστηµιακών: Είναι

ένα πάρα πολύ λεπτό θέµα. Θα πρέπει να το φέρουµε εντελώς
ιδιαίτερα. Καλά κάνει ο κύριος Υπουργός και παίρνει σήµερα
πίσω αυτό το άρθρο, διότι νοµίζω ότι υποχρέωσή µας πλέον είναι
να σταθούµε στη σωστή λειτουργία των ελληνικών πανεπιστη-
µίων. Ντρέποµαι ως Ελληνίδα επιστήµονας και ως πανεπιστηµια-
κός να βλέπω κάθε χρόνο τα ελληνικά πανεπιστήµια να είναι στην
τελευταία θέση κατάταξης παγκοσµίως. Γιατί αυτό; Διότι οι πα-
νεπιστηµιακοί είναι και µέσα κι έξω και λίγο µέσα και λίγο έξω και
δεν ξέρουµε τελικά ποιοι από αυτούς εκτελούν το πραγµατικό
τους έργο που είναι η έρευνα.

Αυτά νοµίζω ότι πρέπει να τα δούµε ιδιαιτέρως.
Στην παράγραφο 32 θεωρώ πολύ θετικές όλες αυτές τις τρο-

ποποιήσεις. Ο χρόνος εξειδίκευσης για τα νεογνά, τη λοιµωξιο-
λογία κλπ., θεωρείται προϋπηρεσία στο ΕΣΥ. Εδώ, κύριε
Υπουργέ –και θα καταθέσω µία τροπολογία- αδικείται µία οµάδα
γιατρών οι οποίοι έχουν δουλέψει πάρα πολλά χρόνια σε νοσο-
κοµεία του ΙΚΑ και σε δηµόσια νοσοκοµεία, έχουν ενταχθεί στο
ΕΣΥ και σε αυτούς τους ανθρώπους δεν αναγνωρίζεται η προϋ-
πηρεσία.

Νοµίζω, λοιπόν, αφού φέρνετε όλη αυτή τη διάταξη που είναι
πάρα πολύ σωστή και δίκαιη, εκεί –και θα παρακαλούσα πάρα
πολύ- να µπουν και αυτοί οι γιατροί.

ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Να το ορίσετε για να γίνει κατανοητό. Ποιους εν-
νοείτε;

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ – ΠΑΠΑΔΑΚΗ: Ήταν γιατροί οι
οποίοι…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Κυρία Πρόεδρε, βεβαίως δεν θα µε τιµωρήσετε, επειδή εγώ
χθες ήµουν στο Κοινοβούλιο.

Θα σας εξηγήσω µετά, κύριε Υπουργέ …
ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Έχετε χρόνο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Θα έχετε µία µικρή

ανοχή ως εισηγήτρια. Μην ανησυχείτε.
ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ – ΠΑΠΑΔΑΚΗ: …γιατί νοµίζω ότι

είναι πάρα πολύ δίκαιο και αυτό.
Όσον αφορά τις ειδικότητες των γιατρών και κυρίως συναδέλ-

φων που ταλαιπωρούνται δέκα χρόνια για να συµπληρώσουν την
ειδικότητα της Παιδοψυχιατρικής, θα ήθελα να πω τα εξής:

Χαίροµαι όπου βλέπω µία πρόταση δικιά µας, του Λαϊκού Ορ-
θόδοξου Συναγερµού, γι’ αυτά τα παιδιά που έχουν αδικηθεί από
το κράτος, να δηµιουργηθούν προσωποπαγείς θέσεις. Αυτή η
διάταξη σήµερα νοµίζω ότι δικαιώνει παιδιά τα οποία έχουν αδι-
κηθεί. Να πω ευχαριστώ που δεχτήκατε έστω την πρότασή µας. 

Όµως, επειδή το θέµα των ειδικοτήτων το ξέρετε πάρα πολύ
καλά, κύριε Τιµοσίδη, ως γιατρός, είναι ένα θέµα πάρα πολύ δύ-
σκολο και ταλανίζει νέους ανθρώπους, νέα παιδιά και τους ανα-
γκάζει να φύγουν στο εξωτερικό, νοµίζω ότι αυτό πρέπει να το
δούµε ξέχωρα και να το κουβεντιάσουµε ιδιαίτερα.

Δύο λόγια θα πω -εξάλλου µίλησα και προχθές- για το φάρ-
µακο. Εµείς πιστεύουµε ότι το φάρµακο έχει γίνει δυστυχώς φαρ-
µάκι, ακόµη και σήµερα, όχι µόνο για την υγεία των ασθενών,
αλλά κυρίως έχει γίνει ένα δηλητηριώδες φαρµάκι για τα ταµεία
και την εθνική οικονοµία. Φέρνετε αρκετές διατάξεις µε τις
οποίες θα συµφωνήσουµε, αλλά και αργά τις φέρνετε και δεν νο-
µίζω ότι µόνο µε αυτές τις διατάξεις θα λύσετε το θέµα. 

Διότι -θα ρωτήσω απλά πράγµατα- ακούµε για ηλεκτρονική συ-
νταγογράφηση. Υπάρχει; Δεν υπάρχει; Γίνεται; Ακούµε για πά-
ταξη της πολυφαρµακίας. Νοµίζω ότι ούτε αυτό γίνεται.
Υπερκοστολογήσεις: Κύριε Υπουργέ, θα σας δώσω συγκεκρι-
µένο όνοµα φαρµάκου που το έφεραν τώρα σαν νέα ουσία, σαν
νέο φάρµακο, ενώ είναι ένα παµπάλαιο φάρµακο. Το φέρνουν
σαν καινούργιο και το κοστολογούν διαφορετικά. Δεν υπάρχει,
δηλαδή, ακόµη –θα σας φέρω και το φάρµακο- ο έλεγχος αυτός
τον οποίο εµείς όλοι απαιτούµε, απαιτεί ο ελληνικός λαός, για να
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βάλουµε επιτέλους µία σειρά σε αυτό το πολύ µεγάλο θέµα. Η
λίστα υπάρχει; Δεν υπάρχει; Έχουµε θετική; Έχουµε αρνητική;
Είναι αλαλούµ. Δεν έχουµε ούτε τη λίστα των φαρµάκων και να
µη λέµε «έχουµε στην πράξη» και ουσιαστικά δεν έχουµε. Είχαµε
πει ότι θα βάλουµε και τη φαρµακευτική ουσία. Ούτε αυτό γίνε-
ται. 

Δηλαδή, βλέπουµε πολλά πράγµατα, τα οποία θα έπρεπε ήδη
να έχουν γίνει, αλλά όχι είκοσι µήνες µετά. Και να πω κάτι; Κάλλιο
αργά, παρά ποτέ. Γι’ αυτό εµείς είµαστε θετικοί σε αυτή την τρο-
πολογία. Αλλά τουλάχιστον ας αρχίσουν τώρα. Δεν υπάρχουν
άλλα περιθώρια.

Πολλά ακούµε για το φάρµακο, αλλά αυτά θα τα λέµε µε λε-
πτοµέρειες στην Επιτροπή Φαρµάκων, βεβαίως. Εισαγόµενα
φάρµακα, πολυεθνικές. Είναι µία τρέλα εκεί. 

Και, βεβαίως, επανέρχοµαι σήµερα και κλείνω µε αυτό: Δεν
είδα κάτι για την ελληνική φαρµακοβιοµηχανία, κύριε Υπουργέ.
Δεν είµαι ούτε φαρµακοβιοµήχανος ούτε απόγονος φαρµακοβιο-
µηχανιών. Είµαι, όµως, µια Ελληνίδα γιατρός, που µε πείσµα πά-
ντοτε υποστήριξα το ελληνικό φάρµακο γιατί είναι άριστο. Τα
ελληνικά αντιβιοτικά, τα οποία είναι πολύ καλύτερα από οποια-
δήποτε άλλα εισαγόµενα, είναι φθηνότερα, ελληνικά και πάρα
ταύτα δεν βλέπω την υποστήριξη της πολιτείας προς αυτήν την
κατεύθυνση. Γιατί, να πω και κάτι άλλο; Είχα µία µικρή φαρµα-
κοβιοµηχανία στην Εύβοια και τώρα µε πληροφορούν ότι πάει να
κλείσει και αυτή. Τα παιδιά αυτά που δούλευαν, οι νέοι άνθρωποι,
πού θα βρουν επιτέλους τη δυνατότητα να δουλέψουν; Πώς θα
δηµιουργήσουµε νέες θέσεις εργασίας, εάν δεν υποστηρίξουµε
το δικό µας, το ελληνικό φάρµακο, την ελληνική µας φαρµακο-
βιοµηχανία;

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ουρανία Παπανδρέου-Πα-

παδάκη καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα τροπο-
λογία-προσθήκη, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της
Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κι εµείς σας ευχαρι-
στούµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Βουλευτής της Νέας Δηµο-
κρατίας κ. Παναγιώτης Καµµένος ζητεί άδεια ολιγοήµερης απου-
σίας στο εξωτερικό. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Συνεπώς η Βουλή ενέ-

κρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Συνεχίζουµε µε τον ειδικό αγορητή του ΣΥΡΙΖΑ κ. Μιχαήλ Κρι-

τσωτάκη. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, χθες δεν ήµασταν

στη Βουλή, όπως είχαµε προειδοποιήσει από προχθές, γιατί πα-
γίως εµείς πιστεύουµε -και το κάνουµε- ότι όταν διαδηλώνει, όταν
αγωνίζεται ο ελληνικός λαός και όταν συγκεντρώνεται στις πλα-
τείες της χώρας, το ελληνικό Κοινοβούλιο οφείλει να εναρµονί-
ζεται στον εντολέα του. Οφείλουµε, λοιπόν, να σεβόµαστε αυτό
που κάνει ο ελληνικός λαός και όχι να βρισκόµαστε εδώ και µά-
λιστα στην ακριβώς αντίθετη κατεύθυνση: να ζητά να κινηθεί η
Βουλή ενάντια στο µνηµόνιο και η Βουλή κατά πλειοψηφία, βέ-
βαια, να κινείται υπέρ του µνηµονίου.

Να σας πω ότι χθες εµείς που ήµασταν έξω και χάσαµε την
εµπειρία αυτής της συζήτησης που γινόταν εδώ, είδαµε ότι δεν
ήταν ένα κοµµάτι του ελληνικού λαού που διαδήλωνε, αλλά ήταν
ο ελληνικός λαός και όχι διά αντιπροσώπων, όχι από προσκλή-
σεις των κοµµάτων κ.λπ., αλλά γιατί ο ίδιος το έκανε, το κάνει
τώρα πάνω από είκοσι µέρες. 

Είδαµε επίσης και διάφορα, προβοκάτσιες, κουκουλοφόρους,
αστυνοµία, αστυνοµικούς που συλλαµβάνονται να φορούν κου-
κούλες και να κρατούν την ταυτότητά τους και αστυνοµικούς που
δίνουν όπλα σε κάποιους. Όπλα εννοώ όχι πυροβόλα, αλλά στει-
λιάρια κ.λπ.. Είδαµε τη διάλυση της συγκέντρωσης µε σχέδια
δράσης περίπλοκα. Είδαµε ένα πεδίο µάχης που έγινε, κατά τη
γνώµη µου και µε όσα είδα, ένα θαύµα. Διαλύθηκε η συγκέ-
ντρωση, τροµοκρατήθηκε ο κόσµος, αλλά ο κόσµος ξαναγύρισε
και έκανε άλλη µια µεγαλειώδη συγκέντρωση χθες το απόγευµα.
Και αυτό που κατάλαβα -και νοµίζω ότι το καταλαβαίνουν όλοι-

είναι ότι τώρα πια δεν ξεγελιέται αυτός ο λαός και δεν θέλει αλ-
λαγές κυβερνητικών σχηµάτων, θέλει αλλαγή πολιτικής και ανα-
στροφή στη λογική, τη φιλοσοφία και την πρακτική του
µνηµονίου.

Είτε µια κυβέρνηση, λοιπόν, ΠΑΣΟΚ και Νέας Δηµοκρατίας,
που παραλίγο να συµβεί χθες, είτε ένας ανασχηµατισµός δεν
είναι εκείνο που θα διώξει τον κόσµο από την πλατεία, γιατί θα
τον ικανοποιήσει. Νοµίζω ότι θα έχουµε συνέχεια και ευτυχώς.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα  καταλαµβάνει ο  ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ.  ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ)

Θα ήθελα να πω τώρα δύο κουβέντες για το νοµοσχέδιο. Εµείς
είπαµε από την αρχή ότι είµαστε υπέρ της δωρεάς των οργάνων.
Αυτό είναι κάτι το οποίο έχει µέσα του ανθρωπισµό, όχι φιλαν-
θρωπία -όχι φιλανθρωπία, το τονίζω, ανθρωπισµό- και κατά συ-
νέπεια έχει τον εθελοντισµό απαραιτήτως. Δεν πάει, όµως, ο
εθελοντισµός µε την εµπορευµατοποίηση, ούτε φυσικά µε την
ιδιωτικοποίηση. Είναι πράγµατα αντίθετα και νοµίζω ότι δεν δια-
πνέεται από την πρέπουσα λογική αυτό το νοµοσχέδιο.

Είπαµε ότι είµαστε κατά της εικαζόµενης συναίνεσης. Εγώ είχα
κάνει µια πρόβλεψη -και την έχω πει και σε αρκετούς συναδέλ-
φους- ότι εδώ στην Αίθουσα θα παιρνόταν πίσω. Θα σας πω και
ότι έκανα µια σκέψη πονηρή που, όµως, όταν επαληθεύεται, δυ-
στυχώς, µπορώ και να την πω. Θα προσπαθούσαν κάποιοι να µας
βάλουν να στραφούµε στο θέµα της εικαζόµενης συναίνεσης για
να περάσουν όλα τα υπόλοιπα, αυτά που κρύβονται πίσω από το
νοµοσχέδιο ή αυτά που εµφανίζονται κιόλας µέσα στο νοµοσχέ-
διο καθαρά.

Θέλω να πω ότι η αναστολή των δύο ετών µπορεί να είναι θε-
τικό, µπορεί να επιβεβαιώνει αυτό που εµείς λέγαµε. Θέλω να
πω, επίσης, ότι είναι ακόµα θετικότερο, διότι δεν θα είναι για δύο
έτη. Φαίνεται ότι αν δεν εφαρµοστεί κάτι στην αρχή, δεν πρόκει-
ται ποτέ να εφαρµοστεί και µετά.

Αναφέραµε περίπου δώδεκα λόγους που δηµιουργούν την κα-
κοδαιµονία στη µεταµόσχευση και αυτοί οι λόγοι απουσιάζουν
είτε ως προβλέψεις είτε ως πρόνοιες µέσα σ’ αυτό το νοµοσχέδιο
που κατατίθεται. Άρα δεν είµαστε θετικοί γενικώς, παρά το ότι
είµαστε υπέρ των µεταµοσχεύσεων ότι αυτό το νοµοσχέδιο θα
φέρει κάτι. 

Θέλω να πω ακόµη ότι βλέπουµε για το ΟΠΑ, βλέπουµε και για
τις τράπεζες γενικά ότι υπάρχει ένα κλίµα εµπορευµατοποίησης,
που θα βοηθήσει  στην ιδιωτικοποίηση και που όπως διάβασα και
από έγγραφα ανθρώπων, που έχουν σχέση µε το θέµα των µε-
ταµοσχεύσεων και φορέων, βλέπετε ότι καταλαβαίνουν ότι θα
έχουµε ακόµα και απάνθρωπα πράγµατα, θα έχουµε, δηλαδή,
εµπόριο οργάνων. Το λένε οι ίδιοι, το διάβασα. Εγώ το φοβούµαι,
φοβόµουν να το πω εδώ για να µην κατηγορηθώ. Όταν το λένε,
όµως, οι ίδιοι δεν έχουµε χρεία των υπολοίπων.

Τώρα να πω για τις τροπολογίες που µπήκαν στο νοµοσχέδιο,
στην ουσία νοµοσχέδια µε τη µορφή των τροπολογιών, όπως
είναι αυτό για το φάρµακο. Πραγµατικά, έχουµε την ίδια τακτική,
παρά το ότι είχε δεσµευτεί εδώ ο ίδιος ο Πρωθυπουργός  κ. Πα-
πανδρέου ότι αυτή η τακτική θα σταµατήσει. Συνεχίζεται, να µην
πω ότι επεκτείνεται, να µην πω ότι βαθαίνει αυτό το πράγµα που
νοµίζω ότι χτυπά και την ουσία του κοινοβουλευτισµού. Όταν,
δηλαδή, νοµοθετούµε µε αυτούς τους τρόπους, τότε κάτι οπωσ-
δήποτε δεν πηγαίνει καλά.

Για τις τροπολογίες θα πω ότι έχουµε κάνει µια γενική διαπί-
στωση και άλλες φορές, σχετικά µε τα νοµοσχέδια του συγκε-
κριµένου Υπουργείου αλλά και γενικότερα. Κατατίθεται σωρεία
τροπολογιών που είναι άσχετες µε το συζητούµενο θέµα, αιφνι-
διαστικά, χωρίς να έχουν τεθεί σε διαβούλευση µε τους άµεσα
ενδιαφερόµενους και χωρίς εισηγητικά σηµειώµατα. 

Όσον αφορά την προσθήκη που προτείνετε στο άρθρο 66 του
σχεδίου νόµου µε τη διοίκηση διασυνδεοµένων νοσοκοµείων,
κατ’ αρχάς υπάρχει απόφαση για διασύνδεση κάποιων νοσοκο-
µείων; Το ξέρουν; Ποια είναι αυτά; Ή µπορεί να συµβαίνει ότι
συµβαίνει στο Λασίθι µε το θέµα του νοσοκοµείου της Ιεράπε-
τρας, όπου ο σχεδιασµός ήταν έτσι και τελικά άλλαξε. Εµείς λέµε
ότι είναι θετικό που άλλαξε µε τον σύσσωµο, τον παλλαϊκό αγώνα
των ανθρώπων εκεί. Έτσι θα πάµε, µε κάποιες από εδώ και από
εκεί κοµµατικές παρεµβάσεις που συνέβησαν; Κατέθεσα και ένα
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έγγραφο στα Πρακτικά, που µοιράστηκε στους Βουλευτές. Πότε,
λοιπόν, και µε ποια κριτήρια έγινε αυτό και µε ποιες βεβιασµένες
και ελλιπείς  µελέτες που είδαν το φως της δηµοσιότητας και κα-
ταγγέλθηκαν από τους ειδήµονες και από τους ενδιαφερόµε-
νους; Και αφού δεν ξέρετε ακόµη για τις αρµοδιότητες που θα
έχουν τα όργανα διοίκησης, γιατί προχωράτε σε αυτό το νοµο-
σχέδιο τόσο βιαστικά; Μήπως για να γίνει γρήγορα η κατάργηση,
η συγχώνευση και η διασύνδεση των δηµόσιων νοσοκοµείων;
Εµείς εκεί, λοιπόν, θα καταψηφίσουµε. 

Με τις προσθήκες που προτείνετε επίσης, στα άρθρα 66 του
σχεδίου νόµου στην παράγραφο 5 εισάγετε και τις ιδιωτικές
ασφαλιστικές εταιρίες στο δηµόσιο νοσοκοµείο για να ενισχύ-
σετε προηγούµενη ρύθµισή σας για την ολοήµερη λειτουργία µε
την οποία ξεκινήσατε τη διαδικασία ιδιωτικοποίησης. Αν θυµάστε
καλά, γι’ αυτό σας είχαµε κατηγορήσει και είχαµε καταψηφίσει
εκείνο το νοµοσχέδιο. Θα καταψηφίσουµε, λοιπόν, και αυτήν την
πρόταση. 

Με την παράγραφο 6 υπάρχει µια λαθροχειρία κατά τη γνώµη
µας, η οποία δεν τιµάει γενικά την κοινοβουλευτική διαδικασία,
ανεξάρτητα το ποιος τη σκέφθηκε και τη σχεδίασε και η οποία
αφορά την ακτινολογική άδεια, επί της ουσίας δηλαδή την κα-
τάργησή της. Επειδή η εργοδοσία, είτε το δηµόσιο είτε ο ιδιωτι-
κός τοµέας, δεν τηρεί τους νόµους και τις διεθνείς συµβάσεις
–την «115» διεθνή σύµβαση- για την προστασία των  εργαζοµέ-
νων που εκτίθενται σε ιοντίζουσες ακτινοβολίες είχε προχωρήσει
σε αντιστάθµισµα, στη χορήγηση συµπληρωµατικής ακτινολογι-
κής άδειας. Με την παρούσα ρύθµιση επιχειρείται η κατάργησή
της. Σηµαντική πλευρά και αποτέλεσµα της ρύθµισης αυτής είναι
η στήριξη της εργοδοσίας στην προοπτική µιας πλήρους ιδιωτι-
κοποίησης, που εµείς πιστεύουµε ότι προωθείται στον τοµέα της
υγείας σε βάρος όµως της υγείας και της ζωής των εργαζοµένων
και σε βάρος της απασχόλησης µε την αύξηση της ανεργίας σε
αυτόν τον κλάδο. Οι εργαζόµενοι αντιδρούν έντονα και τεκµη-
ριωµένα, κατά τη γνώµη µας, σε αυτήν τη ρύθµιση και ζητούν την
απόσυρσή της και το διάλογο για την εύρεση αποδεκτής και δί-
καιης λύσης. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να είχα λίγο χρόνο. Απ’ ότι ξέρω,
συµφωνήσατε χθες γι’ αυτό. 

Καταθέτουµε, λοιπόν, το υπόµνηµα του Πανελλήνιου Συλλό-
γου Τεχνολόγων Ακτινολόγων. Το είχαµε καταθέσει. Τώρα υπάρ-
χει όµως και ένα καινούργιο, που νοµίζω ότι εξηγεί την
κατάσταση ακόµη καλύτερα. Επίσης υπάρχει και ένα σχέδιο προ-
σθήκης διάταξης, το οποίο –δεν ξέρω- είναι πρόχειρο το να το
προτείνει κανείς να µπει τώρα. Έτσι όµως, όπως έχει γίνει το
πράγµα και έχει ξεχειλώσει νοµίζω ότι και αυτό θα µπορούσε να
γίνει. Το καταθέτω στα Πρακτικά. Παρακαλώ να το δείτε. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιχαήλ Κριτσωτάκης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Με τις παραγράφους 8 και 9 επεκτείνετε την πολιτική των πε-
ρικοπών µισθών και συντάξεων στο όνοµα της περιστολής των
δαπανών. Επιχειρείτε να µεταφέρετε το κόστος της δηµόσιας
υγείας στους ίδιους του ασθενείς- αυτό είναι πάρα πολύ σηµα-
ντικό- οι οποίοι όµως, ήδη έχουν πληρώσει τις ασφαλιστικές τους
εισφορές και τους αναγκάζετε να πληρώσουν από ένα τµήµα της
σύνταξής τους. Και ποιους υποχρεώνετε να πληρώσουν αυτό το
τµήµα; Τους πάσχοντες από χρόνιες παθήσεις που βρίσκονται
µόνιµα σε κλινικές και νοσοκοµεία, όσους τοποθετούνται σε µο-
νάδες και προγράµµατα ψυχοκοινωνικής αποκατάστασης. Προ-
σέξτε, αυτοί είναι άνθρωποι οι οποίοι εκτός του ότι µπορεί να
βρίσκονται σε οικονοµική ένδεια είναι και σε ανάγκη. Ένας άν-
θρωπος που πάσχει ψυχικά καταλαβαίνετε ότι ακόµη και αν έχει
χρήµατα, δεν µπορεί να τον µεταχειρίζεται κανείς έτσι µε µια ισο-
πεδωτική λογιστική προσέγγιση, που δεν έχει τη συναίνεση κα-
νενός βεβαία από τους ενδιαφερόµενους, αλλά νοµίζω ότι δεν
έχει από κανένα µας αυτήν τη συναίνεση. Δεν θα ψηφίσουµε, λοι-

πόν, αυτές τις τροπολογίες. 
Τέλος, µε την παράγραφο 10 συγχωνεύεται το νοµικό πρό-

σωπο δηµοσίου δικαίου «Κέντρο Αποθεραπείας Γεωφυσικής και
Κοινωνικής Αποκατάστασης» Ηρακλείου Κρήτης µε το νοµικό
πρόσωπο δηµοσίου δικαίου επίσης «Παιδικό Αναπτυξιακό Κέντρο
Ηρακλείου». Μέχρι τη στιγµή που ήρθαµε σε επαφή µαζί τους,
οι ενδιαφερόµενοι δεν είχαν ιδέα γι’ αυτό. Νοµίζω ότι δεν µπορεί
κανείς να προχωράει ερήµην. Μπορεί κανείς να µην ακούει αυτά
που λένε αν δεν είναι σωστά. Δεν µπορεί όµως να µην έρχεται
σε επαφή µε τους ίδιους τους ενδιαφερόµενους. Αυτό τουλάχι-
στον είναι υποτίµηση και δεν πρέπει να συµβαίνει.

Θέλω να πω κάτι που έχω ξαναπεί και µάλιστα είχαµε παρεξη-
γηθεί εδώ µε τον κύριο Υπουργό, διότι ίσως να πήγε και σε προ-
σωπικό επίπεδο. Με ποιους τελικά συντάξατε αυτό το
νοµοσχέδιο και αυτές τις διατάξεις, όταν όλοι οι ενδιαφερόµενοι
φορείς διαφωνούσαν και όταν οι διαφωνίες τους δεν ελήφθησαν
υπ’ όψιν; Σχεδόν κανέναν τους δεν λάβατε υπ’ όψιν. 

Σχετικά µε το φάρµακο, κύριε Υπουργέ, θέλω να πω ότι η απα-
ξίωση προς το Κοινοβούλιο και τις επιτροπές, τους θεσµούς και
την ίδια τη δηµοκρατία, από την Κυβέρνηση δεν έχει προηγού-
µενο, διότι δεν ευσταθεί η δικαιολογία ότι πέρασε από άλλη επι-
τροπή. Εάν πέρασε από άλλη επιτροπή, ας ερχόταν από αυτήν
την επιτροπή και όχι από τούτη την επιτροπή. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Λίγο χρόνο ακόµη, κύριε Πρόεδρε, και τελειώνω µε το θέµα
του φαρµάκου.

ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Ναι, κύριε Πρόεδρε, είχε ειπωθεί ότι
θα υπάρχει ανοχή. 

ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Καµµία συµφωνία
δεν έχει γίνει. Σας έχω δώσει ήδη δώδεκα λεπτά. Ολοκληρώστε,
σας παρακαλώ.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Θέλω να πω ότι υπάρχει λογική fast
track και σ’ αυτό το νοµοσχέδιο. Είναι πάρα πολύ σηµαντικό το
θέµα του φαρµάκου. Δεν έχω χρόνο, αν και θα ήθελα να τα πω
πιο αναλυτικά. Θα τα περικόψω όµως…

ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Δεν υπάρχει χρόνος.
Ολοκληρώστε.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Το είπα, κύριε Πρόεδρε. Θα ολοκλη-
ρώσω. 

Θέλω να πω ότι στον τοµέα του φαρµάκου τα µέτρα που λαµ-
βάνετε έχουν ως µοναδικό αποτέλεσµα τη µείωση της δηµόσιας
δαπάνης για το φάρµακο και δεν έχουν καµµία σχέση µε την ανα-
βάθµιση. Αντίθετα, έχουν σχέση µε την υποβάθµιση της ποιότη-
τας. Γι’ αυτό το λόγο, λοιπόν, εµείς στο άρθρο 64 θα ψηφίσουµε
κατά, στο άρθρο 65 «ΠΑΡΩΝ», στο άρθρο 66 κατά, ενώ στα
άρθρα 67 και 68 θα ψηφίσουµε «ΠΑΡΩΝ». 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστώ πολύ τον

κ. Κριτσωτάκη, τον ειδικό αγορητή του ΣΥΡΙΖΑ.
Στο σηµείο αυτό και µε τη συναίνεση του Σώµατος το λόγο

έχει ο συνάδελφος κ. Δηµήτριος Κρεµαστινός για ένα λεπτό.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ: Ούτε για ένα λεπτό, κύριε Πρό-

εδρε. Ευχαριστώ.
Θα ήθελα να παρακαλέσω τον Υπουργό, για την καλύτερη λει-

τουργία των µικρών ιατρείων των µικρών νησιών ή και των µικρών
χωριών, να δεχθεί την ακόλουθη τροπολογία και στο τέλος της
πρώτης παραγράφου του άρθρου 58 του ν.3966/2011 (ΦΕΚ
118Α) να προστεθεί η φράση «εκτός των δηµάρχων σε δήµους
κάτω των πέντε χιλιάδων κατοίκων, που είναι ιατροί του ΕΣΥ και
ασκούν το ιατρικό επάγγελµα σε δυσπρόσιτα ιατρεία, όπως ορί-
ζονται τα δυσπρόσιτα ιατρεία από το ν.3868/2010». Το καταθέτω
και στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Κρεµαστινός κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα τροπολογία, η
οποία έχει ως εξής:
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ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΡΕΜΑΣΤΙΝΟΣ: Επίσης, µε αυτήν την ευκαιρία,
θα τον παρακαλούσα τον κύριο Υπουργό να δεχθεί και την τρο-
πολογία που θα καταθέσει ο κ. Κασσάρας, όσον αφορά τους
αγροτικούς γιατρούς.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κρεµαστινό και για την τήρηση του χρόνου.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ, το λόγο για µισό
λεπτό, για να δώσω µία άµεση απάντηση προς τον κ. Κρεµαστινό.

ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Το λόγο έχει ο Υφυ-
πουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Μιχαήλ Τιµοσί-
δης για ένα λεπτό.

ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Ως προς το θέµα που θέσατε, κύριε Κρεµαστινέ,
θέλω να πω ότι γίνεται δεκτό και θα είναι στην παράγραφο 20
του άρθρου 66. Θα προστεθεί εκεί. 

ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Σας ευχαριστούµε,
κύριε Υφυπουργέ.

Εισερχόµεθα στον κύκλο των οµιλητών επί των άρθρων και
των τροπολογιών, µε πρώτο οµιλητή το Βουλευτή Νοµού Αττικής
του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Μαυρουδή Βορίδη.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η δική µου παρέµβαση είναι πε-

ριορισµένη σε ένα ζήτηµα, το οποίο τίθεται µε το συγκεκριµένο
συζητούµενο σχέδιο νόµου και αφορά το περίφηµο ζήτηµα της
τεκµαιροµένης ή εικαζοµένης συναινέσεως για τη µεταµόσχευση
και τη δωρεά αντιστοίχως οργάνων. 

Εάν κατάλαβα καλά, είναι πρόθεση της Κυβερνήσεως να ανα-
στείλει την εφαρµογή της συγκεκριµένης διατάξεως τουλάχιστον
επί µία διετία. Έχω, όµως, να κάνω εδώ την εξής παρατήρηση.
Εάν όντως η Κυβέρνηση υποστηρίζει τη διάταξή της, τότε να επι-
µείνει. Μιλώ για την τεκµαιροµένη ή εικαζοµένη συναίνεση. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Ψηφίστηκαν αυτά τα άρθρα χθες.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ψηφίστηκαν άρθρα; Μόνο
τροπολογίες συζητάµε σήµερα;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Σήµερα συζητούµε τα άρθρα 64 έως 68 και τις
τροπολογίες. 

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ–ΠΑΠΑΔΑΚΗ: Ως Λαϊκός
Ορθόδοξος Συναγερµός δεν ψηφίσαµε τη διάταξη.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Τότε να φύγω απ’ αυτό και να
περιοριστώ, εφόσον έχει τελειώσει η συζήτηση –γιατί χθες δεν
ήµουν εδώ- να πω το εξής. Κατά τη γνώµη µου, κύριε Υπουργέ,
θα έπρεπε να το ξανασκεφθείτε. Ψηφίστηκε µεν, αλλά ίσως η
Κυβέρνηση κάποια στιγµή θα έπρεπε να το ξαναδεί.

Και να το ξαναδεί για λόγους ουσίας και οι ουσιαστικοί λόγοι
για τους οποίους θα πρέπει να το κοιτάξει είναι ότι δηµιουργείται
ένα είδος -µε αυτήν τη διάταξη- οιονεί κοινωνικοποιήσεως της
σωρού του θανόντος, λες και δεν ανήκει το δικαίωµά του σε
αυτόν τον ίδιο, αλλά θα πρέπει να δηλωθεί, προκειµένου να ανή-
κει. Δηµιουργείται, δηλαδή, ένα βάρος που δεν έχει ηθική βάση.
Το ένα είναι  αυτό. 

Σχετικά µε το δεύτερο, δηλαδή το «θα το ξαναδούµε σε δύο
χρόνια», το ορθόν θα ήταν να έχουµε απάλειψη της διατάξεως
και όποιος θέλει να το ρυθµίσει, να το ρυθµίσει στα δύο χρόνια
ή στα τρία ή όποτε θέλει. Το να µένει µία διάταξη σε εκκρεµό-
τητα, αυτό δεν έχει κανένα νόηµα. Διότι εδώ αποπειράται ένα
είδος νοµοθετικής δεσµεύσεως προκαταβολικής του µέλλοντος
νοµοθέτη. Ή πιστεύει η Κυβέρνηση τη διάταξή της, οπότε την
εφαρµόζει, ή αν δεν πιστεύει, γιατί ενδεχοµένως οι συνθήκες δεν
είναι ώριµες ή δεν ξέρω αν θα ωριµάσουν ποτέ. Για εµένα στα
ηθικά αυτά ζητήµατα υπάρχει µία µεγάλη συζήτηση πάντοτε,
αλλά σε τελευταία ανάλυση, το κρίσιµο είναι ποιος έχει δίκιο και
ποιος έχει άδικο, τι είναι σωστό και τι δεν είναι από µία δεοντο-
λογική σκοπιά. Αυτό, λοιπόν, δεν µπορεί να τίθεται σε µία προ-
θεσµία, λες και είναι απλώς ένα διαδικαστικό ζήτηµα, γιατί δεν
είναι ένα διαδικαστικό ζήτηµα. Εδώ, λοιπόν, κατά τη γνώµη µου,
µαθαίνει και η Κυβέρνηση και αποπειράται να κάνει µία δέσµευση
του µελλοντικού νοµοθέτη. Δεν θα έπρεπε. Αυτό είναι το ένα. 

Το δεύτερο είναι µία εξειδικευµένη παρατήρηση, την οποία
θέλω να κάνω. Κύριε Υπουργέ, έγινε µεγάλη συζήτηση για το
άνοιγµα των κλειστών επαγγελµάτων. Εµείς ξέρετε ότι είχαµε µια
ουσιαστική αντίρρηση για τον τρόπο µε τον οποίο έγινε το
άνοιγµα αυτό. Θυµίζω ότι η αντίρρηση την οποία αναπτύξαµε
τότε, συνίστατο στο ότι δεν µπορείς να περνάς ένα είδος µαζικής
καταργήσεως των προεδρικών διαταγµάτων, των υπουργικών
αποφάσεων, των νοµοθετικών διαταγµάτων, όλου εκείνου του
πλέγµατος, το οποίο ρύθµιζε τα επαγγέλµατα -αυτή ήταν η επι-
λογή του Υπουργού Οικονοµικών- και να λες ότι θα έρθω εντός
του τριµήνου να εκδώσω νέα προεδρικά διατάγµατα, τα οποία
θα ορίζουν τι διατηρείται από τους περιορισµούς και τι δεν δια-
τηρείται. 

Έρχεστε σήµερα µε διάταξη του συγκεκριµένου σχεδίου
νόµου, αν θυµάµαι καλά είναι το άρθρο 66, µε το οποίο ουσια-
στικά ζητάτε από το νοµοθετικό σώµα να δώσει τη δυνατότητα
στην Κυβέρνηση, ειδικώς για τα κλειστά επαγγέλµατα τα οποία
εµπίπτουν στην αρµοδιότητα του Υπουργείου σας, να εκδώσει
τα προεδρικά διατάγµατα τα σχετικά, έξι µήνες µετά. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Το κάναµε τρεις µήνες. 

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Το κάνατε τρεις. 
Το πρώτο το οποίο θέλω να πω, είναι ότι αυτό είναι χαρακτη-

ριστικό του τρόπου µε τον οποίο νοµοθετεί η Κυβέρνηση. Διότι
δεν είναι δυνατόν να µην έχει υπάρξει ο προγραµµατισµός την
ώρα που έρχεται η Κυβέρνηση και λέει «εγώ το ανοίγω σε τρεις
µήνες» και να έρχεστε σήµερα να λέτε, ουσιαστικά δεν είµαι έτοι-
µος, θέλω άλλους τρεις. 

Εξήγησα ότι αυτό δηµιουργεί µία τεράστια εκκρεµότητα για
όλους εκείνους οι οποίοι δραστηριοποιούνται. Εγώ θέλω να σας
πω συγκεκριµένα. Υπάρχουν  διαγνωστικά κέντρα, που εν όψει
της καταργήσεως περιορισµών, λειτούργησαν στη λογική ότι
αυτό θα προσαρµοστεί την ώρα που έπρεπε να προσαρµοστεί.
Και έρχεστε και τους λέτε τώρα να δούµε σε ένα τρίµηνο. Εδώ η
Κυβέρνηση είναι ασυνεπής ως προς τις ίδιες τις διακηρύξεις.
Έχει εγκλωβιστεί ακριβώς ως προς το ότι επέλεξε ένα σύστηµα
απελευθέρωσης, το οποίο µας οδηγεί σε αυτές τις αντιφάσεις
και, βεβαίως, καταλήγει να είναι έκθετη και ασυνεπής και ως
προς εκείνες τις υποχρεώσεις που είχε αναλάβει.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Κύριε συνάδελφε, δέχεστε µία διακοπή;

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Αγορεύετε µε θέρµη και επειδή αντίστοιχες το-
ποθετήσεις έγιναν και στον κοινοβουλευτικό τοµέα εργασίας του
ΠΑΣΟΚ...

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Δεν το ήξερα.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Είναι µία άποψη µε πάρα πολύ σοβαρό περιεχό-
µενο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΙΛΤΙΔΗΣ: Οι Υπουργοί του ΠΑΣΟΚ δεν
µπορεί να έρχονται στη Βουλή και να µαθαίνουν τι συζήτησαν
στο ΚΤΕ του ΠΑΣΟΚ… 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Γιατί;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΙΛΤΙΔΗΣ: Μα, δεν είναι δυνατόν. Δεν
αφορά το Κοινοβούλιο αυτό. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Εντάξει, µην τ’ ακούτε. Κύριε Κιλτίδη, είναι άδικο
αυτό που λέτε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΙΛΤΙΔΗΣ: Δεν είναι άδικο. Είναι αντιδεοντο-
λογικό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε Υπουργέ,
κύριε Κιλτίδη, κύριε Βορίδη, καλώ και τους τρεις σας να τηρή-
σουµε τον Κανονισµό. Θα έχετε το λόγο αµέσως µετά, γιατί έτσι
ο χρόνος του κ. Βορίδη δεν µετράει και επέρχεται µία διαταραχή
στη ροή του λόγου. Είναι πολύ σοβαρά και τα ένθερµα του κ. Βο-
ρίδη και τα πολύ σοβαρά δικά σας. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Μια φράση µόνο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Σας ακούµε.
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ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Κύριε συνάδελφε, ο νόµος της κ. Ξενογιαννακο-
πούλου έβαζε καταληκτικό χρονικό διάστηµα το Δεκέµβριο του
2011. Η έναρξη λειτουργίας για το θέµα αυτό, για τα διαγνωστικά
κέντρα, πάει πια 15/9. Έρχεται πιο εδώ η ηµεροµηνία. Η τεχνική
αδυναµία µάς οδήγησε εκεί, όχι η πολιτική συλλογιστική. 

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Μεσολάβησε χρόνος…
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Ναι, µεσολάβησε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κανένας άλλος διά-

λογος. Σας παρακαλώ, κύριε Σαλµά. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Άρα, µην το σκέφτεστε ως παραποµπή του θέµα-
τος στις ελληνικές καλένδες. Σκεφτείτε ότι έχουµε να λύσουµε
µία σειρά τεχνικών θεµάτων. Και, πάντως, η προϊσχύσασα ρύθ-
µιση ήθελε τον Δεκέµβριο να ολοκληρώνονται αυτά και εµείς
πλέον πήγαµε 15/9. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον
κ. Λοβέρδο. 

Κύριε Βορίδη, έχετε το λόγο για τρία λεπτά.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, η παρέµβασή σας –

αντιλαµβάνοµαι τώρα τι θέλετε να πείτε- κατά τη γνώµη µου δεν
είναι πειστική και θα πω γιατί. Διότι, αυτήν τη στιγµή υπάρχει ο
νόµος για την απελευθέρωση των κλειστών επαγγελµάτων, τον
οποίο σας ξαναλέω ότι εµείς τον καταψηφίσαµε και επισηµάναµε
τις αδυναµίες του νόµου αυτού και του συστήµατος το οποίο
επέλεξε. Αυτό όµως επέλεξε η Κυβέρνησή σας. Δεν το επέλεξε
ο Λαϊκός Ορθόδοξος Συναγερµός. Το επέλεξε η Κυβέρνησή σας.
Το υποστήριξε η κοινοβουλευτική Πλειοψηφία του ΠΑΣΟΚ.
Πλέον η καταληκτική ηµεροµηνία δεν είναι η προϊσχύσασα για
το Δεκέµβριο, στην οποία αναφέρεσθε εσείς, διότι µε το νόµο
για τα κλειστά επαγγέλµατα αυτή η ηµεροµηνία έχει καταργηθεί.
Η ηµεροµηνία πλέον είναι ο Ιούνιος. Ένας ολόκληρος επαγγελ-
µατικός κόσµος προγραµµατίζεται, σκέφτεται, οργανώνεται
επαγγελµατικά µε βάση αυτή την ηµεροµηνία. Και έρχεστε σή-
µερα και λέτε «ξέρετε, όχι, η παράταση». Μα, αυτό το «ξέρετε,
όχι, η παράταση» πέραν των οικονοµικών συνεπειών που αφορά
επαγγελµατίες, έχει ζητήµατα τάξεως που αφορούν στον τρόπο
µε τον οποίο εφαρµόζεται ένα συγκεκριµένο πρόγραµµα. 

Και, βεβαίως, τις τεχνικές δυσκολίες τις οποίες επικαλείσθε –
συγχωρέστε µε- έπρεπε να τις έχετε λάβει υπ’ όψιν ως Κυβέρ-
νηση την ώρα που νοµοθετούσατε. Διότι, κατ’ αποτέλεσµα αυτήν
τη στιγµή µπαίνουµε στη γνωστή διαδικασία. Εγώ ήµουν βέβαιος
περί αυτού παρεµπιπτόντως, χωρίς να έχω ιδιαίτερη γνώση για
το χώρο της υγείας. Επειδή έχω όµως γνώση από άλλους χώ-
ρους, από το χώρο της δικαιοσύνης, ήµουν βέβαιος για το τι πρό-
κειται να γίνει εδώ. Και η κατάσταση ήταν αυτή, ότι δεν
προφταίνουµε, ότι θα γίνει διαπραγµάτευση, ότι αρχίζουν δια-
βουλεύσεις µε τις επιµέρους οµάδες, ότι κάθε κοινωνική οµάδα
έχει το ενδιαφέρον της και τα συµφέροντά της και εποµένως
µπαίνουµε σε µία λογική η οποία είναι τελείως ατελέσφορη. Και
αυτό όµως είναι αποτέλεσµα και ένδειξη µιας κυβερνητικής πρα-
κτικής και πολιτικής η οποία είναι τελείως ατελέσφορη, τελείως
ανακόλουθη, τελείως αναποτελεσµατική και οδηγεί σε εξαιρετικά
κακή εικόνα και ως προς το εσωτερικό απέναντι σε αυτούς τους
επαγγελµατίες που οργανώνονται, προσδοκούν και περιµένουν
να τηρήσετε αυτά που εσείς νοµοθετήσατε, αλλά βεβαίως και ως
προς το διεθνές περιβάλλον που και αυτό αξιώνει την εγρή-
γορση, την ταχύτητα και την ακρίβεια στην εκτέλεση των ήδη νο-
µοθετηθέντων. Αυτό, λοιπόν, κατά τη γνώµη µου είναι µία
αβελτηρία ουσιώδης και σηµαντική, που δεν θα έπρεπε να υφί-
σταται. Είναι αυτονόητο ότι εµείς δεν µπορούµε καθ’ οιονδήποτε
τρόπο να συµπράξουµε σε κάτι τέτοιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον
κ. Μαυρουδή Βορίδη από το ΛΑΟΣ. 

Το λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Κιλτίδης.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΙΛΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Συµφωνώ µε τις απόψεις που διατύπωσε ο φίλος µου ο Μάκης

Βορίδης, γιατί εµείς είµαστε και γνώστες του υγειονοµικού
χώρου και ξέρουµε καλά ότι κάποιοι που λειτουργούν σωστά
είναι έτοιµοι. Και, δυστυχώς, πάντοτε όσοι επικαλούνται δήθεν

τον υγιή ανταγωνισµό σε αυτόν τον τόπο αδικούν τους σωστούς.
Αυτό είναι και το µήνυµα των τελευταίων καιρών σε όλα τα επί-
πεδα, όχι µόνο στο θέµα της ευταξίας και της λειτουργίας κατά
τα προβλεπόµενα από τους νόµους και τις διατάξεις των νοµο-
σχεδίων που φέρνει η εκάστοτε Κυβέρνηση.

Ανεβαίνω στο Βήµα σήµερα, αγαπητοί συνάδελφοι, και δεν
µπορεί κανένας, -επειδή πάντοτε και κατά την προσωπική ευθύνη
απευθυνόµουν και προς τους πολίτες αλλά και µέσα στην Αί-
θουσα αυτή πρωτίστως- να αποφορτίσει την οργή και όχι απλώς
την αγανάκτηση µου ή τη θλίψη µου. Τολµώ να πω ότι είµαι βα-
θύτατα λυπηµένος. Η χώρα οδηγείται σε µονοπάτια ή σε λεωφό-
ρους, αν θέλουν κάποιοι να το δουν έτσι, οι οποίες δεν ξέρω πού
µπορούν να οδηγήσουν και δεν µπορώ να το παραγνωρίσω αυτό.
Δεν µπορώ να µιλήσω, αν το θέλετε, για τις µεταµοσχεύσεις και
την πολιτισµική αξία αυτού του αγαθού και να αφήσω κατά µέρος
αυτά τα οποία βιώσαµε χθες: Η αποθέωση του εκφυλισµού, του
διασυρµού της πολιτικής ζωής της χώρας. Και από αυτό το Βήµα
-γιατί εκεί πάνω στο Κιλκίς γεννηθήκαµε και µεγαλώσαµε µαζί-
θέλω να συγχαρώ το Γιώργο το Φλωρίδη. Όχι ότι δεν θα τον ακο-
λουθούσα και εγώ, αλλά πρέπει να καταλάβουν σ’ αυτόν τον
τόπο ότι αυτή η πατρίδα δεν αντέχει άλλο τις προδοσίες. 

Προδίδεται η χώρα, αγαπητοί συνάδελφοι, αυτήν τη στιγµή.
Δεν είναι δυνατόν να γίνονται διαπιστώσεις ότι πρέπει να προχω-
ρήσουµε όλοι µαζί, δεν µπορεί να υπάρχει µέσα σε αυτήν την Αί-
θουσα µία σχετική οµοφωνία, να ξέρουµε όλοι ότι οι εκλογές
µπορεί να σηµαίνουν και ξαφνικό θάνατο, έξω οι πολίτες δίκαια
-ή άδικα κάποιοι- να «σέρνουν τα εξ αµάξης» στους τριακόσιους,
που άδικα κατηγορούνται, γιατί ποτέ δεν ρωτήθηκαν και να
έχουµε αυτήν την κατάληξη. 

Πιστεύω ακράδαντα ότι ήρθε η ώρα να σηκώσουµε το ανά-
στηµα οι τριακόσιοι, αγαπητοί συνάδελφοι. Και δεν το λέω
άκριτα, γιατί κάποιοι µπορεί να πουν ότι «εκ του ασφαλούς πιθα-
νόν µιλάει, γιατί δεν ανήκει ούτε στο κόµµα που κυβερνά ούτε
στο κόµµα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης». Εγώ µπορεί να µην
έκανα αυτό που κάνει σήµερα ο Γιώργος ο Φλωρίδης µε αίσθηµα
ευθύνης, αλλά έφυγα από ένα κόµµα και από µια ιδιότητα, αν το
θέλετε, του µέλλοντος στην παντοκρατορία µου στην περιοχή
µου. Τα βρόντηξα και έφυγα και δεν άφησα να µε διαγράψουν.
Λοιπόν, αυτά που ζήσαµε χθες δεν τιµούν ούτε την κυβερνητική
πλευρά ούτε την Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Δεν έδωσα τους
αγώνες σ’ αυτήν την παράταξη για να υπάρχει δρόµος χωρίς
όνειρο σ’ αυτήν την πατρίδα και σ’ αυτόν το λαό. Ό,τι ήταν σωστό
και υπεύθυνο το ακολουθήσαµε και το ακολουθώ κατά τη συνεί-
δησή µου και την κοσµοθεώρησή µου. 

Προφανώς και υπάρχουν αντίθετες απόψεις, φωνές διαφορε-
τικές, όπως κάνει το Κοµµουνιστικό Κόµµα, όπως κάνουν κάποιοι
της Αριστεράς. Πιστεύω όµως ότι το 80% του πολιτικού κόσµου
και πλέον που ανήκουµε σ’ αυτήν την αστική κοινοβουλευτική δη-
µοκρατική, αν το θέλετε, ευταξία δεν µπορούµε να µη βλέπουµε
αυτό που σήµερα είναι απαίτηση των καιρών. Και πρέπει η ευ-
θύνη να έρθει σ’ εµάς τους Βουλευτές και, πρώτον, να µας ανα-
γνώσουν µε κλειστή, αν το θέλουν, την Αίθουσα τα πρακτικά της
συνεδρίασης των Αρχηγών υπό τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας.
Δεν µπορώ εγώ να ανεχθώ πλέον αυτήν την κατάσταση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
Και χθες είδαµε αυτόν τον τραγέλαφο, αυτόν τον ευτελισµό,

να µιλάει ο Πρωθυπουργός στο τηλέφωνο µε τον Αρχηγό της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης -τι είναι εδώ; Ουγκάντα είναι;- και
να µη συναντώνται, να µην υπάρχουν ένθεν και ένθεν καταγρα-
φές, για να µπορεί να κρίνει η Αίθουσα αυτή και οι πολίτες. Τρία
τηλεφωνήµατα, λέει,  για να συζητήσουν τι; Των παιδιών τους τα
τσιφλίκια; 

Αγαπητοί συνάδελφοι, ούτε είµαι καλύτερος πατριώτης από
εσάς ούτε είµαι πιο ευαίσθητος. Ήρθε η ώρα να αντιδράσουµε.
Οι θέσεις των υπολοίπων Αρχηγών είναι γνωστές… 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΓΙΩΝΑΣ: Σας παρακαλώ πολύ, κύριε Πρόεδρε...
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΙΛΤΙΔΗΣ: Κύριε συνάδελφε, ο καθένας δια-

θέτει το χρόνο του όπως νοµίζει. Η παρούσα συνθήκη είναι εντε-
λώς διαφορετική, την οποία σεβάστηκα επί έντεκα συναπτά έτη.
Μαθήµατα δεοντολογίας δεν δέχοµαι. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΓΙΩΝΑΣ: Στον Πρόεδρο µιλάω, όχι σε σας. 
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΙΛΤΙΔΗΣ: Προφανώς απευθύνεστε µε έµ-
µεσο τρόπο σε µένα. Και επειδή εγώ περπάτησα όρθιος και φω-
ναχτός, δεν είµαι διατεθειµένος πλέον ούτε το στόµα µου να
κλείσω ούτε το ανάστηµά µου να κοντύνω. Τελειώσαµε µ’ αυτά. 

Οι θέσεις των υπολοίπων Αρχηγών είναι γνωστές για τα χθε-
σινά. Πρέπει να γίνει γνωστό το πλαίσιο πάνω στο οποίο συζη-
τούσαν οι δύο...

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΓΙΩΝΑΣ: Δεν κατάλαβα καλά τι λέτε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΙΛΤΙΔΗΣ: …ειδάλλως δεν υπάρχει περί-

πτωση να µην οµιλώ κατά τον τρόπο που οµιλώ κάθε φορά που
θα ανεβαίνω στο Βήµα και θα ζητώ το λόγο σε κάθε νοµοσχέδιο. 

Πλέον η ευθύνη  όλων είναι βαριά στις πλάτες µας για το µέλ-
λον αυτής της πατρίδος. Γιατί µπορούν να κάνουν ό,τι θέλουν,
αλλά όχι να οδηγούν αυτό τον τόπο εκεί που µετά από µήνες,
όταν ο µη γένοιτο συµβεί, θα λέµε όλοι «άραγε εσείς δεν το ξέ-
ρατε»; Τι στο διάολο καθοδηγητικό ρόλο σας έταξε η πολιτεία
και ο λαός να έχετε σ’ αυτή την Αίθουσα; Επειδή την αναλαµ-
βάνω αυτή την ευθύνη του καθοδηγητικού ρόλου, γι’ αυτό και
εκστοµίζω αυτές τις φράσεις σήµερα. 

Ευτυχώς, κύριε Υπουργέ, όσον αφορά το νοµοσχέδιο, µε τη
σωφροσύνη που σας διακρίνει, αλλά και τη µαχητικότητα, κατα-
λάβατε ότι πρέπει να µπουν αυτά τα δύο χρόνια για την ενηµέ-
ρωση και για ό,τι προκύψει στο µέλλον. Είµαι από αυτούς που
ειλικρινά θα συνδράµω και µε την υγειονοµική µου ιδιότητα -στο
βαθµό που µας επιτρέπεται και ανάλογα µε το ποια επιτροπή
ανήκουµε- ούτως ώστε να γίνει γνωστό µε διαδικασίες ενηµέρω-
σης και έτσι να καταστεί δότης –γιατί όχι- η συντριπτική πλειο-
νότητα του ελληνικού λαού. 

Όσον αφορά την τροπολογία που φέρνετε για το φάρµακο,
είπα πολλές φορές ότι δεν έφταιγε το φάρµακο. Προσέξτε, κύριε
Υπουργέ. Δεν είναι ένα ιατρικό εργαλείο, δεν είναι υγειονοµικός
εξοπλισµός, είναι ένα προϊόν καθοριστικό στη χρήση του για τη
ζωή του ανθρώπου. 

Δεν µπορεί να ευτελίζεται. Αν ευτελίστηκε το φάρµακο στη χο-
ρήγησή του, ευτελίστηκε από τους χορηγούς και κατά τη διαδι-
κασία που χρησιµοποιήθηκε. Δεν έχει να κάνει, δηλαδή, µε
εκείνους τους διαγωνισµούς, όπου άλλα πράγµατα συνέβησαν
στον υγειονοµικό χώρο, τα οποία µαζί µε τους εξοπλισµούς µάς
οδήγησαν σ’ αυτήν την κατρακύλα και µάλιστα προ της πτωχεύ-
σεως. 

Για το «Παπαγεωργίου» ορθώς πράττετε. Ήταν αυτονόητο και
το κάνατε. Υπάρχει και ένα άλλο µεγάλο ζήτηµα, κύριε Υπουργέ
και δοθείσης της ευκαιρίας σας το θέτω. Έχω καταθέσει και σχε-
τική ερώτηση. 

Η Πρόεδρος του ΟΚΑΝΑ βρίσκεται σχεδόν προ της παραιτή-
σεώς της, διότι σε τρία νοσοκοµεία στο «Ελπίς», το «Αττικό» και
το «ΚΑΤ» εµποδίζεται να διεξαχθεί ο διαγωνισµός για τη δηµι-
ουργία των µονάδων χορήγησης υποκαταστάτων. Μπάρες και
φράγµατα σ’ αυτήν την κοινωνία δεν µπορεί να βάλει κανένας,
ούτε δήµαρχος ούτε πολίτης. Πρέπει, πάση θυσία, µε µαζική
έκρηξη, να κάνουµε θεραπευτική προσέγγιση. Πάση θυσία πρέ-
πει να φύγει η ντροπή του δρόµου, αν θέλουµε να έχουµε το απο-
τέλεσµα που πρέπει. 

Είδα και µία τροπολογία για το κάπνισµα των συναδέλφων, του
κ. Αυγενάκη, του κ. Κοντογιάννη και του κ. Ψαριανού. Δείτε τη
µε προσοχή. Δεν µπορεί να µην απαγορεύεται η χορήγηση του
προϊόντος αυτού και να µην αφήνεται εθελοντικά η χρήση του
στους χώρους που θα είναι καθορισµένοι και θα ξέρουν ότι εκεί
µπορούν να καπνίσουν. Άλλες χώρες το έκαναν για χειρότερα
πράγµατα αυτό, όπως για τα ναρκωτικά. Δείτε το µ’ ένα θετικό
πνεύµα και νοµίζω ότι θα καταλήξουµε σε σωστό µονοπάτι. 

Εύχοµαι άλλη φορά ειλικρινά σ’ αυτό τον τόπο, αυτό που συ-
νέβη χθες, να µην ξανασυµβεί. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον

κ. Κιλτίδη. 
Το λόγο έχει ο κ. Βαγιωνάς για ένα λεπτό. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΓΙΩΝΑΣ: Για ένα λεπτό ήθελα να µιλήσω για µια

τροπολογία που κατέθεσα, κύριε Πρόεδρε, και να ρωτήσω τους
Υπουργούς αν την κάνουν δεκτή. Αναφέρεται στις αυτόνοµες µο-
νάδες χρόνιας αιµοκάθαρσης. 

Τι θα πει αυτό; Λειτουργούν εκτός νοσοκοµείων και κλινικών
για να µπορούν να αυξήσουν τον αριθµό των µηχανηµάτων τους,
εφόσον βλέπουν αλλοδαπούς ασθενείς. Και να προσθέσω ακόµα
ότι µπορούν να βάλουν ακτινολογικό µηχάνηµα και µικροβιολο-
γικό εργαστήριο, γιατί το απαιτούν κάποιοι ξένοι, ιδιαίτερα Αυ-
στριακοί και Γερµανοί. Άρα, λοιπόν, µε την τροπολογία αυτή θα
έρθει κάποιο συνάλλαγµα, θα βρεθούν κάποιες θέσεις εργασίας. 

Και θα ήθελα να πω στο φίλο κ. Κιλτίδη ότι δεν ήταν η αναφορά
σε αυτόν. Ήταν η αναφορά ότι µου ζητήσανε…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΙΛΤΙΔΗΣ: Άκυρο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΓΙΩΝΑΣ:… να µιλήσω γιατί τα µηχανήµατα δεν

λειτουργούν και είπα ναι. Και παρεµβαίνουν οµιλητές και γι’ αυτό
διαµαρτυρήθηκα. Προς θεού! Ποτέ δεν ήταν του χαρακτήρα µου
να φιµώνεται κάποιος συνάδελφος. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και µάλιστα εχθές µιλώντας εδώ µε τη χθεσινή κατάσταση,
είπα ότι το περικύκλωµα της Βουλής από κάποιους τραµπούκους
που µουντζώνουν, πετάνε µπουκάλια και χτυπούν δεν το ανέχο-
µαι. Και είπα ότι θα έπρεπε να είναι εδώ και οι τριακόσιοι, διότι
τα σύµβολα και οι θεσµοί έχουν ανάγκη υποστήριξης και όχι ευ-
τελισµού. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Κύριε Πρόεδρε, θα παρακαλούσα να λάβω το
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ορίστε, κύριε Υφυ-
πουργέ, έχετε το λόγο.

ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζούµε στιγµές ιστορικές, στιγ-
µές κρίσιµες για την πορεία της χώρας, στιγµές όπου οι πολίτες
έχουν αυτές τις αυθόρµητες αντιδράσεις που κατανοούµε. Και
θέλω να δηλώσω ότι κατανοώ πάρα πολύ καλά και την οργή και
την αγανάκτηση. Εξάλλου πώς θα µπορούσε να γίνει αλλιώς,
όταν υποχρεώνεσαι να πάρεις µέτρα, τα οποία επηρεάζουν, θί-
γουν και δυσκολεύουν την καθηµερινότητα των πολιτών; Παρ’
όλα αυτά η συντριπτική πλειοψηφία των πολιτών έχει στραµµένη
την προσοχή της στο πολιτικό σύστηµα, στους εκπροσώπους
του πολιτικού συστήµατος. Γιατί η δηµοκρατία έχει ωριµάσει σε
αρκετά καλό βαθµό, ώστε να µην επιτρέψει να εξελιχθούν εκτρο-
πές. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, πιστεύω ότι ο καθένας από τη δική του θέση,
από τη δική του πλευρά, θα πράξει το καθήκον του. Και το καθή-
κον είναι ότι πρέπει να συνεχίσει να λειτουργεί η χώρα µας, να
λειτουργεί η δηµοκρατία. Και βεβαίως, εµείς και η Κυβέρνηση,
όπως δήλωσε ο Πρωθυπουργός είµαστε αποφασισµένοι να συ-
νεχίσουµε αυτόν το δύσκολο δρόµο.

Πριν αναφερθώ στο νοµοσχέδιο και στις τροπολογίες που συ-
ζητούµε σήµερα θέλω να ευχαριστήσω ιδιαίτερα όλους τους συ-
ναδέλφους που κατά τη διάρκεια της συζήτησης αυτού του
νοµοσχεδίου στις επιτροπές, στις τρεις συνεδριάσεις στην Ολο-
µέλεια της Βουλής, µε τις θέσεις τους, τις προτάσεις τους, τις
σκέψεις τους, αλλά και µε µία διάθεση, αν είναι δυνατόν, το νο-
µοσχέδιο να έχει την ευρύτερη αποδοχή του Κοινοβουλίου, βοή-
θησαν, ώστε σήµερα να είµαστε σε θέση, σε µία οριακή και
κρίσιµη συνεδρίαση να τελειώνουµε, να ολοκληρώνουµε τη συ-
ζήτηση και την ψήφιση σε λίγη ώρα αυτού του νοµοσχεδίου, ενός
νοµοσχεδίου που δεν είναι ένα σύνηθες νοµοσχέδιο. Είναι ένα
νοµοσχέδιο που έχει να κάνει µε χαρακτηριστικά ανθρώπινα, µε
χαρακτηριστικά δωρεάς και προσφοράς από καρδιάς και ψυχής,
µίας ύψιστης δωρεάς, όπως είναι η εθελοντική αυτή πράξη, η
πράξη ωριµότητας της δωρεάς οργάνων σώµατος προς µεταµό-
σχευση. 

Και έχει πολύ µεγάλη σηµασία, γιατί αυτό ακριβώς υποδηλώνει
και τη συνάφεια που πρέπει να δίνουµε προς τα έξω και να έχει
αυτό συνάφεια και σχέση µε τις αξίες του πολιτισµού µας, όλου
αυτού του πολιτισµού που βιώνουµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο δικός µας στόχος και από την
πλευρά της ηγεσίας του Υπουργείου ήταν ένας και µοναδικός.

Είµαστε η τελευταία χώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση σε επίπεδο
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µεταµοσχεύσεων ανά έτος, ένα αρνητικό ρεκόρ που δεν τιµά κα-
νέναν από εµάς, που όµως δεν είναι απλώς ένα στατιστικό στοι-
χείο, αλλά µια σοβαρή αρνητική κατάταξη, η οποία έχει να κάνει
µε τη ζωή του ανθρώπου, το πολυτιµότερο αγαθό που υπάρχει. 

Έτσι, λοιπόν, ο στόχος ήταν και παραµένει ακριβώς από εδώ
και πέρα να διευρυνθεί ο κύκλος και των εν ζωή αλλά κυρίως των
µετά θάνατον µεταµοσχεύσεων, δηλαδή της παρουσίας και της
προσφοράς οργάνων σώµατος σε όσους πάσχουν. 

Φθάνει να συνοµιλήσει κανείς µε έναν ασθενή µε νεφρική ανε-
πάρκεια τελικού σταδίου που κάνει θεραπεία υποκατάστασης,
φθάνει να συνοµιλήσει µε κάποιον νέο ή νέα που πάσχει από καρ-
διακή ανεπάρκεια τελικού σταδίου και που είναι υποχρεωµένος
να ζει και να κουβαλά µαζί ένα µηχάνηµα, την τεχνητή καρδιά,
για να καταλάβει ότι δεν έχουµε ούτε ένα λεπτό για χάσιµο. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, θεωρώ πολύ χρήσιµη τη σηµερινή απόφαση
του Κοινοβουλίου που χαιρετίζω και που είναι µε την ευρύτερη
δυνατή συναίνεση, αλλά και οι πλευρές οι οποίες είχαν επιφυλά-
ξεις, αυτές ήταν σε επιµέρους ρυθµίσεις και όχι επί της ουσίας
της προσφοράς και της δωρεάς οργάνων σώµατος και νοµίζω
ότι είναι µια απόφαση που θα σηµαδέψει τα πράγµατα που έχουν
να κάνουν µε τη δυνατότητα µεταµόσχευσης στη χώρα µας. 

Θεωρώ πολύ σηµαντική την παρουσία των συντονιστών µετα-
µόσχευσης, γιατί θα γίνεται µε ασφάλεια και θα κερδίζεται η
εµπιστοσύνη και του τελευταίου πολίτη, του ανθρώπου που θα
βρεθεί σε µια δύσκολη απόφαση να πάρει εκείνη την κρίσιµη
απόφαση να δωρίσει τα όργανα αγαπηµένου του προσώπου και
να καθορίσει τη θετική πορεία στην αύξηση των µεταµοσχεύ-
σεων στη χώρα µας. 

Έγινε πολύ µεγάλη συζήτηση για την εικαζόµενη συναίνεση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα σχόλιο ακόµη, για να µπω στα
επιµέρους. Δεν πρέπει να αντιµετωπίσουµε αυτό το νοµοσχέδιο
µε φοβικά σύνδροµα. Δεν πρέπει δηλαδή να κυριαρχήσει ο εν-
δεχόµενος πολλές φορές φόβος να υπάρξει µια εκτροπή, µια πα-
ρατυπία και να χάσουµε το δάσος κυνηγώντας το δέντρο και
βεβαίως υπάρχει πάντοτε ο φόβος κάποιος να γίνει επίορκος. 

Όµως, είµαστε εδώ να βάλουµε τα κριτήρια, όπως έχουµε
βάλει πολύ σοβαρά κριτήρια και είναι σηµαντικές και οι προτά-
σεις που αποδεχθήκαµε για την τιµωρία ενός επίορκου γιατρού
–που δεν θα κάνει µεταµόσχευση µε το νόµιµο τρόπο- να µην
µπορεί να ασκήσει την ιατρική για όλη του τη ζωή και πολλές
άλλες τέτοιες παρεµβάσεις που νοµίζω ότι βοηθούν και εγγυώ-
νται ότι δεν έχει να φοβηθεί κανείς κατά την εφαρµογή αυτού
του νοµοσχεδίου. 

Θα κλείσω λέγοντας ότι είµαι βέβαιος ότι στα δυο χρόνια που
έχουµε δεχθεί και έχουµε βάλει ως όρο για να γίνει ενηµέρωση
και ευαισθητοποίηση του κοινού δεν πρέπει να λείψει κανείς και
είµαι βέβαιος ότι όλα τα κόµµατα της Βουλής που θα είναι στο
Κοινοβούλιο κατά τη διάρκεια αυτής της διετίας θα συµβάλουν
και θα βοηθήσουν, ώστε να έχουµε το καλύτερο δυνατό αποτέ-
λεσµα.

Κύριε Πρόεδρε, τελειώνοντας θα ήθελα να αναφερθώ σε δυο
µεγάλες παρεµβάσεις-τροπολογίες που έχουµε καταθέσει. Η µία
είναι για την πολιτική του φαρµάκου και η άλλη για τον ΕΟΠΥΥ. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ΕΥΟΠΥΥ, αυτή η µεγάλη τοµή
που πιστεύω ότι θα αποδειχθεί η µεγαλύτερη τοµή µετά την
εγκατάσταση και λειτουργία του Εθνικού Συστήµατος Υγείας
από τον αείµνηστο Γεννηµατά και όλους όσους είχαν σχεδιάσει
αυτό το νόµο για το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, πηγαίνει καλά. 

Όπως εµείς είχαµε δεσµευθεί, ήδη από την 1η Ιουνίου έχουν
ενταχθεί και τα πέντε νοσοκοµεία του ΙΚΑ χωρίς ιδιαίτερα προ-
βλήµατα, χωρίς διαταραχή των εργασιακών σχέσεων. Τα προ-
βλήµατα που παρουσιάστηκαν κατά τη λειτουργία αυτών των
δεκαέξι-δεκαεπτά ηµερών είναι δευτερεύοντα και επουσιώδη.
Είµαι βέβαιος ότι µε την ίδια συνέπεια στις 3 Σεπτέµβρη, όπως
προβλέπει ο νόµος, θα αρχίσει και η λειτουργία αυτού του Εθνι-
κού Οργανισµού Παροχής Υπηρεσιών Υγείας, αυτού του φορέα
πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας. 

Τώρα, ως προς το νοµοσχέδιο και τα φάρµακα, θα µπορούσα
πολλά να αναφέρω. Θέλω, όµως, να τονίσω κάτι και να κλείσω
µε αυτό.

Είναι η πρώτη φορά στην ιστορία της χώρας που η πολιτική

που ασκήθηκε το 2010, που ασκείται το 2011 και θα συνεχίσει
από εδώ και πέρα, έχει φέρει για πρώτη φορά θετικά αποτελέ-
σµατα. Έκλεισε, λοιπόν, όχι µε αρνητικό αλλά µε θετικό πρό-
σηµο. Κερδίσαµε περίπου 800 εκατοµµύρια το 2010 µε την
πολιτική της οριζόντιας µείωσης και µε τις άλλες πολιτικές, όπως
αυτή του πλαφόν που είχαµε θέσει. 

Ήταν, όµως, µέτρα τα οποία δεν ήταν δίκαια, αν θέλετε, αλλά
δεν ήταν και µέτρα που µπορούν να συνεχίσουν να υφίστανται.
Γι’ αυτό, λοιπόν, προχωρήσαµε σε αλλαγές τις οποίες νοµοθε-
τούµε και σήµερα. Νοµίζω ότι αυτές θα αποφέρουν κέρδη για
φέτος. 

Ο στόχος τουλάχιστον είναι –και είµαστε βέβαιοι ότι θα τον
πιάσουµε, γιατί πήγε πολύ καλά το πρώτο τετράµηνο-
1.300.000.000 για φέτος, µε τη µείωση του κέρδους των φαρµα-
καποθηκών, µε την ανανεωµένη λίστα για τα ΜΗΣΥΦΑ, µε την ψή-
φιση της αρνητικής λίστας για τετρακόσια εβδοµήντα φάρµακα,
µε το rebate, ήδη έχουµε εισπράξει από τους φαρµακοποιούς
αρκετά εκατοµµύρια, µε την επανακαθόριση των in-patent, των
φαρµάκων που είναι σε πατέντα. Στα φάρµακα που έχει λήξει η
θητεία της πατέντας και τα φάρµακα που είναι αντίγραφα, τα γε-
νόσηµα, καθορίζουµε την έκπτωση και µειώνουµε κατά 10% σε
κάθε βαθµίδα. Έτσι, λοιπόν, αυτά που είναι εκτός πατέντας, τα
off-patent, κατεβαίνουν στο ποσοστό του 70% σε σχέση µε την
τιµή του πρωτοτύπου. Τα δε γενόσηµα επειδή είναι το 90% του
70%  κατεβαίνουν στο 63%.

Επίσης, συνεχίζοντας θα να αναφέρω πάλι ότι διευρύνουµε τη
λίστα ογδόντα εννέα ακριβών φαρµάκων έτσι ώστε να έχουµε
πολύ περισσότερα φάρµακα µε πολύ φθηνότερη τιµή, για να µη
στοιχίζει πολύ στα ταµεία. Επίσης, φροντίζουµε και για τα ορ-
φανά φάρµακα -που δεν είναι µικρό το ποσό, είναι περίπου 120
µε 150 εκατοµµύρια κάθε χρόνο- ώστε και αυτά να µπουν στη δι-
ευρυµένη λίστα και έτσι να έχουµε µειωµένες τιµές γι’ αυτά τα
φάρµακα. 

Κάναµε, δηλαδή, πολύ συγκεκριµένες παρεµβάσεις, µε τις
οποίες εγγυόµαστε ότι αυτός ο στόχος του 1.300.000.000 θα επι-
τευχθεί. Είµαστε εδώ για να πούµε ότι και η λίστα, για την οποία
έγινε πολύς λόγος, είναι µια αλλαγή στη φιλοσοφία εφαρµογής
της λίστας. Εφαρµόζουµε την τιµή αναφοράς για κάθε φάρµακο
και εντάσσουµε όλα τα φάρµακα και όσα είναι πάνω από την τιµή
αναφοράς, να προσφέρουν άµεσα µε rebate τη διαφορά της
τιµής. 

Αυτό γίνεται για να εισπράττουµε αµέσως την επιστροφή και
όποια εταιρεία στον επόµενο µήνα δεν καταθέσει το rebate, θα
βγαίνει. Είναι άµεση η αντίδρασή µας. Έτσι δεν θα έχουµε τα
φαινόµενα του παρελθόντος. Από τη µια, λοιπόν, θα έχουµε
άµεση είσπραξη της παραπάνω τιµής και από την άλλη δεν θέ-
λουµε να στερήσουµε από κανένα Έλληνα και από καµία Ελλη-
νίδα κάποιο φάρµακο που θα έχει προτίµηση να του χορηγήσει
ο γιατρός του.

Κλείνοντας, θέλω να πω ότι έχουµε λάβει πολύ σηµαντική µέ-
ριµνα για την ελληνική φαρµακοβιοµηχανία. Έχει γίνει ήδη συ-
ζήτηση και διαβούλευση µε τους εκπροσώπους τους και έτσι,
λοιπόν, καλύπτουµε όλα τα φάρµακα που µέχρι το 2000 είχαν µία
τιµή, να είναι αυτή η τιµή από 15 ευρώ και κάτω. Δηλαδή, να µην
υπάρξει µείωση επί αυτής της τιµής.

Συζητούµε, επίσης, και άλλες προτάσεις τους, όπως είναι µετά
την εφαρµογή της λίστας να δούµε και το µείον 12 που ζητούν
οι ίδιες οι Ελληνικές Φαρµακοβιοµηχανίες. Είµαστε ανοιχτοί, λοι-
πόν, να κάνουµε και προς αυτή την κατεύθυνση την παρέµβαση
που θα µας επιτρέψει να πετύχουµε τους στόχους του
1.300.000.000 ευρώ. 

Άρα, λοιπόν, και άλλες ρυθµίσεις που είχαν οι ίδιοι προτείνει -
και γνωρίζουν οι συνάδελφοι- έχουν γίνει σχεδόν στο σύνολό
τους αποδεκτές από την πλευρά µας. Πιστεύουµε ότι η ελληνική
φαρµακοβιοµηχανία έχει κατακτήσει και εγκυρότητα και πιστό-
τητα και έχει αποδείξει σε αυτούς τους δύσκολους καιρούς ότι
διατηρεί τις θέσεις εργασίας και µάλιστα δηλώνει ότι αν ισχύ-
σουν αυτά τα µέτρα που ανέφερα προηγουµένως, δεσµεύονται
ότι µέχρι τέλος του χρόνου όχι µόνο να µην απολύσουν, αλλά να
προσλάβουν και να έχουµε και νέες θέσεις εργασίας.

Προς αυτήν την κατεύθυνση, λοιπόν, είµαστε. Θέλω να σας
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διαβεβαιώσω ότι αυτή η προσπάθεια θα αποδώσει -από τις λίγες
φορές, θα τολµούσα να πω ίσως για πρώτη φορά- θετικούς καρ-
πούς και όχι να γεµίζει µε αρνητικά πρόσηµα τον προϋπολογισµό
του κράτους.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ

το συνάδελφο Υφυπουργό κ. Τιµοσίδη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι ο Βουλευτής Κιλκίς του ΠΑΣΟΚ κ. Γεώργιος Φλω-
ρίδης, µε επιστολή που απέστειλε προς τον Πρόεδρο της Βουλής
κ. Φίλιππο Πετσάλνικο, παραιτείται από το βουλευτικό αξίωµα. Η
επιστολή θα καταχωριστεί στα Πρακτικά.

(Η προαναφερθείσα επιστολή έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Συνεχίζεται η διαδι-
κασία µε τους οµιλητές επί των άρθρων και των τροπολογιών του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης: «Δωρεά και µεταµόσχευση οργάνων και άλλες διατάξεις».
Επόµενος οµιλητής είναι ο Βουλευτής ΠΑΣΟΚ κ. Κασσάρας Γε-
ώργιος.

Έχετε οκτώ λεπτά, κύριε συνάδελφε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΣΣΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχοµαι στο

Βήµα µετά την ανακοίνωση της παραίτησης ενός συναδέλφου
Βουλευτή του κόµµατός µου. Δεν θα σχολιάσω την πράξη,
αφορά ασφαλώς προσωπικά τον ίδιο. Σχολιάζω, όµως, την πε-
ρίοδο που διανύει η πατρίδα, που σίγουρα είναι δύσκολη, είναι
κρίσιµη. Είναι ζητούµενο η συναίνεση, η οποία, όµως, φαίνεται
ότι δεν είναι ακόµα στην κουλτούρα µας, είναι πολύ µακριά µας.

Παρ’ όλα αυτά, συζητάµε ένα νοµοσχέδιο το οποίο προσέγ-
γισε το ζητούµενο πράγµατι, κύριοι Υπουργοί και σας τιµά. Δε-
χθήκατε πάρα πολλές προτάσεις, τις ενσωµατώσατε και έτσι θα
έχουµε ένα νόµο που πραγµατικά θα είναι ευρείας συναίνεσης
παρά τις όποιες επιφυλάξεις υπάρχουν.

Χαίροµαι δε που µόλις πριν από λίγο κάνατε δεκτή την πρό-
ταση του κ. Κρεµαστινού, του συναδέλφου µου Βουλευτή Δωδε-
κανήσου, που πράγµατι βοηθάει τα µικρά νησιά.

Σε αυτήν την ίδια κατεύθυνση θα ήθελα να παρακαλέσω να δε-
χθείτε άλλες δυο παρεµβάσεις. Η µία έχει να κάνει µε τους επι-
κουρικούς γιατρούς. Έχουµε ξαναθέσει το θέµα. Είναι γεγονός
ότι στα µικρά νησιά, ασφαλώς και σε άλλα µέρη, σε άλλες µικρές
περιοχές, ξαφνικά βρισκόµαστε στο κενό από άποψη ιατρικής
κάλυψης, γιατί ενδεχόµενα ο άλφα ή βήτα γιατρός της άλφα ή
βήτα ειδικότητας ή και ο µοναδικός γιατρός σε ένα µοναδικό πε-
ριφερειακό ιατρείο αποδέχεται ένα διορισµό σε ένα άλλο νοση-
λευτικό ίδρυµα, εγκαταλείπει την ίδια στιγµή δυο, τρεις,
τέσσερις, πέντε χιλιάδες κατοίκους στο έλεος του Θεού.

Και καµµιά φορά στα νησιά συµβαίνουν γεγονότα, όπως προ-
χθές, δυστυχώς, του Αγίου Πνεύµατος, όπου είχα την ατυχία να
ζήσω, όπου σε ένα απλό ατύχηµα µε αφόρητους πόνους, µια
κυρία περίπου των πενήντα ετών -δεν έχει σηµασία η ηλικία,
ίσως, όµως, στον πόνο να έχει σηµασία- να είναι υποχρεωµένη
να επιβιβαστεί σε πλοίο το οποίο κατευθυνόταν σε αντίθετη κα-
τεύθυνση από το νησί που είχε ορθοπεδικό γιατρό. Το αποτέλε-
σµα ήταν να επιβαρυνθεί µε δυο ώρες ταξίδι επιπλέον µε
αφόρητους πόνους, γιατί δεν υπήρχε ορθοπεδικός στην Πάτµο.

Θερµή παράκληση, λοιπόν, να διευκολυνθούν τα νησιά µε τους
επικουρικούς γιατρούς. Δεν πρέπει να κλείνει η προθεσµία των
αιτήσεων για κάλυψη θέσεως επικουρικού γιατρού, εφόσον δεν
παρουσιάζεται κανένας, εφόσον δεν υπάρχει άλλος γιατρός. Πα-
ρακαλώ, διατυπώνω επ’ ακριβώς την πρότασή µου: Στο τέλος
της περίπτωσης β’ της παραγράφου 2 του άρθρου 2 του ν.
3868/2010, που αντικατέστησε την παράγραφο 2 του άρθρου 21
του ν. 3580/2007 (ΦΕΚ 134Α’), προστίθεται εδάφιο ως εξής: «Σε
περίπτωση που σε ορισµένες ειδικότητες δεν εκδηλώνεται ενδια-
φέρον για κάλυψη θέσεων επικουρικών γιατρών και δεν υπηρετεί
ήδη επικουρικός γιατρός, η σύµβαση του οποίου µπορεί να πα-
ραταθεί, σύµφωνα µε την παράγραφο δ’ της παρούσης, δεν
ισχύει η αποκλειστική προθεσµία των δεκαπέντε ηµερών, αλλά
η προκήρυξη παραµένει ανοικτή µέχρις ότου καλυφθούν οι θέ-
σεις που προβλέπονται στον πίνακα των επικουρικών γιατρών».

Αυτό είναι το ένα που παρακαλώ να ενσωµατώσετε, κύριε
Υπουργέ, υπό τη µορφή τροπολογίας. 

Η δεύτερη περίπτωση έχει να κάνει µε τους αγροτικούς ια-
τρούς. Πράγµατι, όταν λήξει η θητεία ενός αγροτικού γιατρού
µε πρόσφατο νοµοθέτηµα ψηφίσαµε να προηγείται η προκήρυξη
και να µην περιµένουµε, δηλαδή, να λήξει η θητεία του και µετά
να προκηρύξουµε θέση και να έχουµε µεγάλο κενό διάστηµα
χωρίς αγροτικό γιατρό. Παρ’ όλα αυτά, όµως, από τη στιγµή που
διορίζεται ο νέος αγροτικός γιατρός και έχει αποχωρήσει ο
προηγούµενος µεσολαβεί περίπου ένα τρίµηνο που ο γιατρός
αυτός πρέπει να πάει στο νοσοκοµείο όπου υπάγεται το µικρό
ιατρείο για την πρακτική του άσκηση. Αυτό το τρίµηνο το µικρό
νησί µένει χωρίς αγροτικό γιατρό. Νοµίζω -έχω ακούσει για-
τρούς- ότι κατ’ αρχάς, αυτό το τρίµηνο µπορεί σε τέτοιες ανά-

γκες να περιοριστεί έστω και στον ένα µήνα για να ασκηθεί απλά
στα σοβαρά περιστατικά µέσα στο νοσοκοµείο.

Σε κάθε περίπτωση, όµως, γι’ αυτό το τρίµηνο ή γι’ αυτόν το
µήνα θα παρακαλούσαµε να υπάρξει ο θεσµός του επικουρικού
αγροτικού γιατρού. Δεν επιβαρύνεται ο κρατικός προϋπολογι-
σµός. Είναι γνωστό ότι οι επικουρικοί γιατροί πληρώνονται από
ίδια έσοδα των νοσοκοµείων και, βεβαιότατα, όταν τα νοσοκο-
µεία δεν έχουν ίδια έσοδα, προτίθενται οι ΔΥΠΕ να καλύψουν
αυτήν την ελάχιστη δαπάνη. Άρα, δεν έχουµε άµεσα επιβάρυνση
του προϋπολογισµού. 

Πιστεύω ότι είναι απλές κινήσεις που µπορούν πράγµατι να
δώσουν ανάσα στα ακριτικά µας νησιά.

Πιστεύοντας, κύριε Υπουργέ, ότι θα τα κάνετε δεκτά, σας ευ-
χαριστώ εκ των προτέρων.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Κασσάρας
καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε το
συνάδελφο κ. Γεώργιο Κασσάρα από το ΠΑΣΟΚ.

Ακολουθεί η οµιλία του Βουλευτή του ΛΑΟΣ Β’ Αθήνας, του κ.
Άδωνι Γεωργιάδη.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα προ-
τιµήσω να µιλήσω από εδώ. 

ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Βεβαίως.
Έχετε το λόγο, κύριε Γεωργιάδη, για οκτώ λεπτά.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ – ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Θα προτιµήσω να µι-

λήσω από εδώ, κύριε Υπουργέ, διότι θα προτιµούσα να έχω τη
δυνατότητα να σας κοιτάζω κατά τη διάρκεια της οµιλίας µου,
διότι πραγµατικά πιστεύω ότι ζούµε ιστορικές στιγµές και η πα-
ρούσα τροπολογία για το θέµα της φαρµακευτικής δαπάνης δίνει
την ευκαιρία να πούµε ορισµένα πράγµατα ίσως στο τέλος ενός
πολύ µεγάλου ιστορικού κύκλου, τον οποίο διανύει η πατρίδα
µας.

Θα ήθελα λοιπόν, να απευθυνθώ στον κ. Λοβέρδο και να του
πω ότι ιδιαιτέρως τιµώ σε προσωπικό επίπεδο την πολύ µεγάλη
προσπάθεια που έχει κάνει αυτά τα δύο περίπου χρόνια ως
µέλος αυτής της Κυβερνήσεως.

Τιµώ, επίσης, τον κύριο Υπουργό κυρίως, διότι είναι από αυ-
τούς που το Δεκέµβριο του 2008, σε µία εποχή, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, όπου στη χώρα επικρατούσε ξανά αυτός ο µεγάλος
λαϊκισµός και που διάφοροι έλεγαν ότι «λεφτά υπάρχουν» και
που  τρέλαιναν τον κόσµο µε διαρκείς απαιτήσεις πραγµάτων και
διεκδικήσεων, είχε έρθει εδώ ο τότε Βουλευτής Ανδρέας Λοβέρ-
δος στη συζήτηση του προϋπολογισµού και είχε εξηγήσει από
το ιερό Βήµα της Βουλής των Ελλήνων ότι η χώρα οδεύει προς
χρεοκοπία. Εγώ έτυχε να τον έχω ακούσει.

Δυστυχώς, όµως, αυτή η υπευθυνότητα του κ. Ανδρέα Λοβέρ-
δου, ως Βουλευτή της Αντιπολιτεύσεως, δεν υπήρχε στην πλει-
οψηφία του κόµµατός του και η πλειοψηφία του κόµµατός του
τότε, ως αντιπολίτευση, προσπαθούσε να πει ότι είµαστε γεµάτοι
λεφτά και ότι µπορούµε να λέµε «ναι» σε κάθε διεκδίκηση. 

Ως αποτέλεσµα αυτού του άκρατου λαϊκισµού κατάφερε ο κ.
Γιώργος Παπανδρέου να πάρει την εξουσία στις εκλογές του
2009 και ήδη από την εποµένη, κύριε Υπουργέ, φάνηκε ο κάθε
Υπουργός τι ήταν. 

Υπήρχαν, κύριε Υπουργέ, από την πρώτη στιγµή άνθρωποι στο
Υπουργικό Συµβούλιο που εξακολουθούσαν να πολιτεύονται µε
όρους αντιπολιτευόµενης περιόδου και να λένε όσα έλεγαν ενα-
ντίον του κ. Καραµανλή, την εποχή που ήταν Κυβέρνηση η Νέα
Δηµοκρατία και που δεν τον άφηναν να πάρει ούτε ένα µέτρο και
υπήρχαν και Υπουργοί, όπως ο Ανδρέας Λοβέρδος, που είπαν
από την αρχή στον κόσµο ότι δεν υπάρχει «σάλιο».

Προσπαθήσατε, κύριε Υπουργέ -και στο προηγούµενο Υπουρ-
γείο που ήσασταν και εδώ- να µειώσετε τις δαπάνες πράγµατι
του κράτους, µήπως προλάβουµε την καταστροφή της χώρας
και το πέσιµο από το γκρεµό. Δεν ξέρω αν οι προσπάθειές σας
ήταν αρκετές ή όχι. Αυτό θα το δείξει η ιστορία. Εύχοµαι και οι
δικές σας και των υπολοίπων, όσο προσπάθησε καθένας µας σε
αυτήν την Αίθουσα από το χώρο που η ιστορία και ο ελληνικός
λαός του επιφύλαξε, να καταφέρουµε να σωθεί η χώρα. Δεν είµαι
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πια και τόσο βέβαιος για αυτό. 
Θέλω, όµως, κύριε Υπουργέ, να σας επαινέσω για την τροπο-

λογία την οποία φέρνετε, την οποία φυσικά υπερψηφίζουµε. Την
υπερψηφίζουµε, γιατί είναι µία τροπολογία που µειώνει τη φαρ-
µακευτική δαπάνη, η οποία τα τελευταία χρόνια έφτασε σε ύψη
που είναι αδιανόητα να τα χωρέσει ανθρώπινος νους.

Θέλω να υπενθυµίσω για το Σώµα ότι στις σήραγγες του ορυ-
χείου του Λαυρίου, του αρχαίου ορυχείου των Αθηναίων, από
όπου έπαιρναν το ασήµι για να φτιάχνουν τις τριήρεις για τη Ναυ-
µαχία της Σαλαµίνας, έχουν βρεθεί χιλιάδες τόνοι πεταµένων
φαρµάκων, τα οποία κάποιοι ασυνείδητοι έγραφαν και τα φόρ-
τωναν στο ελληνικό ασφαλιστικό σύστηµα και στον Έλληνα φο-
ρολογούµενο, για να µπορούν να τρώνε µε χρυσά κουτάλια. 

Άρα, η πρωτοβουλία σας είναι ορθή, γι’ αυτό και την υπερψη-
φίζουµε. 

Όµως, κύριε Υπουργέ, πρέπει να σας πω τα εξής. Πρώτον –
θα µου πείτε ότι δεν ξέρετε αν θα είστε ακόµα Υπουργός Υγείας,
το δέχοµαι- πρέπει µε κάποιον τρόπο να δεσµεύσετε τον επό-
µενο, διότι, όπως αντιλαµβανόµαστε όλοι, οι υπουργικές αποφά-
σεις που θα εκδοθούν µετά την ψήφιση αυτής της τροπολογίας
είναι εξαιρετικά κρίσιµες για αυτό που θέλετε να κάνετε. Δεν
ξέρω αν έχετε σήµερα πλέον τη δυνατότητα να υλοποιήσετε ή
να αναλάβετε οποιουδήποτε είδους δέσµευση. 

Όπως είπαµε και προχθές, υπάρχουν δύο πράγµατα τα οποία
πρέπει να σταθµίσουµε. Το ένα πράγµα είναι η µείωση της φαρ-
µακευτικής δαπάνης. Ξεκαθαρίζω ότι ο Λαϊκός Ορθόδοξος Συ-
ναγερµός ψηφίζει µε τα δυο του χέρια τη µείωση της
φαρµακευτικής δαπάνης, ψηφίζει µε τα δυο του χέρια την περι-
στολή των δαπανών του δηµοσίου, γιατί αν δεν περικόψουµε τη
σπατάλη του δηµοσίου, θα πάµε όλοι στο γκρεµό. 

Ένα δεύτερο πράγµα το οποίο πρέπει να σταθµίσετε, κύριε
Υπουργέ, είναι πώς αυτή η µείωση της φαρµακευτικής δαπάνης
θα γίνει µε τέτοιο τρόπο, ώστε να µην απειληθεί η βιωσιµότητα
της ελληνικής φαρµακοβιοµηχανίας. Γιατί αν µειωθεί η φαρµα-
κευτική δαπάνη, αλλά αυτό παράλληλα σηµαίνει ότι θα κλείσουν
τα εργοστάσια όπου δουλεύει τόσος κόσµος και τα οποία φέρ-
νουν συνάλλαγµα στη χώρα, τότε µε συγχωρείτε, αλλά πετύχατε
µία τρύπα στο νερό. 

Θα ήθελα, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, να µας απαντήσετε ποια συ-
γκεκριµένα µέτρα θέλετε εσείς να λάβετε και που ενδεχοµένως
στο µέτρο του εφικτού στην πολιτική δεσµεύουν τον επόµενο
από εσάς Υπουργό -εάν δεν είστε µετά από λίγες ώρες Υπουρ-
γός Υγείας- και ποια σκοπεύει η Κυβέρνησή σας –εάν είναι κυ-
βέρνηση βεβαίως και αυτή η Κυβέρνηση σε λίγες µέρες- να
υλοποιήσει, ώστε να σωθεί η ελληνική φαρµακοβιοµηχανία, η
οποία βρίσκεται σε µία εξαιρετικά κρίσιµη περίοδο. 

Κλείνοντας, κύριε Υπουργέ, κύριε Πρόεδρε και κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να πω το εξής: Προηγουµένως ακού-
σαµε –τη διαβάσετε, κύριε Πρόεδρε- την επιστολή παραιτήσεως
του εξαιρετικά αξιόλογου Βουλευτού του ΠΑΣΟΚ και συναδέλ-
φου µας κ. Φλωρίδη. 

Κύριε Υπουργέ, σας θέτω ένα ερώτηµα. Σας παρακαλώ πολύ,
ακούστε µε. Είναι δυνατόν, εσείς, σοβαρός άνθρωπος, ο Αν-
δρέας Λοβέρδος, που έχει τη φήµη που έχει αποκτήσει µετά από
τόσα χρόνια –γιατί όλοι µας κουβαλάµε µία φήµη, ασχέτως του
κόµµατος στο οποίο ανήκουµε, ασχέτως του ποιον αρχηγό ακο-
λουθούµε, καθένας έχει µια προσωπική φήµη- να µας πείσετε ότι
όσον αφορά το πολιτικό σύστηµα και ο Πρωθυπουργός της
χώρας θα υποκρινόµαστε ότι αυτό που έγινε χθες δεν συνέβη
ποτέ και είναι ως µη γενόµενο; Πιστεύει ο Ανδρέας Λοβέρδος,
αλήθεια, ότι η ελληνική κοινωνία δεν έχει καταλάβει ότι χθες το
µεσηµέρι ο Πρωθυπουργός παραιτήθηκε; Τι πιστεύει ότι µπορεί
να γίνει από εδώ και εµπρός; 

Πιστεύετε ότι θα γυρίσουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι –
και απευθύνοµαι κυρίως στους συναδέλφους του ΠΑΣΟΚ- και θα
δώσετε µια χαρά ψήφο εµπιστοσύνης την Κυριακή και θα υπο-
κρινόµαστε όλοι εδώ πέρα µέσα ότι αυτό που ζήσαµε χθες δεν
έγινε; 

Με συγχωρείτε, κύριε Υπουργέ, αλλά επειδή σέβοµαι –και
κλείνω µε αυτό- ειλικρινά σε προσωπικό επίπεδο την προσπάθεια
που έχετε καταβάλει –είµαι βέβαιος και µε πολύ προσωπικό κό-

στος- για όλον αυτόν τον αγώνα αυτά τα δύο χρόνια, σας διαβε-
βαιώ ότι η γνώµη µου είναι ότι µετά τα χθεσινά, εάν επιµείνετε
στο σχηµατισµό µονοκοµµατικής κυβερνήσεως, κατά τον τρόπο
που το είπε χθες ο κύριος Πρωθυπουργός, χωρίς τη διενέργεια
εκλογών, θα οδηγήσετε τη χώρα στον γκρεµό, διότι ο κόσµος
δεν θα ακολουθήσει. 

Τώρα έχει έρθει η ώρα να αφουγκραστούµε το µήνυµα της κοι-
νωνίας και να πάµε στο µόνο κυρίαρχο σ’ αυτή τη χώρα! Κυρίαρ-
χος σ’ αυτή τη χώρα είναι ο ελληνικός λαός! Και τώρα ήρθε η
ώρα, κύριε Υπουργέ, ιδιαίτερα µετά τα χθεσινά, να µιλήσει ο ελ-
ληνικός λαός και να µας πει τι πιστεύει για τον καθένα από εµάς,
να µας δώσει την εντολή να σώσουµε ή να µη σώσουµε τη χώρα
και να πάµε παρακάτω!

Ειδάλλως, θα πολλαπλασιαστούν µέρες σαν τη χθεσινή, όπου
εγώ, κύριε Υπουργέ και κύριε Πρόεδρε, εκλεγµένος Βουλευτής
του ελληνικού Κοινοβουλίου, δεν µπόρεσα να φθάσω στη Βουλή
των Ελλήνων, διότι στη γωνία Βασιλέως Γεωργίου και Βασιλέως
Κωνσταντίνου το πλήθος άρχισε να πετά µπουκάλια και νερά-
ντζια και επειδή ήµουν στη µηχανή, φοβήθηκα για τη σωµατική
µου ακεραιότητα. Έτσι, όµως, δεν µπορεί να πάει µπροστά η δη-
µοκρατία, κύριε Υπουργέ! Δεν µπορεί να προχωρήσει η ελληνική
δηµοκρατία µε κλειστή τη Βουλή! Δεν µπορεί να προχωρήσει η
ελληνική δηµοκρατία µε ένα ελληνικό σύστηµα απαξιωµένο! Δεν
µπορεί να προχωρήσει η ελληνική δηµοκρατία µε έναν Πρωθυ-
πουργό που κανείς πλέον δεν τον σέβεται!

Πρέπει να αναλάβετε πρωτοβουλίες! Αυτό καλεί η ιστορία
αυτή τη στιγµή από όλους µας µέσα σ’ αυτήν την Αίθουσα, γιατί
η ιστορία παρακολουθεί και θα µας κρίνει όλους αυστηρά!

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Άδωνι Γεωργιάδη από το ΛΑΟΣ.

Ο Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Ανδρέας
Λοβέρδος έχει ζητήσει το λόγο.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Κύριε συνάδελφε, σας ευχαριστώ πάρα πολύ για
τα καλά σας λόγια. Επιτρέψτε µου, πριν αναφερθώ στην ουσία
ενός επιχειρήµατός σας που µε αφορά προσωπικά, να επιση-
µάνω κάτι που είπα και χθες αρκετές φορές. Η Βουλή δεν στα-
µάτησε να λειτουργεί. Ακόµα και αν κάποιοι συνάδελφοι
παρεµποδίστηκαν, η Βουλή δεν σταµάτησε να λειτουργεί. 

Έλεγα χθες –και το επαναλαµβάνω και σήµερα- ότι είναι άλλο
πράγµα η κοινωνική διαµαρτυρία και άλλο πράγµα η βία. Η κοι-
νωνική διαµαρτυρία είναι συνεπώνυµη της δηµοκρατίας, ενώ η
βία δεν είναι! Κανένας τραµπούκος, όσο βίαιος και αν είναι, δεν
µπορεί να ανακόψει τη λειτουργία των δηµοκρατικών θεσµών!
Ούτε χθες το έκανε! Προπηλακιστήκαµε αρκετοί, αλλά ήρθαµε
εδώ και η Βουλή ήταν σε λειτουργία όλη τη µέρα, στην Ολοµέ-
λεια και στις επιτροπές της!

Σε ό,τι αφορά τη δική µου λειτουργία και το δικό µου ρόλο,
πάλι σας ευχαριστώ για τα καλά σας λόγια. Οφείλω να σας πω
ότι είµαι σε άσχηµη κατάσταση αυτή τη στιγµή. Οφείλω, όµως,
να συµπληρώσω, κύριοι συνάδελφοι, ότι εγώ θα µείνω όρθιος,
γιατί εγώ έχω εκλογείς που µε έχουν στείλει εδώ, έχω δώσει
όρκο στο Κοινοβούλιο και έχω δώσει όρκο δύο φορές ως µέλος
της Κυβέρνησης. Έχω τιµηθεί από τον Πρωθυπουργό να ηγηθώ
δύο Υπουργείων που συγκροτούν και τα δύο µαζί το µεγαλύτερο
µέρος του ελληνικού προϋπολογισµού, µέσα στα οποία η κακο-
διοίκηση επί δεκαετίες γέµισε τον κοινωνικό προϋπολογισµό µε
σπατάλες και µε διαφθορά. Και ενώ η Ελλάδα επαιρόταν ότι ένα
κοµµάτι του προϋπολογισµού της το διαθέτει για κοινωνικούς
σκοπούς, τα χρήµατα δεν έφθαναν, αγαπητέ συνάδελφε, στο
χρήστη τους, στο δικαιούχο τους. Χάνονταν στη διαδροµή!

Κάναµε µία πολύ µεγάλη προσπάθεια τον πρώτο χρόνο και συ-
νεχίζεται αυτή η προσπάθεια και από το Υπουργείο Υγείας και
από το Υπουργείο Κοινωνικής Ασφάλισης, προκειµένου να µαζέ-
ψουµε τα πράγµατα, ακόµα και µε επώδυνες µεθόδους πολλές
φορές. Για παράδειγµα, αγαπητέ συνάδελφε, όπως έχουµε πει,
επιχειρούµε να προχωρήσουµε το θέµα του φαρµάκου στα µέσα
του 2011, για να εξοικονοµήσουµε τουλάχιστον 1.300.000.000
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ευρώ το 2011 και η τυχούσα έλλειψη εκπλήρωσης αυτού του
στόχου να µην πέσει στις πλάτες του Έλληνα φορολογούµενου. 

Προσπαθούµε αυτό να το προωθήσουµε ως σκοπό και µε την
τροπολογία που καταθέσαµε. Θα ήθελα και αυτή η τροπολογία,
αλλά και άλλες παρεµβάσεις µας, να αποτελούν αυτοτελή νοµο-
θετήµατα και να έρθουν στη Βουλή µε έναν τρόπο πιο ήπιο.
Όµως, κύριε συνάδελφε, δεν έχω αυτήν την πολυτέλεια. Εγώ
ανέλαβα 1η Απριλίου την αρµοδιότητα του καθορισµού της τιµής
του φαρµάκου και έχω κάνει απίστευτα πράγµατα από τότε.
Έπρεπε να εξοπλίσω το Υπουργείο και µ’ αυτή τη νέα νοµική
βάση, για να αποκοµίσουµε περίπου 600 εκατοµµύρια ευρώ
µέχρι το τέλος της χρονιάς για τα ασφαλιστικά ταµεία, όπως ανέ-
πτυξε ο κ. Τιµοσίδης πριν από λίγο.

Αν έχετε παρακολουθήσει, αυτές τις µέρες είµαστε και τα δύο
Υπουργεία εδώ. 

Και θα το παλέψω, διότι θέλω να µείνω -και θα µείνω- όρθιος,
κύριοι συνάδελφοι. Θα παλέψω να επιτύχω αυτή τη στοχοθεσία.
Ευχαριστώ πάρα πολύ για τη στήριξη που έδωσε η παράταξή
σας και στην επιτροπή, αλλά και εδώ σ’ αυτήν τη νοµοθετική πα-
ρέµβαση. 

Εγώ σας λέω µε κάθε βεβαιότητα ότι η φαρµακευτική δαπάνη
θα συγκρατηθεί µέχρι το τέλος του 2011. Θα συγκρατηθεί καθ’
όπως την έχουµε περιγράψει και το 2012 θα γίνει ξανά αυτή που
ήταν το 2004, δηλαδή 2,5 δισεκατοµµύρια το χρόνο για τα τα-
µεία. Και θα είναι όπως η φαρµακευτική δαπάνη του Βελγίου,
αγαπητέ συνάδελφε, µιας χώρας δηλαδή που έχει ίδιο πληθυσµό
µε µας. 

Όµως, σ’ αυτήν την προσπάθεια και σ’ αυτήν τη δική µας πο-
ρεία στο Υπουργείο Υγείας, εύχοµαι να µην δηµιουργήσει εµπό-
δια εξ αντικειµένου η ελληνική πολιτική µε τις τελευταίες
εξελίξεις. Δεν ξέρω τι θα γίνει ούτε είµαι µάντης των πολιτικών
εξελίξεων. Απλά κάνω εκτιµήσεις, όπως κάνουν και οι περισσό-
τεροι σ’ αυτήν την Αίθουσα. 

Θέλω να σας διαβεβαιώσω –θα πω και ορισµένα πράγµατα
όταν θα κλείσει σε λίγο η διαδικασία- αγαπητέ και αγαπητοί συ-
νάδελφοι, ότι σε ό,τι αφορά εµένα προσωπικά δεν θα κάνω πίσω
ούτε για ένα εκατοστό. Ο ελληνικός λαός µας έχει ανάγκη, αλλά
µας έχει ανάγκη όρθιους, χωρίς µισόλογα, µε πολιτική σαφήνεια
και µε πίστη σ’ αυτό που κάνουµε. Αν είναι κάτι που δεν έχει ανά-
γκη ο ελληνικός λαός σήµερα είναι να µετατραπεί η οικονοµική
κρίση σε πολιτική κρίση, κάτι που θα µετατρέψει την οικονοµική
κρίση σε κατάπτωση. Και αυτό δεν το αντέχουµε.  

Θα µείνω στην πρώτη γραµµή, κύριοι συνάδελφοι. 
Ευχαριστώ πολύ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ

τον Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Ανδρέα Λο-
βέρδο. 

Το λόγο έχει για οκτώ λεπτά για να δευτερολογήσει ο κ. Ελευ-
θέριος Αυγενάκης, Ανεξάρτητος Βουλευτής, µέλος της Δηµο-
κρατικής Συµµαχίας. 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ: Θα χρειαστώ πολύ λιγότερο
χρόνο, κύριε Πρόεδρε και γι’ αυτό το λόγο δεν έρχοµαι και στο
Βήµα. 

Κύριε Υπουργέ, έχει κατατεθεί µία τροπολογία που αφορά ένα
θέµα, το οποίο µπροστά στις εξελίξεις που τρέχουν, ίσως να φαί-
νεται πολύ µικρό. Σας παρακαλώ, όµως, να το αξιολογήσετε και
το αφήνω στη δική σας κρίση. 

Το θέµα αφορά τον αντικαπνιστικό νόµο και τη µη λειτουργία
του ή τη µη εφαρµογή του. 

Πρόκειται για ένα νόµο ο οποίος, όπως φαίνεται, δεν έχει κα-
ταφέρει ούτε στο ελάχιστο να επηρεάσει τα πράγµατα. Γι’ αυτό,
λοιπόν, το λόγο µ’ αυτήν την τροπολογία ζητούµε κατ’ αρχάς να
δίνετε το δικαίωµα στους καταστηµατάρχες να εντάσσουν τα κα-
ταστήµατά τους στην κατηγορία των καπνιζόντων ή µη καπνιζό-
ντων αφ’ ενός και αφ’ ετέρου αν σε κατάστηµα µη καπνιζόντων
υπάρχει πελάτης ο οποίος καπνίσει, δηλαδή παραβεί το νόµο,
τότε την ευθύνη να την έχει ο ίδιος ο πελάτης και όχι φυσικά ο
καταστηµατάρχης, ο οποίος µε το υπάρχον νοµικό σύστηµα κα-
λείται να κάνει και τον αστυνοµικό συν τοις άλλοις. Παρακαλώ
πολύ, λοιπόν, για την προσοχή σας. 

Φυσικά, θα ήθελα να ενηµερώσω το Σώµα ότι αυτήν την τρο-
πολογία την έχουν υπογράψει και άλλοι συνάδελφοι Βουλευτές
και από άλλα κόµµατα, ενώ σε προφορικές τοποθετήσεις έχουν
ήδη εκφραστεί θετικά γι’ αυτήν την τροποποίηση του νόµου. 

Θα ήθελα να πω και µια κουβέντα, κύριε Πρόεδρε -και στα-
µατώ εδώ- για όλα όσα εξελίσσονται το τελευταίο διάστηµα. 

Κύριε Πρόεδρε, µε λύπη µου ως νέος πολιτικός και πρώτα απ’
όλα ως νέος άνθρωπος, βλέπω να πτωχεύει η Ελλάδα σε οικο-
νοµικό, αλλά και σε πολιτικό επίπεδο. 

Χθες και σήµερα το πρωί προσπαθούσα να περιγράψω µε µια
λέξη όλα όσα εξελίχθηκαν από χθες το µεσηµέρι και µετά. Δεν
µου βγαίνει, όµως, καµµία άλλη λέξη, παρά η λέξη «καραγκιοζι-
λίκι». 

Ντροπή και στον κ. Παπανδρέου και στον κ. Σαµαρά! Ντροπή
σε δύο Αρχηγούς που θέλουν να λέγονται ή τουλάχιστον θέλουν
να πιστεύουν ότι ηγούνται µε σοβαρότητα των κοµµάτων τους.
Ντροπή, διότι ο Πρωθυπουργός χθες αυτοακυρώθηκε, όταν
µέσα από µια διαδικασία καναλιών και διαρροών προσπαθούσε
να διαµορφώσει µια πλατφόρµα συνεργασίας µε τον κ. Σαµαρά.
Μέσα από διαρροές, µέσα από τα κανάλια γίνονται αυτές οι σο-
βαρότατες συζητήσεις; Έδωσαν µια ελπίδα, έδωσαν ένα φως
στο τούνελ στον κάθε Έλληνα και στην κάθε Ελληνίδα χθες µε
τα σενάρια και µόνο της συνεννόησης και της  συνεργασίας και
µιας κυβέρνησης σωτηρίας και τα κατέστρεψαν όλα. 

Ντροπή και στον κ. Παπανδρέου και στον κ. Σαµαρά! Ο µεν
πρώτος δεν έχει καταλάβει ακόµα ότι κυβερνά –όχι το τσιφλίκι
του πατέρα του, κυβερνά την Ελλάδα- κι έχει ευθύνη απέναντι
και στη Βουλή των Ελλήνων, αλλά και στους Έλληνες και τις Ελ-
ληνίδες και ο κ. Σαµαράς έχει µείνει ακόµα στην εποχή της Πο-
λιτικής Άνοιξης. Δεν έχει καταλάβει ότι η Νέα Δηµοκρατία ως
Αξιωµατική Αντιπολίτευση έχει ευθύνη γι’ αυτά που εξελίσσονται
στην Ελλάδα. 

Έχουµε ευθύνη όλοι µας, κύριε Πρόεδρε, γι’ αυτό το λόγο και
καλούµαστε όλοι να σταθούµε στο ύψος των περιστάσεων, να
υπάρξει ωριµότητα και σοβαρότητα, συνεννόηση πρώτα απ’ όλα
και πάνω απ’ όλα. Χθες, µε την κίνηση αυτή και µε την ανώριµη
και αχαρακτήριστη συµπεριφορά των δύο ηγετών, κατέστρεψαν
τρεις γενιές στην Ελλάδα: τους συνταξιούχους, οι οποίοι δεν
γνωρίζουν, κύριε Πρόεδρε, εάν θα πάρουν σύνταξη τον επόµενο
µήνα, τους τριαντάρηδες και σαραντάρηδες που βρίσκονται στο
απόγειο της δραστηριότητάς τους, που δεν έχουν δράση, δεν
έχουν επάγγελµα να δραστηριοποιηθούν, αλλά και τους εικοσά-
ρηδες, οι οποίοι είτε µπαίνουν στα πανεπιστήµια και δεν ξέρουν
τι θα προκύψει την επόµενη ηµέρα που θα τελειώσουν τις σπου-
δές τους ή κοιτάζουν όπως-όπως να µεταναστεύσουν στο εξω-
τερικό. 

Δυστυχώς, έχει κάθε δικαίωµα ο πολίτης να αγωνιά και να πολ-
λαπλασιάζονται οι αγανακτισµένοι στις πλατείες, στους δρόµους
και στα τραπέζια των συζητήσεων. Έχει κάθε δικαίωµα αυτή τη
στιγµή ο κάθε Βουλευτής εδώ µέσα, ο κάθε συνάδελφος, να
αγωνιά για την αξιοπρέπειά του. Έχουµε ευθύνη όλοι µας, πέρα
από όποιο αξίωµα κι αν έχουµε, πέρα από το αν είναι Υπουργός
ή Υφυπουργός κάποιος, τοµεάρχης ή Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος, να πάρει θέση, να συµβάλει σε µια διαδικασία εθνικής
συνεννόησης, την οποία απαιτεί σήµερα η χώρα, απαιτούν οι πο-
λίτες, απαιτεί η συγκυρία. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον

κ. Ελευθέριο Αυγενάκη.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να κάνω µία παρένθεση; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ναι, κύριε Υφυ-

πουργέ. 
Ο Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Τιµοσί-

δης έχει το λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Σχετικά µε την τροπολογία που κατέθεσε ο κ. Κασσάρας, που

αφορά στην περίπτωση της κάλυψης θέσεων επικουρικών για-
τρών σε άγονες περιοχές και νησιά –θα την καταθέσω στα Πρα-
κτικά- προστίθεται στο τέλος της περίπτωσης β’ της
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παραγράφου 2 του άρθρου 2 του ν. 3868/2010. 
Επίσης, ακόµα µία νοµοτεχνική διόρθωση: Η παράγραφος 18

του άρθρου 66 διαγράφεται και οι παράγραφοι που ακολουθούν,
αναριθµούνται. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλλη-
λεγγύης κ. Μιχαήλ Τιµοσίδης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προ-
αναφερθέντα έγγραφα, τα οποία έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Παρακαλώ να δια-
νεµηθούν στους συναδέλφους. 

Σας ευχαριστούµε, κύριε Τιµοσίδη.
Προτασσόµενος επί των δευτερολογιών είναι ο κ. Αθανάσιος

Λεβέντης. 
Κύριε Λεβέντη, έχετε το λόγο για τέσσερα λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ειπώθηκε από πολλούς οµιλη-

τές ότι ζούµε ιστορικές στιγµές. Εγώ θα προσέθετα ότι ζούµε και
τραγικές στιγµές. Η χώρα βρίσκεται σε δεινή κατάσταση και δεν
φαίνεται να υπάρξουν λύσεις που θα µπορέσουν να αντιµετωπί-
σουν τα οξύτατα προβλήµατα, τουλάχιστον στο άµεσο µέλλον.
Ελπίζουµε να πρυτανεύσει η λογική, το συµφέρον του τόπου και
του λαού. 

Έρχοµαι στο νοµοσχέδιο τώρα και στα συγκεκριµένα άρθρα:
Κύριε Υπουργέ, µιλήσατε χθες για αποκέντρωση των υγειονο-

µικών µονάδων, για συνεργασία των µονάδων, κοινές διοικήσεις,
κ.λπ.. Εγώ θα ήθελα να µην ξεχνάτε το συγκεκριµένο πρόβληµα
που υπάρχει στην ανατολική Αττική: επτακόσιες χιλιάδες κάτοι-
κοι ακάλυπτοι από νοσοκοµειακή πλευρά. Και δεν έχει γίνει τί-
ποτα. Κάθε τόσο έρχονται και παρέρχονται Υπουργοί, δίνονται
συνεχώς υποσχέσεις, αλλά δεν έχει γίνει τίποτα.

ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Δεν δώσαµε σε αυτή τη φάση, αλλά ετοιµαζόµα-
στε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ: Ετοιµαζόσαστε. 
Κύριε Υπουργέ, εύχοµαι να είστε εδώ και να συνεχίσετε, όχι

απλώς λεκτικά, αλλά να τα υλοποιήσετε. Μακάρι. 
Για την ελληνική φαρµακοβιοµηχανία και το φάρµακο: Ασφα-

λώς και είµαστε υπέρ του να περιοριστούν οι φαρµακευτικές δα-
πάνες. 

ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Κύριε συνάδελφε, έχει µπει στο ΕΣΠΑ µια µονάδα
νοσηλευτική στην περιοχή του Νταού Πεντέλης. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν µπορούν να γί-
νουν  νοσοκοµείο αυτά τα χαλάσµατα που είναι εκεί. Για να γίνει
ένα νοσοκοµείο σύγχρονο για επτακόσιες χιλιάδες κατοίκους
απαιτούνται εντελώς άλλες προϋποθέσεις. Και αν θέλετε, είναι
και έκκεντρο το Νταού Πεντέλης. Πρέπει να είναι στο κέντρο του
κάµπου των Μεσογείων για να καλύπτει όλη την περιοχή. Αλλιώς,
κάνοντας οικονοµία στο οικόπεδο -που δεν νοµίζω ότι είναι το
µεγάλο πρόβληµα- δεν θα υπάρχει νοσοκοµείο στα επόµενα πε-
νήντα χρόνια. Ας είναι, δεν είναι του παρόντος.

Όσον αφορά τα φάρµακα, µπορεί να περιοριστεί η φαρµακευ-
τική δαπάνη κατ’ αρχάς, από την υπερκατανάλωση και την υπερ-
συνταγογράφηση. Το είπαµε επανειληµµένα και στην Επιτροπή
Κοινωνικών Υποθέσεων. Να µάθουν και οι γιατροί και οι άρρω-
στοι και οι συγγενείς τους και η πολιτεία ότι δεν χρειάζεται πά-
ντοτε να υπάρχουν οι τσάντες και τα σακούλια µε τα φάρµακα
για να συνοδεύουν τον καθένα από εµάς. Μπορεί να έχουµε κα-
λύτερη υγεία µε την πρόληψη και µε όλα αυτά, που τόσες φορές
έχουν αναλυθεί.

Όσον αφορά τα άρθρα που αποµένουν, θα ήθελα να πω ότι
στο άρθρο 66 υπάρχουν ορισµένες παρατηρήσεις για τις ιοντί-
ζουσες ακτινοβολίες. Κύριε Υπουργέ, βάλατε κάποιους περιορι-
σµούς. «Αν έχει –λέει- πάνω από 25% της µεγίστης
επιτρεποµένης δόσης, τότε θα παίρνει µία άδεια, αλλιώς αν είναι
παραπάνω θα παίρνει…». Νοµίζω ότι άνθρωποι που εργάζονται
µέσα στα ακτινολογικά εργαστήρια πρέπει να παίρνουν αυτές τις
άδειες. Είναι απαραίτητες, γιατί υπάρχουν διακυµάνσεις κάθε
φορά και οπωσδήποτε το να εκτίθενται οι άνθρωποι στις ακτινο-
βολίες έχει επιπτώσεις. Το ξέρω και προσωπικά, όπως το ξέρουν
και όλοι οι γιατροί.

Στην παράγραφο 9 λέτε ότι τα άτοµα, τα οποία τοποθετούνται
σε µονάδες και προγράµµατα ψυχοκοινωνικής αποκατάστασης
θα πρέπει να συµµετέχουν στην περίθαλψη µε καταβολή ενός
µέρους από τη σύνταξή τους. Πιστεύω ότι δεν θα πρέπει να µπει
µία τέτοια παράγραφος εδώ, γιατί οπωσδήποτε αυτοί οι άνθρω-
ποι δεν έχουν τέτοια περιθώρια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό την υποµονή σας, κύριε Πρόεδρε.
Στην παράγραφο 10 λέτε ότι το Κέντρο Αποθεραπείας Φυσι-

κής και Κοινωνικής Αποκατάστασης Ηρακλείου Κρήτης ενσωµα-
τώνεται στο Αναπτυξιακό Παιδικό Κέντρο Ηρακλείου. Ξέρουµε
ότι δυστυχώς στη χώρα µας τα κέντρα αποκατάστασης είναι
εντελώς παραµεληµένα και έχουν τεράστιες ανάγκες.

Στην παράγραφο 15 λέτε ότι τα νοσηλευτικά ιδρύµατα και κέ-
ντρα υγείας της χώρας πρέπει να έχουν και δικά τους ασθενο-
φόρα ΕΚΑΒ. Δυστυχώς, όµως κι αυτά που έχουν είναι λίγα, δεν
έχουν προσωπικό, υπολειτουργούν και τα αποτελέσµατα τα βλέ-
πουµε κάθε µέρα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥΔΩΡΑΣ)

Επίσης, στην παράγραφο 27 όσον αφορά τις εφηµερίες, έχω
να πω ότι το ξέρουµε το πρόβληµα των εφηµεριών. Βάζετε πε-
ριορισµούς και λέτε τόσες εφηµερίες: επτά εφηµερίες, πέντε,
δέκα. Από εκεί και πέρα πώς θα καλύπτονται τα νοσοκοµεία,
κύριε Υπουργέ; Τα προβλήµατα τα βλέπετε κάθε µέρα και δυ-
στυχώς θα χειροτερέψουν.

Ένα άλλο που µου έκανε εντύπωση, κύριε Υπουργέ, είναι στην
παράγραφο 31 όπου λέτε ότι ιατροί ΕΣΥ που, κατά τη δηµοσί-
ευση του παρόντος, είναι αποσπασµένοι σε νοσοκοµείο της ίδιας
ή άλλης υγειονοµικής περιφέρειας, µπορούν, µετά από αίτησή
τους και µε απόφαση του Υπουργού Υγείας, να µετατίθενται, δια-
τηρώντας το βαθµό τους, σε κενή οργανική θέση της ίδιας ειδι-
κότητας του νοσοκοµείου, στο οποίο είναι αποσπασµένοι. Όπως
βλέπετε, αυτό είναι µία καθαρά χαριστική διάταξη και νοµίζω ότι
θα πρέπει να αποσυρθεί, κύριε Υπουργέ. Δεν ξέρω ποιους
αφορά, αλλά δεν νοµίζω ότι θα πρέπει να περιληφθεί.

Επίσης, στην παράγραφο 34 λέτε ότι: «Η αποζηµίωση για πρό-
σθετες αµοιβές, εργασία εξαιρεσίµων ηµερών, νυχτερινών ωρών
κ.λπ., κ.λπ. … που αφορά το προσωπικό που εργάζεται στο ΕΣΥ».
Δυστυχώς, αµείβεται λίγο το προσωπικό του ΕΣΥ µπροστά στο
τεράστιο έργο που προσφέρει. Δεν έχει µία σειρά από απολαβές
που µπορεί να έχουν άλλοι εργαζόµενοι και προπαντός δεν πε-
ριλαµβάνεται, κύριε Υπουργέ, στα βαρέα και ανθυγιεινά. Κάποτε
αυτό πρέπει να λήξει. Μέχρι πότε θα πρέπει να περιµένουν αυτοί
οι άνθρωποι που κάθε µέρα εκτίθενται σε µύριους όσους κινδύ-
νους, για να µπορέσουν να προφυλάξουν την υγεία και τη ζωή
όλων µας; 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Λεβέντη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι οι Υπουργοί Εθνικής Άµυνας, Εξωτερικών, Οικονο-
µικών, Προστασίας του Πολίτη και Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και
Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, κατέθεσαν σχέδιο νόµου: «Κύρωση
της Τεχνικής Διευθέτησης µεταξύ του Υπουργείου Εθνικής Άµυ-
νας της Ελληνικής Δηµοκρατίας και του Υπουργείου Άµυνας της
Ιταλικής Δηµοκρατίας σχετικά µε την εφαρµογή του Μνηµονίου
Κατανόησης µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρα-
τίας και της Κυβέρνησης της Ιταλικής Δηµοκρατίας που αφορά
στη συνεργασία του Υπουργείου Άµυνας της Ιταλικής Δηµοκρα-
τίας µε το Πολυεθνικό Συντονιστικό Κέντρο Στρατηγικών Θαλασ-
σίων Μεταφορών της Αθήνας (ΠΟΣΚΕΣΘΑΜ – AMSCC)». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Παρακαλείται τώρα ο ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής και Βου-

λευτής του Λαικού Ορθόδοξου Συναγερµού της Α’ Πειραιώς κ.
Βαΐτσης Αποστολάτος να λάβει το λόγο.

ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Είναι περίεργο ότι µετά απ’ αυτό το πολιτικοκοινωνικό «big
brother» που είδε χθες όλη η Ελλάδα από την τηλεόραση, σή-
µερα µιλάµε για ένα νοµοσχέδιο άκρως ανθρώπινο, πονετικό,
αναγκαίο και σπουδαίο. 

Είναι εξαιρετικά σηµαντική και θετική η πρωτοβουλία του
Υπουργείου Υγείας για την ενίσχυση του νοµοθετικού πλαισίου
που θα διέπει τη δωρεά οργάνων και όλη την οργανωτική δοµή,
µε σκοπό την αναµόρφωση της κατάστασης στο χώρο των µε-
ταµοσχεύσεων στην Ελλάδα η οποία αυτήν τη στιγµή είναι ου-
ραγός σ’ αυτό το θέµα. Αυτό δεν το αναφέρω ως απλό
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στατιστικό συµπέρασµα, αλλά ως πραγµατικά τραγικό γεγονός,
αφού ως αποτέλεσµα έχει να χάνονται πολύτιµες ζωές. 

Η µεταµόσχευση αποτελεί αναγκαιότητα στο χώρο της υγείας.
Είναι ο µοναδικός τρόπος επιβίωσης ενός ασθενούς που βρίσκε-
ται σε τελικό στάδιο ανεπάρκειας κάποιου ζωτικού του οργάνου.
Αυτή ακριβώς η αναγκαιότητα βασίζεται ως πρακτική κατ’ εξοχήν
στη δωρεά οργάνων και άρα στην εκδήλωση ανθρωπισµού, αλ-
τρουισµού, µεγίστης φιλαλληλίας στην πιο απόλυτή τους έκ-
φραση και µορφή. Είναι δηλαδή στην κυριολεξία η δεύτερη
«ανάσα», η δεύτερη ζωή που µπορούµε να δώσουµε στον άλλον
στην πιο κρίσιµη για την επιβίωσή του ώρα και στιγµή. 

Όλοι οι συνάδελφοι που τοποθετήθηκαν επί του θέµατος τού-
του στις δύο προηγούµενες συνεδριάσεις έκαναν σωστά λόγο
για ενηµέρωση, η υποχρέωση της οποίας αναφερόταν στον
άρθρο 7. Χρειάζεται όντως ενηµέρωση των πολιτών γύρω από
τις µεταµοσχεύσεις, προκειµένου να γίνει αντιληπτή και η σηµα-
σία τους στη συνέχιση της ζωής του συνανθρώπου µας. Αν θέ-
λουµε να πάµε ένα βήµα πιο κει, στόχος πρέπει να είναι η αλλαγή
νοοτροπίας, διότι όλα ξεκινούν απ’ αυτό. Είναι οξύµωρο το να
συµφωνούµε θεωρητικά οι περισσότεροι µε τις µεταµοσχεύσεις
και τη δωρεά, αλλά να είναι ελάχιστοι τελικά εκείνοι που το κά-
νουν πράξη. 

Καταλαβαίνουµε λοιπόν ότι είναι πραγµατικά εξαιρετικά λεπτό
το θέµα του θανάτου ενός αγαπηµένου προσώπου, µε ανάµεικτα
φορτισµένα και ανεξέλεγκτα πολλές φορές τα συναισθήµατα
των οικείων, των συγγενών εκείνη την ώρα, οπότε είναι και απο-
λύτως λογικό αυτή η αλλαγή της αρνητικής αντιµετώπισης των
µεταµοσχεύσεων και της δωρεάς να θέλει αρκετό χρόνο για να
ωριµάσει στους ανθρώπους και να γίνει τρόπος σκέψης. 

Είναι επιτακτικό όµως να συµβάλουµε όλοι σ’ αυτή την πολύ-
πλευρη και ολοκληρωµένη αποτελεσµατικά ενηµέρωση ξεκινώ-
ντας ήδη από τα σχολεία, ώστε η όλη προσπάθεια να µην
περιοριστεί µόνο στην πρωτεύουσα της χώρας ή στα µεγάλα
αστικά κέντρα, αλλά να επεκταθεί στην περιφέρεια και σε κάθε
µικρή τοπική κοινωνία. 

Επειδή η ενηµέρωση δεν µπορεί να είναι πανάκεια, το δεύτερο
που πρέπει να φροντίσουµε εµείς ως πολιτεία είναι να πληρού-
νται όλα τα προαπαιτούµενα για την επιτυχία της µεταµοσχευτι-
κής προσπάθειας. Θέλω να πω ότι ακόµα και ένας καλά
ενηµερωµένος πολίτης δεν θα µπει στη διαδικασία δωρεάς ορ-
γάνων, όταν δεν έχει εµπιστοσύνη στο σύστηµα υγείας και στους
εµπλεκόµενους φορείς που θα έχει απέναντί του. 

Είναι προς τιµή σας που αποφασίσατε να κάνετε ένα µεγάλο
βήµα στον έκδηλο κίνδυνο εµπορίας οργάνων, ο οποίος θα πα-
ταχθεί µε τις ποινές που προτείνονται στο άρθρο 36. Χρειάζονται
λοιπόν ισχυρότερες και αυστηρότερες δικλίδες ασφαλείας που
τις λάβατε µε τις ποινές τουλάχιστον ως προς το ιατρικό σκέλος.

Στην ίδια λογική όµως απαιτείται σε πρωταρχικό επί-
πεδο να µεριµνήσουµε για το σωστό και οργανωτικό σχεδιασµό
και για τη συνεπή λειτουργία όλων των εµπλεκόµενων φορέων.

Απαιτείται να διασφαλίσουµε ένα συντονισµένο δίκτυο συνερ-
γασίας σε εθνικό επίπεδο, ώστε να υπάρχει αξιοποίηση όλων των
δυνητικών δοτών και να εξασφαλίσουµε ένα υψηλού επιπέδου
σύστηµα ιατρικών υπηρεσιών µε σύγχρονη τεχνολογική υποστή-
ριξη, εκπαίδευση εξειδικευµένων ιατρο-νοσηλευτικών οµάδων,
καταγραφή, συντονισµό, συνεργασία µε εθελοντές, δήµους και
νοσοκοµεία µε την υποχρεωτική διαφάνεια σε όλες τις διαδικα-
σίες. 

Για όλα τούτα οφείλουµε να µεριµνήσουµε µακριά όµως απ’
αυτήν την εικαζόµενη συναίνεση, απ’ αυτό το περίφηµο άρθρο 9
της εικαζόµενης συναίνεσης. Θα σηµειώσω εξαρχής ότι σηµειω-
τικά και σηµειολογικά για την ορθή χρήση της γλώσσας έπρεπε
να ονοµάζεται τεκµαιρόµενη συναίνεση. Η εικαζόµενη συναίνεση
άλλωστε παραπέµπει σε κάτι διαφορετικό απ’ αυτό που περιγρά-
φεται. Παραπέµπει στη βούληση που θα είχε εκφράσει ο ασθε-
νής-θανών, αν είχε τη δυνατότητα να αποφασίσει. 

Εγώ πιστεύω πως είναι υποχρέωσή µου να είµαι κάθετα αντί-
θετος σ’ αυτή τη ρύθµιση γιατί είναι θέµα αρχής. Εγείρονται βλέ-
πετε πολλά θέµατα βιοηθικής και τρόπου αντίληψης της έννοιας
της ανθρώπινης βούλησης. Πάτε µέσω µιας αρνητικής, για µένα,
οδού τη στιγµή µάλιστα που θα έπρεπε να υπάρχει θετική προ-

σέγγιση, µε την έννοια ότι θα έπρεπε να δηλώνεται η βούληση
και όχι η µη βούληση των δοτών. Είναι σίγουρο ότι µια τέτοια διά-
ταξη έστω και νοµοθετηµένη-θεσµοθετηµένη θα έρθει αντιµέ-
τωπη µε τις αντιδράσεις των οικείων, των αγαπηµένων, των
συγγενών τη δύσκολη εκείνη στιγµή που τελικά θα κληθεί να
εφαρµοστεί και δε θα γίνει αυτό. 

Όπως σας είπα από το ξεκίνηµα είναι άκρως θετική και καλο-
δεχούµενη η συγκεκριµένη νοµοθετική πρωτοβουλία επί της
αρχής. Θεσµοθετείτε όµως υπέρ της οιονεί κοινωνικοποίησης
του θανόντος ως να µην έχει δικαίωµα για τα όργανά του και
ούτε για τη σκόνη του εντέλει. Ενώ σας τιµά η ενσωµάτωση
τόσων τροπολογιών και καταδεικνύει την ευρύτητα της κοινωνι-
κής και πολιτικής αντίληψης που έχετε, µια διάταξη σε εκκρεµό-
τητα, όπως αυτή του άρθρου 9, δεν έχει νόηµα µε τη χρονική
αναστολή των δυο ετών γιατί είναι απλώς µια δέσµευση του µελ-
λοντικού νοµοθέτη. 

Όπως ξεκίνησα µε το Big Brother που είδαµε χθες στην τηλε-
όραση οι περισσότεροι, θα σας πω ότι η τραγωδία που κατέληξε
σε κωµωδία θα έπρεπε να ξεκινάει µε εκείνο το «Ω κοινόν αυτά-
δελφον Ισµήνης κάρα, αρ’ οισθ’ ότι ο Ζεύς των απ’ Οιδίπου
κακών οποίον ουχί νων έτι ζώσαιν τελεί». Λέει, δηλαδή, η Αντι-
γόνη στην Ισµήνη: Ξέρεις, αγαπηµένη µου Ισµήνη, καµµιά συµ-
φορά, κανένα κακό από τον Οιδίποδα που να µη µας έχει δώσει
ο Δίας όσο είµαστε ζωντανοί; 

Αυτή είναι η απορία µου χωρίς τέλος ακόµη. Εύχοµαι να φτά-
σουµε στο καλό τέλος.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Αποστολάτο. Παρακαλείται ο συνάδελφος Βουλευτής Λαρίσης
του ΠΑΣΟΚ, κ. Έκτωρ Νασιώκας να λάβει το λόγο.

Ορίστε, κύριε Νασιώκα.
ΕΚΤΟΡΑΣ ΝΑΣΙΩΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, µε τη σηµερινή µου παρουσία στη Βουλή που είναι η
τελευταία αυτής της περιόδου θέλω –ευχαριστώ πολύ για την
ησυχία του ακροατηρίου, κύριοι Υπουργοί- να απευθυνθώ από
καρδιάς σε όλους τους συναδέλφους και τις συναδέλφισσες και
να πω ότι σήµερα θα υποβάλλω σε λίγο στο προεδρείο την πα-
ραίτησή µου από τη βουλευτική έδρα. Αυτό είναι το ελάχιστο που
µπορώ να κάνω για να ανατραπεί το σηµερινό αδιέξοδο καθε-
στώς του πολιτικού µας συστήµατος για τη σωτηρία της πατρί-
δας µας. 

Το πολιτικό σύστηµα χθες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυ-
τογελοιοποιήθηκε για άλλη µια φορά. Κι ενώ η χώρα οδηγείται
σε επικίνδυνους δρόµους και το µέλλον των παιδιών µας είναι
µαύρο, οι πολιτικές ηγεσίες των δύο µεγάλων κοµµάτων συνεχί-
ζουν να πορεύονται µε γνώµονα το λαϊκισµό και την ανευθυνό-
τητα.

Το ελάχιστο, λοιπόν, που έχω να κάνω είναι να παραιτηθώ από
τη βουλευτική έδρα των πολιτών της Λάρισας που µε ετίµησαν
πολλές φορές µε χιλιάδες ψήφους. Και τους ευχαριστώ πάρα
πολύ.

Τιµώ την ψήφο τους. Θα πάω στη Λάρισα. Θα διοργανώσω συ-
γκέντρωση, θα µιλήσω σε αυτούς και στην ουσία θα παραδώσω
σε αυτούς την έδρα.

Κύριε Υπουργέ, στην τελευταία µου οµιλία θέλω να είµαι θετι-
κός, θέλω να είµαι δηµιουργικός. Είναι τύχη ότι µιλάω για τις µο-
σχεύσεις. Μίλησα επί της αρχής κι έδωσα τις θέσεις µου και τις
προτάσεις. Θέλω µόνο µία τροπολογία που κατέθεσα να την κά-
νετε δεκτή, αν νοµίζετε ότι είναι χρήσιµη για το σύστηµα υγείας.
Αφορά την περαιτέρω εκπαίδευση των ειδικών γιατρών ενδοκρι-
νολόγων στους υπερήχους.

Δυστυχώς και σήµερα, πολλά χρόνια µετά, οι ενδοκρινολόγοι
µας γιατροί, οι ειδικοί, δεν εκπαιδεύονται στους υπερήχους. Δεν
υπάρχει ένα υποχρεωτικό εξάµηνο. Και αφού δεν εκπαιδεύονται,
πρέπει να καλύψουµε αυτό το κενό µέχρι να αλλάξει το εκπαι-
δευτικό σύστηµα, ώστε να µπορούν να εκπαιδεύονται για ένα
εξάµηνο στα ενδοκρινολογικά τµήµατα που δίνουν πλήρη ειδικό-
τητα, που έχουν υπέρηχο και που ο διευθυντής ή ένας ειδικός
γιατρός είναι πιστοποιηµένος στον υπέρηχο. Αυτό είναι άµισθο.
Ίσα-ίσα θα έχουµε περισσότερους γιατρούς και από τον ιδιωτικό
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τοµέα και από µετακίνηση του δηµόσιου τοµέα στο σύστηµα. Με
τον τρόπο αυτό και το εκπαιδευτικό έργο θα γίνεται και οι ασθε-
νείς θα εξυπηρετούνται.

Κλείνω αυτήν την παρέµβασή µου µε δύο πολιτικά σχόλια
µόνο.

Το πρώτο: Το 2007 η χώρα φαινόταν ότι πάει στα βράχια. Το
πολιτικό σύστηµα στο σύνολό του περί άλλων µιλούσε, η κυβέρ-
νηση τότε και η αντιπολίτευση. Το 2009 το καράβι εξώκειλε. Η
οικονοµία βρέθηκε στο κενό. Και συνεχίζαµε και τότε και µέχρι
την τελευταία στιγµή περί άλλων να οµιλούµε. Σήµερα που φτά-
σαµε ένα βήµα προ της καταστροφής, συνεχίζουν οι ηγεσίες των
δύο µεγάλων κοµµάτων, η πολιτική ηγεσία του τόπου µας να πο-
ρεύεται µε λαϊκισµό και ανευθυνότητα.

Το δεύτερο: Έχουµε όλοι καθήκον να χαράξουµε ένα άλλο
µέλλον για τα παιδιά µας. Και αυτό το µέλλον δεν µπορεί να δη-
µιουργηθεί αλλιώς. Πρέπει να πείσουµε τους πολίτες σε ένα
όραµα και σε µία προοπτική. Ο κόσµος που βγαίνει στους δρό-
µους ανησυχεί. Εµείς τον απογοητεύουµε. Πρέπει, λοιπόν, να
του δώσουµε όραµα. Και απ’ ό,τι φαίνεται, κύριε Πρόεδρε, κύριε
Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι οι εκλογές
είναι πάρα πολύ κοντά, είναι αναγκαίες για να µιλήσει ο λαός, να
χαράξει αυτός το δρόµο του που εµείς ως πολιτικό σύστηµα δεν
µπορούµε να τον χαράξουµε.

Ευχαριστώ πάρα πολύ και σας αποχαιρετώ!
(Χειροκροτήµατα)

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το
λόγο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Κι εγώ θα ήθελα το λόγο, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Μισό λεπτό. Θα µιλήσει
και ο κύριος Υπουργός και ο κ. Κακλαµάνης. Πιο µπροστά εγώ.

Θέλω να εκφράσω τη λύπη µου για την απόφαση που έλαβε ο

συνάδελφος κ. Νασιώκας, τη λύπη µου ως Προεδρεύων και ως
επί µακρόν χρόνο συνάδελφος Βουλευτής σε αυτά τα έδρανα µε
το Βουλευτή Λαρίσης, τέως Υπουργό, κ. Νασιώκα.

Σέβοµαι την απόφασή του και δεν υπεισέρχοµαι σε αυτήν. Ση-
µειώνω, όµως, ότι θα λείπει από τη Βουλή η φωνή, η δράση και
το ήθος του Λαρισαίου Βουλευτού Έκτορα Νασιώκα.

Αυτά από πλευράς µου µε τη λύπη µου την ανθρώπινη και
την πολιτική.

Παρακαλώ, τον κύριο Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης, κ. Λοβέρδο, να λάβει το λόγο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Απαντώ σε συνάδελφό µου, µε τον οποίο
µπήκαµε µαζί στη Βουλή το 2000 και καθόµασταν µαζί λίγο πιο
πάνω από το έδρανο που κάθεται τις πρώτες ηµέρες και τους
πρώτους µήνες των συνεδριάσεων της Βουλής ως Βουλευτές
της Συµπολίτευσης. Απαντώ σ’ έναν προσωπικό και σ’ έναν
πολιτικό µου φίλο και του απαντώ µε δύο πράγµατα:

Το πρώτο είναι ότι το Υπουργείο κάνει δεκτή την τροπολογία
του, όπως έχουµε ανακοινώσει, κύριε Πρόεδρε, πριν να έρθει ο
συνάδελφος στην Αίθουσα, γιατί την είδαµε ως απολύτως
λογική. Η αξιολόγηση που έγινε στην τροπολογία αυτή και από
τον κ. Τιµοσίδη, που είναι και γιατρός, µας οδήγησε στο να τη
δεχτούµε. Το ανακοινώνουµε στο Σώµα. Δεν ξέρω τη σχετική
διαδικασία, επειδή είναι κοινοβουλευτική τροπολογία. Είναι
κατατεθειµένη. Αρκεί η προφορική αποδοχή; Έχω ένα σηµείωµα
που αναγράφει ότι την κάνω δεκτή. Δεν γνωρίζω την
κοινοβουλευτική διαδικασία επί του συγκεκριµένου, κύριε
Πρόεδρε. Διευκολύνατέ µε.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης κος Ανδρέας Λοβέρδος, καταθέτει για τα Πρακτικά
την προαναφερθείσα τροπολογία η οποία έχει ως εξής:
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ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης):  Το δεύτερο που έχω να πω είναι πολιτικότερο
και αφορά στην παραίτηση του συναδέλφου.

Αγαπητέ Έκτορα Νασιώκα, αγαπητέ συνάδελφε, είπα και πριν
-δεν ξέρω αν ήσασταν στην Αίθουσα, επαναλαµβάνω- ότι είµαστε
υποχρεωµένοι όλοι σ’ αυτήν την τραγική περίσταση να µείνουµε
όρθιοι. Επιλέξατε αυτόν το δρόµο. Σας τιµά. Υπάρχουν και
επιλογές µε άλλο περιεχόµενο. Η χώρα θα βρει το δρόµο της
οπωσδήποτε.

Κύριε Πρόεδρε, από την πλευρά του Υπουργού Υγείας, από
την πλευρά της Κυβέρνησης που αυτήν τη στιγµή εδώ εκφράζω,
δεν θα υπάρξει το παραµικρό κενό. Θα βρούµε το δρόµο µας. Η
χώρα θα προχωρήσει. Θα µείνουµε όρθιοι. Ο λαός µας κοιτάει
αυτήν τη στιγµή.

Κύριε συνάδελφε, καλή τύχη, καλή πορεία. Είµαι βέβαιος ότι
θα ξαναβρεθούµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Παρακαλείται ο πρώην

Πρόεδρος της Βουλής, ο κ. Απόστολος Κακλαµάνης, να λάβει το
λόγο.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ τιµώ -και
οφείλω να τιµώ- όλους όσοι µε την ψήφο του ελληνικού λαού
εκπροσωπούν το έθνος, όπως ορίζει το Σύνταγµά µας, σ’ αυτήν
την Αίθουσα. 

Αναµφιβόλως, όσοι αποφασίζουµε να ασχοληθούµε
ενεργότερα από οποιονδήποτε άλλο ενεργό πολίτη, µε τα κοινά,
στη διαδροµή µας, ιδιαίτερα σε κρίσιµες ώρες για τη χώρα -διότι
η πολιτική δεν είναι µια πλατειά λεωφόρος που οδηγεί πάντοτε
στο επιθυµητό- θα αντιµετωπίσουµε και κρίσεις συνειδήσεως. 

Θα είµαστε υποχρεωµένοι και συµβιβασµούς ακόµη να
κάνουµε, διαφυλάσσοντας, όµως, τον πυρήνα της συνείδησής
µας. Και στον πυρήνα της συνείδησης µας είναι η πατρίδα.
Θυσιάζοντας ακόµη και ό,τι αποτελεί προσωπικό µας όραµα -
διότι αλίµονο σε οποιονδήποτε ασχολείται µε τα κοινά που δεν
φιλοδοξεί, η άλλη περίπτωση είναι να µαταιοδοξεί- πρέπει την
τελική µας απόφαση να την παίρνουµε ενώπιοι ενωπίοις µ’ αυτό
που εκπροσωπούµε Και αυτό είναι κανόνας στην πολιτική. Και
όχι µε ο,τιδήποτε άλλο όπως αυτά που ζούµε τριάντα πέντε
ολόκληρα χρόνια. Και αυτό το έχει πληρώσει η δηµοκρατία µας,
κύριε Πρόεδρε. 

Δεν ήταν «παράδεισος» η Ελλάδα πριν από το ’74. Το ξέρουµε
όλοι µας. Το ξέρουν και πάρα πολλοί που βρίσκονται στα πλήθη
των Ελλήνων που δικαίως σήµερα εκφράζουν πικρία. Ξέρουν ότι
ανάµεσά τους βρίσκονται, µε ή χωρίς κουκούλα, όσοι θα ήθελαν
να ζήσει αυτός ο τόπος εποχές που εγώ, κύριε Πρόεδρε, τις
έζησα από µικρό παιδί και δεν θα ήθελα ποτέ να τις ξαναζήσει
αυτός ο τόπος. 

Η δηµοκρατία µας πάσχει από το ότι δεν κατορθώσαµε να
έχουµε κόµµατα αρχών µε δηµοκρατική διάρθρωση και λειτουρ-
γία. Πάσχει γιατί υπάρχει παρασκήνιο, διότι υπάρχουν εξωθε-
σµικά κέντρα, τα οποία θέλουν να ποδηγετούν το δηµόσιο βίο
της χώρας. Πάσχει όµως και γιατί πολλές φορές αυτά που πρέ-
πει να βλέπουµε δεν τα βλέπουµε. Δεν βλέπουµε το δάσος γιατί
βλέπουµε το δέντρο. 

Αναµφίβολα, αυτά που συµβαίνουν επί δεκαοχτώ µήνες, τρα-
γικά επακόλουθα που µπορούσε κανείς να σκεφθεί ότι θα συµ-
βούν µε όσα είχαν προηγηθεί επί πεντέµισι χρόνια και πιο πριν
ακόµη, αν θέλετε. Αυτή τη στιγµή όµως, έχουµε καθήκον όλοι να
σταθούµε όρθιοι, ο καθένας µε τη δική του σκέψη και µε το δικό
του τρόπο να µη διευκολύνει την πολιτική αποσταθεροποίηση
της χώρας. Δεν υπηρετούµε την πατρίδα αποχωρούντες. Την πα-
τρίδα την υπηρετούµε µένοντας εδώ που µας έστειλε ο λαός.
Εδώ όµως, όχι περιφερόµενοι οπουδήποτε αλλού και αναζητού-
ντες οπουδήποτε αλλού στήριγµα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
Ο λαός αν διαπιστώσει ότι σε αυτόν και µόνο αναφερόµαστε,

να είµαστε βέβαιοι ότι δεν πρόκειται ποτέ να αποσύρει την εµπι-
στοσύνη του. Αυτό σας το λέω µε πλήρη συνείδηση αυτών που
έχω ζήσει ο ίδιος σαράντα σχεδόν χρόνια. 

Κύριε Πρόεδρε, εγώ τιµώ όπως είπα, συναδέλφους που η ευ-
αισθησία τους, ο προβληµατισµός τους, τους οδηγεί σε εκείνη ή

την άλλη απόφαση. Τιµώ ιδιαίτερα τον κ. Νασιώκα και το γνωρίζει
όπως το γνωρίζετε όλοι εδώ, διότι γνώρισα και την παρουσία του
στη Βουλή και τη θητεία του στο Υπουργείο Υγείας. 

Θέλω όµως, να επαναλάβω µια φράση ενός µεγάλου Θεσσα-
λού πατριώτη που το απέδειξε σε κρίσιµες στιγµές όταν κατέρ-
ρεε η χώρα. Αυτός ήταν ο Νικόλαος Πλαστήρας ο οποίος είπε:
«Το σφάλειν ανθρώπινο, αλλά η εµµονή στο σφάλµα δεν είναι
πράξις σοφού ανδρός». Ο κ. Νασιώκας είναι και σοφός. Πιστεύω
ότι παραδίδοντας την έδρα του στο κόµµα µε τη σηµαία του
οποίου εξελέγη µετριάζει κάπως αυτό που εγώ προσωπικά –να
µου το συγχωρήσει- το θεωρώ λάθος. Ελπίζω ότι θα πορευθούµε
χωρίς να συµβάλουµε εµείς, αθελήτως προφανώς, σε µια κινδυ-
νολογία που όπως πληροφορούµαι οδηγεί σήµερα το πρωί
απλούς ανθρώπους να ζητούν από τις τράπεζες τις οικονοµίες
τους.

Δεν θα φθάναµε, αγαπητέ Πρόεδρε, στον Απρίλη του 1967,
εάν δεν είχαν προηγηθεί κάποιες διεργασίες. Εύχοµαι και πι-
στεύω, τουλάχιστον σε ό,τι αφορά τα πρόσωπα που µέχρι τώρα
έχουν εκδηλωθεί, ότι τα συντελούµενα δεν έχουν καµµία σχέση
µε αντιλήψεις, συµπεριφορές, κέντρα, που απεργάστηκαν τότε
την αποσταθεροποίηση της ίδιας της δηµοκρατίας. Λειψής δη-
µοκρατίας, αλλά από το τίποτα νοµίζω ότι είναι προτιµότερο
αυτό για το οποίο πρέπει να αγωνιζόµαστε όλοι προφανώς να
ολοκληρωθεί. 

Η περιπέτεια αυτών των ηµερών, αυτής της περιόδου µπορεί
να µας κάνει όλους να καταλάβουµε, όπως είπα και χθες, ότι κόµ-
µατα των οποίων αρχηγοί εκλέγονται κατά πρωτοτυπία από ολό-
κληρη την Ευρώπη, µε πανελλαδικές ψηφοφορίες, κόµµατα των
οποίων τα συνέδρια δεν συγκροτούνται από αντιπροσώπους των
οργανώσεών τους, αλλά µε «λαοσυνάξεις» πέντε ή επτά χιλιάδων
ανθρώπων δεν µπορούν, εάν δεν ανασυγκροτηθούν σε κόµµατα
αρχών και δηµοκρατικής λειτουργίας, να υπηρετήσουν σωστά
τον τόπο. 

Όµως, κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι αυτή η στιγµή κατάλληλη,
για να το πράξουµε αυτό. Όσοι δε κάναµε το λάθος και στα δύο
µεγάλα κόµµατα να στρατευθούµε –βάζω και τον εαυτό µου,
παρ’ όλο που δεν στρατεύτηκα σε εσωκοµµατικό στρατόπεδο -
σε τέτοιες λογικές, τουλάχιστον τώρα ας µην συµβάλουµε, ας
αφήσουµε την πλειονότητα –αυτή είναι η δηµοκρατική αρχή- να
αποφασίσει και µόνον εάν ο πυρήνας της συνειδήσεώς µας πα-
ραβιάζεται, τότε µπορούµε να κάνουµε κάτι, έστω και αν όλοι οι
άλλοι το θεωρούν σφάλµα. 

Εγώ πιστεύω ότι οι τρεις συνάδελφοι και οι άλλοι τρεις πιο
πριν που διαφοροποιήθηκαν δεν µπορεί παρά την ώρα της κρί-
σιµης µάχης, µε την οποιαδήποτε ιδιότητα και αν έχουν, να στρα-
τευθούν. Σε κάθε περίπτωση, η εντολή που έχει αυτή η
Κυβέρνηση από το λαό δεν µπορεί να φαλκιδευτεί, είτε διότι θα
νοµίσουµε κάποιοι ότι είναι σωστό να τη φαλκιδεύσουµε είτε µε
οποιονδήποτε άλλο τρόπο. Είµεθα δεσµευµένοι απέναντι στο
λαό µέχρι τις προσεχείς εκλογές να εκτελούµε την εντολή του. 

Κάνω την παραπάνω επισήµανση, διότι, όπως είπα πριν, τιµά
τον κ. Νασιώκα ότι παραδίδει την έδρα του. Όµως, γεγονότα που
µπορεί κάποιοι να σκέπτονται, όπως µίας Βουλής που θα κόβουν
και θα ράβουν συνθέσεις κυβερνήσεων για δύο-τρεις µήνες και
άντε και παραπέρα µέχρι να βουλιάξει όλη η Ελλάδα, εκτός από
αυτούς, που ίσως πολλοί παραθερίζουν στην Ελλάδα, σε αυτά
δεν πρέπει να συµβάλουµε.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον
πρώην Πρόεδρο κ. Κακλαµάνη. Άκουσα τις σκέψεις και τις πα-
ραινέσεις του ως απόσταγµα σοφίας και ιστορικής πείρας και
έτσι τον ευχαριστώ, ως Προεδρεύων, ιδιαιτέρως.

Ο κ. Νασιώκας ζήτησε το λόγο για µία σύντοµη παρέµβαση-
απάντηση.

Ορίστε, κύριε Νασιώκα, έχετε το λόγο.
ΕΚΤΟΡΑΣ ΝΑΣΙΩΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, αλλά

µήπως πρέπει να προηγηθεί ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Όχι, εσείς έχετε το

λόγο τώρα, για να απαντήσετε. Κατά ηθικό δικαίωµα και προτε-
ραιότητα δικαιούστε το λόγο. Ύστερα θα µιλήσουν ο κ. Μαρκό-
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πουλος, ο κ. Μπεντενιώτης, ο κ. Χαλβατζής. 
Κύριε Νασιώκα, έχετε το λόγο.
ΕΚΤΟΡΑΣ ΝΑΣΙΩΚΑΣ: Εγώ θέλω λίγα λεπτά, για να ευχαρι-

στήσω και εσάς και τον κύριο Υπουργό και τον πρώην Πρόεδρο
της Βουλής για τα καλά του λόγια.

Με την ευκαιρία αυτή, ακούγοντας και τις νουθεσίες και τους
προβληµατισµούς και τις δηλώσεις, θέλω να πω ότι στον τόπο
µας η δηµοκρατία δεν κινδυνεύει. Το πολίτευµά µας δεν κινδυ-
νεύει. Εγώ και εσείς πορευτήκαµε στη ζωή µας πάντα µε άξονα
το εθνικό συµφέρον και κάθε απόφασή µας λαµβάνεται, γιατί πι-
στεύουµε ότι µε αυτήν την απόφασή µας υπηρετούµε καλύτερα
το εθνικό συµφέρον.

Υπάρχει σήµερα, κύριε  Πρόεδρε, µια πλήρης αναντιστοιχία
µεταξύ του τι συζητιέται στην κοινωνία και ποιοι είναι οι προβλη-
µατισµοί της κοινωνίας και του πώς η κοινωνία νοµίζει ότι πορεύ-
εται στο Κοινοβούλιο. Και θέλουµε αυτή την απόσταση να τη
γεφυρώσουµε. Λένε παραδείγµατος χάριν οι πολίτες: «Καλά,
όλοι αυτοί εκεί είναι κολληµένοι στις καρέκλες;». Πρέπει να τους
αποδείξουµε ότι όχι µόνο δεν είµαστε κολληµένοι στις καρέκλες
και εµείς που φεύγουµε και εσείς που µένετε, αλλά ο καθένας
παλεύει από το µετερίζι του, για να πάει η χώρα µπροστά. Και
θέλω να κλείσω, κύριε  Πρόεδρε, λέγοντας ότι βασανίστηκα
πάρα πολύ να πάρω αυτή την απόφαση και δεν ετέθη θέµα ούτε
να καταψηφίσω την Κυβέρνησή µου ποτέ ούτε µε την ψήφο µου
εγώ να σπρώξω τη χώρα σε δύσκολους δρόµους. Παραδίδω την
έδρα στο κόµµα, στη σηµαία µε την οποία εκλέχτηκα, για να µην
τίθεται κανένα θέµα αµφισβήτησης πλειοψηφίας δεδηλωµένης
ή οποιασδήποτε υποψίας εκτροπής. Αλλά δεν νοµίζω ότι µπορώ
να συνεχίσω, όταν τα κόµµατά µας δεν είναι κόµµατα αρχών,
αλλά είναι απολύτως αρχηγοκεντρικά, σε βαθµό που µπορεί ο
κάθε Αρχηγός να πράττει ό,τι νοµίζει, χωρίς να γνωρίζει κανένας
ούτε καν από τους στενούς φίλους του, χωρίς να λειτουργούν οι
θεσµοί, χωρίς να γνωρίζει, αν θέλει το Υπουργικό Συµβούλιο, να
λαµβάνονται σηµαντικές αποφάσεις. Και προπαντός, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, ένιωσα χθες ότι χάθηκε η σοβαρότητα και αν
χάσουµε τη σοβαρότητα –και έτσι χάνεται και η αξιοπιστία- τότε
πιστεύω ότι δύσκολα µπορούµε να ανταποκριθούµε στα πολύ δύ-
σκολα που έχει να κάνει η χώρα από εδώ και µπρος. Και σ’ αυτήν
την προσπάθεια, στα δύσκολα, κύριε  Υπουργέ, θα είµαστε µαζί.
Δεν είναι µόνο η έδρα του Κοινοβουλίου που µπορεί να βοηθήσει.
Μπορούµε να βοηθήσουµε από οποιαδήποτε άλλη θέση, όπως
έκανα σε όλη µου τη ζωή.

Θα µου επιτρέψετε να πω κάτι πολύ προσωπικό. Κατάγοµαι
από την ορεινή Αγριθέα των Αγράφων. Είµαι το δέκατο παιδί µιας
πολυµελούς οικογένειας. Ο πατέρας µου πέθανε πριν δέκα χρό-
νια σε ηλικία εκατό χρονών και είναι γνωστό σε όλη την περιοχή
πως ο άγιος γέροντας, ένας άνθρωπος που έµαθε να διαβάζει –
αγράµµατος, µεγάλωσε τα παιδιά του και τα σπούδαζε- στα
ογδόντα του χρόνια και έκτοτε διάβαζε ένα βιβλίο την ηµέρα, µου
είπε µια ευχή. Πρώτον, µη θίξω στην πορεία µου την πολιτική κα-
νέναν. Μην κάνω κακό σε κανέναν συνειδητά. Και προπαντός, να
διαφυλάξω την αξιοπρέπειά µου και τη σοβαρότητά µου σε όλη
την πορεία. Ένιωσα, κύριε  Πρόεδρε, ιδιαίτερα την τελευταία
µέρα, ότι τη σοβαρότητά µου και η αξιοπρέπειά µου επλήγετο.
Γι’ αυτό υπέβαλα την παραίτησή µου και ευχαριστώ πάρα πολύ.

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Νασιώκα.
Η µαρτυρία του σε σχέση µε την οικογένειά του και τα προσω-

πικά που µας ανέφερε µας τίµησε. Ιδιαιτέρως µας συγκίνησε και
την εκτιµούµε βαθύτατα.

Παρακαλείται ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δη-
µοκρατίας, ο κ. Κωνσταντίνος Μαρκόπουλος, να λάβει το λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε  Πρόεδρε, στην ολι-
γόλεπτη τοποθέτησή µου δεν θα αναφερθώ, τουλάχιστον τώρα,
στο σχέδιο νόµου για τις τροπολογίες. Θα αναφερθώ, όµως, σε
αυτά που συµβαίνουν στην Αίθουσα και στην περιρρέουσα ατµό-
σφαιρα.

Κύριε  Υπουργέ, κύριε  Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, ο βασιλεύς είναι γυµνός πια, είναι αδύναµος και η χώρα βρί-
σκεται στην πιο δύσκολη στροφή της περιδίνησής της. Από χθες

µέχρι σήµερα έχουν γίνει πάρα πολλά λάθη. 
Λάθος πρώτο. Ζήσαµε στιγµές ενός περίεργου παρακράτους,

το οποίο επετέθη στους συνέλληνες που βρισκόντουσαν έξω και
ασκούσαν το δηµοκρατικό δικαίωµα της διαµαρτυρίας. Ένα πα-
ρακράτος το οποίο το έχουµε δει σε άλλες εποχές και ελπίζω να
µην το ξαναδούµε.

Λάθος δεύτερο: Χάθηκε µια πολύ µεγάλη ευκαιρία για τη χώρα
να ενωθούν πολιτικές δυνάµεις και να διεκδικήσουν το καλύτερο,
ενωµένες σε αυτό το οποίο θα ήθελε ο ελληνικός λαός: Έξω τα
κόµµατα, έξω οι προσωπικές βλέψεις, έξω οι προσωπικές φιλο-
δοξίες. 

Χάθηκε µια πολύ µεγάλη ευκαιρία, η οποία έφερε το τρίτο
λάθος, το οποίο συµβαίνει αυτήν τη στιγµή: την κρίση των συνει-
δήσεων. Διότι τα εξωθεσµικά κέντρα, τα οποία άκουσα πριν, δεν
ασκούν την επιρροή τους στα µέλη του ελληνικού Κοινοβουλίου.
Τα εξωθεσµικά κέντρα ασκούν την επιρροή τους στην εκτελε-
στική εξουσία, διότι εκεί έχει αξία, όχι εδώ. Εδώ πρέπει να έχουµε
τη δύναµη να εκφράζουµε τους πολίτες, που µας έστειλαν εδώ. 

Λάθος τέταρτο: Δεν είναι δυνατόν να εξακολουθούµε να συ-
ζητάµε υπό το καθεστώς παραιτήσεων µελών της Πλειοψηφίας
στο Ελληνικό Κοινοβούλιο. Δεν είναι δυνατόν να δεχόµεθα ο
Πρωθυπουργός της χώρας να έχει ανακοινώσει από χθες ανα-
σχηµατισµό και ψήφο εµπιστοσύνης και να εγκαταλείπει και τον
ανασχηµατισµό  -δεν ξέρω για την ψήφο εµπιστοσύνης- και να
φεύγει στο εξωτερικό, χωρίς να βρίσκεται κάποια ουσιώδης αι-
τιολογία για την αλλαγή της κατεύθυνσης.

Κύριε Υπουργέ, η Νέα Δηµοκρατία από χθες, αλλά και σήµερα,
ζητάει το λογικό, ζητάει το δηµοκρατικό, ζητάει αυτό το οποίο
θα δώσει τη λύση. Ζητάει να ψηφίσει ο ελληνικός λαός, να πάµε
σε µία αναµέτρηση, να του αναθέσουµε τις ευθύνες, να τελειώ-
νουµε µε αυτή τη µίζερη συζήτηση σε αυτήν την Αίθουσα. Δεν
τιµά κανένα από τα κόµµατα. Τιµά τις συνειδήσεις αυτών που
επαναστατούν, αλλά δεν ικανοποιεί τούτη την ώρα αυτό το οποίο
πρέπει να ικανοποιήσει το πολιτικό σύστηµα, δηλαδή την έξοδο
από την κρίση.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Μαρκόπουλο.
Παρακαλείται ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ,

κ. Μπεντενιώτης να λάβει το λόγο. 
Ορίστε, κύριε Μπεντενιώτη, έχετε το λόγο για τρία λεπτά, όχι

για τη βασική σας παρέµβαση.
ΜΑΝΩΛΗΣ ΜΠΕΝΤΕΝΙΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ τιµάει
το συνάδελφο και την απόφασή του απόλυτα. Τη σέβεται, γιατί
πορεύτηκε µαζί µας χρόνια ολόκληρα υπηρετώντας και αξίες και
αρχές. 

Θέλουµε, όµως, να πούµε ότι η ευθύνη του καθένα µας κρίνε-
ται ιστορικά και εµείς είµαστε υποχρεωµένοι, γι’ αυτή την ιστο-
ρική κρίση, να συνεχίσουµε µε συνέχεια και συνέπεια σε αυτές
τις αρχές, να εµπεδώσουµε την ηθική στην πολιτική, να διασφα-
λίσουµε τη διαφάνεια στη διακυβέρνηση και να αρνηθούµε την
οποιαδήποτε παρέµβαση του οποιουδήποτε παρακράτους, όπως
έτσι αυτό ακούστηκε. Διότι το ΠΑΣΟΚ έχει αγώνες, έχει θυσίες,
έχει µια διαδροµή η οποία έχει και προοπτική. 

Κατάφερε το 1981 να επιτύχει την άνοδο του πολίτη και να δια-
σφαλίσει το κοινωνικό κράτος και την εθνική λαϊκή ενότητα. Πο-
ρεύεται σήµερα µε ευθύνη και υποχρέωση να διασφαλίσει µε
µεταρρυθµίσεις την ισονοµία, την ισοπολιτεία και ένα κοινωνικό
κράτος στην προοπτική όπως το επιτάσσουν οι καιροί. 

Θέλουµε να ευχηθούµε στον αγαπητό συνάδελφο παρά τις
όποιες διαφωνίες καλή συµπόρευση από το όποιο µετερίζι, από
όποια διαδροµή και µαζί όλοι, θα πρέπει πειθαρχώντας στο περί
δικαίου αίσθηµα του λαού και στη δική του ετυµηγορία, να µην
βλέπουµε εκλογές σε αυτήν τη στιγµή, ακριβώς γιατί οι εκλογές,
αν έρθουν, θα παραγράψουν και τα όποια σκάνδαλα που διερευ-
νώνται αυτή την ώρα, αφού πρέπει γι’ αυτά να αποδοθούν ευθύ-
νες.

Άρα, εµείς είµαστε υποχρεωµένοι µε υψηλό αίσθηµα ευθύνης
και υπήκοντες στο περί δικαίου λαϊκό αίσθηµα και –θα επανα-
λάβω- στη λαϊκή ετυµηγορία να συνεχίσουµε. Πιστεύουµε ότι θα
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είµαστε όλοι µαζί.
Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Μπεντενιώτη.
Παρακαλείται ο κ. Σπυρίδων Χαλβατζής, Κοινοβουλευτικός Εκ-

πρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, να λάβει το
λόγο για πλήρη παρέµβαση.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, οι εξελίξεις το τελευταίο διάστηµα, αλλά και η σηµε-
ρινή κατάσταση αποδεικνύουν τα αδιέξοδα της εφαρµοζόµενης
πολιτικής, επιβεβαιώνουν την κρίση του δικοµµατισµού. Το Κοµ-
µουνιστικό Κόµµα Ελλάδας καµµία φορά δεν µπήκε και δεν µπαί-
νει στα εσωτερικά κανενός κόµµατος. Ωστόσο εκτιµάµε ότι
κάποιες φορές η παραίτηση ύστερα από µία διαφωνία είναι µία
έντιµη στάση. Τα αδιέξοδα της εφαρµοζόµενης πολιτικής είναι
συγκεκριµένα, γιατί πρόκειται για µία πολιτική η οποία καθηµε-
ρινά συνθλίβει, ακυρώνει δικαιώµατα και κατακτήσεις των εργα-
ζοµένων. Είναι µία πολιτική που εφάρµοσαν και εφαρµόζουν και
η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ. Είναι η πολιτική της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης των µονοπωλίων. 

Ενθαρρυντικό απέναντι σε αυτήν την κατάσταση και σε αυτήν
την πολιτική είναι ότι οι αγώνες των εργαζοµένων, του λαού γε-
νικεύονται. Οι αγώνες, οι κινητοποιήσεις είµαστε σίγουροι ότι θα
ενταθούν και στο επόµενο διάστηµα.

Το δεύτερο που θέλω να σηµειώσουµε, κύριε Πρόεδρε, είναι
ότι πολύ µεγάλη συζήτηση γίνεται για τη συναίνεση, για την
εθνική συνεννόηση, για τους µεγάλους κινδύνους που έρχονται
και απειλούν τη χώρα. Η κινδυνολογία συνεχίζεται και φοβούµα-
στε ότι θα ενταθεί και η τροµολαγνία. Η προσπάθεια που γίνεται
αποσκοπεί στην κατατροµοκράτηση των εργαζοµένων, του λαού
και γίνεται αυτή η προσπάθεια και από το ΠΑΣΟΚ και από τη Νέα
Δηµοκρατία και από το ΛΑΟΣ, αλλά και από τον ΣΕΒ και τα ΜΜΕ. 

Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας καλεί τους εργαζόµενους,
το λαό να µην τροµοκρατηθούν, να µη σκύψουν το κεφάλι. Αντί-
θετα, οι εργαζόµενοι πρέπει να σταθούν όρθιοι, να αντισταθούν
στην κινδυνολογία, να αγωνιστούν, να παλέψουν για την ανα-
τροπή της αντεργατικής και αντιλαϊκής πολιτικής. Για την εργα-
τική τάξη, για όλους τους εργαζόµενους, για τα λαϊκά στρώµατα
αυτός ο αγώνας είναι µονόδροµος. Πτωχεύουν καθηµερινά πλα-
τιά τµήµατα των εργαζοµένων, των αυτοαπασχολουµένων, των
φτωχών αγροτών. Και όλοι αυτοί που κινδυνολογούν προσπερ-
νούν ως µη γενόµενο το γεγονός ότι πάνω από 610 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ βρίσκονται µόνο σε Ελβετικές τράπεζες και αυτά τα
χρήµατα πλησιάζουν δύο φορές το χρέος της χώρας. Για όλα
αυτά δεν λένε τίποτε. Και αυτά δεν είναι καταθέσεις από εργά-
τες, από συνταξιούχους, από ανέργους. Το µεγάλο κεφάλαιο σε
όλες τις εποχές, σε όλες τις συνθήκες συνεχίζει να έχει κέρδη.
Συνεπώς, αυτή η κινδυνολογία πρέπει να σταµατήσει.

Τρίτον, µέσα στα πλαίσια της κινδυνολογίας κάποιοι µιλούν για
χάος. Εµείς λέµε ότι το καπιταλιστικό σύστηµα πάντα έχει εφε-
δρείες. Μπορεί για τους εργαζόµενους, για το λαό κάποια από
τα πρόσωπα που υποδεικνύονται να έχουν ξεφτίσει. Ωστόσο,
όταν πρόκειται για διαµόρφωση σχηµάτων για να πάρουν πιο
σκληρά αντεργατικά και αντιλαϊκά µέτρα, αυτά τα πρόσωπα είναι
πολύ ικανά για να υλοποιήσουν τέτοιες αποφάσεις. 

Ο δρόµος για την εργατική τάξη, για τα λαϊκά στρώµατα είναι
η συνεχής ανειρήνευτη πάλη µέσα στα εργοστάσια, στους τό-
πους δουλειάς, στις επιχειρήσεις, στους δρόµους ενάντια συνο-
λικά στην εφαρµοζόµενη πολιτική. Η κινδυνολογία, η προσπάθεια
κατατροµοκράτησης του λαού δεν θα περάσει και ο λαός δεν
πρέπει να φοβηθεί. Και, φοβούµαστε πολύ ότι θα µπουν µπροστά
πολλοί µηχανισµοί, πολλές υπηρεσίες, ντόπιες και ξένες, προβο-
κάτσιες και άλλα γνωστά από το παρελθόν.

Χτες επιχειρήθηκε µία τεράστια προβοκάτσια. Καταγγέλθηκε
ήδη συνεργασία των δυνάµεων των ΜΑΤ µε ανθρώπους οι οποίοι
φορούσαν πολιτικά, τους οποίους εξόπλιζαν µε διάφορα όπλα,
όπλα βέβαια όχι πυροβόλα, όπως ειπώθηκε. Και από τις προβο-
κάτσιες η εργατική τάξη και ο λαός έχουν τεράστια εµπειρία.
Εµείς οι κοµµουνιστές έχουµε πολύ µεγαλύτερη εµπειρία και
αυτή η εµπειρία µας βοηθά να αποφεύγουµε προβοκάτσιες, να
έχουµε επαγρύπνηση, να έχουµε ετοιµότητα, να έχουµε περι-

φρούρηση. 
Τέλος, ένα σχόλιο. Χτες ο κ. Σαµαράς είπε ότι χάθηκε µια ιστο-

ρική ευκαιρία. Καµµιά ιστορική ευκαιρία δεν χάθηκε. Φοβούµα-
στε πολύ ότι µια κοινή κυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ
θα έπαιρνε πιο σκληρά, πιο ανηλεή µέτρα ενάντια στους εργα-
ζόµενους. Και βεβαίως, όπως διαµορφώνονται τα πράγµατα, οι
εκλογές µπορεί να δώσουν µια µεγάλη ευκαιρία στους εργαζό-
µενους, στο λαό να κάνουν ένα βήµα µπροστά. Καθηµερινά απε-
γκλωβίζονται εργατικές και λαϊκές δυνάµεις και από το ΠΑΣΟΚ
και από τη Νέα Δηµοκρατία. Εµείς καλούµε όλους αυτούς τους
εργαζόµενους, παρά τις διαφωνίες που έχουν µε το Κοµµουνι-
στικό Κόµµα Ελλάδας, να κάνουν ένα βήµα, να τολµήσουν να πε-
ράσουν στην απέναντι όχθη, να συµπαραταχθούν, να
ενισχύσουν, να στηρίξουν το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Χαλβατζή.
Το λόγο έχει ο κ. Αστέριος Ροντούλης, Κοινοβουλευτικός Εκ-

πρόσωπος του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού, για τρία λεπτά.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ.
Αγαπητοί συνάδελφοι, κύριε Πρόεδρε, χθες είχαµε ένα συνα-

πάντηµα φαιδρότητας και ανευθυνότητας, αντί να επικρατήσει
µία συµπόρευση ευθύνης και σωφροσύνης.

Η Ελλάδα απέκτησε δύο φακίρηδες. Φακίρης νούµερο ένα: Ο
Πρωθυπουργός της χώρας, ο κ. Παπανδρέου, ο οποίος µε φακί-
ρικο τρόπο, ενώ κάποιες ώρες της ηµέρας ήταν υπό παραίτηση,
ανέκτησε την πρωθυπουργική του ιδιότητα, χωρίς να λάβει κα-
θόλου υπ’ όψιν, αγαπητοί συνάδελφοι, το πολιτικό κενό που επέ-
φερε σε µία συγκυρία που η Ελλάδα, η χώρα, οι πολίτες,
ταλανίζονται από µία οξύτατη οικονοµική κρίση, µία κρίση που
επιβάλλει η χώρα να έχει µία στιβαρή, σταθερή, ψύχραιµη και
αποτελεσµατική κυβέρνηση. Όλα αυτά κατά τρόπο ανήκουστο
δεν πέρασαν από το µυαλό του κ. Παπανδρέου. 

Φακίρης νούµερο δύο: Ο αξιότιµος Πρόεδρος της Νέας Δη-
µοκρατίας, ο κ. Σαµαράς, ο οποίος κατά φακίρικο πράγµατι
τρόπο κατάφερε να χάσει µέσα από τα χέρια του µία µεγαλει-
ώδη, µία ιστορική ευκαιρία, προκειµένου να απαλλαγεί η χώρα
από µία κακή, αναποτελεσµατική κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ. Ο κ.
Σαµαράς έχασε µία µεγαλειώδη ευκαιρία, γιατί διακατέχεται από
σύνδροµα του παρελθόντος. Πολλάκις, άλλωστε, κατά το παρελ-
θόν ο κ. Σαµαράς φάνηκε στυλοβάτης κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ. 

Το πραγµατικό ερώτηµα, λοιπόν, που τίθεται, αγαπητοί συνά-
δελφοι, είναι το εξής. Θα γίνουν εκλογές πάρα πολύ σύντοµα.
Τότε ο ελληνικός λαός θα πρέπει να επιλέξει σοφά. 

Το ερώτηµα είναι: Θα επιλέξει τους δύο φακίρηδες που παί-
ζουν µε τη µοίρα του, παίζουν µε τη ζωή του, παίζουν µε το µέλ-
λον, µε τη σταθερότητα, την ανάπτυξη αυτής της χώρας ή θα
επιλέξει σώφρονες πολιτικούς άνδρες που θα κατευθύνουν το
µέλλον του; 

Μετά δε τις αλλεπάλληλες παραιτήσεις που βλέπουµε στην Αί-
θουσα, αλλά και εκτός Αιθούσης και τη σύγκληση της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ που επίκειται, φαίνεται ότι η
πασοκική διακυβέρνηση της χώρας εξεµέτρησε το ζην. 

Η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ ξεφτίζει. Η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ
σαπίζει. Άρα, κατά νοµοτελειακό τρόπο η χώρα θα οδηγηθεί σε
νέα εκλογική αναµέτρηση. Τότε είναι βέβαιο ότι θα υπάρξει µία
πολιτική εξουσία, µία κυβέρνηση που θα έχει έστω το µίνιµουµ
της νοµιµοποίησης, γιατί τώρα η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ στη συ-
νείδηση του λαού έχει πλήρως απονοµιµοποιηθεί. Η νοµιµοποι-
ητική της βάση έχει τρωθεί. Η λύση, η κάθαρση στο ελληνικό
δράµα αυτή τη στιγµή είναι εκλογές τώρα,για να αποφύγουµε τη
σαπίλα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Έχει ζητήσει το λόγο ο
Υπουργός, κ. Λοβέρδος, για µια σύντοµη παρέµβαση. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Για µία συντοµότατη παρέµβαση, κύριε Πρόεδρε,
γιατί πρέπει να κλείσει και ο κατάλογος των οµιλητών. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ορίστε, κύριε Υπουργέ. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Κύριε Πρόεδρε, ήµουν µάλλον έξω εκείνη τη
στιγµή και ενηµερώθηκα ότι ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Μαρκόπουλος, έκανε αναφορά στον
Πρωθυπουργό, ενηµερώνοντας την Αίθουσα ότι ο Πρωθυπουρ-
γός φεύγει, ταξιδεύει ή κάτι άλλο. 

Άκουσα και τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του Λαϊκού Ορ-
θόδοξου Συναγερµού, κ. Ροντούλη, να κάνει παρόµοιες αναφο-
ρές. 

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Παρόµοια αναφορά δεν έκανα. Δεν
είπα ότι έφυγε ο Πρωθυπουργός. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Άκουσα µάλιστα τον κ. Ροντούλη να κάνει πάρα
πολύ αιχµηρές αναφορές και για τον Πρωθυπουργό, αλλά και
για τη Κυβέρνηση και για την παράταξή µας. Μίλησε περί σαπί-
λας και των συναφών. Κύριε Πρόεδρε, ο Πρωθυπουργός είναι
µέσα στο χώρο της Βουλής και ετοιµάζει τις κινήσεις του. 

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, είναι πάρα πολύ κρίσιµες
οι στιγµές για να παίζουµε. Δήλωσα επανειληµµένα και χθες και
σήµερα ότι πρέπει να σταθούµε όρθιοι. Εγώ θα σταθώ όρθιος
αποφεύγοντας µικροκοµµατισµούς, αντεγκλήσεις και κακόηχες
φράσεις και λέξεις που εκθέτουν την Αίθουσα. 

Επιτέλους, η σοβαρότητα των περιστάσεων απαιτεί ο καθένας
να παίξει το ρόλο του µε ευπρέπεια, χωρίς υπερβολές, χωρίς
µοµφές, χωρίς να θίγουµε ο ένας τον άλλο. Επιτέλους! Ή είµα-
στε ανάξιοι των περιστάσεων ή είµαστε αντάξιοι των περιστά-
σεων. Ο καθένας ας διαλέξει. Να ξέρει, όµως, ότι θα κριθεί και
µάλιστα από αυτόν που µας κρίνει, τον ελληνικό λαό.  

Ο Πρωθυπουργός, η Κυβέρνηση και οι Βουλευτές της Συµπο-
λίτευσης δεν δεχόµαστε προσβολές από κανέναν. Ο καθένας ας
δει σε ποια καρέκλα κάθεται. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Δεν θα γίνει αυτός ο

διάλογος, κύριε συνάδελφε. 
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Για ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κάνατε λόγο για οξείες εκφράσεις που χρησι-

µοποίησα. Να σας θυµίσω…
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Σαπίλα, κύριε συνάδελφε; 
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Είπα «κατάσταση που σαπίζει». Σας

παρακαλώ πάρα πολύ! Δεν έκανα αναφορά στα σχόλια του κ.
Μαρκόπουλου, για να λέµε τη πραγµατικότητα σ’ αυτήν την Αί-
θουσα. 

Επιτρέψτε όµως να πω ότι πολύ σύντοµα αυτοδιαψευστήκατε.
Είπατε ότι δεν πρόκειται να υπάρξει πολιτικό κενό. Συνάδελφοί
σας συγκεντρώνουν υπογραφές, όπως ο κ. Λιντζέρης για παρά-
δειγµα και άλλοι, γιατί υπάρχει –λέει- έλλειµµα διακυβέρνησης.
Δεν το λέµε εµείς, λοιπόν, αυτό. 

Να σας θυµίσω δε ότι χθες από τηλεοράσεως εσείς ο ίδιος,
κύριε Υπουργέ, κάνατε λόγο για ύπαρξη πολιτικού κενού που
σας στενοχωρεί πάρα πολύ προσωπικά. Τι το διαφορετικό είπαµε
εµείς σήµερα από αυτή την ύπαρξη του πολιτικού κενού, που
πρώτος εσείς επικαλεστήκατε; Άρα, λοιπόν, τα περί σοβαρότη-
τας, τα επιστρέφω στην παράταξή σας. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ο κ. Μπεντενιώτης έχει

το λόγο, για µία συντοµότατη παρέµβαση παρακαλώ. 
ΜΑΝΩΛΗΣ ΜΠΕΝΤΕΝΙΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι,  η κοινοβουλευτική δεοντολογία…
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ησυχία παρακαλώ! 
Και εσείς κατευναστικά θα µιλήσετε. 
ΜΑΝΩΛΗΣ ΜΠΕΝΤΕΝΙΩΤΗΣ: Δεν έχω παραβιάσει ποτέ αυτή

την αρχή στο Κοινοβούλιο θητείες ολόκληρες. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Και εµένα µε συγχω-

ρείτε, που σας το υποδεικνύω. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Είναι κατευναστικός ο κ.

Μπεντενιώτης.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ναι, πλεονασµό έκανα

εγώ,  κύριε Κουρουµπλή.
ΜΑΝΩΛΗΣ ΜΠΕΝΤΕΝΙΩΤΗΣ: Η κοινοβουλευτική δεοντολο-

γία, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν επιτρέπει
ούτε να απαντήσω σε ύβρεις, ούτε να απαντήσω σε σχόλια που
είναι κατώτερα των περιστάσεων. 

Είµαστε υποχρεωµένοι όµως να υπογραµµίσουµε µε έµφαση
από την πλευρά του ΠΑΣΟΚ ότι συναισθανόµαστε την κρισιµό-
τητα αυτών των στιγµών. Είµαστε υποχρεωµένοι, να υπενθυµί-
σουµε µε έµφαση, ότι αντιµετωπίζουµε την κρίση που δεν είναι
µόνο οικονοµική, αλλά είναι ηθική, είναι κοινωνική, µε αίσθηµα
υψηλής ευθύνης, ανταποκρινόµενοι και στις κινητοποιήσεις και
στην αγωνία του κόσµου, αλλά και στη λαϊκή εντολή την οποία
έχουµε. Ακριβώς επειδή η εντολή ισχύει και ισχύει για τη δια-
δροµή ολόκληρης της κοινοβουλευτικής θητείας, εµείς είµαστε
υποχρεωµένοι να αποφασίσουµε µε γνώµονα την ηθική τάξη και
λειτουργία, τις οποιεσδήποτε ενέργειες που θα πρέπει να γίνουν,
για να πορευθεί η χώρα στην προοπτική της ανάπτυξης και στην
προοπτική της εξόδου από την  κρίση, τόσο την οικονοµική, όσο
και την κοινωνική και την ηθική. 

Γι’ αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να προχωρήσουµε τη
νοµοθέτηση νοµοθετική λειτουργία για να ολοκληρώσουµε το
νοµοσχέδιο, που είναι κρίσιµο και πολύ προωθηµένα προοδευ-
τικό. Να περιµένουµε τις αποφάσεις του Πρωθυπουργού, ο
οποίος είναι στο γραφείο του και όχι στο εξωτερικό και ασχολεί-
ται µε τα προβλήµατα, που πραγµατικά αντιµετωπίζει η χώρα
αυτές τις στιγµές. Η Κοινοβουλευτική µας Οµάδα, όπως κάνει
πάντα -και σήµερα και αύριο- θα είναι στο ύψος των περιστά-
σεων. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Μπεντενιώτη.

Παρακαλείται ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Συνασπι-
σµού της Ριζοσπαστικής Αριστεράς, κ. Θεόδωρος Δρίτσας, να
λάβει το λόγο για ένα τρίλεπτο, γιατί η βασική παρέµβαση έχει
γίνει. 

Ορίστε, κύριε Δρίτσα, έχετε το λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Είναι πολύ µεγάλο το χρονικό διάστηµα, στο οποίο από την

πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ κατ’ επανάληψη, κατά συρροή και κατ’ εξα-
κολούθηση, θα έλεγα, επιµένουµε ότι η ελληνική κοινωνία, η Ελ-
λάδα περνάει ιστορικές στιγµές και ότι η κρίση δεν είναι µόνο
οικονοµική, δεν είναι µόνο δηµοσιονοµική, αλλά είναι κρίση και
κοινωνική και πολιτική. 

Και επιµένουµε καιρό τώρα σε ένα µοναχικό αγώνα αρχών για
να αναδείξουµε και να στείλουµε τα µηνύµατα πρωτίστως στην
ελληνική κοινωνία βέβαια, αλλά µε κάποια ελπίδα προς την Κυ-
βέρνηση ή την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, ότι στη χώρα µας
υπάρχει θέµα δηµοκρατίας. Υπάρχει ζήτηµα δηµοκρατικής νοµι-
µοποίησης των πολιτικών που εφαρµόζονται και των φορέων που
τις εφαρµόζουν, της Κυβέρνησης δηλαδή. 

Και αυτό έχει εκδηλωθεί µε πάρα πολλούς τρόπους. Η αναντι-
στοιχία της λαϊκής βούλησης µε την εφαρµοζόµενη πολιτική και
µε την κυβερνητική πρακτική είναι πασίδηλη επί σειρά µηνών και
παροξύνεται διαρκώς. Αυτό το πραγµατικό και  τεράστιας σηµα-
σίας ιστορικό γεγονός, η Κυβέρνηση και όλοι της οι Υπουργοί ή
οι περισσότεροι, προσπαθούν µήνες τώρα να µην το αντιµετω-
πίσουν κατά πρόσωπο. Ακόµα και σήµερα έχουµε δηλώσεις από
τον υπουργικό θώκο ότι θα παραµείνουν όρθιοι στις θέσεις τους,
τηρώντας τη λαϊκή εντολή, ανύπαρκτη λαϊκή εντολή. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Αυτά, κύριε Πρόεδρε, είναι µείζονος σηµασίας ιστορικά θέ-
µατα. Χθες, δεν υπήρξε µόνο η φαιδρότητα των γεγονότων, αλλά
και η άρνηση των ρόλων των δυο κορυφαίων πολιτικών εκπρο-
σώπων των µέχρι τώρα κυρίαρχων πολιτικών δυνάµεων. 

Ο κ. Παπανδρέου αρνήθηκε το ρόλο του ως Πρωθυπουργός
και ο κ. Σαµαράς αρνήθηκε τις πολιτικές θέσεις, τις οποίες δια-
κήρυσσε µέχρι τώρα απέναντι σε όλα αυτά τα οριακά διλήµµατα
που προσπαθεί να θέσει µήνες τώρα στην ελληνική κοινωνία και
τα εκβιαστικά διλήµµατα η Κυβέρνηση. Είναι πολύ επικίνδυνο,
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είναι ολισθηρό το έδαφος και η Κυβέρνηση δεν ακούει. 
Ευτυχώς, σε αυτά τα οριακά διλήµµατα συµπιεσµένοι, ένας

προς ένας τώρα πια Βουλευτές –την αρχή την είχε κάνει η άξια
συνάδελφος κ. Σοφία Σακοράφα- παίρνουν τη θέση τους.
Έχουµε πάµπολλες κριτικές για τους συναδέλφους και τη στάση
τους µέχρι τώρα, αλλά είναι κορυφαία στιγµή για κάθε Βουλευτή
η απάντηση στα εκβιαστικά και οριακά διλήµµατα που επιµένει
µε επικίνδυνο τρόπο να θέτει η κυβερνώσα πλειοψηφία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπά το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Η λαϊκή ετυµηγορία, η περισσότερη δηµοκρατία είναι η διέξο-

δος για τη λύση αυτού του δράµατος. Εκλογές εδώ και τώρα, να
µιλήσει, να δώσει τη λύση η κοινωνία µε έντιµους όρους, µε έντι-
µους τρόπους και ένας από αυτούς είναι η απλή αναλογική εδώ
και τώρα άµεσα και η ενίσχυση της κοινωνίας χωρίς κινδυνολο-
γίες, ελεύθερα να αναδείξει τις νέες πολιτικές δυνάµεις σε αυτήν
τη χώρα, για να πάρουν τα ηνία µιας πραγµατικής διακυβέρνη-
σης που θα συνταιριάζει τη λαϊκή βούληση µε τις µεγάλες βαθιές
τοµές στην πολιτική, στη διοίκηση, στην οικονοµία, στην κοινω-
νική δικαιοσύνη, στην εθνική ανεξαρτησία, στη λαϊκή κυριαρχία. 

Αυτές οι στιγµές χρειάζονται πραγµατικά όρθιους πολιτικούς
και πολιτικούς που θα πάνε µαζί µε την κοινωνία, µαζί µε το λαό.
Διαφορετικά, εκβιάζουµε τα πράγµατα και θα πληρωθεί βαρύ-
τατο το τίµηµα για τη χώρα και για την Ελλάδα όσο µένουν στην
Κυβέρνηση τέτοιου είδους λογικές και τέτοιου είδους φορείς
που τις υπηρετούν. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Δρίτσα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να σας ενηµερώσω,
ως προς την πορεία της συζητήσεως ότι έχουµε δυο εγγεγραµ-
µένους στον κατάλογο συναδέλφους τον κ. Κουρουµπλή και τον
κ. Στρατάκη, οι οποίοι θα λάβουν το λόγο τώρα. 

Θα ακολουθήσουν τυχόν δευτερολογίες από τους εισηγητές,
µετά το λόγο θα έχουν οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι –όσοι
τον ζητήσουν- και φυσικά τα µέλη της Κυβέρνησης. 

Ο κ. Παναγιώτης Κουρουµπλής, Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ στο
Νοµό Αιτωλοακαρνανίας, έχει το λόγο. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, βιώνουµε
πολύ δύσκολες στιγµές και για τον τόπο και για την κοινωνία.
Όµως, η ιστορία αυτού του τόπου οφείλει σε όλους µας να δι-
δάσκει ότι σε τέτοιες στιγµές, όταν δεν υπήρξε µέτρο από όλους
τους συντελεστές που είχαν τη δεδοµένη ιστορική στιγµή την ευ-
θύνη του τόπου και της κοινωνίας εκείνης της εποχής, οι επιπτώ-
σεις των εξελίξεων ήταν τραγικές και δραµατικές. 

Γι’ αυτό πιστεύω ότι θα πρέπει να υπάρξει µέτρο σε όλες τις
πλευρές της Αίθουσας. Δεν πρέπει αυτήν τη στιγµή, κύριε Πρό-
εδρε, στο βωµό µικροπολιτικών σκοπιµοτήτων να ανεβαίνουν οι
τόνοι σε τέτοιο επίπεδο και να έρχονται εκπρόσωποι κοµµάτων
που θέλουν να κυβερνήσουν την Ελλάδα και να διαµηνύουν
φήµες ότι ο Πρωθυπουργός έφυγε στο εξωτερικό! Δεν µπορεί
αυτά να λέγονται σε αυτήν την Αίθουσα, κύριε Πρόεδρε, από αν-
θρώπους που θέλουν αύριο να κυβερνήσουν την Ελλάδα! Μόνο
υπεύθυνο δεν είναι αυτό!

Ο καθένας µας υπηρετεί τις ιδέες του και τις απόψεις του και
έχει το δικαίωµα να έχει τον τρόπο να τις υπερασπίζεται και να
τις προβάλλει!

Αλλά, κύριε Πρόεδρε, δεν επιτρέπεται να υπερβαίνουµε τα
εσκαµµένα. Ποιον πλήττουµε τον Παπανδρέου, το ΠΑΣΟΚ; Αυτήν
τη στιγµή πλήττουµε την Ελλάδα. Ο Παπανδρέου είναι σήµερα,
αύριο θα είναι κάποιος άλλος, µεθαύριο θα είναι κάποιος άλλος.
Έτσι είναι η ζωή. Εκεί είναι το ζητούµενο; Το ζητούµενο αυτή τη
στιγµή είναι η πατρίδα. Πάνω από το κεφάλι µας, πάνω από το
πολιτικό, το προσωπικό και το κοµµατικό µας συµφέρον είναι η
κοινωνία και η πατρίδα. Με νηφαλιότητα, µε σύνεση, µε µέτρο
και µε µετριοπάθεια πρέπει να προσεγγίσουµε αυτά τα ζητήµατα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ελληνικός λαός έστειλε στο
Κοινοβούλιο για τέσσερα χρόνια ως πλειοψηφούσα παράταξη,
είτε αρέσει είτε δεν αρέσει, το ΠΑΣΟΚ. Αυτήν τη στιγµή το

ΠΑΣΟΚ διαθέτει αυτοδύναµη πλειοψηφία. Πώς θα την ανατρέ-
ψουµε, δηλαδή; Θα πρέπει, λοιπόν, να αφήσετε τις ακρότητες
και να δώσετε το δικαίωµα στην πλειοψηφούσα παράταξη µέσα
από δηµοκρατικές, συλλογικές διαδικασίες που ορίζει και το Σύ-
νταγµα και το καταστατικό του κόµµατος να βρούµε εµείς τη
λύση και όχι να ορίσετε εσείς από έξω τις εξελίξεις. 

Όταν θα πάµε –και αυτή η ευθύνη ανήκει στην πλειοψηφούσα
παράταξη- να ζητήσουµε τη ψήφο του λαού, τότε βεβαίως θα
κριθεί ποιο θα είναι ή ποια θα είναι τα κόµµατα που θα κυβερνή-
σουν. Ως τότε, όµως, ας κάνουµε λίγη υποµονή και ας επιδεί-
ξουµε ένα µέτρο στην συµπεριφορά µας, στους λόγους µας και
στις πρωτοβουλίες µας. 

Κύριε Πρόεδρε, είναι βέβαια δύσκολες οι στιγµές για να µι-
λήσω για το φάρµακο που η σπατάλη και η αρπαγή των τελευ-
ταίων πέντε χρόνων από το 2004 έως το 2009 για το φάρµακο
ενέχεται στο 25% του ελλείµµατος. Αυτό είναι το έργο της Νέας
Δηµοκρατίας που θέλει αύριο να κυβερνήσει την Ελλάδα µε έναν
ποµφώδη τρόπο. 

Σήµερα, λοιπόν, καλούµαστε να περιορίσουµε αυτήν τη δα-
πάνη για να µην αναγκαζόµαστε να πλήττουµε λαϊκά εισοδήµατα.
Αυτή είναι η ευθύνη της Κυβέρνησης. Ξεκίνησε µια προσπάθεια.
Θέλω να είµαι ειλικρινής. Θα ήθελα να είναι πιο αποφασιστική,
πιο αποτελεσµατική αυτή η προσπάθεια.

Δεν µπορεί σήµερα, κύριε Πρόεδρε, να υπάρχει ελληνική φαρ-
µακοβιοµηχανία µε οκτακόσιους εργαζόµενους, µε 120.000.000
ευρώ τζίρο, να πληρώνει 13.000.000 ευρώ και να υπάρχει και πο-
λυεθνική εταιρεία φαρµάκου στην Ελλάδα µε 500.000.000 ευρώ
τζίρο, µε µόνο διακόσιους εργαζόµενους και να έχει και ζηµίες
φέτος. 

Σε αυτά τα ζητήµατα το πολιτικό σύστηµα και το πολιτικό προ-
σωπικό της χώρας πρέπει να απαντήσει για να εµπεδώσουµε το
αίσθηµα της κοινωνικής δικαιοσύνης στον ελληνικό λαό. Σε
αυτήν τη δύσκολη, κρίσιµη στιγµή που καλούνται όλοι οι Έλλη-
νες  να βάλουν πλάτη, πρέπει τα βάρη να είναι αναλογικά σε
όλους και σε εκείνους που έχουν βρει τον τρόπο µέσα από την
αδυναµία των φοροεισπρακτικών µηχανισµών να διαφεύγουν και
να µην πληρώνουν φόρους και να πληρώνουν πάντα οι γνωστοί
«ύποπτοι» -ας µου επιτραπεί η έκφραση- πολίτες που δεν µπο-
ρούν να αποφύγουν την φορολογία. 

Κύριε Πρόεδρε, κατέθεσα και µια τροπολογία και ζητώ από
την Κυβέρνηση να την κάνει δεκτή. Το 2005 η Νέα Δηµοκρατία
ψήφισε ένα νόµο για τα φάρµακα και όριζε ότι εάν διαπιστωθεί
ότι οι φαρµακοβιοµηχανίες δίνουν ψευδή στοιχεία στο κράτος,
θα επιστρέψουν εις το δεκαπλάσιο τα χρήµατα που εισπράττουν. 

Προσωπικά πιστεύω ότι έχει γίνει πάµπολλες φορές. Εδώ
υπάρχει άλλη µια αδυναµία του συστήµατος να επιβάλει σε αυ-
τούς τους κυρίους την ποινή που τους  πρέπει. Ζητώ, λοιπόν, µε
αυτήν την τροπολογία και οι εκπρόσωποι των εταιρειών αυτών
που δίνουν τα στοιχεία, να έχουν ποινικές ευθύνες γιατί µε αυτόν
τον τρόπο αποκόπτουµε αυτήν τη σχέση µε την Επιτροπή Τιµών
Φαρµάκου στο Υπουργείο Υγείας και Πρόνοιας. 

Θα παρακαλέσω, λοιπόν, την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου
να κάνει δεκτή αυτήν την τροπολογία που συνυπογράφει και ο
συνάδελφος κ. Στασινός, γιατί πιστεύουµε ότι συµβάλλει πραγ-
µατικά στη διαφάνεια και στον περιορισµό και αυτών των φαινο-
µένων που υπονοµεύουν αυτό που λέµε σε αυτόν τον τόπο
«κοινωνική συνοχή». 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Κουρουµπλή.
Παρακαλείται τώρα ο Βουλευτής ΠΑΣΟΚ Ηρακλείου κ. Εµµα-

νουήλ Στρατάκης να λάβει το λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Κύριε Πρόεδρε, πριν ακούσουµε τον κ. Στρατάκη,
µπορώ να δώσω µια σύντοµη απάντηση;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Με συγχωρείτε, κύριε
Στρατάκη, αλλά, πριν σας δώσω το λόγο, να ακούσουµε µια σύ-
ντοµη απάντηση από τον κύριο Υπουργό.

ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Ήθελα να πω, κύριε Κουρουµπλή, ότι προβλέπε-
ται αυτό µέσα στο νοµοσχέδιο που έχουµε κάνει και στην τρο-
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πολογία για τα φάρµακα. Προβλέπεται, όταν δίνουν ψευδή στοι-
χεία µέσα και υπάρχει και σχετική…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Οι εκπρόσωποι των εται-
ρειών. Έχει σηµασία αυτό που σας λέω.

ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Για τους εκπροσώπους των εταιρειών που δεν
είναι ειλικρινείς προβλέπεται και µε υπουργική απόφαση ότι µπο-
ρούν να καθοριστούν ακόµη αυστηρότερες, αλλά προβλέπεται
µέσα στην τροπολογία…

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Αν το βάλατε, σας ευχαριστώ
πάρα πολύ. Εµένα µε ενδιαφέρει να είναι και οι εκπρόσωποι, γιατί
έτσι θα κοπεί αυτή η σχέση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Εντάξει, να κοιτάξετε
να είναι όπως το διατυπώνει ο κ. Κουρουµπλής, να περιλαµβά-
νεται στο νοµοσχέδιο, να µην υπάρξει ασάφεια.

Κύριε Μπεντενιώτη, θέλετε να παρέµβετε;
ΜΑΝΩΛΗΣ ΜΠΕΝΤΕΝΙΩΤΗΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε, τώρα. Να

µιλήσει πρώτα ο κ. Στρατάκης.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Μετά τον κ. Στρατάκη,

λοιπόν.
Ορίστε, κύριε Στρατάκη, έχετε το λόγο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόε-

δρε.
Είναι γεγονός ότι οι στιγµές που περνάµε και εµείς εδώ στο

Κοινοβούλιο, αλλά και η χώρα είναι κρίσιµες. Καθίστανται, όµως,
κρισιµότερες, όταν φωνές εκτός Κοινοβουλίου και ιδιαίτερα από
συγκεκριµένα κέντρα βρίσκουν έδαφος και εφαρµογή µέσα στο
Κοινοβούλιο. Και θέλω να είµαι σαφής. Παρακολουθούµε τις τε-
λευταίες µέρες από πολλά µέσα επικοινωνίας µια κατεύθυνση να
υπάρξει χάος στη χώρα. Και ενδεχοµένως, κάποιοι θεώρησαν ότι
µπορούν να το κάνουν και στην Αίθουσα αυτή.

Θέλω από το Βήµα αυτό να µεταφέρω ότι πριν από λίγο, στην
Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων, µιλώντας ο Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας επί της διαδικασίας,
κύριε Πρόεδρε και όχι γιατί είχε το λόγο και ήταν η σειρά του,
µετέφερε ενσυνειδήτως ψευδείς ειδήσεις, ότι δήθεν ο Πρωθυ-
πουργός εγκατέλειψε τη χώρα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Μπορεί να είχε δουλειά,
κύριε συνάδελφε. Δεν είπα ότι εγκατέλειψε τη χώρα. Μην παρα-
φράζετε αυτά που έχω πει.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ: Γιατί να πει ψέµατα, κύριε Μαρ-
κόπουλε;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Μα, είναι εδώ.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ: Γιατί να πει, κύριε Μαρκόπουλε,

ψέµατα; Τι υπηρετούσατε και τι θέλετε να υπηρετήσετε;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Άλλοι λένε ψέµατα στον

ελληνικό λαό όχι εγώ.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ: Τι υπηρετείτε και τι θέλατε να

υπηρετήσετε µε τη δήλωση αυτή; Αυτό είναι το ένα.
Δεύτερον, είναι γεγονός ότι σε κρίσιµες καταστάσεις και µε

βάση την κατάσταση που έχει διαµορφωθεί στη χώρα και την σε
µεγάλο βαθµό απαξίωση του πολιτικού συστήµατος, για την
οποία έχουµε ευθύνη όλοι, νοµίζω ότι πρέπει να δείχνουµε και
περισσότερη σοβαρότητα και περισσότερη υπευθυνότητα και
µέτρο, βεβαίως, στο οποίο αναφέρθηκε ο κ. Κουρουµπλής.

Διότι αν, κύριε Πρόεδρε, δεν το κάνουµε αυτό, τότε θα είµαστε
υπόλογοι έναντι της ιστορίας, γιατί η χώρα δεν έχει την πολυτέ-
λεια κρίσεων, δεν έχει την πολυτέλεια παρεκτροπών ούτε έχει
και την πολυτέλεια χάους. Και το χάος κάποιοι θέλουν να το δη-
µιουργήσουν. Είναι από διάφορες πλευρές. Ας µην πούµε ονό-
µατα. Ο νοών νοείτω και ο πολίτης καταλαβαίνει.

Όµως, θα ήθελα να πω ότι η ευθύνη σ’ αυτή εδώ την Αίθουσα
και η ευθύνη κυρίως απέναντι στον ελληνικό λαό µεταφράζεται
µε τη συνεπή στάση, µε τη µετριότητα, την υπευθυνότητα και κυ-
ρίως, µε τη σύνεση. Διότι αν δεν γίνεται αυτό, τότε σηµαίνει ότι
δεν είµαστε άξιοι να διαχειριστούµε την ψήφο του ελληνικού
λαού. Και βεβαίως, κυρίαρχος είναι ο ελληνικός λαός σε κάθε
περίπτωση. Όµως, εµείς για να είµαστε εδώ, θεωρώ ότι είµαστε
υποχρεωµένοι να έχουµε υπεύθυνη και σωστή στάση και αυτό
είναι που θέλω να παρατηρήσω. Δεν θα πρέπει σε καµµία των
περιπτώσεων να αφήσουµε να λειτουργήσει η αντίληψη, που

είναι γνωστή στον ελληνικό λαό και εκφράζεται µε τη γνωστή πα-
ροιµία ότι «στην αναµπουµπούλα ο λύκος χαίρεται», να κυριαρ-
χήσουν αυτές οι λογικές, γιατί υπάρχουν πάρα πολλοί λύκοι και
είναι γνωστοί αυτοί οι λύκοι. Είναι αυτοί οι οποίοι δεν πληρώνουν,
είναι αυτοί οι οποίοι χρωστούν τα δισεκατοµµύρια στο ελληνικό
κράτος και είναι αυτοί οι οποίοι έχουν πλουτίσει σε βάρος του
ελληνικού κράτους.

Νοµίζω ότι είναι η ώρα, αν θέλουµε να σταθούµε στο ύψος των
περιστάσεων, να δούµε και αυτά τα ζητήµατα που προκύπτουν
από το φάρµακο µε το νοµοσχέδιο και όλα αυτά στα οποία ανα-
φέρθηκα πριν και αναφέροµαι στις επιτροπές και παντού. Διότι
αν δεν το κάνουµε αυτό, τότε δεν περνάει το περί δικαίου αί-
σθηµα στον ελληνικό λαό. Και είµαστε υποχρεωµένοι να περά-
σουµε αυτό το περί δικαίου αίσθηµα σε κάθε περίπτωση, αν δεν
θέλουµε πραγµατικά να αφήσουµε την ιστορία να καταγράψει
µια µαύρη σελίδα για αυτήν την περίοδο και ιδιαίτερα για το Κοι-
νοβούλιο.

Κύριε Πρόεδρε, πήρα το λόγο για προτασσόµενη δευτερολο-
γία γιατί ήθελα στην τροπολογία του κυρίου Υπουργού µε γενικό
αριθµό 435 και ειδικό 44 να κάνω µία παρατήρηση. 

Ως προς το νοµοσχέδιο βεβαίως, θεωρώ χρήσιµη κάθε συµ-
βολή προς την κατεύθυνση που έχει να κάνει µε το πώς πραγµα-
τικά ένας θεσµός και µια διαδικασία µπορεί να προχωρήσει
σωστά. Πρέπει σε κάθε περίπτωση να κάνουµε τις αναγκαίες
βελτιώσεις και να συµβάλουµε, ώστε να µη φεύγουν κάποιοι και
να πηγαίνουν στις Ασιατικές χώρες για να κάνουν µεταµοσχεύ-
σεις. Πολλοί από αυτούς µάλιστα, αντιµετωπίζουν στη συνέχεια
δεκάδες προβλήµατα, τα οποία γνωρίζουµε ίσως ο καθένας από
το δικό του περίγυρο.

Στην τροπολογία αυτή όµως, έχω να κάνω µία παρατήρηση:
Πριν από δύο µήνες ψηφίσαµε εδώ ένα νόµο που βάζουµε τα
όρια της απελευθέρωσης των επαγγελµάτων. Θέλω να πιστεύω
ότι κάποτε αυτή η αντίληψη που έλεγε ότι η αντιµετώπιση του
κέντρου µε τις περιφέρειες πρέπει να είναι διαφορετική, θα πρέ-
πει να τελειώσει. 

Ας δεχτώ, κύριε Υπουργέ, ότι το κάνατε γιατί είχατε πίεση,
γιατί έτσι έπρεπε, γιατί είχατε µελετήσει τα στοιχεία κ.λπ.. Δεν
θεωρώ όµως, ότι µέσα σε ενάµιση µήνα πρέπει να αλλάζουµε
άποψη. Να είχαν µεσολαβήσει δύο, τρία χρόνια να βλέπαµε πώς
λειτουργεί αυτό, ναι, αυτό να το δεχθώ. Θα ήµασταν υποχρεω-
µένοι. Αλλά σε ενάµιση µήνα άλλαξαν τα δεδοµένα; Γιατί, δη-
λαδή, να µην βάλουµε για δηµοτικές κοινότητες σε όλη την
Ελλάδα –να εξαιρέσουµε µόνο την Αθήνα- και τώρα προσπα-
θούµε να βάλουµε και πέντε, έξι άλλους νοµούς, προκειµένου να
ευνοήσουµε κάποιους, οι οποίοι έκαναν κάποιες απεργίες ή δια-
µόρφωσαν µία αρνητική κατάσταση; Εµείς, που ψηφίζουµε τα
νοµοσχέδια, ποια εντύπωση περνάµε προς τα έξω; Ότι λέµε άλλα
τη µία µέρα και άλλα την άλλη; 

Εγώ, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να σας παρακαλέσω το εξής:
Αν είναι δυνατόν να αποσύρετε το άρθρο 3 που αφορά το συ-
γκεκριµένο κοµµάτι και ιδιαίτερα την παράγραφο 1, γιατί δηµι-
ουργεί προβλήµατα. Και δηµιουργεί προβλήµατα ιδιαίτερα σε
συµπολίτες µας που πήγαν κι έκαναν µία αίτηση στα πλαίσια του
υφιστάµενου νόµου και βεβαίως θέλουν να λειτουργήσει ο
νόµος. Και είναι σίγουρο πως, αν πάνε στα δικαστήρια –όπου και
αν πάνε- θα δικαιωθούν. 

Το θέµα, όµως, δεν είναι εµείς να νοµοθετούµε εδώ και να υπο-
χρεώνουµε κάποιους να πηγαίνουν στα δικαστήρια για να βρουν
το δίκιο τους. Θα πρέπει να υπάρξει µια σχετική πρόβλεψη για
τους συγκεκριµένους, εφόσον έτυχε αυτοί να πέσουν σε αυτήν
τη διαδικασία. 

Εγώ νοµίζω ότι η αντίληψη που λέει ότι πρέπει να νοµοθετούµε
σε όλη την Ελλάδα µε το ίδιο σκεπτικό και για το κέντρο και για
την περιφέρεια, θα πρέπει να κυριαρχήσει, αν θέλουµε να είµα-
στε πραγµατικά σωστοί. Κρινόµαστε και από αυτές πιθανόν τις
λεπτοµέρειες. Θέλω να παρατηρήσω, όµως, ότι καµµιά φορά οι
λεπτοµέρειες τρώνε την ουσία. Και στις λεπτοµέρειες αυτές πρέ-
πει να προσέχουµε πάρα πολύ, διότι η αδικία για ένα άτοµο, όσο
µικρή κι αν είναι, είναι αδικία στο 100%. Αυτό πρέπει να το λά-
βουµε υπ’ όψιν µας.

Θέλω να πιστεύω, κύριε Πρόεδρε, ότι ο κύριος Υπουργός θα
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το λάβει υπ’ όψιν του και ότι αυτά τα άτοµα, τα οποία αξιοποίη-
σαν το νόµο που η ίδια η Βουλή ψήφισε πριν από ενάµιση µήνα,
δεν θα χρειαστεί να πάνε στα δικαστήρια.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Στρατάκη. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, έγινε µια πα-

ρανόηση για την τροπολογία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ο κ. Κουρουµπλής

θέλει να πει κάτι ενδιαφέρον για την τροπολογία.
Ορίστε, έχετε το λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει σχε-

τική διάταξη, αλλά δεν είναι αυτό που ζητώ εγώ. Το είχε βάλει
και η Νέα Δηµοκρατία, χωρίς αποτέλεσµα, κύριε Πρόεδρε. 

Εάν δεν µπει διάταξη που να λέει ότι αυτός, το φυσικό πρό-
σωπο, ο εκπρόσωπος της εταιρείας, που φέρνει τα στοιχεία εκ
µέρους της εταιρείας στην Επιτροπή Τιµολογίων, έχει κι αυτός
ποινικές ευθύνες για τη διαπίστωση ψευδών στοιχείων, δεν πα-
ρεµβαίνουµε ουσιαστικά σε αυτήν τη σχέση, η οποία πραγµατικά
έχει υπονοµεύσει την υπόθεση του φαρµάκου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Τι λέει ο κύριος Υπουρ-
γός;

ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Κύριε Πρόεδρε, γίνεται ακριβώς αυτή η διατύ-
πωση για να καλύψουµε το αίτηµα του συναδέλφου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Να αποσαφηνιστεί πλή-
ρως.

ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Θα αποσαφηνιστεί στη διαδικασία παραπέρα. 

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το λόγο.
ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κύριοι συνάδελφοι,

ολοκληρώθηκε ο κατάλογος των εγγεγραµµένων οµιλητών, πε-
ριλαµβανοµένων και των εγγεγραµµένων για προτασσόµενη δευ-
τερολογία. 

Τώρα, όπως σας είπα, σειρά έχουν για να δευτερολογήσουν
οι εισηγητές και παρακαλώ τον κ. Ροντούλη να κρατήσει την υπο-
µονή του για την ώρα των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων. 

Έτσι δίνω το λόγο στον εισηγητή του ΠΑΣΟΚ, τον κ. Φραγκί-
σκο Παρασύρη, για δευτερολογία.

Έχετε το λόγο για τέσσερα λεπτά, κύριε Παρασύρη.
ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω να ξεκαθα-

ρίσω εκ των πρότερων κάτι, διότι πράγµατι οι στιγµές που περ-
νάµε είναι και δύσκολες και έχουν και ένα ιστορικό φόρτο.

Επειδή αυτές τις στιγµές και αυτές τις ώρες εκτυλίσσεται στα
µέσα ενηµέρωσης και ένα σχετικό σενάριο, θέλω να ξεκαθαρίσω
από το πλέον επίσηµο Βήµα, πoυ δεν είναι άλλο από αυτό της
Βουλής, ότι κάποιοι εκ των Βουλευτών, συναισθανόµενοι αυτήν
την ιστορικότητα των πραγµάτων και των στιγµών, επιχείρησαν
να διατυπώσουν ένα αίτηµα για σύγκληση της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΠΑΣΟΚ, µεταξύ αυτών και ο υποφαινόµενος -είµαι
κι εγώ- µε µόνο θέµα συζήτησης τις πολιτικές εξελίξεις. Αυτό
θεωρώ ότι είναι και σωστό και ενδεδειγµένο αυτήν τη στιγµή. Και
γι’ αυτό, πριν ακόµα ολοκληρωθεί η σχετική διαδικασία, έχει γίνει
και δεκτό το αίτηµα και οσονούπω θα έχουµε τη σύγκληση της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ.

Όµως, κάποιοι βιαστικοί και, ενδεχοµένως, πονηροί προσπά-
θησαν να καπηλευτούν την υπογραφή συναδέλφων -πολλών εξ
αυτών- προκειµένου να θέσουν άλλα ζητήµατα και να δηµιουρ-
γήσουν άλλα σενάρια, τα οποία απεργάζονται εδώ και καιρό. Λέω
ξανά ότι βιαστικώς και, µάλιστα, βεβιασµένα προσπαθούν να
προεξοφλήσουν καταστάσεις. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ποια σενάρια, δηλαδή;
ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Οι Βουλευτές -πολλοί εξ αυτών-

υπογράψαµε….
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν κατάλαβα.
ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: Δεν σας αφορά, κύριε Μαρκό-

πουλε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Άµα δεν µε αφορά, τι το

λέτε;
ΦΡΑΓΚΙΣΚΟΣ ΠΑΡΑΣΥΡΗΣ: …για να φέρουµε την ηρεµία και,

όσο το δυνατόν, την τάξη µέσα στο Κοινοβούλιο και όχι για να

πυροδοτήσουµε εξελίξεις και να πυροδοτήσουµε το χάος. Μα-
κριά, λοιπόν, από εµάς -κάποιων από εµάς- ο κανιβαλισµός.

Σε σχέση µε τον κ. Νασιώκα –γιατί οφείλω να το πω κι αυτό-
είναι σεβαστή η απόφασή του να παραιτηθεί από τη θέση του
Βουλευτή. Πραγµατικά, νοιώθω τιµή διότι τον θεωρώ φίλο µου
και ως νέος Βουλευτής, πρέπει να πω ότι νοιώθω και τυχερός
που τον γνώρισα. Είµαι βέβαιος, είµαι σίγουρος ότι θα βρεθούµε
ξανά.

Σε ό,τι αφορά –δεν έχω να κάνω επισηµάνσεις, διότι οι εξελί-
ξεις µας προσπερνούν- το σχετικό νοµοσχέδιο, θέλω να σχο-
λιάσω ένα ζήτηµα που αφορά το άρθρο 3 της τροπολογίας για
τα φάρµακα και την παράγραφο 1, όπως και ο συνάδελφος, ο κ.
Στρατάκης, αναφέρθηκε, για τις ρυθµίσεις στα θέµατα φαρµά-
κου και στα φαρµακεία. 

Πράγµατι, µε τον τρόπο µε τον οποίο διατυπώνεται η συγκε-
κριµένη διάταξη υπάρχει ένα πρόβληµα, κύριε Υπουργέ. Υπάρχει
ένα νοµικό κενό και ένα κενό χρόνου, το οποίο πρέπει να το κα-
λύψουµε. Θεωρώ ότι αν αποφασίσουµε να δώσουµε άδειες -κά-
ποιες εξ αυτών, εν πάση περιπτώσει, αφορούν αιτήσεις που
έχουν γίνει για το Ηράκλειο- να το ξεκαθαρίσουµε µε έναν τρόπο
τώρα στη διάταξη. Εάν αποφασίσουµε να µη δώσουµε τις σχετι-
κές άδειες, διότι δεν ισχύει για όλη την υπόλοιπη επικράτεια
παρά µόνο για το Ηράκλειο η συγκεκριµένη εφαρµογή του
νόµου, όπως ψηφίστηκε πριν από ενάµιση µήνα, θα πρέπει να
βάλουµε συµπληρωµατικά την αναδροµική ισχύ του σχετικού
νόµου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σε τριάντα δευτερόλεπτα.
Κρατήστε, όµως, ότι οι άδειες θα ανοίξουν µόνο στο Ηράκλειο

και πουθενά αλλού. Είναι, λοιπόν, ένα θέµα που πρέπει να το
αποφασίσουµε και να µη βάλουµε σε δικαστική περιπέτεια αν-
θρώπους, οι οποίοι έχουν αιτηθεί να πάρουν άδειες λειτουργίας
φαρµακείων και νοµίζω ότι πρέπει να το ξεκαθαρίσουµε τώρα,
διότι, όπως είπε και ο κ. συνάδελφος, ο κ. Στρατάκης, δεν πρέπει
να ταλαιπωρούµε έστω και έναν πολίτη µέσα από αυτήν τη δια-
δικασία.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Παρασύρη.
Παρακαλείται ο κ. Χαράλαµπος Χαραλάµπους, εισηγητής του

Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, ως ειδικός αγορητής να
λάβει το λόγο για τέσσερα λεπτά. 

Παρακαλώ, να αναφέρετε τα ουσιώδη.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Για τις πολιτικές εξελίξεις τοποθετήθηκα στην πρωτολογία

µου. Εξ άλλου τοποθετήθηκε αρκούντως και ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος µας. Γι’ αυτό θεωρώ περιττό να επαναλάβω πάλι
τα ίδια.

Όσον αφορά το νοµοσχέδιο, κύριε Πρόεδρε, εµείς από την
αρχή και µε σαφήνεια τοποθετηθήκαµε και είπαµε ότι είναι ένα
νοµοσχέδιο που µε τις διατάξεις του ελάχιστα ή και µηδενικά θα
αυξήσει τον αριθµό των µεταµοσχεύσεων, γιατί ο µόνος τρόπος
για να αυξηθεί αποτελεσµατικά ο αριθµός των µεταµοσχεύσεων
είναι µέσα από ένα σύγχρονο, δηµόσιο, δωρεάν σύστηµα υγείας
και κύρια µέσα από τη βελτίωση των απαράδεκτων συνθηκών
που υπάρχουν σήµερα όσον αφορά τον τοµέα των µονάδων
εντατικής θεραπείας.

Επαναλαµβάνω ότι πρέπει η χώρα µας µε τις πιο ελάχιστες –
αν θέλετε- προβλέψεις να έχει δυόµισι χιλιάδες κρεβάτια µονά-
δων εντατικής θεραπείας και έχει πεντακόσια εβδοµήντα και
αυτά είναι ελάχιστα στελεχωµένα. 

Την ίδια στιγµή που συµβαίνουν όλα αυτά, µε το νοµοσχέδιο
επιχειρείται να περάσει η οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης για
την ιδιωτικοποίηση των µεταµοσχεύσεων, µια οδηγία που λέει ότι
µεταµοσχευτικά κέντρα είναι ή δηµόσια νοσοκοµεία ή άλλοι φο-
ρείς, ιδιωτικοί δηλαδή, όπως επίσης µε το νοµοσχέδιο δηµιουρ-
γούνται οι οργανισµοί αφαίρεσης οργάνων που θα είναι είτε στις
µεταµοσχευτικές οµάδες του δηµοσίου είτε στα ιδιωτικά νοσο-
κοµεία και κλινικές. 

Την ίδια πάλι στιγµή πραγµατικά επιχειρείται και αν ψηφιστεί,
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ουσιαστικά θα γίνει πράξη η νοµιµοποίηση, κύριε Πρόεδρε, του
εµπορίου ελπίδων που γίνεται µέσα από τις ιδιωτικές τράπεζες
οµφαλοπλακουντιακού αίµατος. Αν θέλετε, συµβαίνει το παρά-
δοξο, ενώ το νοµοσχέδιο δέχεται ότι η αυτόλογη χρήση οµφα-
λοπλακουντιακού αίµατος και κυττάρων έχει ουσιαστικά
µηδενική πραγµατικά σηµασία και ενώ ξέρουµε όλοι ότι οι ιδιω-
τικές τράπεζες οµφαλοπλακουντιακού αίµατος ουσιαστικά µόνο
για αυτόλογη χρήση χρησιµοποιούνται, εντούτοις, όπως είπα,
µέσα από ένα –αν θέλετε- εµπόριο ελπίδας ουσιαστικά τροµο-
κρατείται ο κόσµος και πληρώνει πανάκριβα για να διατηρεί οµ-
φαλοπλακουντιακό αίµα, την ίδια στιγµή που πραγµατικά καµµιά
ουσιαστική αξία δεν έχει αυτό το πράγµα. 

Για τις τροπολογίες, κύριε Πρόεδρε, ήταν χαρακτηριστική η
τοποθέτηση του κυρίου Υφυπουργού, του κ. Τιµοσίδη, που εν τη
ρύµη του λόγου σας –και εµείς λέµε ότι γλώσσα λανθάνουσα
λέει την αλήθεια- το αποκαλέσατε νοµοσχέδιο που αφορά το
φάρµακο. Περί νοµοσχεδίου πράγµατι επρόκειτο και ουσιαστικά
ήρθε σαν µια απλή τροπολογία, µε αποτέλεσµα να µην έχουµε
το χρόνο να τοποθετηθούµε. Ήταν χαρακτηριστικό. 

Εµείς είπαµε ότι µε την αφαίρεση φαρµάκων από τη λίστα για
τη µεταφορά τους στη λίστα των µη συνταγογραφούµενων φαρ-
µάκων θα κέρδιζε το κράτος, σε βάρος των ασφαλισµένων βέ-
βαια, 1.100.000.000 ευρώ. Ο κ. Τιµοσίδης και ο κύριος Υπουργός
είπαν ότι θα κερδίσει το κράτος 1.300.000.000 ευρώ. Τη συντρι-
πτική πλειοψηφία αυτών των χρηµάτων θα την πληρώσουν από
την τσέπη τους οι ασφαλισµένοι. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Χαράλαµπο Χαραλάµπους. 
Ο Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Ανδρέας

Λοβέρδος διευκρινίζει την τροπολογία. Έφτιαχναν την αναδια-
τύπωση; 

Προχωρήστε, έχετε το λόγο, κύριε Υπουργέ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω ορισµένα πράγµατα.
Τώρα, επειδή µπαινοβγαίνω και για άλλους λόγους από την Αί-
θουσα, δεν έχω και την απόλυτη ενηµέρωση για να αντιληφθώ τι
µου λέτε. 

Έχω, όµως, µία υπόµνηση από την πλευρά του κ. Κουρου-
µπλή, την οποία µεγέθυνε ο κύριος Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος της παράταξης. Μου λένε ότι πρέπει να προβλέψω µία ποινή
τουλάχιστον έξι µηνών περί εταιρειών και διαφόρων άλλων συ-
ναφών κακών καταστάσεων. 

Εντάξει, συνάδελφοι, αλλά ειδικός ποινικός νόµος, χωρίς την
υπογραφή του Υπουργού Δικαιοσύνης, µέσα από τη συζήτηση

στη Βουλή δεν µπορεί να γίνει! Σηκώνω τα χέρια ψηλά! Δηλαδή
αρκετά! 

Επειδή εδώ ο καθένας λέει ό,τι του κατέβει, µπορεί κάποιος
να πει ότι η άρνηση συµπερίληψης αυτής της διάταξης σηµαίνει
και εύνοια προς κάποιες εταιρείες. Εγώ το καταθέτω, γιατί δεν
ανέχοµαι µύγα στο σπαθί µου σ’ αυτά. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Β’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΡΟΔΟΥΛΑ ΖΗΣΗ)

Όµως, όταν κάποιος είναι κοινοβουλευτικός επί χρόνια, δεν
µπορεί να µην ξέρει ότι το να επιβάλλεις κύρια ποινή µε συζή-
τηση στην Αίθουσα, απόντος του Υπουργού Δικαιοσύνης που δεν
συνυπογράφει, αυτό είναι τουλάχιστον ασέβεια προς τον
Υπουργό Δικαιοσύνης και κοινοβουλευτικά αδόκιµος τρόπος. 

Όσον αφορά τους συναδέλφους που τα είπαν αυτά, ενώ ξέ-
ρουν ότι αυτά που λένε είναι ανακόλουθα, επισηµαίνω τα όσα
είπα και θα καταθέσω και την τροπολογία-βελτίωση µ’ αυτήν την
επιβάρυνση, για να µη µας λένε ό,τι θέλουν.

Επίσης, τα δύο χρόνια που δώσαµε περιθώριο για ενηµέρωση
σε ό,τι αφορά την εικαζοµένη, δηµιουργούν προβλήµατα για το
τι ισχύει µέχρι τότε. Το αναφέρατε και έτσι κάνω µία συµπλή-
ρωση στο άρθρο 65.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Τι συµπλήρωση κάνετε, κύριε
Υπουργέ;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Κάνω µία συµπλήρωση και λύνω το θέµα αυτής
της µεταβατικής διατάξεως.

Θέλω, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να σας πω κάτι
άλλο. Πριν από λίγο, ο κύριος Πρωθυπουργός µε ενηµέρωσε ότι
συγκαλείται η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ από τον ίδιο
σε λίγες ώρες. Συνεπώς, τα όσα διακινήθηκαν εδώ για τη συλ-
λογή υπογραφών, κ.λπ., δεν είχα την ευκαιρία ως Υπουργός να
τα παρακολουθήσω, αλλά µεταφέρω στους συναδέλφους της
Πλειοψηφίας, της Συµπολίτευσης, ότι συνεδριάζει η Κοινοβου-
λευτική µας Οµάδα σε λίγη ώρα.

Τέλος, κυρία Πρόεδρε, θα περιµένω τις επόµενες αγορεύσεις
των συναδέλφων µου. Δεν θα κάνω παρέµβαση, δεν θα κάνω οµι-
λία. Απλώς θα αναφέρω στο κλείσιµο της διαδικασίας τα επό-
µενα βήµατα για την εφαρµογή του νόµου που σήµερα
ψηφίζουµε, τα οποία αρχίζουν από σήµερα το απόγευµα και θα
ενηµερώσω την Αίθουσα σχετικά.

Κυρία Πρόεδρε, καταθέτω για τα Πρακτικά τις προαναφερθεί-
σες νοµοτεχνικές βελτιώσεις.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης κ. Ανδρέας Λοβέρδος καταθέτει για τα Πρακτικά τις προα-
ναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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12240 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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12242 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε πολύ τον
κύριο Υπουργό. Παρακαλώ πολύ να διανεµηθούν στους συνα-
δέλφους Βουλευτές.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα µπο-
ρούσα να λάβω το λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Κύριε Μαρκόπουλε, θα
µιλήσετε µετά τους εισηγητές.

Το λόγο έχει η εισηγήτρια του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού
κα Ουρανία Παπανδρέου-Παπαδάκη.

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ-ΠΑΠΑΔΑΚΗ: Ευχαριστώ, κυρία
Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, ακριβώς αυτό που είπατε τώρα ολοκληρώνο-
ντας είναι και το δικό µου το ζητούµενο. Όντως, συζητήσαµε και
στην επιτροπή και αυτές τις ηµέρες εδώ, µε όλη αυτή τη συναι-
σθηµατική πίεση, γιατί πραγµατικά όλοι εδώ βιώνουµε τις δύσκο-
λες στιγµές που περνά η πατρίδα µας. Νοµίζω ότι πρέπει ο
καθένας από εµάς –κάτι που νοµίζω το κάνουµε όλοι- να σταθεί
όρθιος και να συνεισφέρει µε όλες του τις δυνάµεις, µόνο για το
καλό της πατρίδας.

Εµείς παρακολουθήσαµε, όπως είπα, το νοµοσχέδιο και κά-
ναµε αρκετές παρεµβάσεις. Πρέπει να πω ότι αρκετές από τις
παρεµβάσεις µας, επειδή ήταν όντως στα πλαίσια του λογικού
και του θεµιτού, έγιναν δεκτές από τον κύριο Υπουργό. Ήµασταν
κάθετα αντίθετοι, γι’ αυτό και δεν ψηφίσαµε ούτε το άρθρο 8 που
είναι ο συναισθηµατικός δότης –τα έχουµε ξεκαθαρίσει πολύ
καλά αυτά τα θέµατα- ούτε βέβαια το άρθρο 9, που είναι η εικα-
ζόµενη συναίνεση. 

Πιστεύω ότι έχουµε ένα καλό νοµοσχέδιο, αλλά το ζητούµενο
είναι πώς αυτό θα πραγµατωθεί. Πρέπει να έχουµε αποτελέ-
σµατα στην πράξη, γιατί τελειώνοντας το νοµοσχέδιο, το ζητού-
µενο είναι ότι η χώρα µας είναι τελευταία στις µεταµοσχεύσεις.

Εν πάση περιπτώσει –και εδώ θα επιµείνω- θα επανέλθω στο
άρθρο 15, κύριε Υπουργέ και θα σας παρακαλέσω µέσα σ’ αυτό
το άρθρο, στην πραγµάτωσή του, να σκεφτούµε κάτι για τη χώρα
µας. Υπάρχουν δύο κέντρα µεταµοσχεύσεων για παιδιά στην
Τουρκία και στη χώρα µας δεν υπάρχει ούτε ένα κέντρο µεταµο-
σχεύσεων!

Νοµίζω ότι αυτό είναι µια υποχρέωση και πρέπει να το δούµε
άµεσα. Αυτή τη στιγµή περιµένουν πάρα πολλά παιδιά -συγκρι-
τικά τουλάχιστον µε τον αριθµό- µεταµόσχευση ήπατος, κάτι που
συµβαίνει συχνά στα παιδιά. Αυτή τη στιγµή έχουµε τέσσερα
µικρά παιδιά που περιµένουν να πάρουν µοσχεύµατα ήπατος,
κύριε Υπουργέ. Και όλα αυτά τα παιδιά πρέπει να µεταφερθούν
έτσι κι αλλιώς στο εξωτερικό για επεµβάσεις που θα µπορούσαν
να γίνουν στη χώρα µας, αφού υπάρχει και το ιατρικό δυναµικό.
Δεν υπάρχει, λέει, σωστή συνεργασία µεταξύ Νοσοκοµείου «Παί-
δων» και «Λαϊκού Νοσοκοµείου» για να λειτουργήσει. 

Και τα λέω σε σας, κύριε Γενικέ, γιατί είναι όντως ντροπή να
ακούµε ότι παιδιά φεύγουν στο εξωτερικό για µεταµοσχεύσεις,
γιατί δεν µπορούν δύο νοσοκοµεία που είναι δίπλα-δίπλα, το Νο-
σοκοµείο «Παίδων» και το «Λαϊκό Νοσοκοµείο», να τα βρουν,
ώστε να αντιµετωπιστούν αυτά τα παιδιά, λέει, από πλευράς
αναισθησιολόγων. Και εγώ εξανίσταµαι µ’ αυτές τις απαντήσεις
που έχω πάρει. 

Εποµένως, θα έλεγα ότι έχουµε βεβαίως έναν καλό νόµο,
πάνω στον οποίο έχουµε διαφωνήσει σε πολλά. Όµως, στην
ουσία του είναι ένας νόµος προσαρµοσµένος και στα ευρωπαϊκά
δεδοµένα. Και εν πάση περιπτώσει, δεν µας λείπει ο νόµος. Είναι
η δική µας η κακοµοιριά, θα έλεγα, και η δική µας η κακοδιοίκηση
και το γεγονός ότι «δεν ξέρει το δεξί χέρι τι κάνει το αριστερό»,
µε αποτέλεσµα να φθάνουµε σ’ αυτό το δυσάρεστο φαινόµενο,
η Ελλάδα να µην έχει κέντρα να αντιµετωπίζει µεταµοσχεύσεις
παιδιών. Αυτό είναι ντροπή, κάτι που έχω πει πολλές φορές εδώ
και έχω κάνει και επανειληµµένες ερωτήσεις. Και να ξέρετε ότι
θα είναι το πρώτο θέµα µε το οποίο θα έρχοµαι κάθε φορά στη
Βουλή.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Νοµίζω ότι από αύριο -συγκεκριµένα από απόψε, όπως καλά
το είπε ο κύριος Υπουργός- θα πρέπει να βάλουµε στη σειρά
πράγµατα τα οποία δεν στοιχίζουν. Δεν θέλουµε ιδιαίτερα µηχα-

νήµατα. Μιλάµε για τη συνεργασία δύο νοσοκοµείων, την οποία
δεν την έχουµε, µε αποτέλεσµα να ταλαιπωρείται όλος ο κόσµος
γι’ αυτό το θέµα. 

Νοµίζω ότι και στα θέµατα των βλαστοκυττάρων δίδετε µια
λύση. Όµως, πέρα και πάνω απ’ όλα –και θέλω να το ξέρετε,
κύριε Υπουργέ- και µε όλη µας τη δύναµη και όχι µόνο µε την
ιδιότητα του Βουλευτή, αλλά και µε την ιδιότητα του γιατρού, µε
την ιδιότητα της Ελληνίδας, της µάνας, θα στηρίξουµε την ενη-
µέρωση. Εάν ο κόσµος της Ελλάδας ενηµερωθεί, θα λύσουµε
πάρα πολλά προβλήµατα και στα θέµατα των συµπαγών οργά-
νων για τις µεταµοσχεύσεις, αλλά και στα θέµατα των βλαστο-
κυττάρων, γιατί είναι γεγονός ότι τα βλαστοκύτταρα, αυτά τα
αρχέγονα κύτταρα, είναι πλέον το µέλλον της ιατρικής. 

Εποµένως, ευχόµεθα και πιστεύουµε να υλοποιηθεί αυτός ο
νόµος. Όµως, θα είµαστε καθηµερινά κριτές και παρατηρητές
για το εάν όντως αυτός ο νόµος προχωρεί και υλοποιείται στη
βάση του. Ας ευχηθούµε του χρόνου σε έναν απολογισµό που
θα κάνουµε, να έχουµε τουλάχιστον ένα διπλασιασµό των µο-
σχευµάτων, τα οποία χρειαζόµαστε. 

Όσον αφορά στις τροπολογίες, έχουµε ήδη τοποθετηθεί.
Νοµίζω ότι αυτή τη στιγµή θα πρέπει µόνο να ευχηθώ να πρυ-

τανεύσει σε όλους η λογική και να βάλουµε όλοι, όπως και οι Αρ-
χηγοί των κοµµάτων –αν και οι Αρχηγοί των δύο µεγάλων
κοµµάτων µας έχουν απογοητεύσει πλήρως- πάνω από την κα-
ρέκλα, την όποια καρέκλα έχει ο καθένας, µόνο το συµφέρον της
πατρίδας. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε την κ. Πα-

πανδρέου-Παπαδάκη. 
Το λόγο έχει για τέσσερα λεπτά ο ειδικός αγορητής του ΣΥ-

ΡΙΖΑ κ. Μιχαήλ Κριτσωτάκης.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, εγώ θα ξεκινήσω

από εκεί που σταµάτησε η προηγούµενη οµιλήτρια και θα πω ότι
δεν χρειάζεται απλά λογική, αλλά αυτό που χρειάζεται είναι να
δούµε ξανά το θέµα τού πώς υπηρετούµε την πατρίδα, όπως
είπαν αρκετοί συνάδελφοι και πώς υπηρετούµε τη δηµοκρατία.
Και εγώ θα έλεγα ότι είναι χαρακτηριστικό σε ποιον αναφέρεται
ο καθένας: Στα δεκάµισι εκατοµµύρια των Ελλήνων ή στο υπό-
λοιπο µισό του πληθυσµού; 

Αυτό νοµίζω ότι είναι βασικό και κυρίαρχο. Αυτό νοµίζω ότι
είναι και η απόσταση που υπάρχει σήµερα ανάµεσα στην κοινω-
νία και το πολιτικό σύστηµα. Αυτό είναι το πιο βασικό απ’ αυτά
που υπάρχουν, µάλιστα.

Θα έλεγα, λοιπόν, ότι εδώ δεν µπορούµε να λέµε άλλα αντί
άλλων, δεν µπορούµε να κάνουµε µερεµέτια, όταν αυτό που έχει
χαλάσει είναι ο φέρων οργανισµός. Δεν µπορούµε να µιλάµε δη-
λαδή επιχρίσµατα αντί για στατικά. Θα σας έλεγα ότι αυτό είναι
πάρα πολύ σηµαντικό και αυτό βλέπει όποιος µιλήσει µε τους αν-
θρώπους αυτούς του ελληνικού λαού, την πλειοψηφία, που βρί-
σκεται σήµερα στις πλατείες. 

Θα έλεγα ότι πάνω απ’ όλα είναι το συµφέρον και η προοπτική
αυτής της κοινωνίας, της πλειοψηφίας όµως της ελληνικής κοι-
νωνίας και όχι κάποιων που, δια αντιπροσώπων, αντιπροσωπεύ-
ουν µεγάλα συµφέροντα. Το µεγαλύτερο συµφέρον, όµως, είναι
αυτό της πλειοψηφίας του ελληνικού λαού, είναι αυτών που ερ-
γάζονται, αυτών που παράγουν και όχι των µεγαλοσχηµόνων,
εκείνων οι οποίοι ελέγχουν κυριολεκτικά την ελληνική κοινωνία
και τα µέσα ενηµέρωσης. Εγώ το έχω πει και δεν µπορεί να το
κρύψει κανείς σε τέτοιες στιγµές, ότι δεν υπάρχει κανένα µέσο
ενηµέρωσης σήµερα που αν είναι πανελλαδικής εµβέλειας, να
µην είναι ιδιοκτησίας εθνικού εργολάβου ή εθνικού προµηθευτή.
Καταλαβαίνετε ότι η ενηµέρωση µπορεί να έχει πολλές πλευρές,
αλλά εδώ είναι µονόπλευρη.

Θα σας πω ότι χθες «στο παραπέντε» θα είχαµε µία κοινή κυ-
βέρνηση Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ, µε µία κοινή βάση το
µνηµόνιο, τη λογική του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου. Η κυ-
ρίαρχη βάση, η µεγάλη βάση που στηρίζονται όλα αυτά νοµίζω
ότι θα ήταν η νεοφιλελεύθερη αντίληψη. Αυτή είναι η διαφορά
που έχει το πολιτικό σύστηµα απέναντι στον ελληνικό λαό. Αυτή
είναι η κυρίαρχη διαφορά. Υπάρχουν κι άλλες. Νοµίζω ότι µια
άλλη τέτοια διαφορά είναι ότι απαιτείται να αλλάξει το πολιτικό
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σύστηµα, να εκδηµοκρατιστεί δηλαδή συγκεκριµένα και να αντι-
στοιχηθεί µε αυτό που έλεγα και πριν. 

Είναι αλήθεια ότι για να µιλήσει κανείς µε µια σοβαρότητα και
να κρατήσει τις παραµέτρους, να µιλήσει και ως Αριστερά, να µι-
λήσει και εκφράζοντας αυτή την πλειοψηφία, που έλεγα πριν, του
ελληνικού λαού, θα είναι δύσκολο όταν προσπαθήσει να κρίνει
και τις χθεσινές ειδικά, αλλά και όλες τις προηγούµενες ενέρ-
γειες από τους µεγαλοσχήµονες, θα έλεγα, του πολιτικού συστή-
µατος. Αυτό χαρακτηρίζει τελικά όλη την ελληνική Βουλή,
δυστυχώς και άδικα.

Εδώ ακούσαµε και για χάος, ακούσαµε και για υπογραφές. Δεν
µπαίνουµε εµείς στα εσωτερικά των άλλων κοµµάτων, αλλά τα
εσωτερικά των άλλων κοµµάτων έρχονται κακώς σε αυτό το Κοι-
νοβούλιο. Δυστυχώς.

Θα σας πω ότι αυτό το νοµοσχέδιο, µια και το συζητάµε και το
αδικήσαµε σήµερα, δεν είναι κατά τη γνώµη µας ένα καλό νοµο-
σχέδιο, αλλά είναι µία χαµένη ευκαιρία. Σας είπαµε δώδεκα λό-
γους που θα έπρεπε να εκτιµήσει κανείς ότι αυτές είναι οι
βασικές, τουλάχιστον, αιτίες που οι µεταµοσχεύσεις στην Ελ-
λάδα δεν πηγαίνουν καλά και θα έλεγα ότι αυτές δεν θεραπεύο-
νται µε αυτό το νοµοσχέδιο. Είναι ένα νοµοσχέδιο που έχει το
βάρος του στο νοµικό κυρίως και όχι στο ουσιαστικό, στο επι-
στηµονικό δηλαδή και στο καθαρά ουσιαστικό για τις µεταµο-
σχεύσεις.

Το χαρακτηρίσαµε αυτό, κάνοντας και µια κριτική στο ποιους
δεν χρησιµοποίησε. Νοµίζω ότι έχουµε δίκιο, αν δείτε τι λένε όλοι
οι ενδιαφερόµενοι φορείς είτε είναι επιστηµονικοί…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΓΙΩΝΑΣ: Ποιοι είναι αυτοί, κύριε Κριτσωτάκη;
Είναι η δεύτερη φορά που το λέτε.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Είναι η τέταρτη φορά που το λέω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Παρακαλώ, κύριε συνά-

δελφε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΓΙΩΝΑΣ: …εγώ έτσι το εκλαµβάνω.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Όχι, είναι η τέταρτη φορά που το

λέω και το λέω µε στοιχεία και λέω: ΕΟΜ…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΓΙΩΝΑΣ: Καταθέστε τα στη Βουλή.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Τα κατέθεσα, απλά δεν τα ξέρετε

εσείς.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΓΙΩΝΑΣ: Θα επανέλθω επ’ αυτού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Παρακαλώ, κύριε Βα-

γιωνά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΓΙΩΝΑΣ: Μα, δεν µπορούµε να λέµε ό,τι θέ-

λουµε µέσα στη Βουλή.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Εγώ λέω µε στοιχεία και ξεκίνησα και

είπα: Οι µεταµοσχευθέντες, ο ΕΟΜ, είπα συγκεκριµένα πρό-
σωπα…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΓΙΩΝΑΣ: Τι είπατε, κύριε Κριτσωτάκη; Γιατί εγώ
µεγάλωσα µε αυτά. Σας παρακαλώ πολύ!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Κύριε Βαγιωνά, σας πα-
ρακαλώ.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, δεν έχω καµµία
αντίρρηση να διακόπτοµαι, αρκεί να κρατείται λίγο ο χρόνος.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ήδη έχει κρατηθεί ο χρό-
νος. Έχει περάσει ένα λεπτό.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Ωραία.
Σας λέω ότι αυτή είναι η άποψη που την έχουµε καταθέσει και

γραπτά έχουµε βάλει ορισµένα στοιχεία και λέµε και τις απόψεις
των φορέων. Δεν τα λέω εγώ. Τα µεταφέρω εγώ. Άρα, µε τους
φορείς πείτε τα. 

Θα σας πω ακόµη µια κουβέντα. Για το θέµα των φαρµακείων
αναφέρθηκαν άλλοι δύο συνάδελφοι. Παρατηρείται κάτι στο
Νοµό Ηρακλείου και νοµίζω ότι είναι άδικο το να ανοίγουν ή να
µην ανοίγουν –προσέξτε- φαρµακεία σε έναν συγκεκριµένο νοµό
και µόνο. Θα έπρεπε να αντιµετωπιστεί γενικά. 

Θέλετε να ανοίξετε ευθέως αλλά και για όλους -όχι ας πούµε
µέσα από κάποιες διατάξεις και κάποιες αλλαγές που γίνονται σ’
ένα άλλο άσχετο νοµοσχέδιο- το να ωφελούνται κάποιοι ή να
βλάπτονται κάποιοι. Δείτε τι λέει ο Φαρµακευτικός Σύλλογος
Ηρακλείου. Δείτε και το πόσο αλαλούµ υπάρχει σ’ αυτό το ση-
µείο, που δυστυχώς µοιάζει και µε πολλά άλλα σηµεία του ίδιου
νοµοσχεδίου. Για το φάρµακο νοµίζω πως τα λέει όλα το ότι έρ-

χεται αυτό ως τροπολογία, ενώ θα έπρεπε να είναι ένα βασικό
νοµοσχέδιο.

Δεν έχω άλλο χρόνο. Αν είχα άλλο χρόνο, θα µπορούσα να
αποδείξω γιατί αυτό το νοµοσχέδιο, που είναι µέσα ως τροπολο-
γία για το φάρµακο, αδικεί τελικά µια προσπάθεια, που θα
έπρεπε να γίνει µε πολύ περισσότερη σοβαρότητα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον ειδικό

αγορητή του ΣΥΡΙΖΑ κ. Μιχαήλ Κριτσωτάκη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι ο Υπουργός Οικονοµικών κατέθεσε σχέδιο νόµου:
«Κύρωση Πράξης Νοµοθετικού Περιεχοµένου «Διενέργεια Απο-
γραφής Πληθυσµού-Κατοικιών»».

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δη-

µοκρατίας, κ. Κωνσταντίνος Μαρκόπουλος.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόε-

δρε.
Θα µείνω στο θέµα του σχεδίου νόµου, για να µην επεκτεί-

νουµε τη συζήτηση σε άλλα ζητήµατα, τα οποία έχουν αναλυθεί.
Κύριε Υπουργέ, καλό θα ήταν σ’ αυτό το σχέδιο νόµου να µπο-

ρούσαµε να συµφωνήσουµε και να ψηφιστεί απ’ όλες τις πτέρυ-
γες της Βουλής, γιατί είναι ένα θέµα το οποίο αφορά τη ζωή, τις
ηθικές αξίες και τον τρόπο µε τον οποίο αντιµετωπίζουµε την αν-
θρώπινη αλληλεγγύη. Υπάρχουν όµως διαφωνίες, οι οποίες θα
µας αναγκάσουν να καταψηφίσουµε ορισµένα άρθρα. 

Για το θέµα της εικαζόµενης, παραδείγµατος χάριν, που βε-
βαίως το βγάλατε για τα δύο επόµενα χρόνια, θεωρώ ότι νοµο-
τεχνικά είναι λίγο περίεργο να ψηφίζουµε νόµους, οι οποίοι δεν
θα εφαρµοστούν τα επόµενα δύο χρόνια, αλλά θα εφαρµοστούν
δύο χρόνια µετά. Δεν θα υπήρχε λόγος, αλλά κι εκεί που βάζετε
αυτήν τη διετή παράταση της εφαρµογής της εικαζόµενης συ-
ναίνεσης στο άρθρο 65, αυτό είναι ένα άρθρο µεταβατικών δια-
τάξεων που η Νέα Δηµοκρατία είχε σκοπό να το ψηφίσει. Θα
µπορούσε να πάει στην παράγραφο 9, εκεί που είναι οι µεταµο-
σχεύσεις αποθανόντα δότη, για να είµαστε σύµφωνοι, αλλά αυτό
είναι καθαρά νοµοτεχνικό. 

Θέλω να µείνω σε δύο-τρεις παρατηρήσεις στο θέµα του φαρ-
µάκου και στο εξειδικευµένο θέµα του «Ωνασείου», που είναι η
παράγραφος 17 στο άρθρο 66. Στο θέµα «φάρµακο» αντιλαµβά-
νοµαι –και συµφωνώ µαζί σας- ότι η υπερβολή των τελευταίων
ετών σας υποχρεώνει και µας υποχρεώνει να πάρουµε µέτρα.
Μέχρι τώρα σχεδόν ό,τι έχετε προτείνει στη Βουλή σε ό,τι αφορά
µείωση της φαρµακευτικής δαπάνης, η Νέα Δηµοκρατία το έχει
στηρίξει. Οφείλω να σας πω ότι πράγµατι η Κυβέρνησή σας πέ-
τυχε το 2010 µία µείωση της τάξεως του ενός δισεκατοµµυρίου.
Από δω και στο εξής όµως η επιχείρηση «µείωση φαρµακευτικής
δαπάνης κατά 1,3» µ’ αυτόν τον τρόπο µείωσης των τιµών οδηγεί
σε πολύ µεγάλο αδιέξοδο και την ελληνική φαρµακοβιοµηχανία
και τις ξένες εταιρείες, οι οποίες απασχολούν αρκετές χιλιάδες
εργαζοµένων.

Η δεύτερη παρατήρηση που έχω να κάνω και από την πλευρά
του γιατρού, είναι ότι υπάρχουν πολλοί άλλοι τρόποι να µειωθεί
η φαρµακευτική δαπάνη, που όµως προϋποθέτει ουσιαστική
δράση και λειτουργία του Κεντρικού Συµβουλίου Υγείας, όπως
είναι συγκεκριµένες οι εντολές για τη νοσοκοµειακή δαπάνη, για
το τι φάρµακα πρέπει να χορηγούνται και πού, όµως αυτό θέλει
πάρα πολλή δουλειά. Το έχουµε ξαναπεί σ’ αυτήν την Αίθουσα.
Δεν έχει γίνει τίποτα πάνω σ’ αυτό.

Επίσης, η µείωση δαπανών για την υγεία, θα έπρεπε να έχει
πλέον ως προτεραιότητα άλλους τοµείς δαπάνης µέσα στα νο-
σοκοµεία ή αυξηµένης παραγωγικότητας στα νοσοκοµεία, που
θα µπορούσε οριζόντια να µειώσει τη συνολική δαπάνη, καθώς
επίσης και τις κλίνες επί ηµέρες νοσηλείας ανά έτος. Καταλα-
βαίνω ότι το πιο εύκολο πράγµα είναι να πάµε να κάνουµε µία
οριζόντια µείωση στα φάρµακα. 

Αντιλαµβάνοµαι το βάρος της ευθύνης που έχετε. Δεν µπαίνω
στην ουσία για το αν πρέπει να µειώσουµε κατά 1% ή 2% την επι-
βάρυνση του συστήµατος υγείας στον εθνικό προϋπολογισµό.
Μπορεί να διαφωνήσουµε και εκεί, αλλά το αφήνω απ’έξω αυτήν
την ώρα για τη διευκόλυνση της συζήτησης.
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Οφείλω όµως να σας πω ότι πλέον µπαίνουµε σε µία διαδικα-
σία όπου το κράτος δεν µπορεί να επιτηρήσει τις φαρµακοβιο-
µηχανίες και για την τεχνητή έλλειψη και για την αλλαγή των
σκευασµάτων. Ο Υφυπουργός, ο οποίος βρίσκεται δίπλα σας,
ξέρει πάρα πολύ καλά –και ξέρει καλύτερα από σας, γιατί είναι
γιατρός- ότι είναι πάρα πολύ εύκολο για µια βιοµηχανία να πάρει
το διουρητικό, να πάρει και το αντιυπερτασικό, να τα ενώσει, να
σας το φέρει σαν καινούργιο φάρµακο και εσείς, εµείς, η πολι-
τεία, δεν έχουµε τη δυνατότητα να αντιµετωπίσουµε τη σύνθεση
υπερτιµολογηµένη επί δέκα.

Άρα, στην πραγµατικότητα, ωθούµε τις φαρµακοβιοµηχανίες
να υποδουλώσουν σε αυξηµένη φαρµακευτική δαπάνη στην επό-
µενη πενταετία. Αυτό αν το είχατε προβλέψει, αν το είχατε βάλει
µέσα στο σχεδιασµό του Υπουργείου, σήµερα δε θα χρειαζόταν
να ρισκάρουµε θέσεις εργασίας, κλείσιµο µικρών ελληνικών φαρ-
µακοβιοµηχανιών –το έχουν πει και άλλοι συνάδελφοι εδώ- και
απολύσεις στις µεγάλες φαρµακοβιοµηχανίες. 

Αυτός είναι ο λόγος για τον οποίον δεν ψηφίζουµε αυτήν την
τροπολογία. Θεωρούµε λάθος το σχεδιασµό, όχι την πρόθεση.
Αφήσατε µια αιχµή ότι θέλετε να ευνοήσετε. Μακράν ηµών. Δεν
οδηγεί πουθενά. 

Επίσης, διαφωνούµε µε την πληθώρα φαρµακευτικών σκευα-
σµάτων που βγήκαν από τη συνταγογράφηση. Έχετε πάρει δύο
αποφάσεις, κύριε Υπουργέ, οι οποίες δηµοσιεύθηκαν στην Εφη-
µερίδα της Κυβερνήσεως, µια τον Απρίλιο και µια πριν λίγες
µέρες. Εκατοντάδες σκευάσµατα, το σύνολο των κολλυρίων για
τα µάτια, των αλοιφών και των αντίστοιχων σκευασµάτων, όλα
τα αγγειολογικά φάρµακα, δεκάδες αντισηπτικά…

Με παρακολουθείτε, κύριε Υπουργέ.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Σας ζητώ συγγνώµη.
Στα δικαστήρια, λέγαµε, όταν µας έκανε παρατήρηση ο Πρό-

εδρος «συγγνώµη, απεσπάσθη η προσοχή µου».
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Εντάξει, κύριε Υπουργέ.
Όµως παρακολουθεί ο κ. Τιµοσίδης, που καταλαβαίνει τι λέω.
Εκατοντάδες σκευάσµατα τα βγάλατε εκτός συνταγογράφη-

σης. Πολλά απ’ αυτά όπως είναι αγγειολογικά, φλεβολογικά, αγ-
γειοδιασταλτικά είναι φάρµακα για χρόνιους ασθενείς. Αυτά
βγήκαν. Καταλαβαίνω ότι το βάρος είναι µεγάλο. Αλλά ο τρόπος
που το κάνετε είναι επιβαρυντικός, κυρίως για το συνταξιούχο.
Και βεβαίως αν αλλάξουν τα σκευάσµατα σε λίγο ή αρχίσουν να
ακριβαίνουν, γιατί είναι εκτός συνταγογράφησης, καταλαβαίνετε
ότι το κόστος θα είναι ακόµα µεγαλύτερο. Αυτός είναι και ο
λόγος για τον οποίον δεν συµφωνούµε µ’ αυτήν την πολιτική. Εύ-
χοµαι να αλλάξει. Δεν ξέρω από ποιον, δεν ξέρω από ποια κυ-
βέρνηση. Δεν είναι της ώρας.

Έρχοµαι στο θέµα του «Ωνασείου». Κύριε Υπουργέ, το άρθρο
66, έτσι κι αλλιώς δεν το ψηφίζουµε. Θέλω να επιµείνω σ’ αυτό
και λόγω της δικής µου εκπαίδευσης ως χειρουργού θώρακος
και καρδίας. Ξέρετε πολύ  καλά ότι έχω µια ευαισθησία. Και το
«Ωνάσειο» δεν είναι και στην περιφέρειά µου. Δεν έχω συµφέρον
ψηφοθηρικό. Έχω όµως συναισθηµατική, αν το θέλετε…

ΜΙΧΑΗΛ ΤΙΜΟΣΙΔΗΣ (Υφυπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Μας έχετε πει πολλές φορές για το νοσοκοµείο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ:  Σας έχω πει πολλά.
Το «Ωνάσειο» είναι ένα Νοσοκοµείο που έχει εξαιρετική ποιό-

τητα και σηµαντικότερη παραγωγικότητα όσον αφορά στη δου-
λειά που κάνει. Και έχει ένα εκλεκτό επιστηµονικό προσωπικό είτε
νοσηλευτικό είτε ιατρικό, απολύτως εξειδικευµένο. Με το να
πάµε τους µισθούς αυτών των ανθρώπων σε επίπεδο ΕΣΥ, απα-
ντάµε αρνητικά κατά την εκτίµησή µου στο δίληµµα µεταξύ «Ωνα-
σείου» και ΕΣΥ: Θέλετε να κάνουµε το ΕΣΥ Ωνάσειο ή το Ωνάσειο
ΕΣΥ»; Εδώ, λοιπόν, κάνουµε το Ωνάσειο ΕΣΥ. 

Γιατί, τι θα συµβεί; Εκτός από τη δραµατική µείωση των εισο-
δηµάτων αυτών των ανθρώπων, θα µειωθεί θεαµατικά και η πα-
ραγωγή. Κανείς δεν πρόκειται να καθίσει να χειρουργεί µέχρι τα
µεσάνυχτα ή µετά τα µεσάνυχτα µε έναν µισθό του ΕΣΥ ή θα πα-
ρεκτραπεί στο να παίρνει φακελάκια. Εγώ σας τα λέω ακριβώς
όπως έχουν τα πράγµατα, γιατί αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Το δεύτερο που έχω να σας πω αφορά στους αριθµούς. Αυτά
που χρωστούν τα ασφαλιστικά ταµεία στο «Ωνάσειο» είναι δέκα

φορές η κρατική επιχορήγηση κάθε έτος. Κάναµε την κουβέντα
στην επιτροπή για το «Ωνάσειο». Το επαναλαµβάνω. Αυτά που
χρωστάνε τα ταµεία είναι η κρατική επιχορήγηση επί δέκα. Άρα,
δε θα χρειαζόταν κρατική επιχορήγηση, αν τα ταµεία έκαναν τη
δουλειά τους.

Και τρίτον, η απόφαση που έχετε πάρει να µπουν οι προµή-
θειες του «Ωνασείου» στη δηµόσια προµηθευτική διαδικασία,
καθώς επίσης και η νέα επιχειρησιακή σύµβαση, της οποίας η
διαπραγµάτευση µεταξύ διοίκησης και εργαζόµενων βρίσκεται
σε εξέλιξη, νοµίζω ότι διασφαλίζουν, µε µια προσοχή του και-
νούργιου διοικητικού συµβουλίου, ούτως ώστε το «Ωνάσειο» να
µη χρειάζεται από εδώ και πέρα κρατική επιχορήγηση. 

Θέλω, λοιπόν, να σας ζητήσω να αφαιρέσετε από την  παρά-
γραφο 17 του άρθρου 66 το «Ωνάσειο» και την ένταξή του στα
οικονοµικά του ΕΣΥ. Μακάρι κάποτε να µπορέσει η Ελλάδα να
κάνει το ΕΣΥ «Ωνάσειο». Αλλά να κάνουµε το «Ωνάσειο» ΕΣΥ σή-
µερα, όταν µπορούµε να το διατηρήσουµε εκεί, να κάνει την
έρευνα, να κάνει τα πρωτόκολλα, να έχει αυτήν την πολύ υψηλή
παροχή ιατρικών και νοσηλευτικών υπηρεσιών, νοµίζω ότι είναι
µια απόφαση που µπορούµε να αποφύγουµε.

Θα ήθελα σε αυτό µία τοποθέτηση. Με θετική άποψη σας το
λέω. Μην το κάνετε. Θα χάσουµε ένα στολίδι, το οποίο χρόνια
τώρα νοµίζω ότι µόνο του, αυτοδιοικούµενο, επιχειρεί εξαιρετικά
στον τοµέα της χειρουργικής καρδίας και της καρδιολογίας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ.

Μαρκόπουλο.
Το λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του

Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού, κ. Γεώργιος Καρατζαφέρης.
Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, έχετε το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Δεν χωράει καµµία αµφισβήτηση ότι το νοµοσχέδιο που συζη-

τούµε και το οποίο είναι το τελευταίο της απερχοµένης Κυβέρ-
νησης, είναι ένα εξαιρετικά σοβαρό νοµοσχέδιο. Νοµίζω, όµως,
ότι οι περιστάσεις απαιτούν πρόσθετη πολιτική ευθύνη. 

Χθες φτάσαµε «στο παρά ένα» να υπάρξει µία οικουµενική κυ-
βέρνηση µε έναν Πρόεδρο, Πρωθυπουργό υπερκοµµατικής απο-
δοχής, των περισσοτέρων κοµµάτων και χάλασε. Δεν θα κρίνω
ποιος φταίει περισσότερο ή λιγότερο. Χάλασε! Ήταν η προσπά-
θεια του κ. Παπανδρέου, η οποία έπεσε στο κενό.

Σήµερα δεν έχουµε καθόλου κυβέρνηση. Ακούω διαφόρους
Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ, ο καθένας µε την εσωκοµµατική πολιτική
γεωγραφία, να τοποθετείται. Η Ελλάδα, όµως, δεν µπορεί να µεί-
νει ακυβέρνητη.

Προϊόντος του χρόνου διαπιστώνεται ότι ακόµη δεν είναι σί-
γουρο ότι υπάρχει σαφώς Αρχηγός του ΠΑΣΟΚ. Οι Βουλευτές
µαζεύουν υπογραφές. Ακούει ο κόσµος τις τηλεοράσεις. Οδη-
γείστε σε µία έκτακτη Κοινοβουλευτική Οµάδα, που δεν ξέρουµε
ακόµα αν θα επιβεβαιωθεί η εντολή στον κ. Παπανδρέου ή θα
αµφισβητηθεί. Αυτά είναι εξαιρετικά σοβαρά θέµατα. Είµαστε σε
µία πολύ κρίσιµη περίοδο. Τόσο κρίσιµη, που δεν ξέρουµε αν η
Ελλάδα αύριο, µεθαύριο θα είναι όπως την έχουµε γνωρίσει.

Πιστεύω ότι δικαιούται ο αξιότιµος Αρχηγός της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης να πάρει κι αυτός ανάλογη πρωτοβουλία για σύν-
θεση µίας οικουµενικής κυβέρνησης. Και πιστεύω ότι ενδεχοµέ-
νως να έχει περισσότερη τύχη από αυτήν που χθες εξαντλήθηκε
µε την έκλειψη της σελήνης.

Θέλω να πιστεύω ότι όλοι αντιλαµβάνονται πως η χώρα δεν
µπορεί να µείνει έτσι.

Παίρνω, λοιπόν, την ευκαιρία να πω και στα δύο κόµµατα που
έχουν σύγκλιση Κοινοβουλευτικών Οµάδων, ότι σήµερα η κάθε
σύγκλιση ξεπερνά τα όρια ενός εκάστου κόµµατος. Θέλω να κα-
ταλάβουν ότι ο λαός αντιλαµβάνεται τι συµβαίνει και δεν µπορεί
να µείνει ακυβέρνητος. Κανένα κόµµα σήµερα τώρα ή µετά και
από εκλογές, δεν µπορεί να έχει την ψευδαίσθηση ότι µπορεί να
αντιµετωπίσει τα πράγµατα που περικλείουν, όπως περικλείουν,
την Ελλάδα. Ή τώρα ή αύριο θα χρειαστεί µία οικουµενική αντί-
ληψη. Όσο ταχύτερα το λύσουµε το θέµα, τόσο καλύτερα. 

Προφανώς, Πρωθυπουργός δεν µπορεί να είναι ο κ. Παπαν-
δρέου. Του το είπα προχθές µε την έκκληση που έκανα εδώ, στο
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Βήµα της Βουλής. Το ζήτησε και ο ίδιος ή του το είπε ο κ. Σαµα-
ράς.  Πολύ λίγη σηµασία έχει. 

Βεβαίως, νοµίζω ότι πρωτοβουλίες πρέπει να ληφθούν. Και
αυτήν τη φορά, οι πρωτοβουλίες να είναι πιο σοβαρές. Δεν µπο-
ρεί µέσω µιας τηλεκάρτας να παίζεται η Ελλάδα. Είναι πολύ σο-
βαρή υπόθεση η Ελλάδα, για να δείχνουµε ότι είµαστε πολύ
µικροί να αντιληφθούµε.

Θέλω να πιστεύω, κύριε Υπουργέ, όντας από τους συνετούς
και ευφυείς, ότι τουλάχιστον η δική σας ευαισθησία θα κατατείνει
προς µία προσπάθεια ολοκληρωτικής σωτηρίας της πατρίδας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον Πρό-

εδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΛΑΟΣ, τον κ. Καρατζα-
φέρη.

Ο Υπουργός Υγείας, κ. Ανδρέας Λοβέρδος, έχει το λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Κύριε Πρόεδρε, δεν έχω τίποτε άλλο στο µυαλό
µου από αυτό που είπατε κλείνοντας την οµιλία σας. Κι έχω πει
πολλές φορές στο Σώµα ότι ο ελληνικός λαός βλέπει τις προ-
σπάθειές σας για µία συνεννόηση των πολιτικών δυνάµεων του
τόπου και τις αξιολογεί πολύ θετικά. Σε αυτήν τη γραµµή κινού-
µαι κι εγώ. 

Θέλω να υπογραµµίσω ακόµη µια φορά ότι ο τόπος χρειάζεται
την ασφάλεια που παρέχει η δυνατότητα των πολιτικών κοµµά-
των να συνεννοούνται, να συµπίπτουν, να συγκλίνουν και ενδε-
χοµένως, όπως ο Πρωθυπουργός έχει αναφέρει επανειληµµένα
και να συγκυβερνούν.

Έχω κάνει από το πρωί αρκετές παρεµβάσεις, κύριε Πρόεδρε,
στην κατεύθυνση αυτή και σχετικές µε τη δική µου πολιτική πα-

ρουσία, αλλά και σχετικές µε την Κυβέρνηση, την εθνική αντι-
προσωπεία και δεν θέλω να επαναλαµβάνοµαι. Δεν θέλω οι συ-
νάδελφοι να θεωρούν ότι καταχρώµαι του δικαιώµατός µου να
παίρνω το λόγο όποτε κρίνω σκόπιµο. 

Συνεπώς, υπογραµµίζοντας την ανάγκη που έχει η χώρα για
την ενότητα αυτή -ανάγκη που αφορά στο εσωτερικό της και
ανάγκη που όπως ξέρουµε όλοι αφορά πια και στο πεδίο εκτός
των συνόρων της- αφού δεν µπορούµε να παράσχουµε στον ελ-
ληνικό λαό ανάπτυξη εδώ και τώρα, ας παράσχουµε την ασφά-
λεια ότι θα διατηρήσουµε τη χώρα, όπως είπατε, έτσι όπως ο
λαός τη γνώρισε. Και όπως είπα σε µια προηγούµενη σηµερινή
τοποθέτησή µου δεν πρέπει η οικονοµική κρίση να µετατραπεί
σε κατάπτωση του κράτους, της χώρας, του έθνους.

Κυρία Πρόεδρε, είχα πει εχθές ότι αποδέχοµαι την παρέµβαση
από τη Νέα Δηµοκρατία για τη χιαστή δωρεά οργάνων. Όµως, ο
δαίµων της τελευταίας στιγµής λειτούργησε, και από το άρθρο
8, κάτι διέφυγε. Παρακαλώ να συµπληρωθεί. Τα Πρακτικά απο-
δεικνύουν του λόγου το αληθές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Σε ποιο σηµείο, κύριε
Υπουργέ; Το λέτε αυτό ακριβώς;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Βεβαίως.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Παρακαλώ, να κατατε-
θούν στα Πρακτικά και να διανεµηθούν.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Το καταθέτω.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης κ. Ανδρέας Λοβέρδος, καταθέτει για τα Πρακτικά
την προαναφερθείσα προσθήκη, η οποία έχει ως εξής:
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ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Μόνο αυτή η πρόταση;
ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ - ΠΑΠΑΔΑΚΗ: Κύριε Υπουργέ..
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Είναι και η πρόταση του ΛΑΟΣ. Ναι, κυρία Παπαν-
δρέου-Παπαδάκη. Δεν σας αδικώ, µε συγχωρείτε.

Θα ήθελα να δώσω µια απάντηση στον κ. Μαρκόπουλο για το
«Ωνάσειο». Είναι εδώ ο Γενικός Γραµµατέας του Υπουργείου, ο
κ. Πολύζος, ο οποίος έχει την ευθύνη της λειτουργίας του νοσο-
κοµείου αυτού και ο οποίος εγκατέστησε και τη νέα διοίκηση. 

Κύριε Μαρκόπουλε, µετά τη συνεδρίαση δύο φορές της διαρ-
κούς επιτροπής έκανα αυτό που µου υπέδειξε εν ολίγοις ή εν
πολλοίς η αρµόδια επιτροπή. Άλλαξα τη διοίκηση. Ο κ. Πολύζος
την εγκατέστησε. Και κάναµε και αυτό που µας είπε η επιτροπή,
δηλαδή, υποδείξαµε στη νέα διοίκηση ποια είναι η στοχοθεσία,
δηλαδή, τι να κάνει. Θέλουµε να πάει καλά. Αυτό τι σηµαίνει;

Ένα βασικό, από τα όσα τους είπαµε, είναι να µαζέψουν τις
δαπάνες τους. Και οι δαπάνες τους προέρχονται από πολλά,
αλλά και από τη µισθοδοσία τους. Μισθοί διπλάσιοι των µισθών
του ΕΣΥ, πολλοί µεγαλύτεροι από του Παπαγεωργίου µας ανά-
γκασαν να κρατήσουµε το «Ωνάσειο» ως το µόνο Νοσοκοµείο
που αφορά η συγκεκριµένη διάταξη του σχεδίου νόµου. Δεν
υπάρχει, όµως, µείωση κατά 50% των αποδοχών τους. Οι απο-
δοχές τους µειώνονται 10%. Ο Γενικός Γραµµατέας του Υπουρ-
γείου είναι εδώ. Να σας το δώσει και γραπτώς. Εγώ το λέω, στα
Πρακτικά έχει καταγραφεί. Ας καθησυχάσουµε… 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Μπορώ να έχω το λόγο,
κύριε Υπουργέ;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Βεβαίως.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Θέλω να κάνω µια διευ-
κρίνιση.

Οι βασικές αποδοχές είναι αυτές. Υπάρχει, όµως, ένα ιδιότυπο
καθεστώς στο «Ωνάσειο». Το ιδιότυπο καθεστώς λέει αυτό το
οποίο λέει και ο νόµος για τις καρδιοχειρουργικές επεµβάσεις
στα ιδιωτικά κέντρα, δηλαδή ότι την αµοιβή του γιατρού του καρ-
διοχειρουργού την παίρνει ο καρδιοχειρουργός. Αυτό έχει πα-
ραχαραχθεί σ’ όλα τα ιδιωτικά κέντρα που υπάρχουν εκτός
«Ωνασείου» και όπως ξέρετε, το πακέτο των ασφαλιστικών τα-
µείων το παίρνουν οι κλινικές και πληρώνουν οι ασθενείς, που
δεν θα έπρεπε. 

Εδώ, λοιπόν, τι κάνουµε στο «Ωνάσειο»; Βάζοντας το «Ωνά-
σειο» στο ΕΣΥ και µειώνοντας τις βασικές αποδοχές 10-15%, όσο
είναι, αφαιρώντας την ποσόστωση που απαγορεύεται στο ΕΣΥ,
τους αφαιρούµε το µεγαλύτερο κοµµάτι των αµοιβών. Αυτός
είναι και ο λόγος για τον οποίο αυτοί οι λαµπροί επιστήµονες
πήγαν στο «Ωνάσειο».

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Όχι.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Εγώ αντιλαµβάνοµαι ότι
είναι µια λεπτοµέρεια. Σας διαβεβαιώ ότι είναι έτσι, γι’ αυτό θα
ήθελα να το ξαναδούµε. Θα επιµείνω, κύριε Υπουργέ, µε καλή
πρόθεση. Θα ήθελα να το βγάλουµε και να το ξαναδούµε. Από
εκεί και πέρα, δεν µπορώ να κάνω κάτι άλλο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Επιµένουµε, κύριε συνάδελφε, στη ρύθµιση, µε
τη βεβαιότητα ότι δεν µειώνει τις αποδοχές τους παρά µόνο 10%.
Με κινητοποιεί η παρέµβασή σας.

Επειδή έχει η Κυβέρνηση σχέδιο νόµου του Σώµατος Επιθεώ-
ρησης Εργασίας, εγώ θα πάω στο «Ωνάσειο» τις επόµενες µέρες
και εάν έχετε δίκιο, εµείς θα κάνουµε αλλαγή και θα διορθώ-
σουµε το λάθος αυτό που υπάρχει κατά τη γνώµη σας.  Έχουµε,
όµως, τη βεβαιότητα ότι έχουµε δίκιο. Και το νοσοκοµείο αυτό
πρέπει να καταλάβει ότι δεν υπάρχουν τα χρήµατα που υπήρχαν
στο παρελθόν, για να µπορεί να δαπανά «ό,τι του κατεβαίνει στο
κεφάλι». Πρέπει να µαζευτούν οι δαπάνες του. 

Εύχοµαι να µην έχετε καθόλου δίκιο στην άποψή σας για την
τροπολογία για τα φάρµακα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Και εγώ το εύχοµαι.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Διότι ο αγώνας που πρέπει να γίνει στο Υπουρ-
γείο Υγείας και στο Υπουργείο Κοινωνικής Ασφάλισης µέχρι το

τέλος της χρονιάς είναι πολύ σοβαρός και µεγάλος. 
Είχα πει στη Βουλή προ µηνών, ότι από τη στιγµή που ανέλαβα

την αρµοδιότητα για τα φάρµακα, θα γίνει πόλεµος για τα φάρ-
µακα. Θα γίνει πόλεµος κυρίως µε τις πολυεθνικές, αλλά και µε
τις ελληνικές βιοµηχανίες, που διατηρούν τα γενόσηµα σε πάρα
πολύ υψηλή τιµή. Γιατί από ένα σηµείο και µετά, φυσικά µας εν-
διαφέρει η ελληνική βιοµηχανία και οι εργαζόµενοι. Άλλο όµως
αυτό και άλλο να κοστίζουν σε ορισµένες περιπτώσεις τα γενό-
σηµα όσο και τα πρωτότυπα. Υπάρχει η ανάγκη για σοβαρότητα
εδώ. 

Όταν εµείς κάνουµε εθνική πολιτική την αύξηση των γενοσή-
µων στα δηµόσια νοσοκοµεία από 12%, που τη βρήκα, στο 30%
και στο 50%, µπορεί αυτά να είναι ταυτόχρονα και ακριβά; Όχι.
Θα πέσει η τιµή τους. Κρατήσαµε το πλαφόν για τα φθηνά γενό-
σηµα και το πήγαµε στα 15 ευρώ, µετά από συζήτηση που έγινε
στην Εθνική Αντιπροσωπεία. Αρκετά! Για να σοβαρευθούν και
αυτοί και όλοι µας. Όταν κάνεις περιοριστική πολιτική για το
φάρµακο, δεν πρέπει να την εξαγγέλλεις και από κάτω «να της
κόβεις τα πόδια». 

Εµείς αυτά έχουµε σκεφθεί ως πάρα πολύ χρήσιµα για το φάρ-
µακο. Τα διασταυρώσαµε µε το Υπουργείο Κοινωνικής Ασφάλι-
σης. Ο κ. Κουτρουµάνης, η κ. Δρέττα επιβεβαιώνουν ότι είναι
µέτρα που θα αποδώσουν τα χρήµατα που θέλουµε, τα 620 εκα-
τοµµύρια. Συνεπώς, θα δώσουµε τη µάχη -τα 1.300.000 ευρώ να
είναι το ελάχιστο- να είναι παραπάνω οι µειώσεις. 

Στον κοινωνικό διάλογο που είχαµε σχετικά µε την ελληνική
βιοµηχανία και τις πολυεθνικές, προέκυπτε ότι η εξοικονόµηση
θα είναι περισσότερη. Συνεπώς, εµπιστεύοµαι τη νοµοθετική µας
πρωτοβουλία και ακούω τις παρατηρήσεις, ευχόµενος να έχουµε
δίκιο εµείς και όχι η Αντιπολίτευση.

Δεν ξέρω αν θα πάρει άλλος συνάδελφος το λόγο. Εγώ σή-
µερα δεν µίλησα µε πολλά λόγια σχετικά. Θέλω, όµως, να πω ορι-
σµένες φράσεις ακόµη σχετικές µε τον κυρίως κορµό του
σχεδίου νόµου και να κλείσω µε τα εξής:

Κατ’ αρχάς, να ευχαριστήσω εσάς, κυρία Ράπτη, τον κ. Παρα-
σύρη…

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, επειδή θέλω να
κάνω δύο τοποθετήσεις και θέλω να τις ακούσετε…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Δεν κάνετε και δέκα, κύριε Ροντούλη! Αλλά να τε-
λειώσουµε!

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, να κάνετε µετά τις
γενικές παρατηρήσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Παρακαλώ, κύριε συνά-
δελφε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Κυρία Πρόεδρε, θεωρούσα ότι µιλώ τελευταίος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Απλά ζήτησε το λόγο ο
κ. Ροντούλης κατά τη διάρκεια της οµιλίας σας…

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Ουκ εν τω πολλώ το ευ, κυρία Πρόεδρε! Είπαµε
να κλείσουµε αυτήν τη συζήτηση.  

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Αυτό ισχύει σε κάθε πε-
ρίπτωση. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Με συγχωρείτε, κυρία Πρόεδρε. 

Έχω δεχθεί πάνω από δεκαπέντε µε είκοσι παρεµβάσεις από
την Αίθουσα. Από ένα σηµείο και µετά γίνεται και κωµικό. Ζητώ
κατανόηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ. Αυτή είναι η εργασία του Κοινοβουλίου και οι Βουλευ-
τές και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι έχουν τη δυνατότητα
να πάρουν το λόγο σύµφωνα µε τον Κανονισµό.

Θα πάρει το λόγο ο κ. Ροντούλης για τρία λεπτά. 
Κύριε Ροντούλη, πριν σας δώσω το λόγο, θέλω να κάνω µία

ανακοίνωση.  
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι οι Υπουργοί Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης,
Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης,
Οικονοµικών, Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας, Δι-
καιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, Θαλασ-
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σίων Υποθέσεων, Νήσων και Αλιείας, Υγείας και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης και ο Αναπληρωτής Υπουργός Εργασίας και Κοινωνι-
κής Ασφάλισης κατέθεσαν σχέδιο νόµου: «Αναµόρφωση του
Σώµατος Επιθεώρησης Εργασίας, Ρυθµίσεις θεµάτων Κοινωνι-
κής Ασφάλισης και άλλες διατάξεις». 

Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή. 
Ορίστε, κύριε Ροντούλη, έχετε το λόγο για τρία λεπτά. Παρα-

καλώ να τηρηθεί ο χρόνος. 
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, να είστε βέβαιος ότι

δεν θα  έκανα παρέµβαση, κατανοώντας και την κρισιµότητα των
στιγµών. 

Παίρνω το λόγο, γιατί υπήρξε µία προσυνεννόηση µεταξύ µας
για ένα ζήτηµα που αφορά το δικό σας νόµο, το ν.3918/2011. Εκ
παραδροµής και όχι γιατί αυτή ήταν η βούληση του νοµοθέτη,
του Υπουργού που εισηγήθηκε το νόµο, εκ λάθους αυτήν τη
στιγµή καταργείται ουσιαστικά η χορήγηση πολυτεκνικού επιδό-
µατος στον ανάπηρο πολύτεκνο πατέρα µε τρία παιδιά, στον πο-
λύτεκνο πατέρα µε τέκνα από δύο γάµους και στα
απορφανισθέντα και από τους δύο γονείς τέκνα. Μιλάµε, λοιπόν,
για ορφανά παιδιά. Είναι ένα απλό λάθος, το οποίο µπορεί να
διορθωθεί τάχιστα και νοµίζω ότι θα εκλείψει αυτή η αδικία. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε, τι να κάνω
τώρα που το λέτε; Προλαβαίνουµε ακόµα…

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Προλαβαίνουµε ακόµα. Αλλάζει η
διατύπωση µίας παραγράφου. Είναι ελάχιστη παρέµβαση. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Το κάνατε;

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Το έχω έτοιµο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Ωραία, δώστε το µου. Το υπογράφω και το κατα-
θέτω.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Συνεννοήθηκα µε τους συµβούλους
σας και το έχω έτοιµο. Θα σας το δώσω.

Δεύτερον, µε νηφαλιότητα θέλω να ξαναδείτε, αφού θα έρθει
και το νοµοσχέδιο για τους επιθεωρητές εργασίας, το θέµα της
ακτινολογικής άδειας. Γιατί το λέω αυτό; Τι λένε αυτοί οι άνθρω-
ποι; Το περάσαµε πολύ «ελαφρά» σε αυτό το νοµοσχέδιο. Ανα-
φέροµαι στους ιατρούς ακτινολόγους, στους τεχνολόγους.
Ξέρετε τι λένε; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Ντρέποµαι που ξέρω! 

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Αφήστε µε να ολοκληρώσω. Δεν
είναι έτσι όπως το θέτετε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Παρακαλώ, ολοκληρώ-
στε, κύριε Ροντούλη. Μην κάνετε διάλογο. Δεν θα υπάρξει ανοχή
από το Προεδρείο στο χρόνο. 

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Έναν εποικοδοµητικό διάλογο κά-
νουµε και εγώ χαίροµαι που υπάρχει ένας τέτοιος Υπουργός στο
Κοινοβούλιο. Μη µου στερείτε τη χαρά, λοιπόν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Όλοι χαιρόµεθα, αλλά το
Προεδρείο έχει δώσει πολύ χρόνο, κύριε Ροντούλη, σε όλους
σας και στον κύριο Υπουργό.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, σας παρακαλώ
πολύ να το δείτε µε τη δέουσα βαρύτητα. Αυτοί οι άνθρωποι λένε
το εξής: Πεθαίνουµε…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΓΙΩΝΑΣ: Μα, τι λέτε τώρα; Απευθύνεστε…
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Εσείς διαφωνείτε, κύριε Βαγιωνά; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΓΙΩΝΑΣ: Λέτε…
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Αφήστε µε να µιλήσω προς τον

Υπουργό και εσείς, εάν γίνετε κυβέρνηση µετά, κάντε τα αλλιώς. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΓΙΩΝΑΣ: Όµως, όταν τοποθετείστε…
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Είδαµε τι κάνατε τόσα χρόνια. «Τα

κάνατε µαντάρα» και θέλετε να κάνετε και παρεµβάσεις! Σας πα-
ρακαλώ πολύ! Δεν έχετε το λόγο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΑΓΙΩΝΑΣ: Άλλο θέµα είναι αυτό…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Σας παρακαλώ, κύριε Βα-

γιωνά. Μην διακόπτετε.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, αυτοί οι άνθρωποι

λένε τα εξής απλά πράγµατα. Λένε ότι πεθαίνουν πέντε µε δέκα
χρόνια νωρίτερα από τους υπολοίπους. Πάσχουν, όπως τονίζουν,

από λεµφώµατα, καρκίνους, λευχαιµίες και ζητούν το εξής λο-
γικό και απλό, του οποίου την πρωτοβουλία εσείς πρέπει να ανα-
λάβετε. Ζητούν να γίνει µία µελέτη από την πολιτεία, που να
πιστοποιεί αυτόν τον επαγγελµατικό κίνδυνο που διατρέχουν.
Λένε να δούµε ποιος ψεύδεται και ποιος λέει αλήθεια. Πηγαί-
νουµε σε ασφαλιστικές εταιρείες, λένε, και δεν µας ασφαλίζουν
ή εάν µας ασφαλίσουν, µας ασφαλίζουν µε ειδικούς όρους. 

Το δεύτερο πράγµα που λένε, είναι το εξής απλό, ότι οι χώροι
εργασίας τους δεν ελέγχονται από την Εθνική Επιτροπή Ατοµι-
κής Ενέργειας. Δουλεύουν σε χώρους προβληµατικούς για την
υγεία τους. Δεν γίνονται έλεγχοι.

Άρα, αφού δούµε αυτά τα δύο πράγµατα, ας έρθουµε να κά-
νουµε µία παρέµβαση για την άδειά τους. Ξέρετε, η άδειά τους
δεν είναι θεραπευτική. Δεν δίνω άδεια σε αυτούς τους ανθρώ-
πους για να τους θεραπεύσω, δίνω άδεια για να προλάβω το εν-
δεχόµενο να υποστεί βλάβη η υγεία τους. Τα µιλισιβέρτ που
λαµβάνουν και απορροφά το σώµα τους λειτουργούν σωρευτικά.
Εάν, λοιπόν, φθάσουµε στα δεκαπέντε µιλισιβέρτ για να πάρουν
σαράντα δύο ηµέρες άδεια, θα έχουν καταντήσει καρκινοπαθείς
αυτοί οι άνθρωποι. Συνεπώς, είναι πολύ σοβαρό το ζήτηµα.
Έχουµε να κάνουµε µε την υγεία εργαζοµένων. 

Το τρίτο ζήτηµα έχει να κάνει µε τις τράπεζες βλαστοκυττά-
ρων. Είχατε βάλει µία εγγυητική επιστολή του 1 εκατοµµυρίου.
Πήγατε στις 100.000. Για κάποιες εταιρείες είναι πολλά τα χρή-
µατα, για κάποιες άλλες είναι λίγα. Τι λένε; Το αίτηµά τους είναι
εύλογο. Λένε ότι η εγγυητική επιστολή πρέπει να πάει στις 10.000
ευρώ και από εκεί και πέρα ετησίως να καταβάλουν µία εισφορά,
ανάλογα µε τον αριθµό των δειγµάτων που έχουν.

Άρα, αυτό το σύστηµα που και τώρα εφαρµόζεται, µπορεί να
θεσµοθετηθεί στη λογική της δηµιουργίας και ενός εθνικού µη-
τρώου τραπεζών βλαστοκυττάρων. Είναι κάτι το οποίο ήδη εφαρ-
µόζεται και πάει καλά. Γιατί πάµε εµείς να βγάλουµε µια τέτοια
παρέµβαση µε την εγγυητική των 100.000; Μπορεί το σύστηµα
να εξοµαλυνθεί και να λειτουργήσει και θεσµικά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Επίσης, θέλω να πω δύο πράγµατα για τα γενόσηµα, κυρία
Πρόεδρε, και τελειώνω. Εµείς θα ψηφίσουµε την τροπολογία
αυτή, όπως και την τροπολογία για τον ΕΟΠΥΥ και την τροπολο-
γία για τον περιορισµό της φαρµακευτικής δαπάνης. 

Τα κλειδιά, κύριε Υπουργέ, για τη φαρµακευτική δαπάνη για
τη µείωσή της είναι δύο. Το ένα είναι να µειωθεί ο όγκος της συ-
νταγογράφησης -και αυτό το πολεµάτε µε την ηλεκτρονική συ-
νταγογράφηση- και το άλλο είναι να προχωρήσουν τα γενόσηµα
σε ένα ποσοστό 50%, 60%, όχι µόνο στα νοσοκοµεία, που δύ-
σκολα θα προχωρήσουν εκεί τα γενόσηµα, γιατί χρειάζονται και
πάρα πολλά πρωτότυπα φάρµακα, αλλά και στους ιδιώτες φαρ-
µακοποιούς. Εκεί είναι το µυστικό. Για να πιάσουµε το στόχο του
µνηµονίου 50% γενόσηµα, πρέπει να προχωρήσουµε και µέσω
των ιδιωτικών φαρµακείων στα γενόσηµα.

Εµείς, λοιπόν, έχουµε τρεις προτάσεις προς την κατεύθυνση
αυτή. 

Πρόταση πρώτη. Πρέπει να υπάρξει µια λίστα αντιστοίχισης
πρωτοτύπου φαρµάκου µε γενόσηµα φάρµακα και απ’ αυτήν τη
λίστα να είναι υποχρεωµένοι οι ιδιώτες φαρµακοποιοί να αντικα-
ταστούν τα πρωτότυπα φάρµακα –δηλαδή, ακόµα και αν πάνω
στη συνταγή του γιατρού είναι γραµµένο το πρωτότυπο φάρ-
µακο- µε ισοδύναµο γενόσηµο.

Δεύτερον, ήρθε η ώρα, ο Εθνικός Οργανισµός Φαρµάκου να
κάνει έγκαιρους ελέγχους, προκειµένου το γενόσηµο φάρµακο
να µπαίνει γρήγορα στη φαρµακευτική αγορά. Καθυστερεί άνω
του επταµήνου να µπει το γενόσηµο φάρµακο στην αγορά. 

Τρίτον, θα πρέπει να σταµατήσει η αθλία προπαγάνδα που γί-
νεται εναντίον του γενοσήµου φαρµάκου. Όταν αποκαλούµε
εµείς οι ίδιοι «φασόν» το γενόσηµο φάρµακο, καταλαβαίνετε ότι
αφοµοιώνουµε την αξία του. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Μιλήσατε περισσότερο

από τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής σας Οµάδας. 
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ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Είναι φάρµακο ισοδύναµης αξίας
και πολύ φθηνότερο. Πρέπει, λοιπόν, να αρχίσει µια εκστρατεία
ενηµερωτική από τον Εθνικό Οργανισµό Φαρµάκου προβολής
του γενοσήµου φαρµάκου. Σε άλλες χώρες γίνεται αυτό ακριβώς
που σας λέω. Ενηµερώνονται γιατροί, ενηµερώνονται ασθενείς
για την αξία των γενοσήµων. Στην Αυστραλία ενηµερώνουν στην
ελληνική γλώσσα οι αντίστοιχοι φορείς για την αξία των γενοσή-
µων. Άρα, υπάρχουν τρόποι να περιορίσουµε τη φαρµακευτική
δαπάνη και γι’ αυτό εµείς θα υπερψηφίσουµε την τροπολογία
αυτή. Κινείται σε θετική κατεύθυνση και ζητούµε και την αφοµοί-

ωση των δικών µας προτάσεων. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Ρο-

ντούλη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι ο Βουλευτής Λάρισας του ΠΑΣΟΚ κ. Έκτορας Να-
σιώκας µε επιστολή που απέστειλε προς τον Πρόεδρο κ. Φίλιππο
Πετσάλνικο παραιτείται από το βουλευτικό του αξίωµα. 

Η επιστολή θα καταχωριστεί στα Πρακτικά. 
(Η προαναφερθείσα επιστολή έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Κύριε Υπουργέ, έχετε το
λόγο για τρία λεπτά.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Εγώ θέλω να ρωτήσω κάτι τον κ. Χαραλάµπους.
Κύριε Χαραλάµπους, δεν ήσασταν χθες ή προχθές –δεν θυµά-
µαι- εδώ. Αν ήσασταν εδώ, θα ψηφίζατε ή θα καταψηφίζατε επί
της αρχής; 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: Κύριε Υπουργέ, είχαµε το-
ποθετηθεί στη δεύτερη ανάγνωση και είπαµε «όχι». Ήµασταν
κατά. Όπως είχα τοποθετηθεί, κυρία Πρόεδρε, και για τα υπό-
λοιπα άρθρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Κύριε Χαραλάµπους, µε
συγχωρείτε έχετε ζητήσει το λόγο από το Προεδρείο; Πώς ανοί-
γετε το διάλογο και ο Υπουργός και εσείς; 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Εγώ φταίω, κυρία Πρόεδρε. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: Κυρία Πρόεδρε, δεν αυθαι-
ρετώ, αλλά πραγµατικά «καταπίνετε την κάµηλον και διυλίζετε
τον κώνωπα»! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Το λέτε για το Προεδρείο
αυτό, κύριε Βουλευτά; Δεν κατάλαβα. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: Εδώ ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος του ΛΑΟΣ τοποθετήθηκε ουσιαστικά επί παντός του
επιστητού. Ξανασυζητήσαµε το νοµοσχέδιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστώ πάρα πολύ,
κύριε Χαραλάµπους, δεν έχετε το λόγο.

Κύριε Υπουργέ, θέλετε το λόγο; 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Ναι, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Έχετε το λόγο, για τρία

λεπτά, για να ολοκληρώσουµε µε εσάς. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Ευχαριστώ όλες τις πολιτικές δυνάµεις της
Βουλής, γιατί επί τρεις ηµέρες συζητήσαµε και αξιολογήσαµε
νοµίζω µε επάρκεια αυτό το σχέδιο νόµου.  Θα θέλαµε σε ό,τι
αφορά τις µεταµοσχεύσεις, να είµαστε και τα πέντε κόµµατα
σύµφωνα επί της αρχής. Δεν έγινε όµως αυτό. Είµαστε τα τρία. 

Ευχαριστώ όλους τους συναδέλφους και από τις τρεις
πτέρυγες της Βουλής για τη συνεισφορά τους και για την ψήφο
τους επί της αρχής. 

Τώρα, τι θα κάνουµε; Έχω αδιάψευστο µάρτυρα για το Υπουρ-
γείο Υγείας, κυρία Πρόεδρε, το νόµο για την Ενιαία Πρωτοβάθµια
Υγεία. Τον ψηφίσαµε εδώ νύχτα, δηλαδή µετά από µάχες, απερ-
γίες, συγκρούσεις, καταλήψεις του γραφείου µου, νοµαδισµό
της ηγεσίας του Υπουργείου δεξιά και αριστερά επί ένα και κάτι
µήνα περίπου. Και τελικά, ψηφίστηκε µετά από πάρα πολύ επί-
πονη κοινοβουλευτική διαδικασία. 

Τελειώσαµε στις 2.30’ µε 3.00’ τη νύχτα και το πρωί στις 10.00’
ήµασταν στο γραφείο του κ. Κουτρουµάνη και περάσαµε στην
εφαρµογή. Ούτε περιµέναµε να δηµοσιευτεί ο νόµος ούτε τί-
ποτα. Επαναλαµβάνω: Στις 3.00’ η ώρα φύγαµε από ‘δω, στις
10.00’ η ώρα ήµασταν στο γραφείο του κ. Κουτρουµάνη και ξε-
κινήσαµε την εφαρµογή, εξ ου πέρασαν και τα πέντε νοσοκοµεία
του ΙΚΑ στο ΕΣΥ ήδη και την 1η Σεπτεµβρίου θα έχουµε ολό-
πλευρη εφαρµογή των διατάξεων για την Ενιαία Πρωτοβάθµια.

Είπα εδώ στις κακεντρεχείς «Κασσάνδρες», που έλεγαν ότι το
Μάρτιο αυξήθηκε η φαρµακευτική δαπάνη επειδή συνταγογρα-
φούν ανεξέλεγκτα οι γιατροί στους οποίους πάνε οι ασφαλισµέ-
νοι του ΙΚΑ και έτσι δεν έχουµε ουρές στο ΙΚΑ και σ’ αυτούς που
έλεγαν ότι αυτό θα σηµάνει αύξηση, οριζόντια και κάθετη, της
φαρµακευτικής δαπάνης, ότι η πραγµατικότητα και εµείς µετά
από αυτή, φέραµε στη Βουλή τη διάψευση ότι ούτε αυτό έγινε.
Θα τους µείνει το παράπονο, κυρία Πρόεδρε, για ένα νόµο πάρα
πολύ χρήσιµο, τον οποίο καταψήφισαν και συκοφάντησαν µε τέ-
τοιου είδους ψευδοεπιχειρήµατα εδώ.

Αναφέρω, όµως,  το θέµα της Ενιαίας Πρωτοβάθµιας, γιατί
είναι η απόδειξη ότι όταν ψηφίζουµε ένα νόµο, εµείς θέλουµε να
τον εφαρµόζουµε και η υποδειγµατική περίπτωση είναι αυτή που
ανέφερα. Θα είναι και η περίπτωση των µεταµοσχεύσεων υπο-
δειγµατική. 

Εµείς είπαµε στην Εθνική Αντιπροσωπεία ότι έχουµε ένα σχέ-

διο εφαρµογής, που ξεκινάει από την εποµένη της ψηφίσεως. Εί-
χαµε πει ότι µε την ψήφιση ξεκινά το έτος µιας ενηµέρωσης του
ελληνικού λαού για τις διατάξεις του και τις υποχρεώσεις του και
πρώτη κίνηση και ενέργεια θα ήταν να καλέσουµε έναν πολύ-
πειρο άνθρωπο και πολύ γνωστό στην Ελλάδα από τις Ηνωµένες
Πολιτείες Αµερικής, τον κ. Τζάκις, να έλθει εδώ να µιλήσει στις
Ελληνίδες και στους Έλληνες. Ήδη ενηµερώνοµαι τώρα ότι τη
Δευτέρα ο κ. Τζάκις θα είναι εδώ.

Συνεπώς, δεν αστειευόµαστε, κυρία Πρόεδρε. Όταν λέµε κάτι,
το εννοούµε και ο ελληνικός λαός µάς έχει φέρει στην Αίθουσα
αυτή, ούτως ώστε µε τη δουλειά µας να σεβαστούµε το χρόνο
του και τα προβλήµατά του. Δεν µπορεί ο χρόνος για έναν πολίτη
να είναι πάντα υπό προθεσµία και για το κράτος να είναι αδιά-
φορο µέγεθος. Επιτέλους. Θέλουµε, λοιπόν, να εφαρµόσουµε το
νοµοθέτηµα αυτό αµέσως. Θα γίνει αυτό για τα φάρµακα, θα
γίνει για τον ΕΟΠΥΥ, θα γίνει και για τις µεταµοσχεύσεις.

Η δεύτερη ενέργειά µας θα είναι να ξεκινήσουµε από τα Χανιά
την πανελλήνια προσπάθεια για την ενηµέρωση των Ελληνίδων
και των Ελλήνων και χρειαζόµαστε την αρωγή όλων των κοµµά-
των. Ήδη επεξεργαζόµαστε, ξεκινώντας από χθες, τη σχετική
υπουργική απόφαση για το έτος της επικοινωνίας. Ταυτοχρόνως,
οι σύµβουλοι του Υπουργείου, µε πρώτη την κ. Έλενα Μαρα-
γκάκη, ξεκινούν από αύριο τη συγγραφή των σχετικών προεδρι-
κών διαταγµάτων και υπουργικών αποφάσεων, ούτως ώστε οι
υπουργικές αποφάσεις να εκδοθούν αµέσως και τα διατάγµατα
να διακηρυχθούν αµέσως, γιατί αυτά, κυρία Πρόεδρε, θέλουν
τους µήνες τους για να περάσουν από τον Πρόεδρο της Δηµο-
κρατίας, από το Συµβούλιο της Επικρατείας και από τις σχετικές
λοιπές διαδικασίες.

Ευχαριστώ, λοιπόν, εκ µέρους όλης της πολιτικής ηγεσίας του
Υπουργείου Υγείας όλες τις πλευρές της Αίθουσας, πρωτευό-
ντως αυτές που στήριξαν το νόµο ή διατάξεις του και από αύριο,
κυρία Πρόεδρε, µε όλες µας τις δυνάµεις πάµε στην εφαρµογή,
συνειδητοποιώντας ότι ενώ εµείς συζητάµε, ψηφίζουµε, διαπλη-
κτιζόµαστε, ανταλλάσουµε επιχειρήµατα ή µοµφές και εν πάση
περιπτώσει είµαστε στην Αίθουσα αυτή, κάποιοι στα σπίτια τους
ή σε αίθουσες νοσοκοµείων περιµένουν µε αγωνία ένα µό-
σχευµα. Ας ανταποκριθούµε, λοιπόν, σε αυτή την ανάγκη. Και θα
ανταποκριθούµε εµείς ως Υπουργείο αµέσως.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον
Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, κ. Αντρέα Λο-
βέρδο. 

Βεβαίως, χαιρόµαστε και εµείς που µέσα στη Βουλή γίνεται
όλη η επεξεργασία των σχεδίων νόµου. Η εφαρµογή, όµως, των
νόµων ανήκει στην Κυβέρνηση και στη διοίκηση.

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της ενότητας των άρ-
θρων 64 έως και 68 και των τροπολογιών του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης: «Δωρεά και µε-
ταµόσχευση οργάνων και άλλες διατάξεις» και θα γίνει η ψήφισή
τους χωριστά.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 64 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς, το άρθρο 64

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 65, όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: Παρών.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς το άρθρο 65

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 66, όπως τροπο-
ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς το άρθρο 66
έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το παλαιό άρθρο 68 ως έχει,
το οποίο αναριθµείται σε άρθρο 67; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: Παρών.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς το παλαιό

άρθρο 68 το οποίο αναριθµείται σε άρθρο 67, έγινε δεκτό, κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 435 και ειδικό 44, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς η τροπολογία

µε γενικό αριθµό 435 και ειδικό 44 έγινε δεκτή, όπως τροποποι-
ήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία και εντάσσεται
στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό
αριθµό 436 και ειδικό 45, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο
Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτή, δεκτή.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς η τροπολογία

µε γενικό αριθµό 436 και ειδικό 45 έγινε δεκτή, όπως τροποποι-
ήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά πλειοψηφία και εντάσσεται
στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Εισερχόµαστε στην ψήφιση του ακροτελεύτιου άρθρου.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο του

νοµοσχεδίου, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Το ακροτελεύτιο άρθρο

έγινε δεκτό, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό, κατά
πλειοψηφία.

Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Υγείας και Κοινωνι-
κής Αλληλεγγύης: «Δωρεά και µεταµόσχευση οργάνων και άλλες
διατάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, επί της αρχής και επί
των άρθρων. 

(Χειροκροτήµατα)
Συµφωνεί το Σώµα να ψηφιστεί και στο σύνολο; 
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Το Σώµα συνεφώνησε

οµοφώνως. 
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο και στο σύ-

νολο; 
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Το νοµοσχέδιο έγινε

δεκτό και στο σύνολο κατά πλειοψηφία. 
Συνεπώς το νοµοσχέδιο Υπουργείου Υγείας και Κοινωνικής Αλ-

ληλεγγύης: «Δωρεά και µεταµόσχευση οργάνων και άλλες δια-
τάξεις» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία σε µόνη συζήτηση επί της
αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως εξής: 

«Δωρεά και µεταµόσχευση οργάνων και άλλες διατάξεις

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Α’
ΑΝΤΙΚΕΙΜΕΝΟ, ΠΕΔΙΟ ΕΦΑΡΜΟΓΗΣ ΚΑΙ ΟΡΙΣΜΟΙ

Άρθρο 1 (άρθρο 1 Οδηγίας 2010/53/ΕΕ)
Αντικείµενο

Με τις διατάξεις των κεφαλαίων Α’ έως ΣΤ’ του παρόντος
νόµου ρυθµίζονται οι γενικές αρχές και οι προϋποθέσεις αφαί-
ρεσης οργάνων από ζώντες και θανόντες ανθρώπους µε σκοπό
τη µεταµόσχευση στο ανθρώπινο σώµα. Ενσωµατώνεται στην ελ-
ληνική νοµοθεσία η Οδηγία 2010/53/ΕΕ (αρχικά 2010/45/ΕΕ) του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου, της 7ης Ιουλίου

2010 (επίσηµη εφηµερίδα αριθµ. L. 207 της 06.08.2010 σ. 0014-
0029) σχετικά µε τα πρότυπα ποιότητας και ασφάλειας των ορ-
γάνων αυτών και θεσπίζονται µέτρα υλοποίησής της. Ενισχύεται
το πλαίσιο ποινικών διατάξεων για την καταπολέµηση του εµπο-
ρίου οργάνων. 

Άρθρο 2  (άρθρο 2 Οδηγίας 2010/53/ΕΕ)
Πεδίο εφαρµογής

Οι διατάξεις των κεφαλαίων Α’ έως ΣΤ’ του παρόντος εφαρµό-
ζονται στη δωρεά, τον έλεγχο, το χαρακτηρισµό, την αφαίρεση,
τη συντήρηση, τη µεταφορά και τη µεταµόσχευση ανθρώπινων
οργάνων (εφεξής «οργάνων») που προορίζονται για µεταµό-
σχευση.

Το παρόν δεν εφαρµόζεται:
1. στις αυτοµεταµοσχεύσεις,
2. στη δωρεά, στην προµήθεια, στον έλεγχο, στην κωδικοποί-

ηση, στην επεξεργασία, στη συντήρηση, στην αποθήκευση και
στη διανοµή ανθρώπινων ιστών και κυττάρων που προορίζονται
για εφαρµογές στον άνθρωπο, καθώς και επεξεργασµένων προϊ-
όντων που προέρχονται από ανθρώπινους ιστούς και κύτταρα,
που προορίζονται για εφαρµογές στον άνθρωπο, που διέπονται
από τις διατάξεις του π.δ. 26/2008 (Α’51 ), το οποίο ενσωµάτωσε
την Οδηγία 2004/23/ΕΚ του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου της 31.3.2004 (EEL102/7.4.2004) και τις συναφείς
προς αυτήν Οδηγίες 2006/17/ΕΚ (EEL 38/9.2.2006) και
2006/86/ΕΚ (EEL 294/25.10.2006). Επίσης δεν εφαρµόζεται σε
ιστούς και κύτταρα που χρησιµοποιούνται ως αυτόλογα µοσχεύ-
µατα κατά τη διάρκεια µιας και της αυτής χειρουργικής διαδικα-
σίας,

3. στη δωρεά αίµατος και συστατικών αίµατος, που διέπεται
από το π.δ. 138/2005 (Α’195),

4. στην αφαίρεση και χρήση αναπαραγωγικών κυττάρων, µε
σκοπό την εφαρµογή µεθόδων ιατρικώς υποβοηθούµενης ανα-
παραγωγής, που διέπονται από το ν. 3305/ 2005 (Α’17). 

Άρθρο 3 (άρθρο 3 Οδηγίας 2010/53/ΕΕ)
Ορισµοί

Για τους σκοπούς του παρόντος νοούνται ως:
α) “άδεια”: η έγκριση, κατόπιν ελέγχου των προϋποθέσεων, η

χορήγηση άδειας και η καταχώριση σε µητρώο από την αρµόδια
αρχή,

β) “αρµόδια αρχή”: η αρχή, ο φορέας, ο οργανισµός και/ή το
ίδρυµα που φέρει την ευθύνη για την εφαρµογή των διατάξεων
του παρόντος,

γ) “αποβολή”: η τελική κατάληξη ενός οργάνου, όταν δεν χρη-
σιµοποιείται για µεταµόσχευση,

δ) “δότης”: κάθε άνθρωπος που προβαίνει στη δωρεά ενός ή
περισσότερων οργάνων, είτε κατά τη διάρκεια της ζωής του είτε
µετά το θάνατό του,

ε) “δωρεά”: η δωρεά ανθρώπινων οργάνων για µεταµόσχευση,
στ) “χαρακτηρισµός δότη”: η συλλογή των κατάλληλων στοι-

χείων σχετικά µε τα χαρακτηριστικά του δότη, τα οποία είναι ανα-
γκαία για την αξιολόγηση της καταλληλότητάς του για τη δωρεά
οργάνων, ώστε να γίνεται η ορθότερη εκτίµηση επικινδυνότητας,
να ελαχιστοποιούνται οι κίνδυνοι για τον λήπτη και να βελτιστο-
ποιείται η διάθεση των οργάνων,

ζ) “ευρωπαϊκός οργανισµός ανταλλαγής οργάνων”: ο δηµό-
σιος ή ιδιωτικός µη κερδοσκοπικός οργανισµός, που ασχολείται
µε την εντός των κρατών και τη διασυνοριακή ανταλλαγή οργά-
νων, του οποίου οι χώρες - µέλη είναι, στην πλειονότητά τους,
κράτη - µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης,

η) “όργανο”: διαφοροποιηµένο µέρος του ανθρώπινου σώµα-
τος, που σχηµατίζεται από διάφορους ιστούς και που διατηρεί
τη δοµή του, την αγγείωσή του και τη δυνατότητά του να ανα-
πτύσσει φυσιολογικές λειτουργίες µε σηµαντικό επίπεδο αυτο-
νοµίας. Τα µέρη οργάνων θεωρείται επίσης ότι εµπίπτουν στον
παρόντα ορισµό, εφόσον προορίζονται για τον ίδιο σκοπό όπως
το πλήρες όργανο στο ανθρώπινο σώµα και πληρούν τις απαιτή-
σεις δοµής και αγγείωσης,
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θ) “χαρακτηρισµός οργάνου”: η συλλογή των κατάλληλων
πληροφοριών σχετικά µε τα χαρακτηριστικά του οργάνου, οι
οποίες είναι αναγκαίες για την αξιολόγηση της καταλληλότητάς
του, ώστε να γίνεται ορθή εκτίµηση της επικινδυνότητας, να ελα-
χιστοποιούνται οι κίνδυνοι για τον λήπτη και να βελτιστοποιείται
η κατανοµή οργάνων,

ι) “αφαίρεση”: η διαδικασία µε την οποία τα δωριζόµενα όρ-
γανα καθίστανται διαθέσιµα,

ια) “Οργανισµός Αφαίρεσης”: το δηµόσιο ή ιδιωτικό νοσοκο-
µείο ή η µονάδα νοσοκοµείου που αναλαµβάνει ή συντονίζει την
αφαίρεση οργάνων,

ιβ) “συντήρηση”: η χρήση χηµικών παραγόντων, µεταβολών
των περιβαλλοντικών συνθηκών ή άλλων µέσων για να προλη-
φθεί ή να επιβραδυνθεί η βιολογική ή φυσική υποβάθµιση των
ανθρώπινων οργάνων από την αφαίρεση έως τη µεταµόσχευση,

ιγ) “λήπτης”: το πρόσωπο που λαµβάνει µόσχευµα ενός οργά-
νου,

ιδ) “σοβαρό ανεπιθύµητο συµβάν”: κάθε ανεπιθύµητο και µη
αναµενόµενο περιστατικό, που συµβαίνει σε οποιοδήποτε στάδιο
της αλυσίδας από τη δωρεά έως τη µεταµόσχευση και το οποίο
θα µπορούσε να οδηγήσει σε µετάδοση µεταδοτικής νόσου, να
είναι θανατηφόρο ή απειλητικό για τη ζωή, να προκαλέσει ανα-
πηρία ή ανικανότητα των ασθενών, να επιφέρει ή να παρατείνει
τη νοσηλεία ή τη νοσηρότητα,

ιε) “σοβαρή ανεπιθύµητη αντίδραση”: κάθε απρόβλεπτη από-
κριση, στην οποία συµπεριλαµβάνεται µεταδοτική νόσος, του ζω-
ντανού δότη ή του λήπτη, η οποία ενδέχεται να συµβαίνει σε
οποιοδήποτε στάδιο της αλυσίδας από τη δωρεά έως τη µετα-
µόσχευση και η οποία είναι θανατηφόρα ή απειλητική για τη ζωή,
προκαλεί αναπηρία ή ανικανότητα, που επιφέρει ή παρατείνει τη
νοσηλεία ή τη νοσηρότητα,

ιστ) “διαδικασίες”: γραπτές οδηγίες που περιγράφουν τα στά-
δια συγκεκριµένης διαδικασίας, συµπεριλαµβανοµένων των υλι-
κών και των µεθόδων που πρέπει να χρησιµοποιούνται, καθώς
και του αναµενόµενου τελικού αποτελέσµατος,

ιζ) “µεταµόσχευση”: η διαδικασία µέσω της οποίας επιχειρείται
η αποκατάσταση ορισµένων λειτουργιών του ανθρώπινου σώµα-
τος µε τη µεταφορά ενός οργάνου από έναν δότη σε έναν λήπτη,

ιη) “Μονάδα Μεταµόσχευσης”: οργανωµένη µονάδα νοσηλευ-
τικού ιδρύµατος Ν.Π.Δ.Δ. ή Ν.Π.Ι.Δ. κοινωφελούς και µη κερδο-
σκοπικού χαρακτήρα, όπου πραγµατοποιείται µεταµόσχευση
οργάνων, κατόπιν λήψης σχετικής άδειας,

ιθ) “ιχνηλασιµότητα”: η ικανότητα εντοπισµού και ταυτοποίη-
σης: α) του οργάνου σε κάθε στάδιο της αλυσίδας από τη δωρεά
έως τη µεταµόσχευση ή την αποβολή του, β) του δότη, γ) του
Οργανισµού Αφαίρεσης, δ) του λήπτη στη Μονάδα  Μεταµόσχευ-
σης και ε)  των προϊόντων και των υλικών που έρχονται σε επαφή
µε το εν λόγω όργανο.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Β’
ΓΕΝΙΚΕΣ ΑΡΧΕΣ- ΠΡΟΫΠΟΘΕΣΕΙΣ 

ΔΩΡΕΑΣ ΟΡΓΑΝΩΝ 

Άρθρο  4 
Θεραπευτικός σκοπός δωρεάς και µεταµόσχευσης

1. Η αφαίρεση οργάνων από ζώντα ή θανόντα δότη µε σκοπό
τη µεταµόσχευση πραγµατοποιείται µόνο για θεραπευτικούς
σκοπούς.

2. Ειδικά η αφαίρεση οργάνων από ζώντα δότη µε σκοπό τη
µεταµόσχευση διενεργείται εφόσον δεν διατίθενται όργανα από
θανόντα πρόσωπα, µέχρι τη στιγµή της αφαίρεσης του οργάνου,
δεν υφίσταται εναλλακτική θεραπευτική µέθοδος ανάλογης απο-
τελεσµατικότητας και η µεταµόσχευση δεν συνεπάγεται προ-
φανή, σοβαρό κίνδυνο για τη ζωή ή την υγεία του δότη.

Άρθρο 5 (άρθρο 13 Οδηγίας 2010/53/ΕΕ)
Απαγόρευση ανταλλάγµατος 

1. Η δωρεά ανθρώπινων οργάνων από νεκρούς και ζώντες
δότες γίνεται εθελοντικά και χωρίς αµοιβή. Για να εξασφαλιστεί

ότι η προµήθεια οργάνων πραγµατοποιείται σε µη κερδοσκοπική
βάση απαγορεύεται η λήψη οποιουδήποτε οικονοµικού ανταλ-
λάγµατος από τον δότη, πριν ή µετά την αφαίρεση του οργάνου,
η χορήγηση οικονοµικού ανταλλάγµατος από τον λήπτη του ορ-
γάνου ή την οικογένειά του στον δότη ή στην οικογένειά του ή
στους ιατρούς ή άλλους επαγγελµατίες υγείας που συµµετέχουν
στην αλυσίδα από την αφαίρεση του οργάνου έως τη µεταµό-
σχευση, όπως και κάθε οικονοµική συναλλαγή µεταξύ δότη και
λήπτη είτε άµεσα είτε µε τη διαµεσολάβηση τρίτων προσώπων. 

2. Δεν υπάγονται στην έννοια του οικονοµικού ανταλλάγµατος
οι περιπτώσεις δαπανών και αποζηµιώσεων του άρθρου 6, καθώς
και η οφειλόµενη αποζηµίωση συνεπεία σφάλµατος κατά τη δια-
δικασία της αφαίρεσης οργάνου και της µεταµόσχευσης. 

3. Απαγορεύεται η γνωστοποίηση της ανάγκης ή της διαθεσι-
µότητας ανθρώπινων οργάνων όταν αυτή γίνεται µε σκοπό την
προσφορά ή την αναζήτηση αντίστοιχα οικονοµικού οφέλους ή
συγκριτικού πλεονεκτήµατος.

Άρθρο 6 (άρθρο 13 Οδηγίας 2010/53/ΕΕ)
Δαπάνες - Αποζηµίωση

1. Η αρχή της δωρεάν προσφοράς δεν εµποδίζει τη χορήγηση
αποζηµίωσης στον ζώντα δότη, υπό την προϋπόθεση ότι η απο-
ζηµίωση αυτή περιορίζεται αυστηρά στην αντιστάθµιση των δα-
πανών και της απώλειας εισοδήµατος που σχετίζονται µε τη
δωρεά, ώστε να µη δηµιουργείται οικονοµικό κίνητρο ή όφελος
για τον δυνητικό δότη. 

2. Οι δαπάνες για την αφαίρεση ενός ή περισσότερων οργά-
νων από ζώντα ή θανόντα δότη, τη συντήρηση, τη µεταφορά και
τη µεταµόσχευσή τους, βαρύνουν τον ασφαλιστικό οργανισµό
του λήπτη ή του υποψήφιου λήπτη. Εάν αυτός είναι ανασφάλι-
στος, καλύπτονται από ειδική πίστωση που εγγράφεται κάθε
έτος στον προϋπολογισµό του Υπουργείου Υγείας και Κοινωνι-
κής Αλληλεγγύης σε ειδικό κωδικό αριθµό. 

3. Ειδικά όσον αφορά τον ζώντα δότη, οι δαπάνες της παρα-
γράφου 2 αφορούν: α) τις ιατρικές και παραϊατρικές πράξεις
πριν και µετά την αφαίρεση οργάνου, β) τη φαρµακευτική αγωγή,
γ) τα υλικά µέσα αποκατάστασης της υγείας ή ανακούφισης, δ)
τη νοσηλεία πριν και µετά την αφαίρεση οργάνου, ε) την απα-
σχόληση αποκλειστικής νοσοκόµας, στ) τα έξοδα µετακίνησης
προς τον Οργανισµό Αφαίρεσης και διαµονής του δότη, ζ) κάθε
θετική ζηµία εξαιτίας της αποχής από την εργασία του, η) αµοι-
βές για εργασία που στερήθηκε, προκειµένου να προετοιµαστεί
και να πραγµατοποιηθεί η αφαίρεση και να αποκατασταθεί η
υγεία του. 

4. Όσον αφορά τον θανόντα δότη οι δαπάνες της παραγρά-
φου 2 αφορούν: α) τις ιατρικές και παραϊατρικές πράξεις πριν
την αφαίρεση οργάνου, β) την αναγκαία νοσηλεία και µεταφορά
για την αφαίρεση οργάνου.

5. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης και Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης ρυθµίζονται
ειδικότερα θέµατα που αφορούν την καταβολή των δαπανών. 

6. Σε περίπτωση αναπηρίας ή θανάτου του δότη ή υποψήφιου
δότη εξαιτίας επιπλοκών από την αφαίρεση ενός ή περισσότε-
ρων οργάνων ή από την προετοιµασία και τις σχετικές προκα-
ταρκτικές εξετάσεις, καταβάλλεται µε απόφαση του Υπουργού
Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης αποζηµίωση, πέραν των πα-
ροχών των ασφαλιστικών οργανισµών, που προβλέπονται στις
παραγράφους 2 έως 4,  στον ίδιο ή στους δικαιούχους διατρο-
φής από αυτόν. Η αποζηµίωση καταβάλλεται από τις ειδικές πι-
στώσεις του προϋπολογισµού του Υπουργείου Υγείας και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης της παραγράφου 1 του παρόντος. Με
απόφαση του Υπουργού Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κα-
θορίζονται τα απαιτούµενα δικαιολογητικά έγγραφα που υπο-
βάλλονται στην αρµόδια Υπηρεσία του Υπουργείου Υγείας και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης.

Άρθρο 7
Υποχρέωση ενηµέρωσης 

1. Ενηµέρωση ζώντα δυνητικού δότη.
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α. Η ενηµέρωση σε ζώντα πρόσωπα, που επιθυµούν να γίνουν
δωρητές οργάνων, µε σκοπό τη µεταµόσχευση, παρέχεται από
ιατρό σχετικής ειδικότητας ή τον ιατρό ή την ιατρική οµάδα των
Οργανισµών Αφαίρεσης ή τους ιατρούς των Μονάδων Μεταµό-
σχευσης ή τους Συντονιστές Μεταµοσχεύσεων ή ορισµένους για
το σκοπό αυτόν και ειδικά καταρτισµένους υπαλλήλους του Εθνι-
κού Οργανισµού Μεταµοσχεύσεων.

β. Η ενηµέρωση αφορά, ιδίως, τη φύση της επέµβασης αφαί-
ρεσης των οργάνων, την αναγκαία προετοιµασία του δότη, τη
διαδικασία και το χρόνο αποκατάστασης της υγείας του, τους
κινδύνους που εγκυµονεί για τη ζωή και την υγεία του, αλλά και
τα οφέλη για τον λήπτη. Επιπλέον πρέπει να αφορά το είδος και
το ύψος της δαπάνης που καλύπτεται σύµφωνα µε το άρθρο 6
και τις σχετικές διαδικασίες.  

γ. Η ενηµέρωση πρέπει να είναι πλήρης, εύκολα κατανοητή,
αντικειµενική και να παρέχεται µε διακριτικότητα και σεβασµό
στην ελευθερία, την προσωπικότητα, τις θρησκευτικές, κοινωνι-
κές και φιλοσοφικές πεποιθήσεις του ατόµου. Είναι δυνατόν να
επαναληφθεί περισσότερες φορές, µε τη συµµετοχή περισσότε-
ρων και διαφορετικών κάθε φορά ιατρών, εφόσον το επιθυµεί ο
δυνητικός δότης. Η παροχή της ενηµέρωσης σύµφωνα µε τις
διατάξεις του παρόντος αποδεικνύεται µε προδιατυπωµένο
έντυπο, το οποίο υπογράφεται από τον δότη και τον ιατρό ή τους
ιατρούς που την παρέχουν και αντίγραφο του οποίου παραµένει
στον ιατρικό του φάκελο. Το έντυπο αυτό διατυπώνεται από τον
Εθνικό Οργανισµό Μεταµοσχεύσεων και διανέµεται σε όλα τα
νοσηλευτικά ιδρύµατα της χώρας και ιδίως στους οργανισµούς
αφαίρεσης. 

2. Ενηµέρωση ασκούντων τη γονική µέριµνα ανηλίκου, θανό-
ντος προσώπου.

α. Η ενηµέρωση στους γονείς ή τον γονέα ή τον επίτροπο ανη-
λίκου, θανόντος ανηλίκου προσώπου, προκειµένου να γίνει αφαί-
ρεση οργάνου ή οργάνων του, σύµφωνα µε το άρθρο 9
παρέχεται από τον θεράποντα ιατρό του ανηλίκου ή τον ιατρό ή
την ιατρική οµάδα των Οργανισµών Αφαίρεσης ή τους ιατρούς
των Μονάδων Μεταµόσχευσης ή τους Συντονιστές Μεταµοσχεύ-
σεων ή ορισµένους για το σκοπό αυτόν και ειδικά καταρτισµέ-
νους υπαλλήλους του Εθνικού Οργανισµού Μεταµοσχεύσεων.

β. Η ενηµέρωση αφορά, ιδίως, την αναγκαιότητα της δωρεάς
του ή των οργάνων και τα οφέλη για τον λήπτη, όπως και τον κα-
τεπείγοντα χαρακτήρα της αφαίρεσης.

γ. Η ενηµέρωση πρέπει να είναι πλήρης, εύκολα κατανοητή,
αντικειµενική και να παρέχεται µε διακριτικότητα και σεβασµό
στην ελευθερία, την προσωπικότητα, τις θρησκευτικές, κοινωνι-
κές και φιλοσοφικές πεποιθήσεις του ατόµου. Η παροχή της ενη-
µέρωσης σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος αποδεικνύεται
µε πρωτοδιατυπωµένο έντυπο, το οποίο υπογράφεται από τα
πρόσωπα που συναινούν για λογαριασµό του ανήλικου θανόντος
δότη και τον ιατρό ή τους ιατρούς που την παρέχουν και αντί-
γραφο του οποίου παραµένει στον ιατρικό φάκελο του δότη. Το
έντυπο αυτό διατυπώνεται από τον Εθνικό Οργανισµό Μεταµο-
σχεύσεων και διανέµεται σε όλα τα νοσηλευτικά ιδρύµατα της
χώρας και ιδίως στους Οργανισµούς Αφαίρεσης. 

3. Κάθε πολίτης µπορεί να απευθύνεται στους φορείς υπηρε-
σιών υγείας, στους Οργανισµούς Αφαίρεσης και στις Μονάδες
Μεταµόσχευσης, όπως και στους Συντονιστές Μεταµοσχεύσεων
και στον Εθνικό Οργανισµό Μεταµοσχεύσεων προκειµένου να
λάβει ειδική πληροφόρηση για τη δωρεά οργάνων και τις µετα-
µοσχεύσεις. 

4. Ο Εθνικός Οργανισµός Μεταµοσχεύσεων πραγµατοποιεί
ενηµερωτική εκστρατεία του κοινού σχετικά µε τη δωρεά οργά-
νων και τις µεταµοσχεύσεις. Επιπλέον ο Υπουργός Υγείας και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης µπορεί να συνάπτει συµφωνία για την
ανάληψη δράσεων ενηµέρωσης µε άλλους Υπουργούς, όπως µε
τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας, Παιδείας, Δια Βίου Μάθησης και
Θρησκευµάτων, µε την Εκκλησία της Ελλάδος, καθώς και µε άλ-
λους αρµόδιους φορείς. 

Ειδική µέριµνα λαµβάνεται για το περιεχόµενο των ενηµερω-
τικών εντύπων και της ιστοσελίδας του Εθνικού Οργανισµού Με-
ταµοσχεύσεων. 

Άρθρο 8 
Αφαίρεση οργάνων από ζώντα δότη

1. Η αφαίρεση οργάνων από ζώντα δότη επιτρέπεται µόνον
όταν πρόκειται να γίνει µεταµόσχευση: α) στον σύζυγό του, β)
σε ασθενή µε τον οποίο ο δότης συνδέεται µε σύµφωνο ελεύθε-
ρης συµβίωσης, σύµφωνα µε τα οριζόµενα στο ν. 3719/2008, άνω
των τριών χρόνων,  γ)  σε συγγενή µέχρι και τον τέταρτο βαθµό
εξ αίµατος, σε ευθεία ή πλάγια γραµµή, δ) σε συγγενή µέχρι το
δεύτερο βαθµό εξ αγχιστείας, ε) σε πρόσωπο µε το οποίο έχει
προσωπική σχέση και συνδέεται συναισθηµατικά. Στην περί-
πτωση αυτή απαιτείται άδεια µε δικαστική απόφαση, που εκδί-
δεται µε τη διαδικασία της εκούσιας δικαιοδοσίας, ύστερα από
έλεγχο όλων των προϋποθέσεων αφαίρεσης οργάνου από ζώντα
πρόσωπο και επιπλέον της ψυχικής υγείας του δυνητικού δότη,
της προσωπικής σχέσης και του συναισθηµατικού δεσµού του
µε τον υποψήφιο λήπτη, όπως και της ανιδιοτέλειας της προσφο-
ράς, στ)  αν ο σύζυγος ή συγγενής µε τον ανωτέρω βαθµό συγ-
γένειας, ασθενούς, που χρήζει µεταµόσχευσης, επιθυµούν να
κάνουν δωρεά του αναγκαίου οργάνου, αλλά δεν υπάρχει ιστο-
συµβατότητα, πραγµατοποιείται η αφαίρεση του οργάνου και
ταυτόχρονα ο ασθενής προτάσσεται στην κατάταξη στο Εθνικό
Μητρώο, ζ) εάν δεν υπάρχει ιστοσυµβατότητα µεταξύ δύο υπο-
ψήφιων ληπτών µοσχεύµατος και του ζώντα συζύγου τους ή συγ-
γενή τους µε βαθµό συγγένειας ως άνω, αλλά υπάρχει
ιστοσυµβατότητα µεταξύ του ενός υποψήφιου λήπτη και του
ζώντα συζύγου ή συγγενή του άλλου, επιτρέπεται η δωρεά ορ-
γάνων αµοιβαία, µε απόφαση του Εθνικού Οργανισµού µεταµο-
σχεύσεων.

2. Η αφαίρεση γίνεται µόνο από ενήλικο πρόσωπο.
3. Η αφαίρεση οργάνων από ζώντα δότη µε σκοπό τη µεταµό-

σχευση επιτρέπεται µόνον εφόσον δεν τελεί υπό δικαστική συ-
µπαράσταση και έχει δικαιοπρακτική ικανότητα, ύστερα από
ενηµέρωση, σύµφωνα µε το άρθρο 7. 

4. Η συναίνεση παρέχεται µε έναν από τους ακόλουθους τρό-
πους: α) µε συµβολαιογραφικό έγγραφο, β) µε έγγραφο στο
οποίο βεβαιώνεται η γνησιότητα της υπογραφής του δότη. Η συ-
ναίνεση πρέπει να είναι ρητή και ειδική. Τα έγγραφα υπό α’ και
β’ φυλάσσονται στον ιατρικό φάκελο του δότη. 

5. Η συναίνεση του δότη είναι ελευθέρως ανακλητή, έως τη
στιγµή κατά την οποία αρχίζει η ιατρική πράξη της αφαίρεσης
του οργάνου. Η ανάκληση γίνεται µε οποιονδήποτε τρόπο.

Άρθρο 9 
Αφαίρεση οργάνων από θανόντα δότη 

1. Η αφαίρεση ενός ή περισσότερων οργάνων από θανόν πρό-
σωπο πραγµατοποιείται εφόσον είναι ενήλικο και συντρέχουν οι
προϋποθέσεις της επόµενης παραγράφου. Η αφαίρεση από ανή-
λικο επιτρέπεται εάν συναινούν σε αυτό οι γονείς ή ο γονέας,
που έχουν την επιµέλεια του τέκνου. Εάν δεν υπάρχουν ή έχουν
εκπέσει από τη γονική µέριµνα, η συναίνεση παρέχεται από τον
επίτροπο. Η συναίνεση δίνεται: α) µε έγγραφο στο οποίο βεβαι-
ώνεται η γνησιότητα της υπογραφής, β) µε προφορική δήλωση,
που καταχωρίζεται σε ειδικό βιβλίο, το οποίο τηρείται στον Ορ-
γανισµό Αφαίρεσης ή στη Μονάδα Μεταµόσχευσης. Κατά τη δή-
λωση παρίστανται δύο µάρτυρες, οι οποίοι συνυπογράφουν στο
ειδικό βιβλίο. Η συναίνεση πρέπει να είναι ρητή και ειδική. Τα έγ-
γραφα υπό α’ και β’ φυλάσσονται στον ιατρικό φάκελο του δότη. 

2. Η αφαίρεση ενός ή περισσότερων οργάνων από ενήλικο,
θανόν πρόσωπο πραγµατοποιείται εφόσον, όσο ζούσε, δεν είχε
εκφράσει την αντίθεσή του σύµφωνα µε την παράγραφο 3. Η
έναρξη ισχύος της παρούσας παραγράφου αρχίζει από 1.6.2013
προκειµένου στο διάστηµα αυτό να υπάρξει πλήρης ενηµέρωση
των πολιτών µέσω εφαρµογής συγκεκριµένης ενηµερωτικής εκ-
στρατείας. Με απόφαση του Υπουργού Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης καθορίζεται ο τρόπος και κάθε τεχνική λεπτοµέ-
ρεια σχετικά µε την εκδήλωση θετικής ή αρνητικής δήλωσης του
κάθε  ατόµου και ο τρόπος συγκέντρωσης αυτών από τον ΕΟΜ.

3. Στον Εθνικό Οργανισµό Μεταµοσχεύσεων τηρείται αρχείο
όπου καταχωρίζονται οι δηλώσεις των πολιτών περί αντίθεσής
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τους στην αφαίρεση οργάνων τους µετά θάνατον. Κάθε ενήλικος
πολίτης µπορεί να αποστέλλει στον Εθνικό Οργανισµό Μεταµο-
σχεύσεων σχετική δήλωσή του, µε βεβαιωµένο το γνήσιο της
υπογραφής. Για τη δήλωση δεν απαιτείται συγκεκριµένος τύπος,
αρκεί να συνάγεται ρητά και αβίαστα η ακριβής βούληση του
προσώπου. Η δήλωση αυτή είναι ελεύθερα ανακλητή. Η ανά-
κληση γίνεται µε νεότερη δήλωση ανάκλησης, η οποία αποστέλ-
λεται οµοίως στον Εθνικό Οργανισµό Μεταµοσχεύσεων. Η
αρχική δήλωση διαγράφεται από το αρχείο και θεωρείται ως µη
γενόµενη. 

4. Η συλλογή και επεξεργασία των δεδοµένων που εµπεριέχο-
νται στο αρχείο της παραγράφου 3 υπάγεται στις διατάξεις του
ν. 2472/1997. Ιδιαίτερη έµφαση δίνεται στη διαφύλαξη του απορ-
ρήτου των πληροφοριών αυτών. Η πρόσβαση στο αρχείο αυτό
επιτρέπεται µόνο στους αρµόδιους υπαλλήλους του Εθνικού Ορ-
γανισµού Μεταµοσχεύσεων και τους Συντονιστές Μεταµοσχεύ-
σεων.

5. Η αφαίρεση οργάνων από θανόντα δότη διενεργείται µετά
την επέλευση του θανάτου, κριτήριο για την οποία είναι η νέ-
κρωση του εγκεφαλικού στελέχους,  σύµφωνα µε τα ευρέως
αποδεκτά και σύγχρονα δεδοµένα της επιστήµης, όπως ορίζεται
στην απόφαση του ΚΕ.Σ.Υ. περί διάγνωσης του εγκεφαλικού θα-
νάτου (απόφαση 9 της 21/20.3.1985). Με απόφαση του Υπουρ-
γού Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης καθορίζεται επακριβώς
το κριτήριο επέλευσης του θανάτου, κατόπιν γνώµης του Κεντρι-
κού Συµβουλίου Υγείας (ΚΕ.Σ.Υ.). Με όµοιο τρόπο θεσπίζεται
«Κώδικας Πρακτικής», σχετικά µε τη διαδικασία διάγνωσης και
επιβεβαίωσης του εγκεφαλικού θανάτου. 

6. Όταν ο θεράπων ιατρός διαγνώσει νέκρωση του εγκεφαλι-
κού στελέχους και εφόσον η λειτουργία ορισµένων οργάνων δια-
τηρείται µε τεχνητά µέσα, υποχρεούται να προβεί από κοινού µε
έναν αναισθησιολόγο και έναν νευρολόγο ή νευροχειρουργό στη
σύνταξη πιστοποιητικού θανάτου. Στην πιστοποίηση του θανάτου
δεν συµµετέχει ιατρός που ανήκει στη µεταµοσχευτική οµάδα.
Στη συνέχεια, ο θεράπων ιατρός υποχρεούται να ενηµερώσει
σχετικά, χωρίς καθυστέρηση, τον Συντονιστή Μεταµοσχεύσεων,
εφόσον υφίσταται στο νοσοκοµείο και τον Εθνικό Οργανισµό Με-
ταµοσχεύσεων, προκειµένου να ενηµερωθεί εάν το ενήλικο,
θανόν πρόσωπο έχει δηλώσει την άρνησή του να γίνει δωρητής
οργάνων µετά θάνατον. Εάν ο θανών είναι ανήλικος, ο θεράπων
ιατρός από κοινού µε τον Συντονιστή Μεταµοσχεύσεων, εφόσον
υφίσταται στο νοσοκοµείο, υποχρεούται να µεριµνήσει για την
ανεύρεση των προσώπων που είναι αρµόδια να συναινέσουν
στην αφαίρεση των οργάνων, για την ενηµέρωσή τους και τη
λήψη της συναίνεσής τους. Εφόσον λάβει τη συναίνεση,  ενηµε-
ρώνει σχετικά, χωρίς καθυστέρηση, τον Εθνικό Οργανισµό Με-
ταµοσχεύσεων. Εάν πρόκειται να πραγµατοποιηθεί η
µεταµόσχευση, συνεχίζεται η τεχνητή υποστήριξη του θανόντος
προσώπου.

7. Η αφαίρεση οργάνων από θανόντα δότη γίνεται µε τον προ-
σήκοντα σεβασµό στο σώµα του νεκρού. Ειδική µέριµνα λαµβά-
νεται για την αποκατάσταση της εικόνας του. 

Άρθρο 10
Τήρηση ανωνυµίας

Η ταυτότητα του νεκρού δότη οργάνων δεν αποκαλύπτεται
στον λήπτη και στην οικογένειά του. Δεν αποκαλύπτεται επίσης
η ταυτότητα του λήπτη στην οικογένεια του νεκρού δότη. Επι-
τρέπεται να αποκαλυφθεί µόνο η επιτυχία της µεταµόσχευσης. 

Άρθρο 11
Δωρεά προς ορισµένο πρόσωπο

Η δωρεά οργάνων µετά το θάνατο του δότη δεν επιτρέπεται
να γίνεται προς ορισµένο λήπτη. Υπόδειξη του λήπτη από τον
δωρητή σώµατος ή οργάνων δεν λαµβάνεται υπόψη, αλλά ακο-
λουθείται η καθορισµένη σειρά προτεραιότητας. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Γ’
ΠΟΙΟΤΗΤΑ ΚΑΙ ΑΣΦΑΛΕΙΑ ΤΩΝ ΟΡΓΑΝΩΝ

Άρθρο 12 (άρθρο 4 Οδηγίας 2010/53/ΕΕ)
Πλαίσιο ποιότητας και ασφάλειας

1. Oλα τα στάδια της αλυσίδας από τη δωρεά έως τη µεταµό-
σχευση ή την αποβολή του οργάνου διέπονται από πλαίσιο ποι-
ότητας και ασφάλειας, το οποίο καθορίζεται µε απόφαση του
Υπουργού Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης µετά από πρό-
ταση του Εθνικού Οργανισµού Μεταµοσχεύσεων και γνώµη του
ΚΕ.Σ.Υ.. Το πλαίσιο ποιότητας και ασφάλειας αφορά τους επαγ-
γελµατίες υγείας που συµµετέχουν, τα ιατρικά πρωτόκολλα, τις
εγκαταστάσεις, τον εξοπλισµό, τα αρχεία που τηρούνται και κάθε
άλλο σχετικό θέµα.

2. Το πλαίσιο ποιότητας και ασφάλειας προβλέπει την υιοθέ-
τηση και την εφαρµογή  διαδικασιών:

α) για την επαλήθευση της ταυτότητας του δότη,
β) για την επαλήθευση της συναίνεσης του εν ζωή δότη ή της

µη εναντίωσης του θανόντος δότη ή της συναίνεσης των ασκού-
ντων τη γονική µέριµνα προσώπων ή της άδειας του επιτρόπου
όταν ο θανών δότης είναι ανήλικος,

γ) για την επαλήθευση του χαρακτηρισµού του οργάνου και
του δότη σύµφωνα µε το άρθρο 16 και το Παράρτηµα,

δ) για την προµήθεια, τη συντήρηση, τη συσκευασία και την
επισήµανση των οργάνων σύµφωνα µε τα άρθρα 13, 14 και 17,

ε) για τη µεταφορά ανθρώπινων οργάνων σύµφωνα µε το
άρθρο 17,

στ) για την εξασφάλιση της ιχνηλασιµότητας, σύµφωνα µε το
άρθρο 20, αλλά και για την προστασία των ατόµων από την επε-
ξεργασία των δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα, καθώς και για
την προστασία του ιατρικού απορρήτου,

ζ) για την ακριβή, ταχεία και δυνάµενη να επαληθευθεί υπο-
βολή στοιχείων σχετικά µε σοβαρά ανεπιθύµητα συµβάντα και
αντιδράσεις, σύµφωνα µε την παράγραφο 1 του άρθρου 21,

η) για τη διαχείριση των σοβαρών ανεπιθύµητων συµβάντων
και αντιδράσεων, σύµφωνα µε την παράγραφο 2 του άρθρου 21.

Τις διαδικασίες υπό στοιχεία στ’, ζ’ και η’ αναλαµβάνουν οι Ορ-
γανισµοί Αφαίρεσης, οι Μονάδες Μεταµόσχευσης και οι ευρω-
παϊκοί οργανισµοί ανταλλαγής οργάνων.

3. Το πλαίσιο ποιότητας και ασφάλειας εξασφαλίζει ακόµα ότι
οι επαγγελµατίες υγείας που εµπλέκονται σε όλα τα στάδια της
αλυσίδας από τη δωρεά έως τη µεταµόσχευση ή την αποβολή
του οργάνου είναι κατάλληλα καταρτισµένοι ή εκπαιδευµένοι και
ικανοί. Επίσης προβλέπει την οργάνωση και υλοποίηση ειδικών
εκπαιδευτικών προγραµµάτων γι’ αυτούς τους επαγγελµατίες
υγείας.

Άρθρο 13 (άρθρο 5 Οδηγίας 2010/53/ΕΕ)
Οργανισµοί Αφαίρεσης

1. Η αφαίρεση οργάνων πραγµατοποιείται σε «Οργανισµούς
Αφαίρεσης», που είναι νοσοκοµεία Ν.Π.Δ.Δ. ή Ν.Π.Ι.Δ. κοινωφε-
λούς και µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα ή ιδιωτικές κλινικές, που
έχουν λάβει τη σχετική άδεια. 

2. Η άδεια χορηγείται µε απόφαση του Υπουργού Υγείας και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης, αφού προηγηθεί έλεγχος τήρησης των
νόµιµων προϋποθέσεων. Ισχύει για τρία έτη και µπορεί να ανα-
νεώνεται για ίσο χρόνο µε την ίδια διαδικασία.  

3. Για τη λήψη της άδειας οι ιδιωτικές κλινικές υποχρεούνται
να έχουν διασύνδεση µε τον Εθνικό Οργανισµό Μεταµοσχεύ-
σεων και τις Μονάδες Μεταµόσχευσης.

4. Με προεδρικό διάταγµα, µετά από πρόταση του Υπουργού
Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και του Εθνικού Οργανισµού
Μεταµοσχεύσεων και γνώµη του ΚΕ.Σ.Υ., ορίζονται οι προϋπο-
θέσεις που πρέπει να πληροί ο Οργανισµός Αφαίρεσης όσον
αφορά τις εγκαταστάσεις, τον εξοπλισµό, την οργάνωση, το ανα-
γκαίο ιατρικό, νοσηλευτικό και άλλο προσωπικό, τα όργανα,
καθώς και κάθε άλλο σχετικό θέµα. Επίσης, ορίζεται η διαδικασία
για τη χορήγηση, την ανανέωση ή την ανάκληση της άδειας
στους Οργανισµούς Αφαίρεσης. Με το ίδιο προεδρικό διάταγµα
ορίζονται οι τεχνικές λεπτοµέρειες διασύνδεσης των ιδιωτικών
κλινικών µε τον Εθνικό Οργανισµό Μεταµοσχεύσεων και τις Μο-
νάδες Μεταµόσχευσης. 
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5. Στους Οργανισµούς Αφαίρεσης διενεργούνται έλεγχοι για
την τήρηση των προϋποθέσεων και τη συµµόρφωσή τους στις
διατάξεις του παρόντος νόµου εν γένει. Με το προεδρικό διά-
ταγµα, της παραγράφου 4  καθορίζονται τα αρµόδια όργανα
ελέγχου, η συχνότητα διενέργειας τακτικών ελέγχων και η δυνα-
τότητα διενέργειας έκτακτων, τα κριτήρια αξιολόγησης της τή-
ρησης του πλαισίου ποιότητας και ασφάλειας του άρθρου 12 και
κάθε άλλο σχετικό θέµα. Ο έλεγχος µπορεί να ανατίθεται στο
Σώµα Επιθεωρητών Υπηρεσιών Υγείας και Πρόνοιας (Σ.Ε.Υ.Υ.Π.). 

6. Εάν διαπιστωθεί ότι έπαψαν να πληρούνται οι αναγκαίες
προϋποθέσεις, η άδεια του Οργανισµού Αφαίρεσης ανακαλείται. 

7. Κατ’ εξαίρεση από τις διατάξεις των παραγράφων 1 έως 6
του παρόντος:

Α. Εάν ένα νοσοκοµείο πληροί τις απαιτούµενες προϋποθέ-
σεις, αλλά δεν διαθέτει το αναγκαίο ιατρικό προσωπικό και µάλι-
στα σε ετοιµότητα, επί 24ωρου βάσεως, καθηµερινά, όλο το
έτος, λαµβάνει την άδεια Οργανισµού Αφαίρεσης, αλλά µόνο για
αφαίρεση οργάνων από θανόντα δότη και µόνο από το ιατρικό
προσωπικό της Μονάδας Μεταµόσχευσης , όπου θα πραγµατο-
ποιηθεί η µεταµόσχευση.  

Β. Κατόπιν συνεννόησης µε το ιατρικό προσωπικό του Οργα-
νισµού Αφαίρεσης, επιτρέπεται η πραγµατοποίηση της αφαίρε-
σης από το ιατρικό προσωπικό της Μονάδας  Μεταµόσχευσης,
µε γνώµονα τη µέγιστη δυνατή προστασία του δότη και την επι-
τυχία της µεταµόσχευσης. 

Γ. Τα νοσοκοµεία, Ν.Π.Δ.Δ. ή Ν.Π.Ι.Δ. κοινωφελούς και µη κερ-
δοσκοπικού χαρακτήρα, τα οποία έχουν λάβει άδεια λειτουργίας
Μονάδας Μεταµόσχευσης, αποτελούν ταυτοχρόνως Οργανισµό
Αφαίρεσης, χωρίς να υποχρεούνται σε λήψη της σχετικής
άδειας. 

8. Κατόπιν αιτήµατος της Ευρωπαϊκής Επιτροπής ή άλλου κρά-
τους - µέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης, το Υπουργείο Υγείας
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης παρέχει πληροφορίες σχετικά µε το
κανονιστικό πλαίσιο που αφορά στους Οργανισµούς Αφαίρεσης.

9. Οι Οργανισµοί Αφαίρεσης οφείλουν να συµµορφώνονται µε
τις διατάξεις του παρόντος νόµου.

Άρθρο 14 (άρθρο 6 Οδηγίας 2010/53/ΕΕ)
Αφαίρεση οργάνων

Για τη χορήγηση άδειας σε Οργανισµούς Αφαίρεσης, σύµ-
φωνα µε το άρθρο 13, λαµβάνονται υπόψη τα ακόλουθα:

1. Οι ιατρικές πράξεις αφαίρεσης οργάνων, όπως η επιλογή
και η αξιολόγηση του δυνητικού δότη, γίνονται υποχρεωτικά σύµ-
φωνα µε τις συστάσεις και την καθοδήγηση ιατρού. Για την επι-
λογή του ιατρού εφαρµόζεται το π.δ. 38/2010 (Α’ 78) µε το οποίο
ενσωµατώθηκε στην ελληνική νοµοθεσία η Οδηγία 2005/36/ΕΚ
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 7ης Σε-
πτεµβρίου 2005. 

2. Με την απόφαση του Υπουργού Υγείας και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης της παραγράφου 4 του άρθρου 13,  ορίζονται και οι
προδιαγραφές για το σχεδιασµό, την κατασκευή, τη διατήρηση
και τη λειτουργία των χειρουργείων, όπου πραγµατοποιείται η
αφαίρεση οργάνων, για την ειδίκευση και ειδική κατάρτιση των
επαγγελµατιών υγείας, που συνεργάζονται για την επέµβαση
αυτή, καθώς και ιατρικά πρωτόκολλα για την εξασφάλιση της
ποιότητας και της ασφάλειας των αφαιρούµενων οργάνων. 

3. Η διαχείριση του υλικού και του εξοπλισµού που χρησιµο-
ποιούνται για την αφαίρεση οργάνων γίνεται σύµφωνα µε τις οι-
κείες ενωσιακές, διεθνείς και εθνικές νοµοθετικές ρυθµίσεις,
πρότυπα και κατευθυντήριες γραµµές που καλύπτουν τα απο-
στειρωτικά και ιατρικά εργαλεία. 

Άρθρο 15 (άρθρο 9 Οδηγίας 2010/53/ΕΕ)
Μονάδες Μεταµόσχευσης

1. Οι µεταµοσχεύσεις οργάνων διενεργούνται αποκλειστικά σε
ειδικά προς τούτο οργανωµένες µονάδες, τις «Μονάδες Μετα-
µόσχευσης» νοσηλευτικών ιδρυµάτων Ν.Π.Δ.Δ. ή Ν.Π.Ι.Δ. κοινω-
φελούς και µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα, οι οποίες έχουν λάβει
τη σχετική άδεια. 

2. Η άδεια χορηγείται µε απόφαση του Υπουργού Υγείας και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης, µετά από πρόταση του Εθνικού Οργα-
νισµού Μεταµοσχεύσεων και γνώµη του ΚΕ.Σ.Υ., αφού προηγη-
θεί έλεγχος τήρησης των νόµιµων προϋποθέσεων. Στην άδεια
αναφέρονται οι δραστηριότητες που µπορεί να αναλάβει η συ-
γκεκριµένη Μονάδα Μεταµόσχευσης. Ισχύει για τρία έτη και µπο-
ρεί να ανανεώνεται για ίσο χρόνο µε την ίδια διαδικασία.  

3. Με προεδρικό διάταγµα, µετά από πρόταση του Υπουργού
Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και γνώµη του Εθνικού Ορ-
γανισµού Μεταµοσχεύσεων και  του ΚΕ.Σ.Υ., καθορίζονται οι
προϋποθέσεις που πρέπει να πληροί η Μονάδα Μεταµόσχευσης
όσον αφορά τις εγκαταστάσεις, τον εξοπλισµό, την οργάνωση,
το αναγκαίο ιατρικό, νοσηλευτικό και άλλο προσωπικό. Επίσης
ορίζεται η διαδικασία για τη χορήγηση, την ανανέωση ή την ανά-
κληση της άδειας, καθώς και κάθε άλλο σχετικό θέµα. 

4. Στις Μονάδες Μεταµόσχευσης διενεργούνται έλεγχοι για
την τήρηση των προϋποθέσεων και τη συµµόρφωσή τους στις
διατάξεις του παρόντος εν γένει. Με προεδρικό διάταγµα, µετά
από πρόταση του Υπουργού Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης, καθορίζονται τα αρµόδια όργανα ελέγχου, η συχνότητα
διενέργειας τακτικών ελέγχων και η δυνατότητα διενέργειας
έκτακτων, τα κριτήρια αξιολόγησης της τήρησης του πλαισίου
ποιότητας και ασφάλειας του άρθρου 12 και κάθε άλλο σχετικό
θέµα. Ο έλεγχος αυτός µπορεί να ανατίθεται στο Σώµα Επιθεω-
ρητών Υπηρεσιών Υγείας και Πρόνοιας (Σ.Ε.Υ.Υ.Π.). 

5. Εάν διαπιστωθεί ότι έπαψαν να πληρούνται οι αναγκαίες
προϋποθέσεις, η άδεια ανακαλείται, µετά από εισήγηση του Εθνι-
κού Οργανισµού Μεταµοσχεύσεων.  

6. Οι Μονάδες Μεταµόσχευσης τελούν υπό την εποπτεία και
τον έλεγχο του Υπουργού Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης
και υποβάλλουν στον Εθνικό Οργανισµό Μεταµοσχεύσεων ετή-
σια αναφορά για τη δραστηριότητά τους, µέσα στο πρώτο δί-
µηνο του επόµενου έτους.

7. Οι Μονάδες Μεταµόσχευσης, προτού προβούν στη µεταµό-
σχευση, επαληθεύουν ότι:

α) ο χαρακτηρισµός του οργάνου και του δότη ολοκληρώθηκε
και καταγράφηκε σύµφωνα µε τις διατάξεις του παρόντος και το
Παράρτηµα,

β) τηρήθηκαν οι προϋποθέσεις συντήρησης και µεταφοράς
των απεσταλµένων οργάνων.

8. Το Υπουργείο Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κατόπιν
αιτήµατος της Ευρωπαϊκής Επιτροπής ή άλλου κράτους - µέλους
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, παρέχει πληροφορίες σχετικά µε τις
προϋποθέσεις για τη χορήγηση άδειας σε Μονάδες Μεταµό-
σχευσης.

9. Οι Μονάδες Μεταµόσχευσης βρίσκονται σε ετοιµότητα όλο
το 24ωρο, 365 ηµέρες το χρόνο. 

Άρθρο 16 (άρθρο 7 Οδηγίας 2010/53/ΕΕ)
Χαρακτηρισµός οργάνου και δότη

1. Όλα τα αφαιρούµενα όργανα και όλοι οι δυνητικοί δότες χα-
ρακτηρίζονται πριν από τη µεταµόσχευση, µέσω της συλλογής
των πληροφοριών που αναφέρονται στο Παράρτηµα.

Στο Μέρος Α’ του Παραρτήµατος περιλαµβάνεται η δέσµη
ελάχιστων δεδοµένων, που συλλέγονται υποχρεωτικά για κάθε
δωρεά. Στο Μέρος Β’ του Παραρτήµατος περιλαµβάνεται η
δέσµη συµπληρωµατικών πληροφοριών που συλλέγονται επι-
προσθέτως, ύστερα από απόφαση της ιατρικής οµάδας, αφού
ληφθούν υπόψη η διαθεσιµότητα των πληροφοριών αυτών και οι
ιδιαίτερες συνθήκες του εκάστοτε περιστατικού.

2. Κατά παρέκκλιση από την παράγραφο 1, ακόµα και αν δεν
είναι διαθέσιµα όλα τα ελάχιστα δεδοµένα που προσδιορίζονται
στο Μέρος Α’ του Παραρτήµατος, η µεταµόσχευση οργάνου θα
µπορούσε ενδεχοµένως να πραγµατοποιηθεί, εάν µετά την ανά-
λυση της αναλογίας κινδύνου-οφέλους στη συγκεκριµένη περί-
πτωση, περιλαµβανοµένων και των επειγόντων περιστατικών,
εφόσον υπάρχει απειλή για τη ζωή του ασθενούς, τα αναµενό-
µενα οφέλη υπερβαίνουν τους κινδύνους λόγω της ύπαρξης ελ-
λιπών στοιχείων. 
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3. Προκειµένου να πληρούνται οι απαιτήσεις του πλαισίου ποι-
ότητας και ασφάλειας του άρθρου 12, η ιατρική οµάδα που
πραγµατοποιεί την αφαίρεση οργάνων µεριµνά για τη συγκέ-
ντρωση όλων των αναγκαίων πληροφοριών. Ειδικότερα, όταν
πραγµατοποιείται αφαίρεση οργάνων από ζώντα δότη, η ιατρική
οµάδα µεριµνά για τη συγκέντρωση των αναγκαίων πληροφο-
ριών από αυτόν τον ίδιο, παρέχοντας τις πληροφορίες που χρει-
άζεται για να κατανοήσει  τις συνέπειες της δωρεάς. Η
ενηµέρωση που λαµβάνει ο δυνητικός δότης σύµφωνα µε το
άρθρο 7 αφορά, εκτός των άλλων, τους κινδύνους που εγκυµονεί
για την υγεία και τη ζωή του λήπτη η µεταµόσχευση οργάνου ελ-
λείψει επαρκών πληροφοριών. Η συγκέντρωση των πληροφο-
ριών γίνεται µε προφορική δήλωση του υποψήφιου δότη, µε
παράδοση εγγράφων του ιατρικού του φακέλου και µε την υπο-
βολή του σε ιατρικές εξετάσεις.  Όταν πραγµατοποιείται αφαί-
ρεση οργάνων από θανόντα δότη, η ιατρική οµάδα µεριµνά, στο
µέτρο του δυνατού, για τη συγκέντρωση των ως άνω πληροφο-
ριών από τους συγγενείς του θανόντος δότη ή άλλα πρόσωπα.
Η ιατρική οµάδα  υποχρεούται να ζητήσει τον ιατρικό φάκελο του
ζώντος ή του θανόντος δυνητικού δότη, καθώς και κάθε σχετική
πληροφορία από τον θεράποντα ιατρό του ή/και το δηµόσιο ή
ιδιωτικό νοσοκοµείο, όπου νοσηλεύεται ή έλαβε περίθαλψη κατά
το παρελθόν. Ο θεράπων ιατρός ή/και το νοσοκοµείο οφείλουν
να διαβιβάσουν αµελλητί τον ιατρικό φάκελο και κάθε σχετικό
στοιχείο. Σε επείγουσες περιπτώσεις είναι δυνατή και η προφο-
ρική ανακοίνωση των αναγκαίων πληροφοριών. 

Η ιατρική οµάδα οφείλει να επισηµαίνει σε όλα τα πρόσωπα
από τα οποία ζητούνται πληροφορίες ότι είναι σηµαντική η τα-
χεία διαβίβασή τους. 

4. Οι εξετάσεις που απαιτούνται για το χαρακτηρισµό οργάνου
και δότη πρέπει να διενεργούνται από εργαστήρια που διαθέτουν
κατάλληλα εκπαιδευµένο ή καταρτισµένο και ικανό προσωπικό,
όπως και κατάλληλες εγκαταστάσεις και εξοπλισµό.

5. Οι Οργανισµοί Αφαίρεσης, οι επαγγελµατίες υγείας ή άλλοι
φορείς, καθώς και τα εργαστήρια που συµµετέχουν στο χαρα-
κτηρισµό οργάνου και δότη οφείλουν να διαβιβάζουν τα στοιχεία
χαρακτηρισµού του οργάνου και του δότη εγκαίρως στη Μονάδα
Μεταµόσχευσης.

6. Όταν πραγµατοποιείται ανταλλαγή οργάνων µεταξύ κρατών
- µελών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, πρέπει να διασφαλίζεται ότι
οι πληροφορίες για το χαρακτηρισµό του οργάνου και του δότη,
όπως προσδιορίζονται στο Παράρτηµα, διαβιβάζονται στο άλλο
κράτος - µέλος µε διαδικασίες που ορίζονται από την Ευρωπαϊκή
Επιτροπή κατ’ εφαρµογή του άρθρου 29 της Οδηγίας
2010/53/ΕΕ. 

Άρθρο 17 (άρθρο 8 Οδηγίας 2010/53/ΕΕ)
Μεταφορά οργάνων, δοτών, υποψήφιου λήπτη, 

µεταµοσχευτικής οµάδας

1. Στο Εθνικό Κέντρο Άµεσης Βοήθειας (εφεξής Ε.Κ.Α.Β.), που
προβλέπεται στο ν. 1579/1985 (Α’217 ), ανατίθεται η µεταφορά:

α) των αφαιρούµενων οργάνων από τους Οργανισµούς Αφαί-
ρεσης στις Μονάδες Μεταµόσχευσης, 

β) των ασθενών που είναι υποψήφιοι δότες µετά θάνατον, από
οποιαδήποτε µονάδα περίθαλψης βρίσκονται, προς τους Οργα-
νισµούς Αφαίρεσης ή προς τις Μονάδες Μεταµόσχευσης, 

γ) των υποψήφιων ληπτών και των αναγκαίων συνοδών τους,
είτε είναι ιατροί είτε νοσηλευτές είτε οικεία άτοµα, από όπου και
αν βρίσκονται, προς τη Μονάδα Μεταµόσχευσης, όπου πρόκειται
να πραγµατοποιηθεί η µεταµόσχευση,

δ) της ιατρικής οµάδας της Μονάδας Μεταµόσχευσης, η οποία
αναλαµβάνει την αφαίρεση του οργάνου, προς τον Οργανισµό
Αφαίρεσης.

2. Το Ε.Κ.Α.Β. αναλαµβάνει την ανεύρεση του κατάλληλου
µέσου χερσαίας, εναέριας ή θαλάσσιας µεταφοράς. Για τη διευ-
κόλυνση του έργου του, µπορεί να ζητεί τη συνδροµή των νοσο-
κοµείων και ειδικά εάν αποτελούν Οργανισµούς Αφαίρεσης και
Μονάδες Μεταµόσχευσης, τα οποία υποχρεούνται να διευκολύ-
νουν τη µεταφορά διαθέτοντας ασθενοφόρα ή άλλα οχήµατα. 

3. Η κάλυψη των δαπανών µεταφοράς πραγµατοποιείται σύµ-

φωνα µε το άρθρο 6 του παρόντος σε συνδυασµό µε το άρθρο
31 του ν. 2072/1992 (Α’125). 

4. Σε έκτακτες περιπτώσεις, όπου, λόγω των οποιωνδήποτε ει-
δικών και αντίξοων συνθηκών, η µεταφορά του οργάνου και η µε-
ταµόσχευση κινδυνεύουν να µαταιωθούν, το Ε.Κ.Α.Β. µπορεί να
ζητά τη συνδροµή του Εθνικού Κέντρου Επιχειρήσεων Υγείας
(εφεξής Ε.Κ.ΕΠ.Υ.), που προβλέπεται στο άρθρο 15 του ν.
3370/2005 (Α’176). 

5. Όλοι οι φορείς και τα πρόσωπα, που δραστηριοποιούνται
στη µεταφορά των οργάνων προς τις Μονάδες Μεταµόσχευσης,
υποχρεούνται:

α) να επιλέγουν και να εφαρµόζουν τις κατάλληλες διαδικα-
σίες, ώστε να διασφαλίζεται η ακεραιότητα του οργάνου κατά τη
µεταφορά του και ένας χρόνος µεταφοράς προσαρµοσµένος
στις ανάγκες. 

β) να µεριµνούν ώστε οι συσκευασίες που χρησιµοποιούνται
για τη µεταφορά οργάνων να φέρουν σήµανση µε τα εξής στοι-
χεία: αα) προσδιοριστικά στοιχεία του Οργανισµού Αφαίρεσης,
µεταξύ των οποίων διεύθυνση και αριθµός τηλεφώνου, ββ) προσ-
διοριστικά στοιχεία της Μονάδας Μεταµόσχευσης όπου προορί-
ζονται τα όργανα, µεταξύ των οποίων διεύθυνση και αριθµός
τηλεφώνου, γγ) µνεία ότι η συσκευασία περιέχει ανθρώπινο όρ-
γανο, µε προσδιορισµό του είδους του οργάνου και της δεξιάς
ή αριστερής θέσης του, εφόσον απαιτείται τέτοια διευκρίνιση και
την ένδειξη “ΕΥΠΑΘΕΣ”, δδ) αναφορά των συνιστώµενων συν-
θηκών µεταφοράς, καθώς και οδηγίες για τη διατήρηση της συ-
σκευασίας στην κατάλληλη θερµοκρασία και θέση.

γ) να µεριµνούν ώστε τα µεταφερόµενα όργανα να συνοδεύο-
νται από την έκθεση χαρακτηρισµού του οργάνου και του δότη.

6. Η υποχρέωση της περίπτωσης β’ της παραγράφου 1 δεν
είναι αναγκαίο να τηρείται όταν η µεταφορά πραγµατοποιείται
εντός του ίδιου κτιρίου.

Άρθρο 18 (άρθρο 12 Οδηγίας 2010/53/ΕΕ)
Υγειονοµικό προσωπικό

1. Οι επαγγελµατίες υγείας, που συµµετέχουν σε κάθε στάδιο
της διαδικασίας από τη δωρεά έως τη µεταµόσχευση οργάνων,
είναι κατάλληλα εκπαιδευµένοι, καταρτισµένοι και ικανοί να εκτε-
λέσουν τα καθήκοντά τους. Με σκοπό την παρακολούθηση των
επιστηµονικών εξελίξεων, την αξιοποίηση της κτηθείσας εµπει-
ρίας και την υιοθέτηση των βέλτιστων πρακτικών λαµβάνουν ει-
δική εκπαίδευση, όπως προβλέπεται στην παράγραφο 3 του
άρθρου 12. 

2. Το έργο της προώθησης της δωρεάς οργάνων και της υπο-
βοήθησης των µεταµοσχεύσεων, τόσο κεντρικά όσο και σε επί-
πεδο νοσοκοµείων, ανατίθεται στους «Συντονιστές
Μεταµοσχεύσεων». Για το σκοπό αυτόν, οι Συντονιστές Μεταµο-
σχεύσεων υπηρετούν σε θέσεις που συστήνονται στον Εθνικό
Οργανισµό Μεταµοσχεύσεων και στα Παραρτήµατά του, εφόσον
υπάρχουν, όπως ειδικότερα προβλέπεται στην παράγραφο 2 του
άρθρου 27, στα νοσοκοµεία όπου υπηρετούν και ιδίως σε αυτά
όπου λειτουργεί Μονάδα Εντατικής Θεραπείας, σε αυτά που
έχουν λάβει άδεια Οργανισµού Αφαίρεσης ή Μονάδας Μεταµό-
σχευσης, όπως και σε άλλους φορείς, όπου κρίνεται αναγκαίο,
όπως στο Ε.Κ.ΕΠ.Υ. και το Ε.Κ.Α.Β.. 

3. Συντονιστές Μεταµοσχεύσεων µπορεί να είναι πτυχιούχοι ή
κάτοχοι ισότιµου πτυχίου αλλοδαπής ιατρικής, µε ή χωρίς ειδι-
κότητα, νοσηλευτικής, επισκεπτών/τριών υγείας και κοινωνικής
εργασίας, οι οποίοι διαθέτουν πιστοποιητικό ειδικής εκπαίδευσης
από τον Εθνικό Οργανισµό Μεταµοσχεύσεων. 

4. Ο Εθνικός Οργανισµός Μεταµοσχεύσεων είναι αρµόδιος για
την οργάνωση κάθε χρόνο, ειδικού εκπαιδευτικού προγράµµα-
τος, συνολικής διάρκειας ενός έτους, καθώς και για τη χορήγηση
πιστοποιητικού εκπαίδευσης. 

5. Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται µε πρόταση του
Υπουργού Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, µετά από γνώµη
του Εθνικού Οργανισµού Μεταµοσχεύσεων, καθορίζονται τα
προσόντα και τα καθήκοντα των Συντονιστών Μεταµοσχεύσεων,
η οργάνωση και το περιεχόµενο του εκπαιδευτικού προγράµµα-
τος, οι προϋποθέσεις κτήσης του πιστοποιητικού ειδικής εκπαί-
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δευσης, καθώς και κάθε άλλο σχετικό θέµα. 

Άρθρο 19
Υποψήφιοι λήπτες

1. Ο Εθνικός Οργανισµός Μεταµοσχεύσεων τηρεί Εθνικό Μη-
τρώο, όπου εγγράφεται κάθε υποψήφιος λήπτης, αφού πρώτα
πιστοποιηθεί ότι είναι κατάλληλος για µεταµόσχευση. Η πιστο-
ποίηση γίνεται από Μονάδα Μεταµόσχευσης της επιλογής του
και από τον θεράποντα ιατρό του, βάσει κριτηρίων συναγόµενων
από την ιατρική επιστήµη και δεοντολογία. Το Εθνικό Μητρώο
είναι το µοναδικό που τηρείται και είναι ενιαίο για όλη την επι-
κράτεια. Γεωγραφική διαίρεση της χώρας και διάθεση οποιου-
δήποτε είδους µοσχεύµατος µε κριτήριο τη γεωγραφική
εγγύτητα στον Οργανισµό Αφαίρεσης απαγορεύεται. 

2. Οι εγγεγραµµένοι στο Εθνικό Μητρώο λήπτες καλούνται
από τον Εθνικό Οργανισµό Μεταµοσχεύσεων τουλάχιστον µία
φορά κατ’ έτος, να προσκοµίσουν βεβαίωση από τον θεράποντα
ιατρό τους σχετικά µε την κατάσταση της υγείας τους. Αν εγεί-
ρεται ζήτηµα ακαταλληλότητας για λήψη µοσχεύµατος, ο Εθνι-
κός Οργανισµός Μεταµοσχεύσεων καλεί τον υποψήφιο λήπτη
για επαναξιολόγηση. Η απόφαση της Μονάδας Μεταµόσχευσης,
που πραγµατοποιεί την αξιολόγηση, περί ακαταλληλότητας του
υποψήφιου λήπτη είναι ειδικά αιτιολογηµένη και κοινοποιείται
τόσο στον Εθνικό Οργανισµό Μεταµοσχεύσεων όσο και στον
υποψήφιο λήπτη. Με βάση την απόφαση αυτή ο Εθνικός Οργα-
νισµός Μεταµοσχεύσεων προβαίνει σε διαγραφή του ασθενούς
από το Εθνικό Μητρώο.  

3. Υποψήφιος λήπτης που δεν εγγράφεται στο Εθνικό Μη-
τρώο, επειδή δεν κρίθηκε κατάλληλος για µεταµόσχευση ή που
διαγράφεται από αυτό, επειδή βεβαιώθηκε ανακύπτουσα ακα-
ταλληλότητα, µπορεί να προσφύγει στον Εθνικό Οργανισµό Με-
ταµοσχεύσεων, ο οποίος τον παραπέµπει σε άλλη Μονάδα
Μεταµόσχευσης, προκειµένου αυτή να αποφανθεί τελικά σε συ-
νεργασία µε τον θεράποντα ιατρό του.

4. Αν εκλείψει η αιτία που προκάλεσε την ακαταλληλότητα
προς µεταµόσχευση, επιτρέπεται η επαναξιολόγηση του ασθε-
νούς και η επανεγγραφή του στο Εθνικό Μητρώο. 

5. Η κατανοµή των µοσχευµάτων στους υποψήφιους λήπτες
του Εθνικού Μητρώου πραγµατοποιείται µε τρόπο που να εξα-
σφαλίζει τη διαφάνεια και την ίση µεταχείριση των υποψήφιων
ληπτών. Η κατάταξη των υποψηφίων στο Εθνικό Μητρώο γίνεται
µε µοριοποιηµένο σύστηµα βαθµολόγησης, βάσει ιατρικών δε-
δοµένων. Κριτήρια για την κατάταξη στο Εθνικό Μητρώο αποτε-
λούν, κυρίως, το είδος του οργάνου που πρόκειται να
µεταµοσχευθεί, το στάδιο της νόσου από την οποία πάσχει ο
υποψήφιος λήπτης, η οµάδα αίµατος δότη και λήπτη, η ιστοσυµ-
βατότητα, ο χαρακτήρας του επείγοντος της επέµβασης, η ηλι-
κία, το σωµατικό βάρος, το ιατρικό ιστορικό. Στην περίπτωση
ισοψηφίας των µορίων των υποψήφιων ληπτών το αποφασιστικό
κριτήριο είναι η κλινική τους εξέταση, που πιστοποιείται από ια-
τρική οµάδα, σε συνδυασµό µε τη γεωγραφική εγγύτητα στη Μο-
νάδα Μεταµόσχευσης στις περιπτώσεις που, λόγω της φύσης
του µοσχεύµατος, τυχόν καθυστέρηση θέτει τη µεταµόσχευση
σε κίνδυνο. 

6. Τα ιατρικά κριτήρια ανά είδος οργάνου, το σύστηµα µοριο-
δότησης για την κατάταξη των υποψήφιων ληπτών στο Εθνικό
Μητρώο και κάθε άλλο σχετικό οργανωτικό θέµα καθορίζονται
µε απόφαση του Υπουργού Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης,
µετά από πρόταση του Εθνικού Οργανισµού Μεταµοσχεύσεων
και γνώµη του ΚΕ.Σ.Υ.. 

7. Οι υποψήφιοι λήπτες δικαιούνται να ενηµερώνονται για τη
σειρά κατάταξής τους στο Εθνικό Μητρώο, όπως αυτό επικαιρο-
ποιείται. 

Άρθρο  20
(άρθρο 10 Οδηγίας 2010/53/ΕΕ)

Ιχνηλασιµότητα

1. Ειδική µέριµνα λαµβάνεται για την εξασφάλιση ιχνηλασιµό-
τητας όλων των οργάνων που αφαιρούνται, διατίθενται, µεταφέ-

ρονται και µεταµοσχεύονται, µε σκοπό τη διαφύλαξη της υγείας
των δοτών και των ληπτών. Μόνο ο ιατρός ή η ιατρική οµάδα που
αναλαµβάνει την περίθαλψη του δότη ή/και του λήπτη έχει τη δυ-
νατότητα πρόσβασης στις πληροφορίες που εξασφαλίζουν την
ιχνηλασιµότητα των οργάνων. Καµία πληροφορία που αφορά
άµεσα ή έµµεσα την ταυτότητα του δότη ή/και του λήπτη δεν επι-
τρέπεται να δοθεί στον δότη, στον λήπτη και στις οικογένειες
αυτών, κατ’ εφαρµογή της αρχής της ανωνυµίας, όπως προβλέ-
πεται στο άρθρο 10 του παρόντος.

2. Οι Οργανισµοί Αφαίρεσης και οι Μονάδες Μεταµόσχευσης,
που συµµετέχουν στην αλυσίδα από τη δωρεά έως τη µεταµό-
σχευση ή την αποβολή του οργάνου, τηρούν αρχείο, σε ηλεκτρο-
νική ή µη µορφή, το οποίο περιλαµβάνει: α) τα στοιχεία που είναι
αναγκαία για να εξασφαλίζεται η ιχνηλασιµότητα σε κάθε κρίκο
της αλυσίδας από τη δωρεά έως τη µεταµόσχευση ή την απο-
βολή του οργάνου και β) τις πληροφορίες σχετικά µε το χαρα-
κτηρισµό του οργάνου και του δότη, όπως ορίζονται στο
Παράρτηµα, σύµφωνα µε το πλαίσιο ποιότητας και ασφάλειας.
Τις πληροφορίες που εµπεριέχονται στο αρχείο αυτό αποστέλ-
λουν στον Εθνικό Οργανισµό Μεταµοσχεύσεων µετά την πραγ-
µατοποίηση κάθε αφαίρεσης οργάνου ή µεταµόσχευσης.  

3. Ο Εθνικός Οργανισµός Μεταµοσχεύσεων είναι αρµόδιος για
τη δηµιουργία αρχείου, σε ηλεκτρονική ή µη µορφή, όπου συ-
γκεντρώνονται οι πληροφορίες της παραγράφου 1, σχετικά µε
τα όργανα, τους δότες και τους λήπτες, ώστε να είναι δυνατός ο
προσδιορισµός κάθε δωρεάς, κάθε οργάνου και κάθε λήπτη που
συνδέεται µε αυτήν. Για την τήρηση του αρχείου και την επεξερ-
γασία δεδοµένων εφαρµόζονται οι διατάξεις του ν. 2472/1997
(Α’50 ). 

4. Τα αρχεία των παραγράφων 2 και 3 τηρούνται για διάστηµα
τουλάχιστον τριάντα ετών µετά τη δωρεά. Μπορούν να τηρού-
νται σε ηλεκτρονική µορφή.

5. Σε περιπτώσεις ανταλλαγής οργάνων µε άλλα κράτη - µέλη
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, διαβιβάζονται οι αναγκαίες πληροφο-
ρίες για την εξασφάλιση της ιχνηλασιµότητας των οργάνων, σύµ-
φωνα µε διαδικασίες που ορίζονται από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή
κατ’ εφαρµογή του άρθρου 29 της Οδηγίας 2010/53/ΕΕ. 

Άρθρο  21 
(άρθρο 11 Οδηγίας 2010/53/ΕΕ)

Σύστηµα υποβολής στοιχείων και διαχείριση 
σοβαρών ανεπιθύµητων συµβάντων και αντιδράσεων

1. Οι Οργανισµοί Αφαίρεσης και οι Μονάδες Μεταµόσχευσης
εισάγουν σύστηµα καταγραφής και αναφέρουν εγκαίρως στον
Εθνικό Οργανισµό Μεταµοσχεύσεων: α) τα σοβαρά, ανεπιθύ-
µητα συµβάντα, που είναι ικανά να επηρεάσουν την ποιότητα και
την ασφάλεια των οργάνων και τα οποία ενδέχεται να συνδέονται
µε τον έλεγχο, το χαρακτηρισµό, την αφαίρεση, τη συντήρηση
και τη µεταφορά οργάνων, β) οποιαδήποτε σοβαρή ανεπιθύµητη
αντίδραση, που διαπιστώνεται κατά ή µετά τη µεταµόσχευση και
η οποία δύναται να συνδέεται µε τις προαναφερόµενες δραστη-
ριότητες, γ) τις διαδικασίες που εφαρµόζουν για τη διαχείριση
των σοβαρών ανεπιθύµητων συµβάντων και αντιδράσεων. Ο
Εθνικός Οργανισµός Μεταµοσχεύσεων συσχετίζει τις πληροφο-
ρίες αυτές µε το αρχείο της παραγράφου 3 του άρθρου 20 και
τις διαβιβάζει περαιτέρω εγκαίρως στους φορείς, όπου είναι ανα-
γκαίο.

2. Ο Εθνικός Οργανισµός Μεταµοσχεύσεων είναι αρµόδιος για
τη θέσπιση των κατάλληλων διαδικασιών διαχείρισης σοβαρών
ανεπιθύµητων συµβάντων ή αντιδράσεων από τους Οργανισµούς
Αφαίρεσης και τις Μονάδες Μεταµόσχευσης, σύµφωνα µε το
πλαίσιο ποιότητας και ασφάλειας που προβλέπεται στο άρθρο
12.

3. Στην περίπτωση ανταλλαγής οργάνων µε άλλα κράτη - µέλη
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αναφέρονται τα σοβαρά ανεπιθύµητα
συµβάντα και αντιδράσεις, σύµφωνα µε ειδικά προβλεπόµενες
διαδικασίες, που ορίζονται από την Ευρωπαϊκή Επιτροπή κατ’
εφαρµογή του άρθρου 29 της Οδηγίας 2010/45/ΕΕ.  

4. Όταν ο δότης οργάνου είναι και δότης ιστών, ο Εθνικός Ορ-
γανισµός Μεταµοσχεύσεων εξασφαλίζει τη διασύνδεση, µε ηλε-
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κτρονικά ή µη µέσα, ανάµεσα στο σύστηµα υποβολής στοιχείων
που αναφέρεται στην παράγραφο 1 του παρόντος άρθρου και
στο σύστηµα αναφοράς που καθιερώνεται δυνάµει του άρθρου
11 του π.δ. 26/2008 που ενσωµάτωσε την Οδηγία 2004/23 του
Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 31ης Μαρ-
τίου 2004 (Α’ 61). 

Άρθρο  22 
(άρθρο 15 Οδηγίας 2010/53/ΕΕ)

Ζητήµατα ποιότητας και ασφάλειας σε σχέση 
µε τις εν ζωή δωρεές

1.  Κατά την αφαίρεση οργάνων εν ζωή δωρητών λαµβάνονται
όλα τα αναγκαία µέτρα για να εξασφαλιστεί η µέγιστη δυνατή
προστασία των δωρητών, καθώς και η ποιότητα και ασφάλεια
των οργάνων που προορίζονται για µεταµόσχευση.

2. Οι ζώντες δότες επιλέγονται µε γνώµονα την κατάσταση της
υγείας και το ιατρικό ιστορικό τους, από κατάλληλα εκπαιδευµέ-
νους ή καταρτισµένους και ικανούς επαγγελµατίες υγείας. Με
βάση αυτά τα κριτήρια ενδέχεται να αποκλειστούν δυνητικοί
δότες, εάν πιθανολογείται ότι η αφαίρεση οργάνων από αυτούς
εγκυµονεί  µη αποδεκτό κίνδυνο για την υγεία του λήπτη. 

3. Οι Οργανισµοί Αφαίρεσης οφείλουν να αναφέρουν στον
Εθνικό Οργανισµό Μεταµοσχεύσεων, ο οποίος τηρεί σχετικό αρ-
χείο, τα στοιχεία ταυτότητας των εν ζωή δοτών, πληροφορίες
σχετικά µε την κατάσταση υγείας των δοτών πριν και µετά την
αφαίρεση ενός ή περισσότερων οργάνων, καθώς και τις ανα-
γκαίες πληροφορίες για την επέµβαση αφαίρεσης και τα ίδια τα
όργανα. 

4. Οι  Οργανισµοί Αφαίρεσης, καθώς και οποιοσδήποτε επαγ-
γελµατίας υγείας, ιατρική οµάδα ή δηµόσιο ή ιδιωτικό νοσοκο-
µείο, που αναλαµβάνουν την περίθαλψη του εν ζωή δότη µετά τη
δωρεά, αναφέρουν στον Εθνικό Οργανισµό Μεταµοσχεύσεων
κάθε περιστατικό και πληροφορία που: α) ενδέχεται να σχετίζεται
µε την ποιότητα και την ασφάλεια του δωριζόµενου οργάνου και,
κατ’ ακολουθία, µε την ασφάλεια του λήπτη και β)  οποιοδήποτε
συµβάν και σοβαρή ανεπιθύµητη αντίδραση προκαλείται στον
δότη ως αποτέλεσµα της δωρεάς και διαγιγνώσκεται κατά την
παρακολούθηση της κατάστασης της υγείας του. Ο Εθνικός Ορ-
γανισµός Μεταµοσχεύσεων είναι αρµόδιος για τη συγκέντρωση
των πληροφοριών αυτών και τη διαβίβασή τους στις Μονάδες
Μεταµοσχεύσεων µε σκοπό την προστασία της υγείας του
λήπτη. 

5. Για την τήρηση των αρχείων που προβλέπονται στο παρόν
άρθρο και την επεξεργασία των δεδοµένων τους εφαρµόζονται
οι διατάξεις του ν. 2472/1997 (Α’ 50). 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Δ’
ΥΠΟΧΡΕΩΣΕΙΣ ΤΩΝ ΑΡΜΟΔΙΩΝ ΑΡΧΩΝ 

Άρθρο  23
(άρθρο 17 Οδηγίας 2010/53/ΕΕ)

Αρµόδιες αρχές

1. Για την εφαρµογή των διατάξεων του παρόντος αρµόδιες
αρχές είναι: α) το Υπουργείο Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης, β) ο Εθνικός Οργανισµός Μεταµοσχεύσεων. 

2. Στις περιπτώσεις ταυτόχρονης δωρεάς ή/ και µεταµόσχευ-
σης οργάνων, ιστών  και κυττάρων ο Εθνικός Οργανισµός Μετα-
µοσχεύσεων συνεργάζεται µε την Εθνική Αρχή Ιατρικώς
Υποβοηθούµενης Αναπαραγωγής, η οποία θεσπίστηκε µε το ν.
3305/2005 (Α’ 17).

Άρθρο 24
(άρθρο 17 Οδηγίας 2010/53/ΕΕ)

Εθνικός Οργανισµός Μεταµοσχεύσεων  

1. Ιδρύεται ο Εθνικός Οργανισµός Μεταµοσχεύσεων (Ε.Ο.Μ.),
Ν.Π.Ι.Δ., το οποίο τελεί υπό την εποπτεία του Υπουργείου Υγείας
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης.

2. Σκοπός του Εθνικού Οργανισµού Μεταµοσχεύσεων είναι η

υποβοήθηση του Υπουργείου Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης για τη χάραξη και υλοποίηση της εθνικής πολιτικής στον
τοµέα των µεταµοσχεύσεων οργάνων, ιστών και κυττάρων. Ο
Εθνικός Οργανισµός Μεταµοσχεύσεων δύναται να µεταβιβάσει
σε άλλον φορέα, που εποπτεύεται από το Υπουργείο Υγείας και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης και που κρίνεται κατάλληλος, µέρος ή
το σύνολο των καθηκόντων του. Ο φορέας αυτός µπορεί επίσης
να επικουρεί τον Εθνικό Οργανισµό Μεταµοσχεύσεων στην εκτέ-
λεση των καθηκόντων του. 

3. Για την εκπλήρωση του σκοπού του, ο Εθνικός Οργανισµός
Μεταµοσχεύσεων λαµβάνει ιδίως τα εξής µέτρα:

- Εισηγείται το πλαίσιο ποιότητας και ασφάλειας του άρθρου
12, όπως και την προσαρµογή του στα πρόσφατα δεδοµένα. 

- Εισηγείται τη χορήγηση, την ανανέωση ή την ανάκληση της
άδειας σε Οργανισµούς Αφαίρεσης, Μονάδες Μεταµόσχευσης,
Οργανισµούς Προµήθειας Ιστών και Κυττάρων, Τράπεζες Ιστών
και Κυττάρων, Ιδιωτικές Τράπεζες Οµφαλοπλακουντιακού Αίµα-
τος, Τράπεζες Οµφαλοπλακουντιακού Αίµατος, Μονάδες Εφαρ-
µογής Ιστών και Κυττάρων.

- Εισηγείται τις προϋποθέσεις χορήγησης άδειας σε Οργανι-
σµούς Αφαίρεσης, Μονάδες Μεταµόσχευσης, Οργανισµούς
Προµήθειας Ιστών και Κυττάρων και Τράπεζες Ιστών και Κυττά-
ρων, Ιδιωτικές Τράπεζες Οµφαλοπλακουντιακού Αίµατος, Τρά-
πεζες Οµφαλοπλακουντιακού Αίµατος, Μονάδες Εφαρµογής
Ιστών και Κυττάρων.

- Εξασφαλίζει ότι οι Οργανισµοί Αφαίρεσης, οι Μονάδες Με-
ταµόσχευσης,  οι Οργανισµοί Προµήθειας Ιστών και Κυττάρων,
οι Τράπεζες Ιστών και Κυττάρων, οι Ιδιωτικές Τράπεζες Οµφα-
λοπλακουντιακού Αίµατος, οι Τράπεζες Οµφαλοπλακουντιακού
Αίµατος, οι Μονάδες Εφαρµογής Ιστών και Κυττάρων υποβάλ-
λονται τακτικά σε έλεγχο, ώστε να βεβαιώνεται η συµµόρφωσή
τους µε τις απαιτήσεις του παρόντος νόµου. 

- Προβαίνει σε ετήσια εκτίµηση και αξιολόγηση του τρόπου
λειτουργίας και των αποτελεσµάτων των Οργανισµών Αφαίρε-
σης, των Μονάδων Μεταµοσχεύσεων, των Οργανισµών Προµή-
θειας, των Μονάδων Εφαρµογής Ιστών και Κυττάρων και
υποβάλλει έκθεση στο Υπουργείο Υγείας και Κοινωνικής Αλλη-
λεγγύης.

- Εφαρµόζει σύστηµα υποβολής και διαχείρισης στοιχείων για
σοβαρά ανεπιθύµητα συµβάντα ή/και αντιδράσεις, σύµφωνα µε
το άρθρο 20.

- Παρέχει κατάλληλη καθοδήγηση στα ιδρύµατα υγειονοµικής
περίθαλψης, στους επαγγελµατίες του τοµέα και σε άλλους φο-
ρείς που δραστηριοποιούνται σε κάθε στάδιο της αλυσίδας από
τη δωρεά έως τη µεταµόσχευση ή την αποβολή του οργάνου, εν-
δεχοµένως περιλαµβανοµένης και καθοδήγησης  για τη συλλογή
σηµαντικών µετεγχειρητικών πληροφοριών για την αξιολόγηση
της ποιότητας και της ασφάλειας των οργάνων που µεταµοσχεύ-
θηκαν. 

- Συµµετέχει, όποτε είναι δυνατόν, στο δίκτυο της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, σύµφωνα µε το άρθρο 32. 

- Επιβλέπει τις ανταλλαγές οργάνων µε άλλα κράτη -  µέλη της
Ευρωπαϊκής Ενωσης  και µε τρίτες χώρες, σύµφωνα µε το άρθρο
30.

- Εξασφαλίζει ότι το θεµελιώδες δικαίωµα στην προστασία των
δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα προασπίζεται πλήρως και
αποτελεσµατικά σε κάθε δραστηριότητα µεταµόσχευσης οργά-
νου. 

Άρθρο 25
Διοίκηση Εθνικού Οργανισµού Μεταµοσχεύσεων

1. Ο Εθνικός Οργανισµός Μεταµοσχεύσεων διοικείται από εν-
δεκαµελές διοικητικό συµβούλιο, που αποτελείται από:

α. έναν Καθηγητή ή Αναπληρωτή Καθηγητή ιατρικής ή βιολο-
γίας ή βιοχηµείας, µε ειδικότητα σε γνωστικό αντικείµενο συνα-
φές προς τη µεταµόσχευση οργάνων ή ιστών και κυττάρων, 

β. έναν Διευθυντή Μεταµοσχευτικού Κέντρου Μυελού των
Οστών ή Τράπεζας Ιστών και Κυττάρων, 

γ. έναν Διευθυντή Μονάδας Εντατικής Θεραπείας, 
δ. έναν Διευθυντή Μονάδας Μεταµόσχευσης,
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ε. έναν Διευθυντή Κέντρου  Ιστοσυµβατότητας, το οποίο ασχο-
λείται µε τις µεταµοσχεύσεις,

στ. έναν νοµικό κύρους,
ζ. έναν εκπρόσωπο του Πανελληνίου Ιατρικού Συλλόγου

(Π.Ι.Σ.), ή εκπρόσωπο της Πανελλήνιας ‘Ενωσης Βιοεπιστηµό-
νων,

η. τον προϊστάµενο της αρµόδιας για τις µεταµοσχεύσεις Δι-
εύθυνσης του Υπουργείου Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, 

θ. έναν εκπρόσωπο της Εκκλησίας της Ελλάδος,
ι. έναν λήπτη ή υποψήφιο λήπτη µοσχεύµατος  οργάνων, ιστών

ή κυττάρων, που προτείνεται  από την Εθνική Συνοµοσπονδία
Ατόµων µε Ειδικές Ανάγκες,

ια. έναν εκπρόσωπο του Εθνικού Συνδέσµου Διπλωµατούχων
Νοσηλευτριών - Νοσηλευτών Ελλάδος.

Τα µέλη των περιπτώσεων β’ γ’, δ’ και ε’ απέχουν από τις συ-
νεδριάσεις του διοικητικού συµβουλίου και τη λήψη αποφάσεων,
όταν εξετάζεται οποιοδήποτε ζήτηµα αφορά το νοσηλευτικό
ίδρυµα στο οποίο υπηρετούν ή ασθενή που νοσηλεύεται στο νο-
σηλευτικό ίδρυµα στο οποίο υπηρετούν. Στην περίπτωση αυτή
µετέχει στο διοικητικό συµβούλιο ο αναπληρωτής τους. 

2. Ο Πρόεδρος, ο Αντιπρόεδρος και τα λοιπά µέλη του διοικη-
τικού συµβουλίου του Εθνικού Οργανισµού Μεταµοσχεύσεων,
καθώς και οι αναπληρωτές τους διορίζονται µε απόφαση του
Υπουργού Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης.

3. Η θητεία του Προέδρου και των µελών του διοικητικού συµ-
βουλίου του Εθνικού Οργανισµού Μεταµοσχεύσεων είναι τριετής
και δύναται να ανανεώνεται.

4. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Υγείας
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης καθορίζεται η αποζηµίωση του Προ-
έδρου και των µελών του διοικητικού συµβουλίου. 

Άρθρο 26
Πόροι  Εθνικού Οργανισµού Μεταµοσχεύσεων

Πόροι του Εθνικού Οργανισµού Μεταµοσχεύσεων είναι:
α) Πάγια ετήσια επιχορήγηση από τον τακτικό προϋπολογισµό

του Υπουργείου Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης.
β) Δωρεές, κληρονοµιές, κληροδοσίες και κάθε είδους χορη-

γίες από τρίτους. 
γ) Είσπραξη κάθε είδους δαπανών αναζήτησης, λήψης και µε-

ταφοράς µυελού των οστών από Διεθνείς Τράπεζες Αναζήτησης,
ασφαλιστικούς φορείς ασθενών ή από την ειδική πίστωση του
Υπουργείου Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης όταν πρόκειται
για ανασφάλιστους λήπτες και από Διεθνείς Τράπεζες Αναζήτη-
σης. 

Άρθρο 27
Προσωπικό Εθνικού Οργανισµού Μεταµοσχεύσεων

1. Συνιστώνται οκτώ θέσεις ειδικών επιστηµόνων, που απασχο-
λούνται µε σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου διάρκειας πέντε
ετών, που µπορεί να ανανεώνεται για µία φορά. Τα ειδικότερα
καθήκοντα του προσωπικού αυτού καθορίζονται στον Κανονισµό
Λειτουργίας του άρθρου 28.

2. Η πλήρωση των θέσεων αυτών γίνεται κατά τις διατάξεις
του ν. 3812/2009 (Α’ 234). Επιτρέπεται η απόσπαση υπαλλήλων,
µόνιµων ή απασχολούµενων µε σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δι-
καίου αορίστου χρόνου, του Υπουργείου Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης ή των εποπτευόµενων φορέων του, των Υγειονοµι-
κών Περιφερειών και των νοσοκοµείων που εποπτεύονται από το
Υπουργείο Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης. Η απόσπαση διε-
νεργείται µε απόφαση του Υπουργού Υγείας και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης µετά από σύµφωνη γνώµη του Δ.Σ. του Εθνικού
Οργανισµού Μεταµοσχεύσεων και του φορέα που ανήκει οργα-
νικά ο υπάλληλος,  έχει διάρκεια έως τρία έτη και δύναται να ανα-
νεώνεται.

3. Συνιστώνται δεκαπέντε θέσεις προσωπικού, που απασχολεί-
ται µε σύµβαση εργασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου και
προσλαµβάνονται σύµφωνα µε τις διατάξεις του ν. 2190/1994.
Από τις θέσεις αυτές οι οκτώ είναι θέσεις Συντονιστών Μεταµο-
σχεύσεων. Οι λοιπές είναι θέσεις διοικητικού προσωπικού. 

Για την αντιµετώπιση των αναγκών µπορεί να προσλαµβάνεται
προσωπικό µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρό-
νου, σύµφωνα µε τα οριζόµενα  στο άρθρο 21 του ν. 2190/1994
(Α’ 28). 

4. Για την πρόσληψη προσωπικού στις θέσεις των προηγούµε-
νων παραγράφων προσόντα διορισµού ορίζονται:

α. για τις θέσεις της παραγράφου 1, αυτά που προβλέπονται
από τις διατάξεις της παρ. 2 του άρθρου 25 του       ν. 1943/1991
(Α’ 50),

β. για τις θέσεις της παραγράφου 2 αυτά που προβλέπονται
για κάθε κλάδο ή ειδικότητα από το π.δ. 50/2001 (Α’ 39). 

5. Η αµοιβή του προσωπικού αυτού γίνεται σύµφωνα µε τις
διατάξεις του ν. 3205/2003 (Α’ 297) και του             ν. 3833/2010
(Α’ 40). 

6. Συνιστάται θέση δικηγόρου νοµικού συµβούλου µε πάγια
αντιµισθία, αρµόδιου για τη νοµική καθοδήγηση του διοικητικού
συµβουλίου και του προσωπικού, όπως και για τη δικαστική και
εξώδικη εκπροσώπησή του. Προσόν διορισµού είναι η άδεια
άσκησης δικηγορικού επαγγέλµατος παρ’ Αρείω Πάγω ή παρ’
Εφέταις.

7. Για την εκπλήρωση του σκοπού του Εθνικού Οργανισµού
Μεταµοσχεύσεων οι Συντονιστές Μεταµοσχεύσεων βρίσκονται
σε ετοιµότητα επί 24ώρου και 365 ηµέρες το χρόνο. 

Άρθρο 28
Κανονισµός Λειτουργίας

Εθνικού Οργανισµού Μεταµοσχεύσεων

1. Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται ύστερα από πρό-
ταση των Υπουργών Οικονοµικών και Υγείας και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης καταρτίζεται ο Κανονισµός Λειτουργίας του Εθνικού
Οργανισµού Μεταµοσχεύσεων, ο οποίος ρυθµίζει την οργάνωση
και τη διάρθρωση των υπηρεσιών του, την κατανοµή των αρµο-
διοτήτων του προσωπικού, την οργάνωση της εφηµερίας των Συ-
ντονιστών Μεταµοσχεύσεων, τον ορισµό επιτροπής
δεοντολογίας ή άλλων επιστηµονικών επιτροπών, τον έλεγχο δια-
χείρισης, την υπηρεσιακή κατάσταση και τον πειθαρχικό έλεγχο
του προσωπικού, καθώς και κάθε άλλο σχετικό θέµα. Με την ίδια
διαδικασία µπορεί να τροποποιηθεί η σύσταση του διοικητικού
συµβουλίου και το προσωπικό του Εθνικού Οργανισµού Μετα-
µοσχεύσεων. 

2. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Υγείας
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης µπορεί να συνιστώνται περιφερει-
ακά Παραρτήµατα του Εθνικού Οργανισµού Μεταµοσχεύσεων
και να συνιστώνται µέχρι δέκα θέσεις ιατρικού και λοιπού προ-
σωπικού για κάθε Παράρτηµα. Με προεδρικό διάταγµα, που εκ-
δίδεται ύστερα από πρόταση των Υπουργών Οικονοµικών και
Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης καθορίζεται η έδρα, η κατά
τόπον αρµοδιότητα, η διάρθρωση και στελέχωση, καθώς και οι
αρµοδιότητες του Παραρτήµατος και κατανέµονται οι θέσεις
προσωπικού κατά κατηγορία, κλάδο και ειδικότητα.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ε’
ΑΝΤΑΛΛΑΓΕΣ ΟΡΓΑΝΩΝ ΜΕ ΤΡΙΤΕΣ ΧΩΡΕΣ 

ΚΑΙ ΕΥΡΩΠΑΪΚΟΙ ΟΡΓΑΝΙΣΜΟΙ ΑΝΤΑΛΛΑΓΗΣ 
ΟΡΓΑΝΩΝ - ΑΝΤΑΛΛΑΓΗ ΠΛΗΡΟΦΟΡΙΩΝ

Άρθρο  29
(άρθρο 20 Οδηγίας 2010/53/ΕΕ)

Ανταλλαγή οργάνων µε τρίτες χώρες

1. Την ανταλλαγή οργάνων µε τρίτες χώρες, εκτός Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης, επιβλέπει ο Εθνικός Οργανισµός Μεταµοσχεύσεων,
ο οποίος µπορεί να συνάπτει συµφωνίες αυτοτελώς ή από κοινού
µε ευρωπαϊκούς οργανισµούς ανταλλαγής οργάνων µε τους
οµολόγους του σε τρίτες χώρες.

2. Οι ανταλλαγές οργάνων µε τρίτες χώρες επιτρέπονται µόνο
αν τα όργανα:

α) µπορούν να ιχνηλατηθούν από τον δότη έως τον λήπτη και
αντιστρόφως·

β) πληρούν απαιτήσεις ποιότητας και ασφάλειας ισοδύναµες
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µε αυτές που θεσπίζονται µε τον παρόντα νόµο.  

Άρθρο 30
(άρθρο 21 Οδηγίας 2010/53/ΕΕ)

Ευρωπαϊκοί οργανισµοί ανταλλαγής οργάνων

Ο Εθνικός Οργανισµός Μεταµοσχεύσεων µπορεί να συνάπτει
γραπτές συµφωνίες µε ευρωπαϊκούς οργανισµούς ανταλλαγής
οργάνων, µε τον όρο ότι συµµορφώνονται στις απαιτήσεις ποιό-
τητας και ασφάλειας που θεσπίζονται στον παρόντα νόµο και να
τους αναθέτει:

α) την εκτέλεση των δραστηριοτήτων που προβλέπονται δυ-
νάµει του πλαισίου ποιότητας και ασφάλειας·

β) ειδικά καθήκοντα όσον αφορά τις ανταλλαγές οργάνων
προς και από κράτη - µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης και τρίτες
χώρες.

Άρθρο  31 
(άρθρο 18 Οδηγίας 2010/53/ΕΕ)

Αρχεία και εκθέσεις σχετικά µε τους Οργανισµούς 
Αφαίρεσης και τα κέντρα µεταµόσχευσης

1. Ο Εθνικός Οργανισµός Μεταµοσχεύσεων υποχρεούται: 
α) να τηρεί αρχείο µε τις δραστηριότητες των Οργανισµών

Αφαίρεσης και των Μονάδων Μεταµόσχευσης, συγκεντρωτικά
αριθµητικά στοιχεία για τους ζώντες και τους θανόντες δότες,
καθώς και τα είδη και τις ποσότητες οργάνων που αφαιρέθηκαν
και µεταµοσχεύθηκαν ή αποβλήθηκαν µε άλλον τρόπο, σύµφωνα
µε τις διατάξεις για την προστασία των δεδοµένων προσωπικού
χαρακτήρα και το στατιστικό απόρρητο,

β) να καταρτίζει και να δηµοσιοποιεί ετήσια έκθεση σχετικά µε
τις εν λόγω δραστηριότητες και

γ) να καταρτίζει και να τηρεί ενηµερωµένο αρχείο των Οργα-
νισµών Αφαίρεσης και των Μονάδων Μεταµόσχευσης.

2. Κατόπιν αιτήµατος της Ευρωπαϊκής Επιτροπής ή άλλου κρά-
τους - µέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης, το Υπουργείο Υγείας και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης παρέχει στοιχεία σχετικά µε το αρχείο
των Οργανισµών Αφαίρεσης και των Μονάδων Μεταµόσχευσης.

Άρθρο  32
(άρθρο 19 Οδηγίας 2010/53/ΕΕ)

Ανταλλαγή πληροφοριών

Ο Εθνικός Οργανισµός Μεταµοσχεύσεων και εµπειρογνώµο-
νες στη µεταµόσχευση οργάνων µπορούν να συµµετέχουν σε δί-
κτυο των αρµόδιων για τις µεταµοσχεύσεις αρχών, το οποίο
δηµιουργεί η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, σύµφωνα µε το άρθρο 19 της
Οδηγίας 2010/53/ΕΕ, µε σκοπό την ανταλλαγή πληροφοριών για
την πείρα που αποκτάται από την εφαρµογή του παρόντος.  

Άρθρο  33 
(άρθρο 22 Οδηγίας 2010/53/ΕΕ)

Έκθεση προς την Ευρωπαϊκή Επιτροπή

Το Υπουργείο Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης υποβάλλει
έκθεση στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή πριν από τις 27 Αυγούστου
2013 και, στη συνέχεια, ανά τριετία για τις δραστηριότητες που
πραγµατοποιούνται κατ’ εφαρµογή των διατάξεων του παρόντος
νόµου και για την πείρα που αποκτάται κατά την εφαρµογή του.

ΚΕΦΑΛΑΙΟ ΣΤ’
ΠΡΟΣΤΑΣΙΑ ΠΡΟΣΩΠΙΚΩΝ ΔΕΔΟΜΕΝΩΝ- 

ΙΑΤΡΙΚΟ ΑΠΟΡΡΗΤΟ - ΠΟΙΝΙΚΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

Άρθρο 34
(άρθρο 16 Οδηγίας 2010/53/ΕΕ)

Προστασία των δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα, 
εµπιστευτικός χαρακτήρας και ασφάλεια 

της επεξεργασίας

1. Όλα τα αρχεία και µητρώα που προβλέπονται ανωτέρω πε-

ριέχουν ευαίσθητα προσωπικά δεδοµένα µε την έννοια του ν.
2472/1997. Κάθε δραστηριότητα που σχετίζεται µε τη δωρεά και
µεταµόσχευση οργάνων υπόκειται στις διατάξεις του ν.
2472/1997 µε τον οποίο ενσωµατώθηκε η Οδηγία 95/46/ΕΚ, προ-
κειµένου να εξασφαλίζεται το θεµελιώδες δικαίωµα στην προ-
στασία των δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα πλήρως και
αποτελεσµατικά.

2. Όλοι οι φορείς που εµπλέκονται στη  δωρεά και µεταµό-
σχευση οργάνων οφείλουν να λαµβάνουν τα αναγκαία τεχνικά
µέτρα, ώστε να εξασφαλίσουν ότι:

Α) τα υπό επεξεργασία δεδοµένα τηρούνται εµπιστευτικά και
ασφαλή, σύµφωνα µε το άρθρο 10 του ν. 2472/1997. Κάθε µη
εξουσιοδοτηµένη πρόσβαση σε δεδοµένα και συστήµατα που
καθιστούν δυνατή την ταυτοποίηση του δότη ή του λήπτη πρέπει
να τιµωρείται, όπως ορίζουν τα άρθρα 21 έως 23 του ν.
2472/1997, 

Β) η ταυτότητα δοτών και ληπτών, τα στοιχεία των οποίων υφί-
στανται επεξεργασία στο πλαίσιο των ως άνω διατάξεων του
νόµου, δεν µπορεί να εξακριβωθεί, µε την εξαίρεση του άρθρου
7 του ν. 2472/1997. Κάθε χρήση συστηµάτων ή δεδοµένων που
επιτρέπει εξακρίβωση της ταυτότητας δοτών ή ληπτών για λό-
γους διαφορετικούς από εκείνους που επιτρέπει το άρθρο 7 του
ν. 2472/1997, περιλαµβανοµένων και των ιατρικών λόγων τιµω-
ρείται, όπως ορίζουν τα άρθρα 21 έως 23 του ν. 2472/1997,

Γ) τηρούνται οι αρχές σχετικά µε την ποιότητα των δεδοµένων,
όπως ορίζονται στο άρθρο 5 του ν. 2472/1997. 

3. Πέραν των ιατρών που συµµετέχουν στην αφαίρεση ή/και
τη µεταµόσχευση οργάνων, µπορούν να έχουν πρόσβαση στα
σχετικά αρχεία προσωπικών δεδοµένων οι ιατροί που παρέχουν
περίθαλψη στον δότη και τον λήπτη, σύµφωνα µε το άρθρο 10
σχετικά µε την εξασφάλιση ιχνηλασιµότητας και µόνο για θερα-
πευτικό σκοπό. 

4. Οι επαγγελµατίες υγείας που συµµετέχουν στην αφαίρεση
και µεταµόσχευση οργάνων υπόκεινται στον κανόνα προστασίας
του ιατρικού απορρήτου που προβλέπει ο Κώδικας Ιατρικής Δε-
οντολογίας, σύµφωνα µε το άρθρο 13 του ν. 3418/2005 (Α’ 287 )
και το άρθρο 371 του Ποινικού Κώδικα.  

Άρθρο 35
(άρθρο 23 Οδηγίας 2010/53/ΕΕ)

Ποινικές κυρώσεις

1. Όποιος µε πρόθεση προβαίνει σε αφαίρεση οργάνου κατά
παράβαση των διατάξεων των άρθρων 4, 8 και 9 τιµωρείται µε
φυλάκιση τουλάχιστον δύο  ετών και µε χρηµατική ποινή τουλά-
χιστον δεκαπέντε χιλιάδων (15.000) ευρώ.

2. Όποιος υπόκειται σε αφαίρεση ενός ή περισσότερων οργά-
νων του µε οικονοµικό αντάλλαγµα τιµωρείται µε φυλάκιση του-
λάχιστον τεσσάρων µηνών. Το δικαστήριο µπορεί, όµως,
εκτιµώντας ελεύθερα όλες τις περιστάσεις, να κρίνει την πράξη
ατιµώρητη.

3. Όποιος ανακοινώνει δηµόσια την προσφορά εκ µέρους του
οργάνων του µε οικονοµικό αντάλλαγµα τιµωρείται µε φυλάκιση
τουλάχιστον τεσσάρων µηνών. 

4. Όποιος συµφωνεί ή λαµβάνει οικονοµικό αντάλλαγµα για να
µεσολαβήσει σε αφαίρεση οργάνων άλλου προσώπου για µετα-
µόσχευση, ανεξάρτητα από την πραγµατοποίηση της αφαίρε-
σης, της µεταµόσχευσης ή και των δύο, τιµωρείται µε φυλάκιση
τουλάχιστον δύο ετών και χρηµατική ποινή τουλάχιστον δεκαπέ-
ντε χιλιάδων (15.000) ευρώ.

5. Όποιος λαµβάνει ή προσφέρεται να λάβει µε οικονοµικό
αντάλλαγµα όργανα ανθρώπινης προέλευσης τιµωρείται µε φυ-
λάκιση τουλάχιστον τεσσάρων µηνών και χρηµατική ποινή. Εάν
σκοπός της απόκτησης των µοσχευµάτων είναι η µεταπώληση,
τιµωρείται µε φυλάκιση τουλάχιστον τριών ετών και χρηµατική
ποινή τουλάχιστον δεκαπέντε χιλιάδων(15.000) ευρώ.

6. Όποιος δίνει εντολή, διευκολύνει ή συµµετέχει µε οποιον-
δήποτε τρόπο στη µεταµόσχευση οργάνου σε λήπτη άλλον από
τον δικαιούχο βάσει της σειράς κατάταξης υποψήφιων ληπτών
στο Εθνικό Μητρώο, του άρθρου 19 του παρόντος, τιµωρείται µε
φυλάκιση τουλάχιστον δύο ετών και χρηµατική ποινή τουλάχι-
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στον δεκαπέντε χιλιάδων (15.000) ευρώ. 
7. Όποιος δίνει εντολή, διευκολύνει ή συµµετέχει µε οποιον-

δήποτε τρόπο στη µεταµόσχευση οργάνου σε λήπτη που δεν
εµπεριέχεται στο Εθνικό Μητρώο, του άρθρου 19, τιµωρείται µε
φυλάκιση τουλάχιστον δύο ετών και χρηµατική ποινή τουλάχι-
στον δεκαπέντε χιλιάδων (15.000) ευρώ. 

8. Όποιος συντάσσει το Εθνικό Μητρώο, του άρθρου 19, κατά
παράβαση των νοµίµως θεσπισµένων κριτηρίων κατάταξης υπο-
ψήφιων ληπτών τιµωρείται µε φυλάκιση τουλάχιστον δύο ετών
και χρηµατική ποινή τουλάχιστον δεκαπέντε χιλιάδων (15.000)
ευρώ. 

9. Όποιος µε οποιονδήποτε τρόπο παρακωλύει παρανόµως
την αφαίρεση µοσχεύµατος, τη φύλαξη ή τη µεταφορά ή τη δια-
τήρηση ή την εµφύτευσή του, τιµωρείται µε φυλάκιση τουλάχι-
στον ενός έτους και µε χρηµατική ποινή τουλάχιστον έξι χιλιάδων
(6.000) ευρώ. Εάν η τέλεση του αδικήµατος της προηγούµενης
παραγράφου είχε ως αποτέλεσµα τη µη αξιοποίηση του µοσχεύ-
µατος, ο δράστης τιµωρείται µε φυλάκιση τουλάχιστον δύο ετών
και χρηµατική ποινή τουλάχιστον δεκαπέντε χιλιάδων (15.000)
ευρώ.

10. Όποιος διενεργεί αφαίρεση ή µεταµόσχευση οργάνου
κατά παράβαση του άρθρου 13 περί Οργανισµών Αφαίρεσης και
του άρθρου 15 περί Μονάδων Μεταµόσχευσης τιµωρείται µε φυ-
λάκιση τουλάχιστον δύο ετών και χρηµατική ποινή τουλάχιστον
δεκαπέντε χιλιάδων (15.000) ευρώ. 

11. Οι ποινές για τα αδικήµατα που προβλέπονται στις παρα-
γράφους 1 έως 10, επιβάλλονται εφόσον δεν τιµωρούνται βαρύ-
τερα µε άλλη ποινική διάταξη. 

Άρθρο 36
Επιβαρυντικές περιστάσεις

1. Εάν τα αδικήµατα που προβλέπονται στο άρθρο 35 τελού-
νται καθ’ υποτροπή, κατ’ επάγγελµα ή κατά συνήθεια ή αν το
θύµα είναι ανήλικος ή άτοµο µε διατάραξη των πνευµατικών λει-
τουργιών ή της συνείδησης τιµωρούνται µε κάθειρξη. Ως υπό-
τροπος θεωρείται όποιος έχει καταδικαστεί αµετάκλητα για
παράβαση του παρόντος νόµου εντός της τελευταίας δεκαετίας
σε βαθµό κακουργήµατος ή εντός της τελευταίας πενταετίας σε
βαθµό πληµµελήµατος. 

2. Εάν τα αδικήµατα που προβλέπονται στο άρθρο 35 τελού-
νται στα πλαίσια εγκληµατικής οργάνωσης, ο δράστης τιµωρείται
µε κάθειρξη τουλάχιστον δέκα ετών και χρηµατική ποινή. 

Άρθρο 37
Τοπικά όρια ισχύος του νόµου

Τα αδικήµατα που προβλέπονται στα άρθρα  35 και 36 τιµω-
ρούνται όταν έχουν τελεστεί από ηµεδαπό ή αλλοδαπό ανεξάρ-
τητα από τον τόπο που τελέστηκαν.

Άρθρο 38
Δήµευση- Διάθεση εσόδων

1. Σε περίπτωση καταδίκης κατ’ εφαρµογή των άρθρων 35 και
36 το δικαστήριο διατάσσει υποχρεωτικά τη δήµευση του παρα-
νόµως δοθέντος οικονοµικού ανταλλάγµατος, καθώς και των κι-
νητών και ακινήτων που αποκτήθηκαν µε το τίµηµα αυτό. 

2. Τα έσοδα από χρηµατικές ποινές ή µετατροπές ποινών, που
επιβάλλονται κατ’ εφαρµογή των άρθρων 35 και 36, καθώς και
από δηµεύσεις, κατ’ εφαρµογή της παραγράφου 1, αποτελούν
δηµόσια έσοδα και εισπράττονται σύµφωνα µε τον ΚΕΔΕ. Εισά-
γονται στον προϋπολογισµό του Υπουργείου Υγείας και Κοινω-
νικής Αλληλεγγύης και εγγράφονται στον ειδικό κωδικό αριθµό
από όπου καταβάλλονται οι δαπάνες µεταµόσχευσης των ανα-
σφάλιστων ληπτών. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµι-
κών, Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων και
Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης καθορίζονται οι λεπτοµέ-
ρειες για την απόδοση των εσόδων αυτών στο Υπουργείο Υγείας
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και την εγγραφή τους στον ειδικό
κωδικό αριθµό, όπως και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια. 

Άρθρο 39
Απαγόρευση άσκησης ιατρικού επαγγέλµατος

Σε περίπτωση καταδίκης ιατρού για αδικήµατα  από τα προ-
βλεπόµενα στα άρθρα 35 και 36 το δικαστήριο διατάσσει την ισό-
βια  απαγόρευση άσκησης του επαγγέλµατός του. Οι διατάξεις
που προβλέπουν πειθαρχικές ή διοικητικές κυρώσεις δεν θίγο-
νται. Η απαγόρευση της άσκησης του επαγγέλµατος αρχίζει από
τη λήξη της στερητικής της ελευθερίας ποινής. Αν εκτός από την
ποινή έχει επιβληθεί και µέτρο ασφαλείας, η απαγόρευση αρχίζει
από τη λήξη του µέτρου.  Η απαγόρευση της άσκησης του επαγ-
γέλµατος του ιατρού συνεπάγεται και την παύση της λειτουργίας
του ιατρείου του, για ίσο χρονικό διάστηµα.

Άρθρο 40
Εµπορία ανθρώπων µε σκοπό την αφαίρεση ιστών, 

κυττάρων, οργάνων 

Στην παράγραφο 1 του άρθρου 323 Α του Ποινικού Κώδικα
µετά τις λέξεις «µε σκοπό την αφαίρεση» προστίθεται η λέξη
«κυττάρων». 

Άρθρο 41
(άρθρο 23 Οδηγίας 2010/53/ΕΕ)

Ενηµέρωση Ευρωπαϊκής Επιτροπής

Το Υπουργείο Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης ενηµερώνει
την Ευρωπαϊκή Επιτροπή για τις κυρώσεις που επισύρουν οι πα-
ραβάσεις των διατάξεων του παρόντος νόµου, έως τις 27 Αυγού-
στου 2012, καθώς και για κάθε µεταγενέστερη τροποποίηση των
διατάξεων αυτών. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ζ’
ΡΥΘΜΙΣΕΙΣ ΓΙΑ ΤΗΝ ΑΦΑΙΡΕΣΗ, ΔΩΡΕΑ, ΕΛΕΓΧΟ, 

ΕΠΕΞΕΡΓΑΣΙΑ, ΣΥΝΤΗΡΗΣΗ, ΑΠΟΘΗΚΕΥΣΗ 
ΚΑΙ ΔΙΑΝΟΜΗ ΙΣΤΩΝ ΚΑΙ ΚΥΤΤΑΡΩΝ 

Άρθρο 42
Υπαγωγή στις διατάξεις του π.δ. 26/2008

1. Η δωρεά, η προµήθεια, ο έλεγχος, η κωδικοποίηση, η επε-
ξεργασία, η συντήρηση, η αποθήκευση και η διανοµή ανθρώπι-
νων ιστών και κυττάρων που προορίζονται για εφαρµογές στον
άνθρωπο, καθώς και επεξεργασµένων προϊόντων που προέρχο-
νται από ανθρώπινους ιστούς και κύτταρα και προορίζονται για
εφαρµογές στον άνθρωπο διέπεται από τις διατάξεις του π.δ.
26/2008 (Α’ 51), που ενσωµάτωσε την Οδηγία 2004/23/ΕΚ του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 31.3.2004
(EEL102/7.4.2004) και τις συναφείς προς αυτήν Οδηγίες
2006/17/ΕΚ (EEL 38/9.2.2006) και 2006/86/ΕΚ (EEL
294/25.10.2006).  Για τους σκοπούς του παρόντος κεφαλαίου
ισχύουν οι ορισµοί του άρθρου 3 του π.δ. 26/2008. 

2. Στην έννοια των «κυττάρων» περιλαµβάνονται, µεταξύ
άλλων, τα βλαστικά αιµοποιητικά κύτταρα του περιφερικού αίµα-
τος, του πλακούντα, τα οποία αντλούνται από το οµφαλοπλακου-
ντιακό αίµα (εφεξής ΟπΑ), τα κύτταρα του µυελού των οστών,
τα αναπαραγωγικά κύτταρα (ωάρια και σπερµατοζωάρια), οι εµ-
βρυακοί ιστοί και κύτταρα, καθώς και τα βλαστικά κύτταρα ενη-
λίκων και εµβρύων. 

3. Η αφαίρεση οµφαλοπλακουντιακού αίµατος αποσκοπεί είτε
στην αυτόλογη χρήση, που δεν πραγµατοποιείται µε την ίδια χει-
ρουργική επέµβαση είτε στην αλλογενή, η οποία διακρίνεται σε
χρήση από συγγενείς του δότη ή από τρίτα πρόσωπα. 

Άρθρο 43
Θεραπευτικός σκοπός 

1. Η δωρεά ιστών και κυττάρων από ζώντα ή θανόντα δότη µε
σκοπό τη µεταµόσχευση πραγµατοποιείται µόνο για θεραπευτι-
κούς σκοπούς. Η αποθήκευση και χρήση των ιστών και κυττά-
ρων, που αφαιρέθηκαν από ζώντα δότη µε σκοπό τη
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µεταµόσχευση, επιτρέπεται για ερευνητικό σκοπό εάν πληρού-
νται οι προϋποθέσεις ενηµέρωσης και συναίνεσης, σύµφωνα µε
τα προβλεπόµενα στο ν. 2619/1998, µε τον οποίο κυρώθηκε η
Σύµβαση του Συµβουλίου της Ευρώπης για τα Ανθρώπινα Δικαι-
ώµατα και τη Βιοϊατρική (Οβιέδο 1997).

2. Ειδικά η δωρεά ιστών και κυττάρων από ζώντα δότη µε
σκοπό τη µεταµόσχευση διενεργείται εφόσον δεν διατίθενται
ιστοί και κύτταρα από θανόντα πρόσωπα, µέχρι τη στιγµή της
αφαίρεσης του ιστού ή του κυττάρου, δεν υφίσταται εναλλακτική
θεραπευτική µέθοδος ανάλογης αποτελεσµατικότητας και η µε-
ταµόσχευση δεν συνεπάγεται προφανή, σοβαρό κίνδυνο για τη
ζωή ή την υγεία του δότη.

3. Για τα αναπαραγωγικά κύτταρα ισχύουν τα οριζόµενα στο
ν. 3305/2005 (Α’ 17).

Άρθρο 44
Αποζηµίωση 

1. Η δωρεά ανθρώπινων ιστών και κυττάρων από νεκρούς και
ζώντες δότες γίνεται εθελοντικά και χωρίς αµοιβή. Τα άρθρα 5
και 6 του παρόντος νόµου εφαρµόζονται και για τη δωρεά και
µεταµόσχευση ιστών και κυττάρων. 

2. Για τα αναπαραγωγικά κύτταρα ισχύουν οι διατάξεις του ν.
3305/2005. 

3. Κάθε είδους δαπάνες σχετικές µε την αναζήτηση, λήψη και
µεταφορά µυελού των οστών από µη συγγενείς δότες µέσω Διε-
θνών Δεξαµενών Αναζήτησης, µπορούν να καταβάλλονται άµεσα
από τον Εθνικό Οργανισµό Μεταµοσχεύσεων και στη συνέχεια
να αναζητούνται από τα ασφαλιστικά ταµεία ή από το Υπουργείο
Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης για τους ανασφάλιστους
ασθενείς. Ο Εθνικός Οργανισµός Μεταµοσχεύσεων µπορεί να ει-
σπράττει από τις Διεθνείς Δεξαµενές Αναζήτησης ποσά για υπη-
ρεσίες αναζήτησης µυελού των οστών που παρέχει ο ίδιος ή
εποπτευόµενες από αυτόν µονάδες. Στην τελευταία περίπτωση
αποδίδει στις εποπτευόµενες µονάδες τα ποσά που τους αναλο-
γούν.

Άρθρο 45
Τήρηση ανωνυµίας 

Η ταυτότητα του νεκρού δότη ιστών και κυττάρων δεν αποκα-
λύπτεται στον λήπτη και στην οικογένειά του. Δεν αποκαλύπτεται
επίσης η ταυτότητα του λήπτη στην οικογένεια του νεκρού δότη.
Επιτρέπεται να αποκαλυφθεί µόνο η επιτυχία της µεταµόσχευ-
σης. 

Άρθρο 46
Δωρεά προς ορισµένο πρόσωπο 

1. Η δωρεά ιστών και κυττάρων µετά το θάνατο του δότη δεν
επιτρέπεται να γίνεται προς ορισµένο λήπτη. Υπόδειξη του λήπτη
από τον δωρητή σώµατος ή οργάνων δεν λαµβάνεται υπόψη,
αλλά ακολουθείται η καθορισµένη σειρά προτεραιότητας. 

2. Η διάταξη της παραγράφου 1 δεν εφαρµόζεται στη διάθεση
αναπαραγωγικών κυττάρων,  κατά τα οριζόµενα στο άρθρο 8 του
ν. 3305/2005, καθώς και στη δωρεά οµφαλοπλακουντιακού αίµα-
τος για αλλογενή χρήση σε συγγενικό πρόσωπο. 

Άρθρο 47
Υποχρέωση ενηµέρωσης για την αφαίρεση 

ιστών και κυττάρων

1. Σχετικά µε την ενηµέρωση ζώντα ή θανόντα δότη ιστών και
κυττάρων εφαρµόζεται το άρθρο 7 του παρόντος νόµου σε συν-
δυασµό µε το Παράρτηµα Ι του π.δ. 26/2008. 

2. Για τα αναπαραγωγικά κύτταρα ισχύουν τα οριζόµενα στο
ν. 3305/2005 (Α’ 17).

3. Για το ΟπΑ ισχύουν τα οριζόµενα στο επόµενο άρθρο. 

Άρθρο 48
Υποχρέωση ενηµέρωσης για την αφαίρεση 

οµφαλοπλακουντιακού αίµατος

1. Για την αφαίρεση ΟπΑ παρέχεται υποχρεωτικά ενηµέρωση.
2. Η ενηµέρωση παρέχεται στους γονείς του κυοφορούµενου

τέκνου. Σε περίπτωση αφάνειας, θανάτου, έκπτωσης του ενός
γονέα ή εάν οι γονείς δεν έχουν τελέσει γάµο ή δεν συνδέονται
µε σύµφωνο συµβίωσης ή τελούν σε διάσταση ή ο γάµος έχει
λυθεί, αρκεί η ενηµέρωση να δοθεί στη µητέρα του κυοφορού-
µενου. Στην περίπτωση παρένθετης µητρότητας, η ενηµέρωση
παρέχεται στη γυναίκα που τεκµαίρεται ως η µητέρα του κυοφο-
ρούµενου, σύµφωνα µε το άρθρο 1464 ΑΚ εδάφιο α’και εφόσον
είναι έγγαµη και στο σύζυγο αυτής. 

3. Η ενηµέρωση αφορά, πέραν των οριζοµένων στο άρθρο 13
του π.δ. 26/2008,  στα πιο πρόσφατα δεδοµένα της επιστήµης
σχετικά µε τη δυνατότητα χρήσης ΟπΑ για θεραπευτικούς σκο-
πούς, τα αναµενόµενα οφέλη της αυτόλογης χρήσης σε αντιδια-
στολή µε τα οφέλη της αλλογενούς. Έµφαση δίνεται στη
διάκριση των τραπεζών ΟπΑ σε ιδιωτικές και δηµόσιες και στη
διάκριση της φύλαξης ΟπΑ για αυτόλογη και αλλογενή χρήση,
συγγενική ή µη. Η ενηµέρωση αφορά επίσης την οικονοµική επι-
βάρυνση του δότη. 

4. Η ενηµέρωση πρέπει να παρέχεται µε όρους κατανοητούς,
να είναι πλήρης, αντικειµενική και να µην καλλιεργεί αβάσιµες
προσδοκίες. Παρέχεται σε δύο στάδια, που απέχουν µεταξύ τους
ικανό χρονικό διάστηµα και τουλάχιστον τρεις µήνες πριν τον το-
κετό. Στο πρώτο στάδιο παρέχεται από τον ιατρό µαιευτήρα - γυ-
ναικολόγο της µητέρας ή ανεξάρτητο ιατρό ειδικότητας
συναφούς µε το αντικείµενο της φύλαξης ιστών και κυττάρων
της επιλογής των γονέων ή της µητέρας, στις περιπτώσεις που
προβλέπονται ως άνω και εφόσον εκδηλωθεί ενδιαφέρον, στο
δεύτερο στάδιο παρέχεται υποχρεωτικά από ιατρό µαιευτήρα -
γυναικολόγο ή άλλης ειδικότητας, συναφούς µε το αντικείµενο
της φύλαξης ιστών και κυττάρων, άλλον από εκείνον που συµµε-
τείχε στο πρώτο στάδιο ενηµέρωσης.

5. Και στα δύο στάδια της ενηµέρωσης οι ιατροί που παρέχουν
την ενηµέρωση, οι γονείς ή η µητέρα, στις περιπτώσεις που προ-
βλέπονται ως άνω, υπογράφουν σχετικό έντυπο, αντίγραφο του
οποίου φυλάσσεται στον ιατρικό φάκελο της µητέρας. Το περιε-
χόµενο των εντύπων αυτών διατυπώνεται από την αρµόδια Διεύ-
θυνση του Υπουργείου Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, µετά
από πρόταση του Εθνικού Οργανισµού Μεταµοσχεύσεων και
γνώµη του ΚΕ.Σ.Υ.. Τα έντυπα που υπογράφονται φέρουν το δια-
κριτικό σήµα του Υπουργείου Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης. 

6. Απαγορεύεται η έκδοση οποιουδήποτε ενηµερωτικού δελ-
τίου σε έντυπη ή ηλεκτρονική µορφή ή άλλο υλικό, το οποίο έχει
σχέση µε την προσφορά από δότη, τη συλλογή, τον έλεγχο, την
επεξεργασία, τη συντήρηση, την αποθήκευση και/ ή διαθεσιµό-
τητα, τη διανοµή και προµήθεια ανθρωπίνων ιστών και/ή κυττά-
ρων και/ή παραγώγων προϊόντων, χωρίς την προηγούµενη
έγκριση της αρµόδιας Διεύθυνσης του Υπουργείου Υγείας και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης, τόσο για την έκδοσή του όσο και για
το περιεχόµενο του. Η έγκριση παρέχεται µετά από υποβολή
σχετικού αιτήµατος εντός προθεσµίας ενός µηνός από την υπο-
βολή του. Η προθεσµία παρατείνεται στους τρεις µήνες, εάν η
αρµόδια Διεύθυνση κρίνει ότι απαιτείται γνωµάτευση του Εθνι-
κού Οργανισµού Μεταµοσχεύσεων ή του ΚΕ.Σ.Υ.. Ο αιτών ενη-
µερώνεται εγγράφως σχετικά. Αν η αρµόδια Διεύθυνση δεν
απαντήσει εντός της νοµίµου προθεσµίας, ο αιτών δικαιούται να
προβεί στην έκδοση ή/και χρήση του ενηµερωτικού υλικού. Η αρ-
µόδια Διεύθυνση του Υπουργείου Υγείας και Κοινωνικής Αλλη-
λεγγύης δύναται να προβαίνει σε ελέγχους της κάθε είδους
ενηµερωτικής δραστηριότητας Οργανισµών Προµήθειας, Τρα-
πεζών Ιστών, Οργανισµών Εφαρµογής, περιλαµβανοµένης και
αυτής στο διαδίκτυο. Εάν διαπιστωθεί διάδοση παραπλανητικών
πληροφοριών η αρµόδια Διεύθυνση καλεί τους φορείς που την
παρέχουν να συµµορφωθούν στις υποδείξεις της, άλλως ειση-
γείται στον Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης την
ανάκληση της άδειας λειτουργίας του φορέα.
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Άρθρο 49
Προµήθεια ιστών και κυττάρων από ζώντες 

και θανόντες δότες

1. Η προµήθεια ιστών και κυττάρων, δηλαδή η διαδικασία µε
την οποία καθίστανται διαθέσιµοι οι ιστοί και τα κύτταρα, σύµ-
φωνα µε την περίπτωση 6 του άρθρου 3 του π.δ. 26/2008, πραγ-
µατοποιείται σύµφωνα µε τις διατάξεις των άρθρων 8 και 9. Οι
δηλώσεις των πολιτών περί αντίθεσής τους στην αφαίρεση ορ-
γάνων τους µετά θάνατον αφορούν και την αφαίρεση ιστών και
κυττάρων. Στο αρχείο που τηρεί ο Εθνικός Οργανισµός Μεταµο-
σχεύσεων, σύµφωνα µε την παράγραφο 3 του άρθρου 9 κατα-
χωρούνται και οι δηλώσεις των πολιτών περί αντίθεσής τους
στην αφαίρεση ιστών και κυττάρων του σώµατός τους µετά θά-
νατον. Οι παράγραφοι 6 και 7 του άρθρου 9 ισχύουν και για την
περίπτωση αφαίρεσης ιστών και κυττάρων. 

2. Για την προµήθεια µυελού των οστών δεν εφαρµόζονται οι
διατάξεις των παραγράφων 1 και 2 του άρθρου 8. Η προµήθεια
µυελού των οστών επιτρέπεται από ανήλικο δότη, όταν πρόκειται
για µεταµόσχευση σε αδελφό (-ή) του ή σε συγγενή µέχρι και το
δεύτερο βαθµό εξ αίµατος, σε ευθεία ή πλάγια γραµµή, εφόσον
υπάρχει µεταξύ τους ιστοσυµβατότητα, η προµήθεια είναι ανα-
γκαία για τη ζωή του λήπτη, δεν υπάρχει άλλος διαθέσιµος ιστο-
συµβατός δότης, ο οποίος να έχει τη δικαιοπρακτική ικανότητα
να παράσχει έγκυρα τη συναίνεσή του στη µεταµόσχευση, και
συναινούν σε αυτή και οι δύο γονείς, έστω και αν µόνο ο ένας
έχει την επιµέλεια του ανήλικου τέκνου. Αν δεν υπάρχουν γονείς
ή αν και οι δύο έχουν εκπέσει από τη γονική µέριµνα, η συναίνεση
παρέχεται από τον επίτροπο, ύστερα από απόφαση του εποπτι-
κού συµβουλίου. Ο ανήλικος, που έχει συµπληρώσει το δωδέ-
κατο έτος της ηλικίας του, συναινεί και αυτός στην αφαίρεση. Η
συναίνεση των εµπλεκόµενων προσώπων παρέχεται κατά τον
τρόπο που προβλέπεται στην παράγραφο 4 του άρθρου 8. Στον
ιατρικό φάκελο του δότη φυλάσσονται τα έγγραφα που αποδει-
κνύουν τη συγγένεια και τη συναίνεση των ανωτέρω προσώπων.

3. Η παράγραφος 1 δεν εφαρµόζεται στη διάθεση αναπαρα-
γωγικών κυττάρων που πραγµατοποιείται σύµφωνα µε τα οριζό-
µενα στο ν. 3305/2005 (Α’17).

Άρθρο 50
Προµήθεια, έλεγχος, επεξεργασία, αποθήκευση, 

διανοµή ΟπΑ

1. Η προµήθεια ΟπΑ πραγµατοποιείται µόνο από κυοφορούσα
γυναίκα εν ζωή. 

2. Δωρεά ΟπΑ για αλλογενή χρήση επιτρέπεται από οποιοδή-
ποτε πρόσωπο. Η διάταξη της παραγράφου 1 του άρθρου 8 δεν
εφαρµόζεται. 

3. Οι γονείς του κυοφορούµενου παρέχουν τη συναίνεσή τους
προς τον ιατρό, γυναικολόγο- µαιευτήρα και τον Οργανισµό Προ-
µήθειας, µε έγγραφο, στο οποίο βεβαιώνεται το γνήσιο της υπο-
γραφής από δηµόσια αρχή και το οποίο ανακαλείται ελεύθερα
µε τον ίδιο τρόπο. Σε περίπτωση αφάνειας, θανάτου ή έκπτωσης
του ενός γονέα ή εάν οι γονείς δεν έχουν τελέσει γάµο ή δεν συν-
δέονται µε σύµφωνο συµβίωσης ή τελούν σε διάσταση ή ο γάµος
έχει λυθεί, αρκεί η συναίνεση της µητέρας του κυοφορούµενου.
Στην περίπτωση παρένθετης µητρότητας, τη συναίνεση παρέχει
η γυναίκα που τεκµαίρεται ως η µητέρα του κυοφορούµενου,
σύµφωνα µε το άρθρο 1464 ΑΚ εδάφιο α’ και εφόσον είναι έγ-
γαµη και ο σύζυγος αυτής. 

4. Τα πρόσωπα της παραγράφου 3 υπογράφουν σύµβαση µε
το ίδρυµα ιστών που αναλαµβάνει την αποθήκευση και διανοµή
του ΟπΑ. Η αποθήκευση του ΟπΑ µπορεί να πραγµατοποιηθεί
είτε σε Ιδιωτική Τράπεζα Οµφαλοπλακουντιακού Αίµατος, µε
σκοπό την πιθανή µελλοντική χρήση του από τον ίδιο τον δότη
(αυτόλογη), είτε από συγγενικό ή τρίτο πρόσωπο (αλλογενή) είτε
σε Τράπεζα Οµφαλοπλακουντιακού Αίµατος, µε σκοπό την πι-
θανή µελλοντική χρήση του από τον ίδιο τον δότη (αυτόλογη)
είτε από οποιοδήποτε πρόσωπο (αλλογενή). 

Υποχρεωτικά στη σύµβαση πρέπει να προβλέπονται: α) οι δυ-
νητικοί λήπτες του ΟπΑ, β) η διάρκεια της αποθήκευσης  και η

δυνατότητα ανανέωσης αυτής, γ) η δυνατότητα των συµβαλλό-
µενων γονέων ή της µητέρας του κυοφορούµενου ή του ίδιου
του τέκνου, µετά την ενηλικίωσή του, να ζητήσουν από το ίδρυµα
ιστών τη διακοπή της αποθήκευσης, δ) η επιλογή των ως άνω
προσώπων, το ΟπΑ, µετά τη λήξη της διάρκειας αποθήκευσής
του όπως αυτή συµφωνήθηκε αρχικά ή τροποποιήθηκε µεταγε-
νέστερα είτε να καταστραφεί είτε να δωρηθεί σε Τράπεζα Οµ-
φαλοπλακουντιακού Αίµατος µε σκοπό τη χρήση του από τρίτα
πρόσωπα είτε να δοθεί στην έρευνα.

Άρθρο  51 
Οργανισµοί προµήθειας

1. Η προµήθεια ιστών και κυττάρων πραγµατοποιείται σε «Ορ-
γανισµούς Προµήθειας». Εξαιρούνται τα αναπαραγωγικά κύτ-
ταρα για τα οποία ισχύουν τα οριζόµενα στο ν. 3305/2005.

Οι Οργανισµοί Προµήθειας µπορεί να είναι νοσοκοµεία
Ν.Π.Δ.Δ. ή Ν.Π.Ι.Δ. κοινωφελούς και µη κερδοσκοπικού χαρα-
κτήρα ή ιδιωτικές κλινικές και υποχρεούνται να  λάβουν σχετική
άδεια κατ’ εφαρµογή του άρθρου 5 του π.δ. 26/2008. 

2. Η άδεια χορηγείται µε απόφαση του Υπουργού Υγείας και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης, αφού προηγηθεί έλεγχος τήρησης των
νοµίµων προϋποθέσεων. Η άδεια ισχύει για τρία έτη και µπορεί
να ανανεώνεται για ίσο χρόνο.  

3. Για τη λήψη της άδειας οι ιδιωτικές κλινικές πρέπει να έχουν
διασύνδεση υποχρεωτικά µε τον Εθνικό Οργανισµό Μεταµοσχεύ-
σεων, τις Μονάδες Εφαρµογής Ιστών και Κυττάρων και τα ιδρύ-
µατα ιστών.

4. Με προεδρικό διάταγµα, µετά από πρόταση του Υπουργού
Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και γνώµη του Εθνικού Ορ-
γανισµού Μεταµοσχεύσεων και του ΚΕ.Σ.Υ., ορίζονται οι προϋ-
ποθέσεις που πρέπει να πληροί ο Οργανισµός Προµήθειας όσον
αφορά τις εγκαταστάσεις, τον εξοπλισµό, την οργάνωση, το ανα-
γκαίο ιατρικό, νοσηλευτικό και άλλο προσωπικό, τα όργανα,
καθώς και κάθε άλλο σχετικό θέµα. Οµοίως καθορίζονται οι  όροι
και ο τρόπος λειτουργίας των οργανισµών προµήθειας. Επίσης
ορίζεται η διαδικασία για τη χορήγηση, την ανανέωση ή την ανά-
κληση της άδειας στους Οργανισµούς Προµήθειας, καθώς και
οι τεχνικές λεπτοµέρειες διασύνδεσης των ιδιωτικών κλινικών µε
τον Εθνικό Οργανισµό Μεταµοσχεύσεων και τις Μονάδες Εφαρ-
µογής Ιστών και Κυττάρων. 

5. Στους Οργανισµούς Προµήθειας διενεργούνται έλεγχοι για
την τήρηση των προϋποθέσεων και τη συµµόρφωσή τους στις
διατάξεις του π.δ. 26/2008 και του παρόντος νόµου. Με το προ-
εδρικό διάταγµα της παραγράφου 4 καθορίζονται τα αρµόδια
όργανα ελέγχου, η συχνότητα διενέργειας τακτικών ελέγχων και
η δυνατότητα διενέργειας έκτακτων, τα κριτήρια αξιολόγησης
της τήρησης των προϋποθέσεων ποιότητας και ασφάλειας και
κάθε άλλο σχετικό θέµα. Ο έλεγχος µπορεί να ανατίθεται στο
Σώµα Επιθεωρητών Υπηρεσιών Υγείας και Πρόνοιας (Σ.Ε.Υ.Υ.Π.). 

6. Εάν διαπιστωθεί ότι έπαψαν να πληρούνται οι αναγκαίες
προϋποθέσεις, η άδεια του Οργανισµού Προµήθειας ανακαλεί-
ται.

7. Κατ’ εξαίρεση από τις διατάξεις των παραγράφων 1 έως 6:
α. Εάν ένα νοσοκοµείο πληροί τις απαιτούµενες προϋποθέ-

σεις, αλλά δεν διαθέτει το αναγκαίο ιατρικό προσωπικό και µάλι-
στα σε ετοιµότητα, επί 24ωρου βάσεως, καθηµερινά, όλο το
έτος, λαµβάνει την άδεια Οργανισµού Προµήθειας, αλλά µόνο
για αφαίρεση ιστών και κυττάρων από θανόντα δότη και µόνο
από το ιατρικό προσωπικό της Μονάδας Εφαρµογής Ιστών και
Κυττάρων, όπου θα πραγµατοποιηθεί η εφαρµογή των ιστών και
κυττάρων στον λήπτη.  

β. Ύστερα από συνεννόηση µε το ιατρικό προσωπικό του Ορ-
γανισµού Προµήθειας, επιτρέπεται η πραγµατοποίηση της προ-
µήθειας από το ιατρικό προσωπικό της Μονάδας Εφαρµογής
Ιστών και Κυττάρων, µε γνώµονα τη µέγιστη δυνατή προστασία
του δότη και την επιτυχία της επέµβασης. 

γ. Τα νοσοκοµεία Ν.Π.Δ.Δ. ή Ν.Π.Ι.Δ. κοινωφελούς και µη κερ-
δοσκοπικού χαρακτήρα, τα οποία έχουν λάβει άδεια λειτουργίας
Μονάδας Εφαρµογής Ιστών και Κυττάρων, λειτουργούν ταυτο-
χρόνως ως Οργανισµοί Προµήθειας, χωρίς να υποχρεούνται σε
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λήψη της σχετικής άδειας. 
9. Η άδεια προµήθειας ιστών και κυττάρων χορηγείται ανεξάρ-

τητα από το αν το νοσοκοµείο έχει λάβει άδεια αφαίρεσης ορ-
γάνων. 

10. Μετά από αίτηµα της Ευρωπαϊκής Επιτροπής ή άλλου κρά-
τους - µέλους της Ευρωπαϊκής Ένωσης, το Υπουργείο Υγείας
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης παρέχει πληροφορίες για το κανο-
νιστικό πλαίσιο σχετικά µε τους Οργανισµούς Προµήθειας.

Άρθρο 52
Ορισµός και διακρίσεις ιδρυµάτων ιστών

1. Οι δραστηριότητες ελέγχου, επεξεργασίας, συντήρησης,
αποθήκευσης ή διανοµής ιστών και κυττάρων που προορίζονται
για εφαρµογή στον άνθρωπο πραγµατοποιούνται στα ιδρύµατα
ιστών, όπως ορίζεται στο άρθρο 3 περίπτωση 15 του π.δ.
26/2008. 

2. Τα ιδρύµατα ιστών διακρίνονται σε τρεις κατηγορίες:
α. Τις «Τράπεζες Ιστών και Κυττάρων» (Τ.Ι.Κ.), όπου πραγµα-

τοποιείται έλεγχος, συντήρηση, αποθήκευση και διανοµή κάθε
είδους ιστών και κυττάρων, µε σκοπό την αυτόλογη ή αλλογενή
µεταµόσχευσή τους, αδιακρίτως εάν ο λήπτης είναι συγγενικό
πρόσωπο ή τρίτος. 

β. Τις «Ιδιωτικές Τράπεζες Οµφαλοπλακουντιακού Αίµατος»
(Ι.Τ.ΟπΑ.), όπου πραγµατοποιείται έλεγχος, συντήρηση, αποθή-
κευση και διανοµή αποκλειστικά ΟπΑ, για µελλοντική χρήση του
µε θεραπευτικό σκοπό είτε αυτόλογη είτε αλλογενή, σε συγγε-
νικό πρόσωπο ή σε τρίτο πρόσωπο, εάν ο δότης συµφωνεί. 

γ. Τις «Τράπεζες Οµφαλοπλακουντιακού Αίµατος» (Τ.ΟπΑ.),
όπου πραγµατοποιείται έλεγχος, συντήρηση, αποθήκευση και
διανοµή αποκλειστικά ΟπΑ, για µελλοντική χρήση του µε θερα-
πευτικό σκοπό είτε αυτόλογη είτε αλλογενή, αδιακρίτως εάν ο
λήπτης είναι συγγενικό πρόσωπο ή τρίτος. 

3. Τα ιδρύµατα ιστών όλων των ειδών οφείλουν να εφαρµόζουν
τις διατάξεις του π.δ. 26/2008. 

4. Το Μητρώο Ιδρυµάτων Ιστών, που οφείλει να τηρεί το
Υπουργείο Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σύµφωνα µε την
παράγραφο 2 του άρθρου 10 του π.δ. 26/2008 αφορά και τα τρία
είδη ιδρυµάτων ιστών. 

5. Οι υπηρεσίες συλλογής, ελέγχου, επεξεργασίας, συντήρη-
σης, αποθήκευσης, διανοµής και προµήθειας ανθρωπίνων ιστών
και/ή κυττάρων και/ή παραγώγων προϊόντων που παρέχονται από
τράπεζες ιστών για οικογενειακή ή αυτόλογη χρήση δύνανται να
είναι αµειβόµενες.

Άρθρο 53
Τράπεζες Ιστών και Κυττάρων

1. Οι «Τράπεζες Ιστών και Κυττάρων» λειτουργούν: α) σε νο-
σηλευτικά ιδρύµατα Ν.Π.Δ.Δ. ή Ν.Π.Ι.Δ. κοινωφελούς και µη κερ-
δοσκοπικού χαρακτήρα, που εποπτεύονται, κατά περίπτωση, από
τα Υπουργεία Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, Παιδείας, Δια
Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων, Εθνικής Άµυνας, Οικονοµίας,
Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας, β) στο Κέντρο Ερευνών «Ο
ΔΗΜΟΚΡΙΤΟΣ», γ) στο Ίδρυµα Ιατροβιολογικών Ερευνών Ακα-
δηµίας Αθηνών, δ) στο Εθνικό Ίδρυµα Ερευνών και ε) σε Ν.Π.Ι.Δ..

Η άδεια λειτουργίας που προβλέπεται στην παράγραφο 1 του
άρθρου 6 του π.δ. 26/2008 χορηγείται µε απόφαση του Υπουρ-
γού Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και των κατά περίπτωση
συναρµόδιων Υπουργών, µετά από πρόταση του Εθνικού Οργα-
νισµού Μεταµοσχεύσεων. Προϋπόθεση για τη χορήγηση άδειας
λειτουργίας, σύµφωνα µε την παράγραφο 2 του άρθρου 6 του
π.δ. 26/2008, είναι η διαπίστωση της συµµόρφωσης στις απαιτή-
σεις που καθορίζονται στην παράγραφο 2. 

2. Με απόφαση του Υπουργού Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης, µετά από πρόταση του Εθνικού Οργανισµού Μεταµοσχεύ-
σεων και γνώµη του ΚΕ.Σ.Υ., ορίζονται τα ειδικότερα µέτρα για
την υλοποίηση των προβλεποµένων στο άρθρο 17 του π.δ.
26/2008 σχετικά µε τον επιστηµονικά υπεύθυνο, στο άρθρο 18
σχετικά µε το απαιτούµενο προσωπικό, στο άρθρο 30 σχετικά µε
τις απαιτήσεις για τη διαπίστωση, τον ορισµό, την έγκριση ή την

αδειοδότηση τραπεζών ιστών, του άρθρου 31 σχετικά µε τις
απαιτήσεις για την έγκριση των διαδικασιών παρασκευής ιστών
και κυττάρων, καθώς και κάθε άλλης διάταξης σχετικής µε τη λει-
τουργία τραπεζών ιστών και ρυθµίζονται άλλα τεχνικά θέµατα.

3. Στις Τράπεζες Ιστών και Κυττάρων διενεργούνται έλεγχοι
σύµφωνα µε το άρθρο 7 του π.δ. 26/2008. 

Με απόφαση του Υπουργού Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης, µπορεί η επιθεώρηση της Τράπεζας Ιστών και Κυττάρων
να ανατίθεται σε ειδικά διαπιστευµένους ελληνικούς ή ξένους
ανεξάρτητους φορείς. Με την ίδια απόφαση ορίζονται ο χρόνος
διενέργειας της επιθεώρησης, η υποχρέωση κοινοποίησης του
αποτελέσµατος στο Υπουργείο Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης και κάθε άλλο σχετικό θέµα.

4. Εάν διαπιστωθεί ότι έπαψαν να πληρούνται οι αναγκαίες
προϋποθέσεις, η άδεια της Τράπεζας Ιστών και Κυττάρων ανα-
καλείται. 

5. Στην άδεια αναφέρονται οι δραστηριότητες που µπορεί να
αναλάβει η συγκεκριµένη Τράπεζα Ιστών και Κυττάρων. Η άδεια
ισχύει για τρία έτη και µπορεί να ανανεώνεται για ίσο χρόνο µε
την ίδια διαδικασία.  

Άρθρο 54
Ιδιωτικές Τράπεζες Οµφαλοπλακουντιακού Αίµατος

1. Οι Ιδιωτικές Τράπεζες Οµφαλοπλακουντιακού Αίµατος είτε
λειτουργούν σε ιδιωτικές κλινικές είτε έχουν τη µορφή Ν.Π.Ι.Δ.. 

Η άδεια λειτουργίας, που προβλέπεται στην παράγραφο 1 του
άρθρου 6 του π.δ. 26/2008, χορηγείται µε απόφαση του Υπουρ-
γού Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, µετά από πρόταση του
Εθνικού Οργανισµού Μεταµοσχεύσεων. Προϋπόθεση για τη χο-
ρήγηση άδειας λειτουργίας, σύµφωνα µε την παράγραφο 2 του
άρθρου 6 του π.δ. 26/2008, είναι η εξακρίβωση της συµµόρφω-
σης στις απαιτήσεις που καθορίζονται µε τις παραγράφους 2
έως 4. 

2. Με απόφαση του Υπουργού Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης, µετά από πρόταση του Εθνικού Οργανισµού Μεταµοσχεύ-
σεων και γνώµη του ΚΕ.Σ.Υ., ορίζονται τα ειδικότερα µέτρα για
την υλοποίηση των προβλεποµένων στο άρθρο 17 του π.δ.
26/2008, σχετικά µε τον επιστηµονικά υπεύθυνο, στο άρθρο 18,
σχετικά µε το απαιτούµενο προσωπικό, στο άρθρο 30 σχετικά µε
τις απαιτήσεις για τη διαπίστωση, τον ορισµό, την έγκριση ή την
αδειοδότηση τραπεζών ιστών, του άρθρου 31 σχετικά µε τις
απαιτήσεις για την έγκριση των διαδικασιών παρασκευής ιστών
και κυττάρων, καθώς και κάθε άλλης διάταξης σχετικής µε τη λει-
τουργία τραπεζών ιστών και ρυθµίζονται άλλα τεχνικά θέµατα.

3. Αναγκαία προϋπόθεση για τη χορήγηση άδειας λειτουργίας
Ιδιωτικής Τράπεζας Οµφαλοπλακουντιακού Αίµατος αποτελεί η
διαπίστωση της φερεγγυότητας, της επαγγελµατικής αξιοπι-
στίας και της καλής χρηµατοπιστωτικής κατάστασης της ιδιωτι-
κής κλινικής ή του Ν.Π.Ι.Δ.. Για το λόγο αυτόν απαιτείται η
προσκόµιση, κατά την υποβολή της αίτησης στην αρµόδια υπη-
ρεσία του Υπουργείου Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, βε-
βαιώσεων τραπεζών για την πιστοληπτική ικανότητα της
επιχείρησης ή αντίγραφο ή απόσπασµα του ισολογισµού της επι-
χείρησης ή υπεύθυνη δήλωση περί του συνολικού ύψους του κύ-
κλου εργασιών της επιχείρησης. Αν κριθεί ότι η αιτούσα ιδιωτική
τράπεζα πληροί όλες τις νόµιµες προϋποθέσεις, αυτή υποχρε-
ούται µέσα σε δέκα ηµέρες από την έγγραφη ειδοποίηση της αρ-
µόδιας υπηρεσίας του Υπουργείου Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης, να καταθέσει  στο Υπουργείο Υγείας και Κοινωνι-
κής Αλληλεγγύης εγγυητική επιστολή ύψους εκατό χιλιάδων
(100.000) ευρώ. Η εγγύηση καταπίπτει εάν η Ιδιωτική Τράπεζα
Οµφαλοπλακουντιακού Αίµατος διακόψει τη λειτουργία της πριν
τη λήξη ισχύος της άδειάς της για λόγο που αφορά την ίδια ή αν
ανακληθεί οριστικά η άδεια λειτουργίας της κατόπιν ελέγχου.
Στην περίπτωση αυτή το ποσό της εγγύησης εισπράττεται ως
δηµόσιο έσοδο σύµφωνα µε τον ΚΕΔΕ. Κατατίθεται σε ειδικό λο-
γαριασµό του Υπουργείου Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης
και διατίθεται για την οικονοµική ενίσχυση του ιδρύµατος ιστών,
όπου µεταφέρονται οι µονάδες ΟπΑ, σύµφωνα µε την παρά-
γραφο 4 του παρόντος άρθρου. Η µη έγκαιρη και προσήκουσα
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κατάθεση της εγγυητικής επιστολής συνεπάγεται απόρριψη του
αιτήµατος άδειας λειτουργίας. 

Με απόφαση του Υπουργού Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης ορίζονται ο χρόνος ισχύος, λεπτοµέρειες σχετικά µε την
αποδέσµευση, την επιστροφή και την κατάπτωση της εγγύησης
και κάθε άλλο σχετικό θέµα. Με τον ίδιο τρόπο επιτρέπεται ανα-
προσαρµογή του ύψους του ποσού της εγγυητικής επιστολής. 

4. Προϋπόθεση χορήγησης της άδειας λειτουργίας Ιδιωτικής
Τράπεζας Οµφαλοπλακουντιακού Αίµατος αποτελεί η κατάθεση
στην αρµόδια υπηρεσία του Υπουργείου Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης έγγραφης συµφωνίας διασύνδεσης του αιτούντος
είτε µε άλλη Ιδιωτική Τράπεζα Οµφαλοπλακουντιακού Αίµατος
είτε µε Τράπεζα Ιστών και Κυττάρων είτε µε Τράπεζα Οµφαλο-
πλακουντιακού Αίµατος, σχετικά µε τη µεταφορά σε αυτήν των
αποθηκευµένων µονάδων ΟπΑ, σε περίπτωση προσωρινής ή ορι-
στικής παύσης της λειτουργίας της. 

5. Με την κατάθεση της αίτησης καταβάλλεται παράβολο του
Δηµοσίου πεντακοσίων (500) ευρώ. Με απόφαση του Υπουργού
Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης καθορίζονται οι διαδικασίες,
τα απαιτούµενα δικαιολογητικά έγγραφα και κάθε άλλο θέµα
σχετικά µε τους ελέγχους, τη χορήγηση ή την ανάκληση άδειας
λειτουργίας. Με τον ίδιο τρόπο επιτρέπεται αναπροσαρµογή του
ύψους του παραβόλου.  

6. Στις Ιδιωτικές Τράπεζες Οµφαλοπλακουντιακού Αίµατος διε-
νεργούνται έλεγχοι σύµφωνα µε το άρθρο 7 του π.δ. 26/2008. 

Με απόφαση του Υπουργού Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης, µπορεί η επιθεώρηση να ανατίθεται σε ειδικά διαπιστευµέ-
νους ελληνικούς ή ξένους ανεξάρτητους φορείς. Με την ίδια
απόφαση ορίζονται ο χρόνος διενέργειας της επιθεώρησης, η
υποχρέωση κοινοποίησης του αποτελέσµατος στο Υπουργείο
Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και κάθε άλλο σχετικό θέµα.

7. Εάν διαπιστωθεί ότι έπαψαν να πληρούνται οι αναγκαίες
προϋποθέσεις, η άδεια της Ιδιωτικής Τράπεζας Οµφαλοπλακου-
ντιακού Αίµατος ανακαλείται. 

8. Στην άδεια αναφέρονται οι δραστηριότητες που µπορεί να
αναλάβει η συγκεκριµένη Ιδιωτική Τράπεζα Οµφαλοπλακουντια-
κού Αίµατος. Η άδεια ισχύει για τρία έτη και µπορεί να ανανεώ-
νεται για ίσο χρόνο µε την ίδια διαδικασία.  

Άρθρο 55
Τράπεζες Οµφαλοπλακουντιακού Αίµατος

1. Οι Τράπεζες Οµφαλοπλακουντιακού Αίµατος λειτουργούν
αποκλειστικά: α) σε νοσηλευτικά ιδρύµατα Ν.Π.Δ.Δ. ή Ν.Π.Ι.Δ.
κοινωφελούς και µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα, που εποπτεύο-
νται, κατά περίπτωση, από τα Υπουργεία Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης, Παιδείας, Δια Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων,
Εθνικής Άµυνας, Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας,
β)  στο Κέντρο Ερευνών «Ο ΔΗΜΟΚΡΙΤΟΣ»,  γ) στο Ίδρυµα Ια-
τροβιολογικών Ερευνών Ακαδηµίας Αθηνών και δ) στο Εθνικό
Ίδρυµα Ερευνών. 

Η άδεια λειτουργίας, που προβλέπεται στην παράγραφο 1 του
άρθρου 6 του π.δ. 26/2008, χορηγείται µε απόφαση του Υπουρ-
γού Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και των κατά περίπτωση
συναρµόδιων Υπουργών, µετά από πρόταση του Εθνικού Οργα-
νισµού Μεταµοσχεύσεων. Προϋπόθεση για τη χορήγηση άδειας
λειτουργίας, σύµφωνα µε την παράγραφο 2 του άρθρου 6 του
π.δ. 26/2008, είναι η εξακρίβωση της συµµόρφωσης στις απαι-
τήσεις που καθορίζονται µε την παράγραφο 2. 

2. Με απόφαση του Υπουργού Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης, µετά από πρόταση του Εθνικού Οργανισµού Μεταµοσχεύ-
σεων και γνώµη του ΚΕ.Σ.Υ., ορίζονται τα ειδικότερα µέτρα για
την υλοποίηση των προβλεποµένων στο άρθρο 17 του π.δ.
26/2008, σχετικά µε τον επιστηµονικά υπεύθυνο, στο άρθρο 18
σχετικά µε το απαιτούµενο προσωπικό, στο άρθρο 30 σχετικά µε
τις απαιτήσεις για τη διαπίστωση, τον ορισµό, την έγκριση ή την
αδειοδότηση τραπεζών ιστών, του άρθρου 31 σχετικά µε τις
απαιτήσεις για την έγκριση των διαδικασιών παρασκευής ιστών
και κυττάρων, καθώς και κάθε άλλης διάταξης σχετικής µε τη λει-
τουργία τραπεζών ιστών και ρυθµίζονται άλλα τεχνικά θέµατα.

3. Στις Τράπεζες Οµφαλοπλακουντιακού Αίµατος διενεργού-

νται έλεγχοι σύµφωνα µε το άρθρο 7 του π.δ. 26/2008. 
Με απόφαση του Υπουργού Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγ-

γύης, µπορεί η επιθεώρηση να ανατίθεται σε ειδικά διαπιστευµέ-
νους ελληνικούς ή ξένους ανεξάρτητους φορείς. Με την ίδια
απόφαση ορίζονται ο χρόνος διενέργειας της επιθεώρησης, η
υποχρέωση κοινοποίησης του αποτελέσµατος στο Υπουργείο
Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και κάθε άλλο σχετικό θέµα. 

4. Εάν διαπιστωθεί ότι έπαψαν να πληρούνται οι αναγκαίες
προϋποθέσεις, η άδεια της Τράπεζας Οµφαλοπλακουντιακού Αί-
µατος ανακαλείται.

5. Στην άδεια αναφέρονται οι δραστηριότητες που µπορεί να
αναλάβει η συγκεκριµένη Τράπεζα Οµφαλοπλακουντιακού Αίµα-
τος. Η άδεια ισχύει για τρία έτη και ανανεώνεται για ίσο χρόνο
µε την ίδια διαδικασία.  

Άρθρο 56
Λειτουργία Τράπεζας Ιστών χωρίς άδεια

Εάν διαπιστωθεί από τα αρµόδια όργανα ελέγχου ότι τράπεζα
ιστών, οποιασδήποτε µορφής, λειτουργεί χωρίς άδεια, διατάσ-
σεται η παύση της λειτουργίας της µε αιτιολογηµένη απόφαση
του Υπουργού Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης. Επιπλέον οι
παραβάτες τιµωρούνται µε πρόστιµο ενός εκατοµµυρίου
(1.000.000) ευρώ, που εισπράττεται ως δηµόσιο έσοδο κατά τις
διατάξεις περί ΚΕΔΕ. Οι παραβάτες δεν έχουν δικαίωµα να αιτη-
θούν τη χορήγηση άδειας λειτουργίας για δύο χρόνια. 

Άρθρο 57
Μονάδες Εφαρµογής Ιστών και Κυττάρων

1. Η εφαρµογή των ιστών και κυττάρων µε την έννοια του άρ-
θρου 3 περίπτωση 12 του π.δ. 26/2008, πραγµατοποιείται σε Μο-
νάδες Εφαρµογής Ιστών και Κυττάρων. Εξαιρούνται τα
αναπαραγωγικά κύτταρα για τα οποία ισχύουν τα προβλεπόµενα
στο ν. 3305/2005 και οι επεµβάσεις κερατοπλαστικής που πραγ-
µατοποιούνται και σε µονάδες υγείας Ν.Π.Ι.Δ., που πληρούν τις
προδιαγραφές για την εκτέλεση µικροχειρουργικών οφθαλµολο-
γικών επεµβάσεων. 

2. Οι Μονάδες Εφαρµογής Ιστών και Κυττάρων λειτουργούν
σε νοσηλευτικά ιδρύµατα Ν.Π.Δ.Δ. ή Ν.Π.Ι.Δ. κοινωφελούς και
µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα, που έχουν λάβει τη σχετική
άδεια. 

3. Η άδεια χορηγείται µε απόφαση του Υπουργού Υγείας και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης, µετά από πρόταση του Εθνικού Οργα-
νισµού Μεταµοσχεύσεων και γνώµη του ΚΕ.Σ.Υ., αφού προηγη-
θεί έλεγχος τήρησης των νόµιµων προϋποθέσεων. Στην άδεια
αναφέρονται οι δραστηριότητες που µπορεί να αναλάβει η συ-
γκεκριµένη Μονάδα. Ισχύει για τρία  έτη και ανανεώνεται για ίσο
χρόνο µε την ίδια διαδικασία.  

4. Με απόφαση του Υπουργού Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης, που εκδίδεται ύστερα από πρόταση του Εθνικού Οργανι-
σµού Μεταµοσχεύσεων και γνώµη του ΚΕ.Σ.Υ., καθορίζονται οι
προϋποθέσεις που πρέπει να πληροί η Μονάδα Εφαρµογής
Ιστών και Κυττάρων όσον αφορά τις εγκαταστάσεις, τον εξοπλι-
σµό, την οργάνωση, το αναγκαίο ιατρικό, νοσηλευτικό και άλλο
προσωπικό, τα όργανα. Επίσης ορίζεται η διαδικασία για τη χο-
ρήγηση, την ανανέωση ή την ανάκληση της άδειας, καθώς και
κάθε άλλο σχετικό θέµα. 

5. Στις Μονάδες Εφαρµογής Ιστών και Κυττάρων διενεργού-
νται έλεγχοι για την τήρηση των προϋποθέσεων και τη συµµόρ-
φωσή τους στις διατάξεις του παρόντος. Με απόφαση του
Υπουργού Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης καθορίζονται τα
αρµόδια όργανα ελέγχου, η συχνότητα διενέργειας τακτικών
ελέγχων και η δυνατότητα διενέργειας έκτακτων, τα κριτήρια
αξιολόγησης της τήρησης των προϋποθέσεων ποιότητας και
ασφάλειας και κάθε άλλο σχετικό θέµα. Ο έλεγχος αυτός µπορεί
να ανατίθεται στο Σώµα Επιθεωρητών Υπηρεσιών Υγείας και
Πρόνοιας (Σ.Ε.Υ.Υ.Π.). 

6. Εάν διαπιστωθεί ότι έπαψαν να πληρούνται οι αναγκαίες
προϋποθέσεις, η άδεια ανακαλείται, µετά από εισήγηση του Εθνι-
κού Οργανισµού Μεταµοσχεύσεων.



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΡΝΕ ’ - 16 ΙΟΥΝΙΟΥ 2011                                                                                            12267

7. Οι Μονάδες Εφαρµογής Ιστών και Κυττάρων τελούν υπό την
εποπτεία και τον έλεγχο του Υπουργού Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης και υποβάλλουν στον Εθνικό Οργανισµό Μεταµο-
σχεύσεων ετήσια αναφορά για τη δραστηριότητά τους, µέσα στο
πρώτο δίµηνο του επόµενου έτους.

8. Ένα νοσοκοµείο µπορεί να λαµβάνει ταυτόχρονα άδεια Μο-
νάδας Μεταµόσχευσης και Μονάδας Εφαρµογής Ιστών και Κυτ-
τάρων. 

9. Το Υπουργείο Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κατόπιν
αιτήµατος της Ευρωπαϊκής Επιτροπής ή άλλου κράτους - µέλους
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, παρέχει πληροφορίες σχετικά µε τις
προϋποθέσεις για τη χορήγηση άδειας σε Μονάδες Εφαρµογής
Ιστών και Κυττάρων. 

Άρθρο 58
Εθνικό Μητρώο Εθελοντών Δοτών Μυελού 

των Οστών

Ο Εθνικός Οργανισµός Μεταµοσχεύσεων καταρτίζει «Εθνικό
Μητρώο Εθελοντών Δοτών Μυελού των Οστών», το οποίο είναι
ένα και ενιαίο για όλη την Επικράτεια και όπου τηρούνται τα στοι-
χεία των εθελοντών δοτών µυελού των οστών. 

Άρθρο 59
Ποινικές κυρώσεις

1. Όποιος, κατά  παράβαση του άρθρου 43, αφαιρεί ιστούς και
κύτταρα µε µη θεραπευτικό σκοπό ή αποθηκεύει και χρησιµο-
ποιεί ιστούς και κύτταρα που αφαιρέθηκαν µε σκοπό τη µεταµό-
σχευση για ερευνητικούς σκοπούς, χωρίς να πληρούνται οι
προϋποθέσεις ενηµέρωσης και συναίνεσης τιµωρείται µε φυλά-
κιση τουλάχιστον δύο ετών και µε χρηµατική ποινή τουλάχιστον
δεκαπέντε χιλιάδων (15.000) ευρώ. Με την ίδια ποινή τιµωρείται
όποιος µε πρόθεση παραβαίνει τη διάταξη του  άρθρου 49.

2. Όποιος υπόκειται σε αφαίρεση ιστών ή κυττάρων του σώ-
µατός του µε οικονοµικό αντάλλαγµα τιµωρείται µε φυλάκιση
τουλάχιστον τεσσάρων µηνών. Το δικαστήριο µπορεί, όµως, εκτι-
µώντας ελεύθερα όλες τις περιστάσεις, να κρίνει την πράξη ατι-
µώρητη.

3. Όποιος ανακοινώνει δηµόσια την προσφορά εκ µέρους του
ιστών ή κυττάρων µε οικονοµικό αντάλλαγµα τιµωρείται µε φυ-
λάκιση τουλάχιστον τεσσάρων µηνών. 

4. Όποιος συµφωνεί ή λαµβάνει οικονοµικό αντάλλαγµα για να
µεσολαβήσει σε αφαίρεση ιστών ή κυττάρων άλλου προσώπου
για µεταµόσχευση, ανεξάρτητα από την πραγµατοποίηση της
αφαίρεσης, της µεταµόσχευσης ή και των δύο, τιµωρείται µε φυ-
λάκιση τουλάχιστον δύο ετών και χρηµατική ποινή τουλάχιστον
δεκαπέντε χιλιάδων (15.000) ευρώ.

5. Όποιος λαµβάνει ή προσφέρεται να λάβει µε οικονοµικό
αντάλλαγµα ιστούς ή κύτταρα ανθρώπινης προέλευσης τιµωρεί-
ται µε φυλάκιση τουλάχιστον τεσσάρων  µηνών και χρηµατική
ποινή. Εάν σκοπός της απόκτησης των µοσχευµάτων είναι η µε-
ταπώληση, τιµωρείται µε φυλάκιση τουλάχιστον τριών ετών και
χρηµατική ποινή τουλάχιστον δεκαπέντε χιλιάδων (15.000) ευρώ.

6. Όποιος δίνει εντολή, διευκολύνει ή συµµετέχει µε οποιον-
δήποτε τρόπο στη µεταµόσχευση ιστών ή κυττάρων σε λήπτη
άλλον από τον δικαιούχο τιµωρείται µε φυλάκιση τουλάχιστον
δύο ετών και χρηµατική ποινή τουλάχιστον δεκαπέντε χιλιάδων
(15.000) ευρώ. 

7. Όποιος µε οποιονδήποτε τρόπο παρακωλύει παρανόµως
την προµήθεια ιστών και κυττάρων, τη φύλαξη ή τη µεταφορά ή
τη διατήρηση ή την εφαρµογή τους, τιµωρείται µε φυλάκιση του-
λάχιστον ενός έτους και µε χρηµατική ποινή τουλάχιστον έξι χι-
λιάδων (6.000) ευρώ. Εάν η τέλεση του αδικήµατος της
προηγούµενης παραγράφου είχε ως αποτέλεσµα τη µη αξιοποί-
ηση του µοσχεύµατος, ο δράστης τιµωρείται µε φυλάκιση του-
λάχιστον δύο ετών και χρηµατική ποινή τουλάχιστον δεκαπέντε
χιλιάδων (15.000) ευρώ. 

8. Όποιος διενεργεί προµήθεια ιστών και κυττάρων κατά πα-
ράβαση του άρθρου 51 ή επεξεργασία, συντήρηση, αποθήκευση
ή διανοµή ιστών και κυττάρων κατά παράβαση των άρθρων 52

έως 55 ή εφαρµογή ιστών και κυττάρων κατά παράβαση του άρ-
θρου 57 τιµωρείται µε φυλάκιση τουλάχιστον δύο ετών και χρη-
µατική ποινή τουλάχιστον δεκαπέντε χιλιάδων (15.000) ευρώ. 

9. Οι ποινές για τα αδικήµατα που προβλέπονται στις παρα-
γράφους 1 έως 8 του  παρόντος άρθρου, επιβάλλονται εφόσον
δεν τιµωρούνται βαρύτερα µε άλλη ποινική διάταξη. 

Άρθρο 60
Επιβαρυντικές περιστάσεις

1. Εάν τα αδικήµατα που προβλέπονται στο άρθρο 59 τελού-
νται καθ’ υποτροπή, κατ’ επάγγελµα ή κατά συνήθεια ή αν το
θύµα είναι ανήλικος ή άτοµο µε διατάραξη των πνευµατικών λει-
τουργιών ή της συνείδησης τιµωρούνται µε κάθειρξη. Ως υπό-
τροπος θεωρείται όποιος έχει καταδικαστεί αµετάκλητα για
παράβαση του παρόντος νόµου εντός της τελευταίας δεκαετίας
σε βαθµό κακουργήµατος ή εντός της τελευταίας πενταετίας σε
βαθµό πληµµελήµατος. 

2. Αν τα αδικήµατα που προβλέπονται στο άρθρο 59 τελούνται
στο πλαίσιο εγκληµατικής οργάνωσης, ο δράστης τιµωρείται µε
κάθειρξη τουλάχιστον δέκα ετών και χρηµατική ποινή. 

Άρθρο 61
Τοπικά όρια ισχύος του νόµου

Τα αδικήµατα που προβλέπονται στα άρθρα 59 και 36 τιµω-
ρούνται όταν έχουν τελεστεί από ηµεδαπό ή αλλοδαπό ανεξάρ-
τητα από τον τόπο τέλεσης.

Άρθρο 62
Δήµευση- Διάθεση εσόδων

1. Σε περίπτωση καταδίκης για αδίκηµα που προβλέπεται στα
άρθρα 59 και 60 το Δικαστήριο διατάσσει υποχρεωτικά τη δή-
µευση του οικονοµικού ανταλλάγµατος που δόθηκε παράνοµα,
καθώς και των κινητών και ακινήτων που αποκτήθηκαν µε το τί-
µηµα αυτό. 

2. Τα έσοδα από χρηµατικές ποινές ή µετατροπές ποινών, που
επιβάλλονται κατ’ εφαρµογή των άρθρων 59 και 60, καθώς και
από δηµεύσεις, κατ’ εφαρµογή της παραγράφου 1, αποτελούν
δηµόσια έσοδα και εισπράττονται σύµφωνα µε τον ΚΕΔΕ. Εισά-
γονται στον προϋπολογισµό του Υπουργείου Υγείας και Κοινω-
νικής Αλληλεγγύης και εγγράφονται στον ειδικό κωδικό αριθµό,
από όπου καταβάλλονται οι δαπάνες µεταµόσχευσης των ανα-
σφάλιστων ληπτών. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµι-
κών, Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων και
Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης καθορίζονται οι λεπτοµέ-
ρειες για την απόδοση των εσόδων αυτών στο Υπουργείο Υγείας
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και την εγγραφή τους στον ειδικό
κωδικό αριθµό, όπως και κάθε άλλη αναγκαία λεπτοµέρεια.

Άρθρο 63
Απαγόρευση άσκησης ιατρικού επαγγέλµατος

Σε περίπτωση καταδίκης ιατρού για αδίκηµα από τα προβλε-
πόµενα στα άρθρα 59 και 60  το δικαστήριο µπορεί να διατάσσει
την απαγόρευση άσκησης του επαγγέλµατός του για ένα µέχρι
πέντε έτη, εφόσον κρίνει ότι η παράβαση έχει σχέση µε το επάγ-
γελµα του ιατρού. Οι διατάξεις που προβλέπουν πειθαρχικές ή
διοικητικές κυρώσεις δεν θίγονται. Η απαγόρευση της άσκησης
του επαγγέλµατος αρχίζει από τη λήξη της στερητικής της ελευ-
θερίας ποινής. Αν εκτός από την ποινή έχει επιβληθεί και µέτρο
ασφαλείας, η απαγόρευση αρχίζει από τη λήξη του µέτρου.  Η
απαγόρευση της άσκησης του επαγγέλµατος του ιατρού συνε-
πάγεται και την παύση της λειτουργίας του ιατρείου του, για ίσο
χρονικό διάστηµα. 

ΚΕΦΑΛΑΙΟ Ζ’
ΤΕΛΙΚΕΣ  ΚΑΙ ΑΛΛΕΣ ΔΙΑΤΑΞΕΙΣ

ΑΡΜΟΔΙΟΤΗΤΑΣ ΤΟΥ ΥΠΟΥΡΓΕΙΟΥ
ΥΓΕΙΑΣ ΚΑΙ ΚΟΙΝΩΝΙΚΗΣ ΑΛΛΗΛΕΓΓΥΗΣ
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Άρθρο 64
Καταργούµενες διατάξεις

1. Από την έναρξη ισχύος του παρόντος καταργούνται:
Α) Τα άρθρα 1 έως 20 του ν. 2737/1999. 
Β) Η υποπαράγραφος 3 της περίπτωσης Ζ’, του άρθρου 20

του ν. 3172/2003 (Α’ 197). 
2. Οι υπουργικές αποφάσεις και τα προεδρικά διατάγµατα που

έχουν εκδοθεί κατ’ εξουσιοδότηση του              ν. 2737/1999 εξα-
κολουθούν να ισχύουν, µέχρις ότου εκδοθούν οι προβλεπόµενες
από τον παρόντα νόµο σχετικές αποφάσεις, εφόσον δεν αντίκει-
νται στο περιεχόµενό του. 

Άρθρο 65
Μεταβατικές διατάξεις

1. Το Εθνικό Μητρώο υποψήφιων ληπτών που τηρείται στον
Εθνικό Οργανισµό Μεταµοσχεύσεων, κατ’ εφαρµογή του άρ-
θρου 7 του ν. 2737/1999, εξακολουθεί να τηρείται και µετά την
έναρξη ισχύος του παρόντος νόµου. 

2. Τα µητρώα δωρητών κατά όργανο και ιστό, καθώς και το
αρχείο εκείνων από τους οποίους έχουν ληφθεί όργανα και ιστοί
για µεταµόσχευση, που τηρούνται στον Εθνικό Οργανισµό Με-
ταµοσχεύσεων, κατ’ εφαρµογή του άρθρου 8 του ν. 2737/1999,
είτε φυλάσσονται ως έχουν είτε εξακολουθούν να τηρούνται κατ’
εφαρµογή του παρόντος νόµου. 

3. Τα στοιχεία σχετικά µε τη µεταµόσχευση από ζώντα δότη,
τα οποία διαβιβάζονται στον Εθνικό Οργανισµό Μεταµοσχεύ-
σεων και φυλάσσονται σε ειδικό αρχείο κατ’ εφαρµογή του άρ-
θρου 11 του ν. 2737/1999, είτε φυλάσσονται ως έχουν είτε
εξακολουθούν να τηρούνται κατ’ εφαρµογή του παρόντος
νόµου. 

4. Οι δηλώσεις συναίνεσης στη µετά θάνατον δωρεά των ορ-
γάνων, προς τον Εθνικό Οργανισµό Μεταµοσχεύσεων, κατ’
εφαρµογή των παραγράφων 2 και 3 του άρθρου 12 του ν.
2737/1999, εξακολουθούν να φυλάσσονται σε ειδικό αρχείο. 

5. Ο κατάλογος δυνητικών δοτών, που είχαν συναινέσει στη
µετά θάνατον αφαίρεση ιστών και οργάνων, που συντάσσει ο
Εθνικός Οργανισµός Μεταµοσχεύσεων κατ’ εφαρµογή του άρ-
θρου 12 του ν. 2737/1999, είτε φυλάσσεται ως έχει είτε εξακο-
λουθεί να τηρείται κατ’ εφαρµογή του παρόντος νόµου. 

6. Το Εθνικό Μητρώο Εθελοντών Δοτών Μυελού των Οστών
που τηρείται στον Εθνικό Οργανισµό Μεταµοσχεύσεων, κατ’
εφαρµογή της παραγράφου 4 του άρθρου 6 του ν. 2737/1999,
εξακολουθεί να τηρείται αδιαλείπτως µετά την έναρξη ισχύος
του παρόντος.

7. Έως την έκδοση της υπουργικής απόφασης της παραγρά-
φου 4 του άρθρου 13, οι αφαιρέσεις οργάνων πραγµατοποιού-
νται στις Μονάδες Μεταµόσχευσης. 

8. Έως την έκδοση της υπουργικής απόφασης της παραγρά-
φου 3 του άρθρου 15, οι Μονάδες Μεταµόσχευσης λειτουργούν
µε βάση τις υπουργικές αποφάσεις που εκδόθηκαν κατ’ εξουσιο-
δότηση του ν. 3727/1999. Μετά την έκδοση της υπουργικής από-
φασης οι Μονάδες Μεταµόσχευσης υποβάλουν αίτηση για τη
χορήγηση άδειας λειτουργίας εντός δώδεκα µηνών. 

9. Το προσωπικό που απασχολείται, κατά τη δηµοσίευση του
παρόντος, µε οποιαδήποτε µορφή εργασίας στον Εθνικό Οργα-
νισµό Μεταµοσχεύσεων, καθώς και δικηγόροι µε έµµισθη εντολή,
µετατάσσονται ή µεταφέρονται, µε απόφαση του Υπουργού
Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, στον Εθνικό Οργανισµό Με-
ταµοσχεύσεων, µε την ίδια εργασιακή σχέση ή οργανική θέση,
βαθµό, κλάδο και ειδικότητα που κατέχουν. Το µεταφερόµενο
προσωπικό κατατάσσεται σε µισθολογικά κλιµάκια σύµφωνα µε
το ν. 3205/2003. Ο χρόνος υπηρεσίας που διανύθηκε στον Εθνικό
Οργανισµό Μεταµοσχεύσεων, έως τη δηµοσίευση του παρόντος
λαµβάνεται υπόψη για τη µισθολογική του εξέλιξη και την κατά-
ταξή του σε µισθολογικά κλιµάκια. 

10. Το διοικητικό συµβούλιο του Εθνικού Οργανισµού Μετα-
µοσχεύσεων, που έχει διοριστεί κατά την έναρξη ισχύος του πα-
ρόντος νόµου, παραµένει έως την προβλεπόµενη λήξη της
θητείας του.

11. Μέσα σε έξι µήνες από την έναρξη ισχύος των προεδρικών
διαταγµάτων και υπουργικών αποφάσεων, που προβλέπονται
στα άρθρα 13, 15, 51 και 57, τα νοσοκοµεία στα οποία µπορούν
να λειτουργούν Οργανισµοί Αφαίρεσης, Μονάδες Μεταµόσχευ-
σης, Οργανισµοί Προµήθειας και Μονάδες Εφαρµογής Ιστών και
Κυττάρων υποβάλλουν στο Υπουργείο Υγείας και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης αίτηση για τη χορήγηση άδειας λειτουργίας.

12. Μέσα σε ένα χρόνο από την έναρξη ισχύος των προεδρι-
κών διαταγµάτων και υπουργικών αποφάσεων, που προβλέπο-
νται στα άρθρα 53, 54 και 55, τα ιδρύµατα ιστών, όλων των
κατηγοριών, που λειτουργούν κατά την έναρξη ισχύος του πα-
ρόντος νόµου υποχρεούνται να υποβάλλουν στο Υπουργείο
Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης αίτηση για τη χορήγηση
άδειας λειτουργίας. Εάν δεν πληρούν τις νόµιµες προϋποθέσεις
για τη χορήγηση άδειας και η αίτησή τους απορριφθεί, υποχρε-
ούνται να µεταβιβάσουν τις φυλασσόµενες µονάδες ιστών και
κυττάρων σε άλλα ιδρύµατα ιστών και να ενηµερώσουν σχετικά,
εγγράφως το Υπουργείο Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης.

13. ‘Εως την 1.7.2013, η αφαίρεση από θανόντα πρόσωπο διε-
νεργείται εφόσον είχε συναινέσει στη µετά θάνατον δωρεά ορ-
γάνων του µε σχετικό έγγραφο απευθυνόµενο στον Εθνικό
Οργανισµό Μεταµοσχεύσεων. Άλλως η αφαίρεση οργάνων διε-
νεργείται, εφόσον δεν αντιτίθεται σε αυτήν ο σύζυγος ή τα ενή-
λικα τέκνα ή οι γονείς ή τα αδέλφια του.

Άρθρο 66
Ρύθµιση θεµάτων του Σώµατος Επιθεώρησης 
Υπηρεσιών Υγείας και Πρόνοιας, του Ε.Κ.Α.Β. 

και νοσοκοµείων

1. Η παράγραφος 9 του άρθρου 3 του ν. 3074/2002 (Α’ 296),
όπως τροποποιήθηκε από την παράγραφο 1 του άρθρου 18 του
ν. 3260/2004 (Α’ 151), ισχύει και για τον Γενικό Επιθεωρητή, τους
Επιθεωρητές και τους βοηθούς Επιθεωρητές του Σώµατος Επι-
θεωρητών Υπηρεσιών Υγείας και Πρόνοιας (Σ.Ε.Υ.Υ.Π.), αναδρο-
µικά από την ηµεροµηνία ισχύος του ν. 2920/2001 (Α’ 131).

2. Στο τέλος της παραγράφου 1 του άρθρου 9 του         ν.
3833/2010 (Α’ 40) προστίθεται εδάφιο ως εξής: «Ειδικώς για τα
πληρώµατα του Εθνικού Κέντρου Άµεσης Βοήθειας (Ε.Κ.Α.Β.),
µε κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και Υγείας και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης, οι εκτός έδρας µετακινήσεις κατ’
εντολή της διοίκησης κατ’ έτος και κατά µήνα επιτρέπεται να κα-
θορίζονται και πέραν του ανωτέρω ορίου.»

3. Στο τέλος της περίπτωσης α’ του άρθρου 1 του        ν.
1108/1980 (Α’ 304), όπως τροποποιήθηκε µε το άρθρο 26 του ν.
1959/1991 (Α’ 123) προστίθεται εδάφιο ως ακολούθως: «Εξαι-
ρούνται των περιορισµών κυκλοφορίας, για τις περιοχές της Πε-
ριφέρειας Αττικής και Περιφερειακής Ενότητας Θεσσαλονίκης,
τα πετρελαιοκίνητα ασθενοφόρα οχήµατα και οι πετρελαιοκίνη-
τες ειδικές κινητές µονάδες που προµηθεύονται το Εθνικό Κέ-
ντρο Άµεσης Βοήθειας (Ε.Κ.Α.Β.), καθώς και τα Δηµόσια
Νοσηλευτικά Ιδρύµατα.»

4. Η µισθοδοσία και η δαπάνη εφηµεριών των ειδικευόµενων
ιατρών Ε.Σ.Υ. που απασχολούνται στα Πανεπιστηµιακά Νοσοκο-
µεία «Αιγινήτειο» και «Αρεταίειο» βαρύνουν τις πιστώσεις του
προϋπολογισµού του Υπουργείου Υγείας και Κοινωνικής Αλλη-
λεγγύης. Από της ισχύος της παρούσας διάταξης, η ετήσια επι-
χορήγηση των Πανεπιστηµιακών Νοσοκοµείων «Αιγινήτειο» και
«Αρεταίειο» από τον τακτικό Κρατικό Προϋπολογισµό (αρ. Κωδ.
Φ15/2010-Κ.Α.Ε. 2821) παύει να καταβάλλεται.

5. Πλην του πρώτου εδαφίου της παραγράφου 5 του άρθρου
9 του ν. 2889/2001 (Α’ 37), όπως έχει αντικατασταθεί και ισχύει
µε το άρθρο 1 του ν. 3868/2010 (Α’ 129), τα υπόλοιπα εδάφια αντι-
καθίστανται ως ακολούθως: 

«Οι Διοικητές των Νοσοκοµείων του Ε.Σ.Υ., κατόπιν απόφασης
του Δ.Σ. µπορούν να συνάπτουν συµβάσεις: α) µε τους ασφαλι-
στικούς φορείς, µε βάση τις οποίες θα καλύπτονται από αυτούς
οι ανωτέρω ιατρικές υπηρεσίες που παρέχονται στους ασφαλι-
σµένους στο πλαίσιο της ολοήµερης λειτουργίας των νοσοκο-
µείων πέραν του τακτικού ωραρίου και β) µε ιδιωτικές
ασφαλιστικές επιχειρήσεις, µε βάση τις οποίες θα καλύπτεται
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από αυτές η δαπάνη για επίσκεψη, διαγνωστικές, επεµβατικές
και θεραπευτικές πράξεις, που διενεργούνται κατά την ολοή-
µερη, πέραν του τακτικού ωραρίου, λειτουργία σε ασφαλισµέ-
νους τους και για τις οποίες υπηρεσίες θα ισχύει ειδικό αυξηµένο
τιµολόγιο. Οι ανωτέρω συµβάσεις υποβάλλονται προς ενηµέ-
ρωση στις αρµόδιες Δ.Υ.ΠΕ..»

6. Οι εργαζόµενοι στις Υπηρεσίες Υγείας του Δηµοσίου και του
ιδιωτικού τοµέα, που εκτίθενται σε ιοντίζουσες ακτινοβολίες και
δοσιµετρούνται σύµφωνα µε τον εκάστοτε ισχύοντα κανονισµό
ακτινοπροστασίας µε ατοµικό δοσίµετρο σώµατος: α) όταν η ετή-
σια αθροιστική δόση ακτινοβολίας που δέχονται µετρηθεί στο
25% του µέγιστου επιτρεπόµενου ορίου που θέτει ο Κανονισµός
Ακτινοπροστασίας, τον αµέσως επόµενο µήνα δύνανται να λά-
βουν άδεια ακτινοπροστασίας είκοσι ενός (21) συνεχών ηµερών,
β) όταν η ετήσια αθροιστική δόση ακτινοβολίας που δέχονται µε-
τρηθεί στο 50% του µέγιστου επιτρεπόµενου ορίου που θέτει ο
Κανονισµός Ακτινοπροστασίας, τον αµέσως επόµενο µήνα υπο-
χρεούνται να λάβουν επιπρόσθετη άδεια ακτινοπροστασίας εί-
κοσι ενός (21) συνεχών ηµερών, γ) όταν η ετήσια αθροιστική
δόση ακτινοβολίας που δέχονται µετρηθεί στο 75% του µέγιστου
επιτρεπόµενου ορίου που θέτει ο Κανονισµός Ακτινοπροστασίας,
τον αµέσως επόµενο µήνα υποχρεούνται να λάβουν επιπρόσθετη
άδεια ακτινοπροστασίας σαράντα δύο (42) συνεχών ηµερών. Ει-
δικά για τους εργαζόµενους στις υπηρεσίες υγείας που εκτίθε-
νται σε ιοντίζουσες ακτινοβολίες και δοσιµετρούνται µε επιπλέον
δοσίµετρο χειρός ή δακτύλων οι άδειες χορηγούνται κατά τα ως
άνω α’, β’ και γ’ λαµβάνοντας υπόψη ταυτοχρόνως και τα αντί-
στοιχα όρια αθροιστικών δόσεων για την άκρα χείρα. Οι διατά-
ξεις των άρθρων 13 παρ. 3 του ν.δ. 4111/1960 (Α’ 163), 12 του
β.δ. 993/1966 (Α’ 271), 2 παρ. 2 του ν. 1821/1988 (Α’ 271), 74 παρ.
1 εδάφιο 5 του ν. 2071/1992 (Α’ 149), καθώς και κάθε άλλη διά-
ταξη µε την οποία προβλέπεται άδεια ακτινοπροστασίας προφύ-
λαξης, καταργούνται.

7. Στο τέλος της παραγράφου 1 του άρθρου 15 του      ν.
3918/2011 (Α’ 31) προστίθενται οι λέξεις «και πλην της παραγρά-
φου 2 του άρθρου 11, η ισχύς της οποίας αρχίζει από τη δηµο-
σίευση του παρόντος νόµου».

8. Στο άρθρο 13 του ν. 3868/2010 (Α’ 129) προστίθεται παρά-
γραφος 3 ως ακολούθως: 

«3. Οι περιθαλπόµενοι σε νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου,
τα οποία παρέχουν υπηρεσίες κλειστής περίθαλψης, οι οποίοι
πάσχουν από χρόνιες παθήσεις και για όσο χρονικό διάστηµα
αυτοί διαµένουν µόνιµα εντός των φορέων αυτών, συµµετέχουν
στη δαπάνη περίθαλψής τους µε ποσοστό επί της σύνταξης που
λαµβάνουν. Με απόφαση του Υπουργού Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης, η οποία δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερ-
νήσεως, καθορίζεται το ποσοστό συµµετοχής κλιµακωτά ανά-
λογα µε τη σύνταξη του κάθε περιθαλπόµενου, η διαδικασία και
ο τρόπος καταβολής του, το όργανο ελέγχου και διαχείρισης των
χρηµάτων και κάθε άλλο σχετικό θέµα. Αντίθετοι όροι στις συνα-
φθείσες συµβάσεις µεταξύ των δηµόσιων φορέων που παρέχουν
υπηρεσίες κλειστής περίθαλψης µε τους ασφαλιστικούς φορείς
δεν ισχύουν.»

9. Στο τέλος του άρθρου 13 του v. 2716/1999 προστίθεται πα-
ράγραφος 8 ως ακολούθως: 

«8. Τα άτοµα, τα οποία τοποθετούνται σε µονάδες και προ-
γράµµατα ψυχοκοινωνικής αποκατάστασης του άρθρου 9 του
παρόντος νόµου, που παρέχονται από νοµικά πρόσωπα δηµο-
σίου δικαίου, συµµετέχουν στη δαπάνη περίθαλψής τους για όσο
χρόνο διαµένουν στις δοµές αυτές, µε ποσοστό επί της σύνταξης
την οποία λαµβάνουν. Με απόφαση του Υπουργού Υγείας και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης, η οποία δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα
της Κυβερνήσεως, καθορίζεται το ποσοστό συµµετοχής κλιµα-
κωτά ανάλογα µε τη σύνταξη του κάθε περιθαλπόµενου, η δια-
δικασία και ο τρόπος καταβολής του, το όργανο ελέγχου και
διαχείρισης των χρηµάτων και κάθε άλλο σχετικό θέµα. Αντίθετοι
όροι στις συναφθείσες συµβάσεις των εν λόγω φορέων που πα-
ρέχουν υπηρεσίες ψυχοκοινωνικής αποκατάστασης µε τους
ασφαλιστικούς φορείς δεν ισχύουν.»

10. Στο τέλος της παραγράφου 2 του άρθρου 1 του      ν.
3106/2003 (Α’ 30) προστίθεται παράγραφος 2Α ως ακολούθως: 

«2.Α. Το νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου «Κέντρο Αποθερα-
πείας Φυσικής και Κοινωνικής Αποκατάστασης Ηρακλείου Κρή-
της», το οποίο συστάθηκε και λειτουργεί δυνάµει των διατάξεων
του άρθρου 21 του ν. 2716/1999 (Α’ 96) και µετονοµάστηκε µε
το άρθρο 1 παράγραφος 2 περίπτωση ΙΖ υποπερίπτωση ι’ του  ν.
3106/2003 (Α’ 30), όπως έχει τροποποιηθεί και ισχύει, καταργεί-
ται ως αυτοτελές νοµικό πρόσωπο και συγχωνεύεται µε το νο-
µικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου «Παιδικό Αναπτυξιακό Κέντρο
Ηρακλείου» που συστάθηκε και λειτουργεί δυνάµει των διατά-
ξεων του ν.δ. 572/1970 (Α’ 125), διατηρώντας την υφιστάµενη νο-
µική µορφή του ως Ν.Π.Δ.Δ.. Οι οργανικές θέσεις, το προσωπικό
και η ακίνητη περιουσία του µεταφέρονται χωρίς την τήρηση
οποιουδήποτε τύπου, πράξης ή συµβολαίου στο συγχωνευόµενο
νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δικαίου, το οποίο και το υποκαθιστά
στα δικαιώµατα και τις υποχρεώσεις του. Όλη η κινητή περιουσία
του καταργούµενου και συγχωνευόµενου νοµικού προσώπου δη-
µοσίου δικαίου, καθώς και αδιάθετα υπόλοιπα σε λογαριασµούς
ταµειακής διαχείρισης και λογαριασµούς εντόκων διαθεσίµων
ακόµα και ανενεργούς, διατίθενται µε µεταφορά σε Μονάδες
Κοινωνικής Φροντίδας της παραγράφου 2 του άρθρου 1 του ν.
3106/2003 για την κάλυψη λειτουργικών και λοιπών αναγκών
τους, µε απόφαση του Υπουργού Υγείας και Κοινωνικής Αλλη-
λεγγύης µε την οποία απόφαση καθορίζονται οι λογαριασµοί των
Μονάδων Κοινωνικής Φροντίδας και τα αντίστοιχα ποσά που µε-
ταφέρονται, ο τρόπος καταβολής των εξόδων και της προµή-
θειας της τράπεζας για την τήρηση των λογαριασµών και τη
µεταφορά του ποσού, το κλείσιµο των λογαριασµών όταν δεν
υπάρχουν υπόλοιπα και κάθε άλλο σχετικό θέµα. Με τα προε-
δρικά διατάγµατα του άρθρου 13 του ν. 3868/ 2010 (Α’ 129) θα
ρυθµιστεί κάθε επί µέρους θέµα της συγχώνευσης.»

11. Τα Νοσοκοµεία που διασυνδέονται, διοικούνται από ενιαίο
συλλογικό όργανο Διοίκησης.

Το εν λόγω Διοικητικό Συµβούλιο είναι πενταµελές, όταν ο συ-
νολικός αριθµός οργανικών κλινών των διασυνδεόµενων Νοσο-
κοµείων είναι µέχρι τριακόσιες εννενήντα εννέα (399) κλίνες και
επταµελές για τετρακόσιες (400) και άνω κλίνες και αποτελείται
από:

α) Τον κοινό Διοικητή των διασυνδεόµενων Νοσοκοµείων, ο
οποίος ορίζεται ως Πρόεδρος του Συµβουλίου.

β) Δύο (2) µέλη των διασυνδεόµενων Νοσοκοµείων έως τρια-
κόσιες εννενήντα εννέα (399) οργανικές κλίνες και τέσσερα (4)
µέλη των διασυνδεόµενων Νοσοκοµείων µε τετρακόσιες (400)
και άνω οργανικές κλίνες που ορίζονται από τον Υπουργό Υγείας
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης µε τους αναπληρωτές τους. Στην
τελευταία περίπτωση, ένα ή περισσότερα εκ των τεσσάρων
µελών είναι ο κοινός αναπληρωτής Διοικητής.

γ) Έναν εκπρόσωπο των ιατρών, που υπηρετούν στα διασυν-
δεόµενα Νοσοκοµεία, ο οποίος εκλέγεται µαζί µε τον αναπλη-
ρωτή του, από τους ιατρούς Ε.Σ.Υ. και τους ιατρούς µέλη Δ.Ε.Π.
που υπηρετούν στα Νοσοκοµεία.

δ) Έναν εκπρόσωπο του λοιπού, πλην των ιατρών προσωπικού
του Νοσοκοµείου, ο οποίος εκλέγεται, µαζί µε τον αναπληρωτή
του από το λοιπό, πλην των ιατρών, προσωπικό των διασυνδεό-
µενων Νοσοκοµείων. Έως την εκλογή των νέων εκπροσώπων
των ανωτέρω υπό γ’ και δ’ περιπτώσεων, συµµετέχουν στο Ενιαίο
Συλλογικό Όργανο Διοίκησης οι αιρετοί εκπρόσωποι του µεγα-
λύτερου σε οργανική δύναµη νοσοκοµείου εξαιρουµένων των
Ψυχιατρικών Νοσοκοµείων.

Η λειτουργία του διέπεται από τις διατάξεις των άρθρων 13,14
και 15 του ν. 2690/1999 που αφορούν στη λειτουργία των Συλ-
λογικών Οργάνων Διοίκησης. Έδρα του Ενιαίου Συλλογικού Ορ-
γάνου Διοίκησης είναι το µεγαλύτερο σε οργανική δύναµη κλινών
Νοσοκοµείο εξαιρουµένων των Ψυχιατρικών Νοσοκοµείων. 

Η συγκρότηση του Ενιαίου Συλλογικού Οργάνου Διοίκησης γί-
νεται µε απόφαση του Υπουργού Υγείας και Κοινωνικής Αλλη-
λεγγύης. Η θητεία των µελών του Συµβουλίου είναι διετής.

Με απόφαση του Υπουργού Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης καθορίζονται οι αρµοδιότητες που ασκούνται από το Ενιαίο
Συλλογικό Όργανο Διοίκησης, ενώ ο τόπος συνεδριάσεών του
και η διαδικασία µετακίνησης προσωπικού µεταξύ των διασυνδε-
όµενων Νοσοκοµείων, αποτελούν αρµοδιότητα του κοινού Διοι-
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κητή και οι κοινοί διαγωνισµοί προµηθειών, φαρµάκων, υγειονο-
µικού υλικού, παγίων στοιχείων και η διαχείριση Διοικητικών, Οι-
κονοµικών, Τεχνικών Υπηρεσιών και Υπηρεσιών Πληροφορικής
αποτελούν αρµοδιότητα του Ενιαίου Δ.Σ..

12. Στα Νοσοκοµεία που λειτουργούν µε διασύνδεση και διοι-
κούνται από ενιαίο Διοικητικό Συµβούλιο, συνιστάται µε απόφαση
του Διοικητή της οικείας Υ.Πε., Συµβούλιο Διοίκησης, το οποίο
συγκροτείται από:

α) Τον κοινό Διοικητή των διασυνδεόµενων Νοσοκοµείων ή
µέλος του Ενιαίου Συλλογικού Οργάνου Διοίκησης, ως Πρόεδρο
του Συµβουλίου Διοίκησης.

β) Τον Διευθυντή της Ιατρικής Υπηρεσίας, µε τον αναπληρωτή
του. 

γ) Τον Προϊστάµενο της Νοσηλευτικής Υπηρεσίας µε τον νό-
µιµο αναπληρωτή του. 

δ) Τον Προϊστάµενο της Διοικητικής - Οικονοµικής Υπηρεσίας,
µε τον νόµιµο αναπληρωτή του.

ε) Τον Προϊστάµενο της Τεχνικής - Ξενοδοχειακής Υπηρεσίας,
µε τον νόµιµο αναπληρωτή του.

Η θητεία των µελών του Συµβουλίου είναι διετής και η λειτουρ-
γία του διέπεται από τις διατάξεις των άρθρων 13,14 και 15 του
ν. 2690/1999 που αφορούν στη λειτουργία των Συλλογικών Ορ-
γάνων Διοίκησης.

Με απόφαση  της Διοίκησης της οικείας Υγειονοµικής Περιφέ-
ρειας  καθορίζονται οι αρµοδιότητες που ασκούνται από το Συµ-
βούλιο Διοίκησης.

13. Ο συνολικός συντονισµός των ιατρικών υπηρεσιών των Νο-
σοκοµείων που θα λειτουργήσουν µε ενιαία συλλογική Διοίκηση,
ασκείται από τον Συντονιστή Διευθυντή της Ιατρικής Υπηρεσίας
του µεγαλύτερου σε οργανική δύναµη κλινών Νοσοκοµείου εξαι-
ρουµένων των Ψυχιατρικών Νοσοκοµείων. Ο τρόπος άσκησης
του συνολικού συντονισµού των ιατρικών υπηρεσιών των Νοσο-
κοµείων που θα λειτουργήσουν µε ενιαία συλλογική Διοίκηση κα-
θορίζονται µε απόφαση της Διοίκησης της οικείας Υγειονοµικής
Περιφέρειας. Ο συνολικός συντονισµός των Υπηρεσιών (Νοση-
λευτική, Διοικητική - Οικονοµική,  Τεχνική - Ξενοδοχειακή, Πλη-
ροφορική) των Νοσοκοµείων που θα λειτουργήσουν µε ενιαία
συλλογική Διοίκηση, ασκείται από τον Προϊστάµενο των αντίστοι-
χων Υπηρεσιών του µεγαλύτερου σε οργανική δύναµη κλινών
Νοσοκοµείου εξαιρουµένων των Ψυχιατρικών Νοσοκοµείων. Ο
τρόπος άσκησης του συνολικού συντονισµού των εν λόγω υπη-
ρεσιών των Νοσοκοµείων που θα λειτουργήσουν µε ενιαία συλ-
λογική Διοίκηση καθορίζονται µε απόφαση της Διοίκησης της
οικείας Υγειονοµικής Περιφέρειας.

14. Στην παρ. 1 του άρθρου 69 του ν. 3918/2011 προστίθενται
εδάφια ως εξής: 

«Σε περιπτώσεις διασύνδεσης δύο (2) και πλέον Νοσοκοµείων,
και ανεξάρτητα του αριθµού των οργανικών κλινών, δύναται να
τοποθετείται ένας (1) Αναπληρωτής Διοικητής, ανά διασυνδεό-
µενο Νοσοκοµείο. Με απόφαση του Υπουργού Υγείας και Κοινω-
νικής Αλληλεγγύης δύναται να µετατίθενται Διοικητές και
Αναπληρωτές Διοικητές Νοσοκοµείων, καθώς και να παύονται
Διοικητές διασυνδεόµενων Νοσοκοµείων και να ορίζονται αυτοί
ως Υποδιοικητές των Νοσοκοµείων αυτών, µε την ίδια απόφαση.
Ο αναπληρωτής Διοικητής της παραγράφου 4 του άρθρου 62
του ν. 3918/2011, ασκεί το έργο του χωρίς αµοιβή, εφόσον επι-
λέξει την πλήρη και αποκλειστική απασχόλησή του στο Πανεπι-
στήµιο και την άσκηση του κλινικού και εργαστηριακού έργου σε
Πανεπιστηµιακή κλινική, εργαστήριο ή µονάδα νοσοκοµείου του
Ε.Σ.Υ..»

15. Στο τέλος της παρ. 11 του άρθρου 7 του ν. 1579/ 1985 προ-
στίθενται εδάφια ως εξής: 

«Τα Νοσηλευτικά Ιδρύµατα και Κέντρα Υγείας της χώρας υπο-
χρεούνται να διαθέτουν υπό τη συντονιστική αρµοδιότητα του
Ε.Κ.Α.Β. και των παραρτηµάτων του, τα ασθενοφόρα αυτοκίνητά
τους, καταλλήλως στελεχωµένα και εξοπλισµένα, σύµφωνα µε
µηνιαίο πρόγραµµα, το οποίο υποβάλλεται εγκαίρως στο
Ε.Κ.Α.Β.. Για το λόγο αυτόν όλοι οι οδηγοί, πληρώµατα ασθενο-
φόρων και λοιπό προσωπικό των Νοσοκοµείων και Κέντρων
Υγείας, που στελεχώνουν τα ασθενοφόρα τους, θα εκπαιδεύο-
νται από το Ε.Κ.Α.Β..»

16. Οι υπηρεσίες Τηλεϊατρικής παρέχονται εφόσον υφίσταται
η δυνατότητα και µε ευθύνη του θεράποντος ιατρού που αντιµε-
τωπίζει το εκάστοτε περιστατικό. Ο θεράπων ιατρός, για λόγους
προστασίας προσωπικών δεδοµένων, είναι υπεύθυνος να ζητά
από τον ασθενή ή εφόσον αυτό δεν είναι δυνατόν από συγγενή
α’ βαθµού, την ενυπόγραφη έγκριση χρησιµοποίησης υπηρεσιών
Τηλεϊατρικής. Εάν αυτό δεν είναι εφικτό, τότε ο θεράπων ιατρός
χρησιµοποιεί υπηρεσίες Τηλεϊατρικής κατά την κρίση του. Οι
οδηγίες των Νοσοκοµείων και Μονάδων Υγείας που παρέχουν
υπηρεσίες Τηλεϊατρικής είναι συµβουλευτικές και σε καµία πε-
ρίπτωση υποχρεωτικές.

17. Οι διατάξεις του άρθρου 1 παρ.5 του ν. 3833/2010 (Α’ 40),
όπως συµπληρώθηκε µε το άρθρο 90 παρ. 5 του ν. 3842/2010 (Α’
58), καθώς και οι διατάξεις του άρθρου τρίτου του ν. 3845/2010
(Α’ 65) εφαρµόζονται για όλο το προσωπικό του Ωνάσειου Καρ-
διοχειρουργικού Κέντρου  και µόνο σε ό,τι αφορά το µισθολογικό
του καθεστώς. 

18. Δίδεται η δυνατότητα αναγνώρισης των ενδοκρινολογικών
τµηµάτων των Νοσοκοµείων του Ε.Σ.Υ. ως κατάλληλα για την εκ-
παίδευση ιατρών ειδικότητας ενδοκρινολογίας στους υπερή-
χους, σε εκείνα µόνο τα ενδοκρινολογικά τµήµατα που παρέχουν
πλήρη ειδικότητα της ενδοκρινολογίας, που έχουν υπερηχο-
γράφο στο τµήµα τους και υπάρχει πιστοποίηση του Διευθυντή
ιατρού ή άλλου ιατρού του τµήµατος στην εκτέλεση υπερηχο-
γραφηµάτων.

19. Επιτρέπεται στους φορείς της παραγράφου 2β και 2γ του
άρθρου 1 του π.δ. 84/2001 (Α’ 70), που προϋπήρχαν ή ιδρύθηκαν
µε τις διατάξεις του, να στεγάζουν τα εργαστήρια των Β’ και Γ’
Τµηµάτων του Δεύτερου Μέρους του Παραρτήµατος Α’, σε χώ-
ρους κτιρίων που δεν είναι χαρακτηρισµένοι ως χώροι κύριας
χρήσης. Οι χώροι αυτοί των εργαστηρίων δεν θα προσµετρού-
νται στον συντελεστή δόµησης του οικοπέδου. Στους χώρους
αυτούς πρέπει να εξασφαλίζεται ο απαραίτητος για την λειτουρ-
γία τους τεχνητός φωτισµός και αερισµός. Το σύνολο των χώρων
των ως άνω φορέων υπάγεται, ως προς τον κανονισµό πυροπρο-
στασίας, στην κατηγορία «Γραφεία».

20. Στο τέλος της 1ης παραγράφου του άρθρου 58 του ν.
3966/2011 (Α’118) προστίθεται η φράση «εκτός των Δηµάρχων
σε Δήµους κάτω των πέντε χιλιάδων (5.000) κατοίκων που είναι
ιατροί του Ε.Σ.Υ. και ασκούν το ιατρικό επάγγελµα σε δυσπρό-
σιτα ιατρεία, όπως ορίζονται από το ν. 3868/2010.»

21. Οι προβλεπόµενες από τα άρθρα 2 και 3 του             ν.
3919/2011 (Α’ 32) προθεσµίες παρατείνονται µέχρι 15.9.2011 για
τα επαγγέλµατα αρµοδιότητας του Υπουργείου Υγείας και Κοι-
νωνικής Αλληλεγγύης.

22.  Κατ’ εξαίρεση των διατάξεων της παρ. 3 του άρθρου 21
του ν. 3871/2010 (Α’ 141) για την ανάληψη υποχρεώσεων που
προβλέπεται ότι θα βαρύνουν είτε τµηµατικά είτε εξ ολοκλήρου
τα επόµενα οικονοµικά έτη του µεσοπρόθεσµου πλαισίου δηµο-
σιονοµικής στρατηγικής τα Νοσοκοµεία του Ε.Σ.Υ. και τις Μονά-
δες Κοινωνικής Φροντίδας, ως φορείς Γενικής Κυβέρνησης,
εποπτείας του Υπουργείου Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης,
η έγκριση θα παρέχεται από τον Διοικητή της Διοικητικής Υγειο-
νοµικής Περιφέρειας στην οποία υπάγονται, βάσει των διατά-
ξεων του ν. 3527/2007 ή κατ’ εξουσιοδότηση του Διοικητή της
οικείας Υγειονοµικής Περιφέρειας, η έγκριση περιέρχεται στον
Διοικητή του Νοσοκοµείου του Ε.Σ.Υ. ή της Μονάδας Κοινωνικής
Φροντίδας.

23. Για το χρονικό διάστηµα από 1.6.2011 µέχρι την έναρξη
λειτουργίας του Ε.Ο.Π.Υ.Υ. οι ιατροί που υπηρετούν στις εντασ-
σόµενες Υπηρεσίες Νοσοκοµειακής Υποστήριξης του ΙΚΑ-ΕΤΑΜ
της παραγράφου 1 του άρθρου 32 του ν. 3918/2011 συνεχίζουν
να συνταγογραφούν σε συνταγολόγια του ΙΚΑ-ΕΤΑΜ, στα οποία
τίθεται σφραγίδα του Φορέα Υποδοχής µε την ένδειξη «Παράρ-
τηµα».

24. Η υποπερίπτωση αα’ της περίπτωσης γ’ της παραγράφου
9 του άρθρου 1 του ν. 3918/2011 (Α’ 31) αντικαθίσταται ως εξής: 

«αα) τα νοσοκοµεία του Εθνικού Συστήµατος Υγείας (Ε.Σ.Υ.)
και οι αποκεντρωµένες µονάδες αυτών, καθώς και οι Μονάδες
Κοινωνικής Φροντίδας κατόπιν εγκρίσεως σχετικού αιτήµατος
από τον Διοικητή της οικείας Υγειονοµικής Περιφέρειας, για την
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αντιµετώπιση άµεσων λειτουργικών αναγκών τους ή για τις ανά-
γκες λειτουργικών αναγκών άλλων Νοσοκοµείων ή Μονάδων Κοι-
νωνικής Φροντίδας της οικείας Υ.Πε.».

25. Στην παρ. 6 του άρθρου 5 του ν. 3918/2011 προστίθεται
εδάφιο ως εξής: 

«Με απόφαση του Υπουργού Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης και µετά από εισήγηση της Συντονιστικής Επιτροπής Προ-
µηθειών (Σ.Ε.Π.) δύναται να εξαιρούνται από το Σχέδιο
Προγράµµατος Προµηθειών και Υπηρεσιών κάθε φορέα, προµή-
θειες που αφορούν σε είδη και υπηρεσίες πληροφορικής που
εντάσσονται στο Επιχειρησιακό Πρόγραµµα Ψηφιακή Σύγκλιση.»

26. Στο τέλος της παραγράφου 6 του άρθρου 10 το ν.
3580/2007 προστίθεται εδάφιο ως εξής: 

«Με απόφαση του Υπουργού Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης και µετά από εισήγηση της Επιτροπής Προµηθειών Υγείας
(Ε.Π.Υ.) δύναται να εξαιρούνται από το Πρόγραµµα Προµηθειών
και Υπηρεσιών Υγείας κάθε φορέα, προµήθειες που αφορούν σε
είδη και υπηρεσίες πληροφορικής, που εντάσσονται στο Επιχει-
ρησιακό Πρόγραµµα Ψηφιακή Σύγκλιση.»

27. Η περίπτωση Α’ της παραγράφου 11 του άρθρου 45 του ν.
3205/2003 (Α’ 297), όπως τροποποιήθηκε µε το άρθρο 4 του ν.
3868/2010 (Α’ 129) και την παράγραφο 3 του άρθρου 62 του ν.
3918/2011 (Α’ 31) αντικαθίσταται ως ακολούθως:

«11. Α. i. Οι ειδικευόµενοι ιατροί σε όλες τις ζώνες λαµβάνουν
µηνιαίως αποζηµίωση που δεν υπερβαίνει τις επτά (7) ενεργές
εφηµερίες κάθε µήνα. ii. Στη Γ’ ζώνη οι Συντονιστές Διευθυντές
και οι Διευθυντές λαµβάνουν µηνιαίως αποζηµίωση που δεν
υπερβαίνει τις επτά (7) εφηµερίες, εκ των οποίων µέχρι πέντε (5)
ενεργές εφηµερίες και µέχρι δύο (2) εφηµερίες ετοιµότητας κα-
θηµερινές. Οι υπόλοιποι ειδικευµένοι ιατροί λαµβάνουν µηνιαίως
αποζηµίωση που δεν υπερβαίνει τις έντεκα (11) εφηµερίες, εκ
των οποίων µέχρι επτά (7) ενεργές εφηµερίες και µέχρι τέσσερις
(4) εφηµερίες ετοιµότητας καθηµερινές. iii. Στη Β’ ζώνη οι ειδι-
κευµένοι ιατροί λαµβάνουν µηνιαίως αποζηµίωση που δεν υπερ-
βαίνει τις επτά (7) εφηµερίες, από τις οποίες οι Συντονιστές
Διευθυντές και Διευθυντές λαµβάνουν µέχρι τέσσερις (4) ενερ-
γές εφηµερίες και µέχρι τρεις (3) εφηµερίες ετοιµότητας καθη-
µερινές και οι υπόλοιποι ειδικευµένοι επτά (7) εφηµερίες, εκ των
οποίων µέχρι πέντε (5) ενεργές εφηµερίες και µέχρι δύο (2) εφη-
µερίες ετοιµότητας καθηµερινές. iν. Στην Α’ ζώνη οι ειδικευµένοι
ιατροί λαµβάνουν µηνιαίως αποζηµίωση που δεν υπερβαίνει τις
έξι (6) εφηµερίες, από τις οποίες οι Διευθυντές λαµβάνουν µέχρι
τρεις (3) ενεργές εφηµερίες και µέχρι τρεις (3) εφηµερίες ετοι-
µότητας καθηµερινές και οι υπόλοιποι ειδικευµένοι έξι (6) εφη-
µερίες, εκ των οποίων µέχρι τέσσερις (4) ενεργές εφηµερίες και
µέχρι δύο (2) εφηµερίες ετοιµότητας καθηµερινές. Για τους Συ-
ντονιστές Διευθυντές της Α’ ζώνης ισχύει το άρθρο 6 του ν.
3754/2009. ν. Οι ιατροί υπόχρεοι υπηρεσίας υπαίθρου σε όλες
τις ζώνες λαµβάνουν µηνιαίως αποζηµίωση που δεν υπερβαίνει
τις επτά (7) ενεργές εφηµερίες. νi. Τα µέλη Δ.Ε.Π. λαµβάνουν µη-
νιαίως αποζηµίωση που δεν υπερβαίνει τις προβλεπόµενες στην
Α’ Ζώνη εφηµερίες και ως εξής: οι Λέκτορες σε αντιστοιχία µε
τους Επιµελητές Β’, οι Επίκουροι Καθηγητές σε αντιστοιχία µε
τους Επιµελητές Α’, οι Αναπληρωτές Καθηγητές σε αντιστοιχία
µε τους Διευθυντές και οι Καθηγητές σε αντιστοιχία µε τους Συ-
ντονιστές Διευθυντές. Με απόφαση του Διοικητή του Νοσοκο-
µείου ορίζεται µηνιαίως ο αριθµός των εφηµεριών εκάστου
ιατρού εκ των ανωτέρω.».

28. Για λόγους διασφάλισης δηµοσίου συµφέροντος και προ-
στασίας της Δηµόσιας Υγείας, καθίστανται νόµιµες οι δαπάνες
που απαιτούνται για την εξόφληση υποχρεώσεων από προµή-
θειες ιατροτεχνολογικών προϊόντων, φαρµάκων και συναφών
προς τις προµήθειες αυτές υπηρεσιών, που εναρµονίστηκαν µε
τις χαµηλότερες τιµές της εγχώριας αγοράς του Παρατηρητη-
ρίου Τιµών του άρθρου 24 του ν. 3846/2010. Οι ως άνω δαπάνες
απορρέουν από προµήθειες των Νοσοκοµείων του Ε.Σ.Υ. συµπε-
ριλαµβανοµένων των Ψυχιατρικών και των Πανεπιστηµιακών Κλι-
νικών, των Νοσοκοµείων Αρεταίειο και Αιγινίτειο, του Ωνάσειου
Καρδιοχειρουργικού Κέντρου και του Νοσοκοµείου Παπαγεωρ-
γίου της Θεσσαλονίκης και διενεργήθηκαν από την κατάθεση στη
Βουλή του ν. 3867/2010 µέχρι τη δηµοσίευση του ν. 3918/2011.

29. Η παρ. 6 του άρθρου 6 του ν. 3204/2003 αντικαθίσταται ως
εξής:

«6. Οι κατά τις διατάξεις αυτές καταλαµβανόµενες θέσεις,
µετά την κένωσή τους για οποιονδήποτε λόγο, µετατρέπονται σε
κενές θέσεις υπηρεσίας υπαίθρου.»

30. Στο τέλος της υποπερίπτωσης γ’ της περίπτωσης Θ’ του
άρθρου 4 του ν. 3754/2009 (Α’ 43) προστίθεται εδάφιο Γ1 ως
εξής:

«Γ1) Συµβούλιο Αξιολόγησης προς εξέλιξη των ιατρών του
Ε.Σ.Υ. που υπηρετούν στο Εθνικό Ίδρυµα Αποκατάστασης Ανα-
πήρων. Το Συµβούλιο είναι η Γενική Συνέλευσή του και απαρτί-
ζεται από τους ειδικευµένους µόνιµους ιατρούς του Ε.Σ.Υ. του
Ε.Ι.Α.Α., από το βαθµό του αξιολογούµενου και άνω. Η Συνέ-
λευση συγκαλείται υποχρεωτικά από τον Διοικητή του Ε.Ι.Α.Α. ή
από τον νόµιµο αναπληρωτή του και είναι σε απαρτία αν παρί-
σταται το 50% των εχόντων δικαίωµα συµµετοχής για τον κάθε
βαθµό. Επί µη απαρτίας, η συνέλευση επαναλαµβάνεται µέσα σε
µία εβδοµάδα µε νόµιµη απαρτία το 30% των εχόντων δικαίωµα
συµµετοχής. Επί νέας ελλείψεως απαρτίας η συνέλευση επανα-
λαµβάνεται µετά επτά (7) ηµέρες και θεωρείται ότι βρίσκεται σε
απαρτία, ανεξάρτητα από τον αριθµό των παρόντων ιατρών. Θε-
τική θεωρείται η ατοµική αξιολόγηση εφόσον συγκεντρώνει το
50% + 1 των ψήφων των παρόντων. Η ψηφοφορία είναι φανερή.
Το πρώτο δεκαπενθήµερο κάθε έτους ορίζονται από τη Γενική
Συνέλευση ένας (1) εισηγητής µε τον αναπληρωτή του για κάθε
ειδικότητα και, επί ελλείψεως σε αυτήν, από συναφή ειδικότητα.
Δεύτερος εισηγητής είναι ο εκάστοτε Διευθυντής των ιατρικών
υπηρεσιών µε τον αναπληρωτή του και σε περίπτωση που ελλεί-
πει, ο αρχαιότερος ιατρός κλάδου Ε.Σ.Υ. του τµήµατος. Αξιολο-
γήσεις γίνονται δύο φορές το χρόνο. Οι εισηγητές λαµβάνουν
µέχρι 31 Ιανουαρίου κάθε έτους τους φακέλους των ιατρών, που
είναι υποψήφιοι για αξιολόγηση. Μέσα σε ένα µήνα από τη λήψη
των φακέλων οι εισηγητές καταθέτουν την εισήγησή τους στη
Γραµµατεία της Γενικής Συνέλευσης. Η Γραµµατεία µέσα σε
πέντε (5) ηµέρες επιδίδει τις εισηγήσεις στους υποψήφιους ια-
τρούς, οι οποίοι δικαιούνται να υποβάλουν ένσταση εντός προ-
θεσµίας δεκαπέντε (15) ηµερών. Μέσα σε δεκαπέντε (15) ηµέρες
από την εκπνοή της ανωτέρω προθεσµίας, απαντώνται οι ενστά-
σεις και σε δεκαπέντε (15) ηµέρες ο Διοικητής του Ε.Ι.Α.Α. συ-
γκαλεί την αντίστοιχη Γενική Συνέλευση. Η Γενική Συνέλευση
αφού ακούσει τις εισηγήσεις, τις ενστάσεις και τις απαντήσεις
από τους εισηγητές, καθώς και κάθε σχετική διευκρίνιση αυτών,
αποφασίζει αιτιολογηµένα. Οι εισηγητές λαµβάνουν για δεύτερη
φορά στο ίδιο έτος τους φακέλους των ενδιαφερόµενων ιατρών
µέχρι 31 Ιουλίου και ακολουθείται η ίδια διαδικασία που περιγρά-
φεται ανωτέρω.»

31. Στο τέλος της παραγράφου 2 του άρθρου 75 του ν.
2071/1992 (Α’ 123), προστίθεται εδάφιο ως ακολούθως: 

«Ιατροί Ε.Σ.Υ., που, κατά τη δηµοσίευση του παρόντος, είναι
αποσπασµένοι σε Νοσοκοµεία της ίδιας ή άλλης υγειονοµικής
περιφέρειας, µπορούν, µετά από αίτησή τους και µε απόφαση
του Υπουργού Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, να µετατίθε-
νται, διατηρώντας το βαθµό τους, σε κενή οργανική θέση της
ίδιας ειδικότητας του Νοσοκοµείου στο οποίο είναι αποσπασµέ-
νοι.»

32. Οµοίως αναγνωρίζεται ως  χρόνος προϋπηρεσίας στο
Ε.Σ.Υ., για την πρόσληψη και την εξέλιξη του ιατρού, ο χρόνος
προϋπηρεσίας του σε Νσοκοµείο του ΙΚΑ. Η παράγραφος 1 του
άρθρου 19 του ν. 3730/2008 (Α’ 262), όπως αντικαταστάθηκε µε
την παράγραφο 2 του άρθρου 3 του ν. 3868/2010 (Α’ 129), αντι-
καθίσταται ως εξής: 

«Κατά την κρίση των υποψηφίων για πρόσληψη σε θέση κλά-
δου ιατρών Ε.Σ.Υ., ο χρόνος εξειδίκευσης σε µονάδα εντατικής
θεραπείας ή αντίστοιχη µονάδα νεογνών και παίδων και στη λοι-
µωξιολογία θεωρείται ως χρόνος προϋπηρεσίας στο Ε.Σ.Υ. και
ως τέτοιος λαµβάνεται υπόψη για την περαιτέρω εξέλιξη των ια-
τρών στο Ε.Σ.Υ., οποτεδήποτε και αν διανύθηκε. Οµοίως αναγνω-
ρίζεται ως χρόνος προϋπηρεσίας στο Ε.Σ.Υ. για την πρόσληψη
και την εξέλιξη ο χρόνος προϋπηρεσίας σε Πανεπιστηµιακές Κλι-
νικές, Μονάδες ή Εργαστήρια που είναι εγκατεστηµένες σε Νο-
σοκοµεία του Ε.Σ.Υ. και στο Αρεταίειο και Αιγινίτειο Νοσοκοµείο.»
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33. Το πρώτο εδάφιο της περίπτωσης 6 της πρώτης παραγρά-
φου του άρθρου 44 του ν. 3205/2003 (Α’ 297) αντικαθίσταται ως
εξής: 

«Θέσεως - Ευθύνης στους Συντονιστές Διευθυντές, για όσο
χρόνο ασκούν τα καθήκοντα του βαθµού τους, οριζόµενο σε δια-
κόσια τριανταπέντε (235) ευρώ.»

34. Το εδάφιο β’ της παρ. 3 του άρθρου 16 του ν. 3259/ 1998
αντικαθίσταται ως εξής: 

«Η αποζηµίωση για πρόσθετες αµοιβές, εργασία εξαιρέσιµων
ηµερών, νυχτερινών ωρών, υπερωριακή απασχόληση προς συ-
µπλήρωση του υποχρεωτικού ωραρίου, καθώς και για υπερω-
ριακή απασχόληση προς κάλυψη εκτάκτων ή εποχιακών
υπηρεσιακών αναγκών του πάσης φύσεως προσωπικού, πλην ια-
τρικού, των Νοσοκοµείων του Ε.Σ.Υ., των αποκεντρωµένων µο-
νάδων αυτών και του Ε.Κ.Α.Β., βαρύνουν τον Kρατικό
Προϋπολογισµό και οι σχετικές πιστώσεις εγγράφονται στους οι-
κείους ΚΑΕ του προϋπολογισµού του Υπουργείου Υγείας και Κοι-
νωνικής Αλληλεγγύης για την επιχορήγηση των φορέων. Η
καταβολή των αποζηµιώσεων αυτών διενεργείται µε την έκδοση
χρηµατικών ενταλµάτων από τους ανωτέρω φορείς.»

35. Η παρ. 4 του άρθρου 1 του π.δ. 412/1998 αντικαθίσταται
ως εξής: 

«4. Υποχρεώσεις τακτικών αποδοχών και αποζηµιώσεων για
πρόσθετες αµοιβές, εργασία εξαιρέσιµων ηµερών, νυχτερινών
ωρών, υπερωριακή απασχόληση προς συµπλήρωση του υποχρε-
ωτικού ωραρίου, καθώς και για υπερωριακή απασχόληση προς
κάλυψη εκτάκτων ή εποχιακών υπηρεσιακών αναγκών του πάσης
φύσεως προσωπικού, καθώς και εφηµεριών του ιατρικού προ-
σωπικού που απορρέουν από την εκτέλεση δικαστικών αποφά-
σεων κατά των Νοσοκοµείων του Ε.Σ.Υ. των αποκεντρωµένων
µονάδων αυτών και του Ε.Κ.Α.Β., καταβάλλονται µε χρηµατικά
εντάλµατα που εκδίδονται από τους εν λόγω φορείς, ύστερα από
επιχορήγηση από πιστώσεις του Kρατικού Προϋπολογισµού.»

36. Το άρθρο 2 του π.δ. 412/1998 καταργείται.
37. Οι αιτήσεις των ιατρών που υποβλήθηκαν από 3.8.2010

έως 2.3.2011 για ειδίκευση διάφορη της αρχικά επιλεγόµενης,
µεταξύ των ειδικοτήτων Ψυχιατρικής, Νευρολογίας και Παιδο-
ψυχιατρικής, θα καταχωρηθούν στις σειρές προτεραιότητας ως
εξής: α) Όσοι ιατροί έχουν διανύσει το µισό χρόνο άσκησης που
απαιτείται για την απόκτηση της ειδικότητας, θα καταχωρηθούν
µαζί µε τους ιατρούς για τους οποίους στις 2.8.2010 εκκρεµούσε
αίτησή τους για ειδίκευση στο τελικό στάδιο της ειδικότητας και
β) όσοι ιατροί έχουν διανύσει λιγότερο από το µισό χρόνο άσκη-
σης που απαιτείται για την απόκτηση της ειδικότητας, θα κατα-
χωρηθούν µαζί µε τους ιατρούς για τους οποίους στις 2.8.2010
εκκρεµούσε αίτησή τους για ειδίκευση στο δεύτερο στάδιο της
ειδικότητας. Το κριτήριο κατάταξης των ιατρών αυτών, των πε-
ριπτώσεων α’ και β’, θα είναι η ηµεροµηνία υποβολής της αίτη-
σής τους στο προηγούµενο στάδιο ειδίκευσής τους, θα
προτείνονται δε για τοποθέτηση σε προσωποπαγείς θέσεις µετά
την ολοκλήρωση της τοποθέτησης του προηγούµενού τους ια-
τρού στη σειρά προτεραιότητας.

38. Στο τέλος της παραγράφου 3 του άρθρου 67 του    ν.
3918/2011 (Α’ 31) προστίθενται εδάφια ως εξής:

«Οι αιτήσεις των ιατρών για απόκτηση σειράς προτεραιότητας
που υποβλήθηκαν εκπρόθεσµα και µέχρι έναρξης ισχύος της πα-
ρούσας διάταξης, θα καταχωρηθούν στις σειρές προτεραιότη-
τας, σύµφωνα µε τα κριτήρια των ανωτέρω µεταβατικών
διατάξεων και στο τέλος της κάθε κατηγορίας. Οι αιτήσεις των
ιατρών, που είχαν τοποθετηθεί ή αναγνωρίσει κάποιο από τα στά-
δια των αναφερόµενων ειδικοτήτων πριν τις 2.8.2010 και οι
οποίες υποβλήθηκαν µετά τις 2.8.2010, ισχύουν και θα καταχω-
ρηθούν στις σειρές προτεραιότητας, σύµφωνα µε τα κριτήρια
των ανωτέρω µεταβατικών διατάξεων.»

39. Ιατροί που προτάθηκαν, σύµφωνα µε τις διατάξεις της παρ.
8 του άρθρου 25 του ν. 3868/2010 (Α’ 129), σε θέσεις που κενώ-
θηκαν µετά τις 3.8.2010 και µέχρι 2.3.2011, ηµεροµηνία έναρξης
ισχύος του ν. 3918/ 2011 (A’ 31), για τοποθέτηση σε προκαταρ-
κτικό ή κύριο στάδιο των ειδικοτήτων της Ψυχιατρικής, Νευρο-
λογίας, Παιδοψυχιατρικής και Φυσικής Ιατρικής και
Αποκατάστασης, σε Νοσηλευτικά Ιδρύµατα που είναι αναγνωρι-

σµένα να χορηγούν µερική ή πλήρη άσκηση στις ειδικότητες
αυτές, θα τοποθετηθούν σε προσωποπαγείς θέσεις για να ασκη-
θούν για όσο χρόνο παρέχει άσκηση το Νοσοκοµείο και απαιτεί-
ται για την ειδικότητα του ιατρού, εφόσον δεν έχουν
τοποθετηθεί, µέχρι τη δηµοσίευση του παρόντος, σύµφωνα µε
τις διατάξεις του άρθρου 67 του ν. 3918/ 2011.

40. Στο τέλος της περίπτωσης β’ της παραγράφου 2 του άρ-
θρου 2 του ν. 3868/2010 που αντικατέστησε την παράγραφο 2
του άρθρου 21 του ν. 3580/2007 (Α’134) προστίθεται εδάφιο ως
εξής: 

«Σε περίπτωση που σε ορισµένες ειδικότητες δεν εκδηλώνεται
ενδιαφέρον για κάλυψη θέσεων επικουρικών ιατρών και δεν υπη-
ρετεί ήδη επικουρικός ιατρός, η σύµβαση του οποίου µπορεί να
παραταθεί σύµφωνα µε την παράγραφο δ’  της παρούσας, δεν
ισχύει η αποκλειστική προθεσµία των δεκαπέντε (15) ηµερών,
αλλά η προκήρυξη παραµένει ανοικτή, µέχρις ότου καλυφθούν
οι θέσεις που προβλέπονται στον πίνακα των επικουρικών ια-
τρών.»

41. Οι Αυτόνοµες Μονάδες Χρόνιας Αιµοκάθαρσης Α.Μ.Χ.Α.
αυτές που λειτουργούν εκτός Nοσοκοµείων και κλινικών δύνα-
νται µέχρι και να διπλασιάσουν τη δυναµικότητα τους εφόσον
λειτουργούν και ως Α.Μ.Χ.Α. διακοπών ιδιαίτερα για αλλοδαπούς
ασθενείς.

Δύνανται ακόµη να έχουν ακτινολογικό και µικροβιολογικό ερ-
γαστήριο για την εξυπηρέτηση των ασθενών της Α.Μ.Χ.Α. χωρίς
καµία πρόσθετη οικονοµική επιβάρυνση αυτών ή των ασφαλιστι-
κών φορέων.

Όλα τα παραπάνω προϋποθέτουν βεβαίως τις προβλεπόµενες
νόµιµες δεσµεύσεις και προϋποθέσεις του π.δ. 225/2000.

42. Στο τέλος του εδαφίου β’ της παραγράφου 2 του άρθρου
2 του ν. 3868/2010 προστίθενται τα εξής: 

«Σε περίπτωση που σε ορισµένες ειδικότητες Μονάδων άγο-
νων και προβληµατικών περιοχών, όπως επίσης και νησιωτικών
περιοχών, δεν εκδηλώνεται ενδιαφέρον για κάλυψη θέσεων επι-
κουρικών ιατρών και δεν υπηρετεί σε αυτές ήδη επικουρικός ια-
τρός, η σύµβαση του οποίου µπορεί να παραταθεί σύµφωνα µε
την παράγραφο δ’ της παρούσας, δεν ισχύει η αποκλειστική προ-
θεσµία των δεκαπέντε (15) ηµερών, αλλά η προκήρυξη παραµέ-
νει ανοικτή µέχρις ότου καλυφθούν οι θέσεις που προβλέπονται
στον πίνακα των επικουρικών ιατρών.

Στην περίπτωση αδυναµίας κάλυψης της δαπάνης µισθοδο-
σίας των ανωτέρω ιατρών από τον Φορέα στον οποίο θα παρέχει
τις υπηρεσίες του, τη συγκεκριµένη δαπάνη αναλαµβάνει η Υγει-
ονοµική Περιφέρεια, στην αρµοδιότητα της οποίας ανήκει ο Φο-
ρέας.»

Άρθρο 67

Προσαρτάται και αποτελεί αναπόσπαστο µέρος του παρόντος
το κάτωθι Παράρτηµα: 

ΠΑΡΑΡΤΗΜΑ

ΧΑΡΑΚΤΗΡΙΣΜΟΣ ΟΡΓΑΝΟΥ ΚΑΙ ΔΟΤΗ
ΤΜΗΜΑ Α- Δέσµη ελάχιστων πληροφοριών
Οι ελάχιστες πληροφορίες για τον χαρακτηρισµό οργάνων και

δοτών που πρέπει να συγκεντρώνονται για κάθε δωρεά, σύµ-
φωνα µε την παράγραφο 1 του άρθρου 16 και µε την επιφύλαξη
της παραγράφου 2 του ίδιου άρθρου είναι οι εξής:

Νοσοκοµείο όπου γίνεται η αφαίρεση και άλλα γενικά δεδο-
µένα

Τύπος δότη
Οµάδα αίµατος
Φύλο
Αιτία θανάτου
Ηµεροµηνία θανάτου
Ηµεροµηνία γέννησης ή εκτιµώµενη ηλικία
Βάρος
Ύψος
Ιστορικό ενδοφλέβιας κατάχρησης ναρκωτικών (παρελθόν ή

παρόν)
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Ιστορικό κακοήθους νεοπλασίας (παρελθόν ή παρόν)
Ιστορικό άλλων µεταδοτικών ασθενειών (παρόν)
Τεστ ιού HIV/AIDS, ιού ηπατίτιδας C και ηπατίτιδας B
Βασικές πληροφορίες για την αξιολόγηση της λειτουργίας του

δωριζόµενου οργάνου
ΤΜΗΜΑ B- Δέσµη συµπληρωµατικών πληροφοριών
Οι πληροφορίες για το χαρακτηρισµό οργάνων και δοτών που

συλλέγονται επιπλέον στις ελάχιστες πληροφορίες που προσδιο-
ρίζονται στο Μέρος Α, κατόπιν απόφασης της ιατρικής οµάδας,
αφού ληφθούν υπόψη η διαθεσιµότητα των πληροφοριών αυτών
και οι ιδιαίτερες συνθήκες του εκάστοτε περιστατικού,  σύµφωνα
µε την παράγραφο 2 του άρθρου 16, είναι οι εξής:

Α. Γενικά στοιχεία
Λεπτοµερή στοιχεία επικοινωνίας του Οργανισµού Αφαίρεσης

όπου γίνεται η αφαίρεση, που είναι απαραίτητα για το συντονι-
σµό, τη διάθεση και την ιχνηλασιµότητα των οργάνων από δότες
σε λήπτες και αντιστρόφως.

Β. Στοιχεία δότη
Απαιτούµενα δηµογραφικά και ανθρωπογεωγραφικά στοιχεία

για την εξασφάλιση της δέουσας συµβατότητας µεταξύ του
δότη/οργάνου και του λήπτη.

Γ. Ιατρικό ιστορικό δότη
Ιατρικό ιστορικό του δότη, ιδιαίτερα παθήσεις που µπορεί να

επηρεάσουν την καταλληλότητα των οργάνων για µεταµόσχευση
και ενέχουν κίνδυνο µετάδοσης ασθένειας.

Δ. Παθολογοανατοµικά και κλινικά δεδοµένα
Στοιχεία από κλινική εξέταση που είναι απαραίτητα για την

αξιολόγηση της παθολογοανατοµικής κατάστασης του δυνητι-
κού δότη, καθώς και οιαδήποτε ευρήµατα µαρτυρούν παθήσεις
που δεν ανιχνεύθηκαν κατά την εξέταση του ιατρικού ιστορικού
του δότη και που ενδέχεται να επηρεάσουν την καταλληλότητα
των οργάνων για µεταµόσχευση και ενέχουν κίνδυνο µετάδοσης
ασθένειας.

Ε. Παράµετροι εργαστηρίου
Στοιχεία που χρειάζονται για την εκτίµηση του λειτουργικού

χαρακτηρισµού των οργάνων και για την ανίχνευση δυνητικώς
µεταδοτικών ασθενειών και πιθανών αντενδείξεων για τη δωρεά
οργάνου.

ΣΤ. Απεικονιστικοί έλεγχοι
Απεικονιστικές διερευνήσεις απαραίτητες για την εκτίµηση της

ανατοµικής κατάστασης των οργάνων προς µεταµόσχευση.
Ζ. Θεραπεία
Θεραπευτικές αγωγές που χορηγήθηκαν στον δότη και έχουν

σηµασία για την εκτίµηση της λειτουργικής κατάστασης των ορ-
γάνων και της καταλληλότητας για δωρεά οργάνου, ιδίως η
χρήση αντιβιοτικών, ινοτροπικής υποστήριξης ή θεραπείας µε
µετάγγιση.

Άρθρο 68
Θετικός κατάλογος συνταγογραφούµενων φαρµάκων

1. Τα πρώτο και δεύτερα εδάφια της περίπτωσης γ’ της παρ.
2 του άρθρου 12 του ν. 3816/2010 (Α’ 6) αντικαθίστανται ως εξής: 

«Με απόφαση του Υπουργού Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης, που δηµοσιεύεται στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως,
εγκρίνεται, µετά από εισήγηση του Εθνικού Οργανισµού Φαρµά-
κων (ΕΟΦ), κατάλογος µε τα φαρµακευτικά ιδιοσκευάσµατα για
θεραπεία σοβαρών ασθενειών της παραγράφου 2.  Με την ίδια
διαδικασία, ο κατάλογος αναθεωρείται, συµπληρώνεται ή τρο-
ποποιείται σε επί µέρους καταλόγους τουλάχιστον κατ’ έτος.»

2. Η περίπτωση δ’ της παρ. 2 του άρθρου 12 του ν. 3816/2010
καταργείται.

3. Η περίπτωση β’ της παρ. 1 του άρθρου 12 του ν. 3816/2010
αντικαθίσταται ως εξής: 

«β. Για την κατάρτιση, αναθεώρηση και τη συµπλήρωση του
καταλόγου συνταγογραφούµενων φαρµάκων εισάγεται σύστηµα
τιµών αναφοράς ανά θεραπευτική κατηγορία φαρµακευτικών
ιδιοσκευασµάτων. Η τιµή αναφοράς κάθε θεραπευτικής κατηγο-
ρίας αποτελεί την ανώτατη τιµή αποζηµίωσης από τους Φορείς
Κοινωνικής Ασφάλισης των φαρµακευτικών ιδιοσκευασµάτων
όλης της θεραπευτικής κατηγορίας. Αν η διαφορά των τιµών των

φαρµακευτικών ιδιοσκευασµάτων από την τιµή αναφοράς είναι
θετική, επιστρέφεται από τις φαρµακευτικές εταιρίες στους Φο-
ρείς Κοινωνικής Ασφάλισης, εφόσον προηγουµένως οι εταιρίες
έχουν δηλώσει µε αίτησή τους τη συµφωνία τους για την ένταξή
τους στον κατάλογο και στο διαµορφούµενο καθεστώς αποζη-
µίωσης. Αν οι φαρµακευτικές εταιρείες δεν υποβάλλουν την ανω-
τέρω αίτηση συµφωνίας, αυτοµάτως τα φαρµακευτικά τους
ιδιοσκευάσµατα δεν περιλαµβάνονται στο θετικό κατάλογο. Η
διαδικασία εφαρµογής συστήµατος τιµών αναφοράς εξειδικεύ-
εται µε απόφαση των Υπουργών Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης και Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης και αναρτάται στην
ιστοσελίδα του Εθνικού Οργανισµού Φαρµάκων (ΕΟΦ). Ειδικό-
τερα, µε την απόφαση αυτή, καθορίζονται ο τρόπος κατάρτισης
των θεραπευτικών κατηγοριών, ο τρόπος προσδιορισµού της
τιµής αναφοράς κάθε θεραπευτικής κατηγορίας, οι φορείς κοι-
νοποίησης των τιµών αναφοράς, τα όργανα  και η διαδικασία
υπολογισµού, πιστοποίησης και είσπραξης των ποσών επιστρο-
φής προς τους Φορείς Κοινωνικής Ασφάλισης και κάθε άλλο σχε-
τικό θέµα. Σε κάθε περίπτωση η ανωτέρω ρύθµιση εφαρµόζεται
ανεξάρτητα από τις διατάξεις του άρθρου 35 του ν. 3918/2011 (Α’
31).»

4. Στην περίπτωση γ’ της παρ. 1 του άρθρου 12 του ν. 3816/
2010 οι λέξεις «µε κοινή απόφαση των Υπουργών Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης, Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και
Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας» αντικαθίστανται
από τις λέξεις «µε κοινή απόφαση των Υπουργών Υγείας και Κοι-
νωνικής Αλληλεγγύης και Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης».

Άρθρο 69
Διατάξεις τιµολόγησης φαρµακευτικών προϊόντων

1. Οι παράγραφοι 1 και 2 του άρθρου 17 του ν.δ. 96/ 1973 (Α’
172), αντικαθίστανται ως εξής:

«1. Οι ανώτατες τιµές χονδρικής, νοσοκοµειακής, λιανικής και
κάθε άλλης ειδικής πώλησης φαρµακευτικών προϊόντων, καθο-
ρίζονται µε Δελτία Τιµών που εκδίδει ο Υπουργός Υγείας και Κοι-
νωνικής Αλληλεγγύης ύστερα από γνώµη της Επιτροπής Τιµών
Φαρµάκων. Τα Δελτία Τιµών τίθενται σε ισχύ µετά την ανάρτησή
τους στην ιστοσελίδα του Υπουργείου Υγείας και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης και δεν απαιτείται δηµοσίευση στην Εφηµερίδα της
Κυβερνήσεως. Η προθεσµία για την υποβολή ενστάσεων αρχίζει
από την εποµένη της ανάρτησης στο διαδίκτυο.

2. Η Επιτροπή Τιµών Φαρµάκων και το Τµήµα Τιµών Φαρµάκων
µπορούν να ζητήσουν τη συνδροµή του ΕΟΦ για θέµατα που
αφορούν στα προϊόντα αρµοδιότητάς του και κρίνονται απαραί-
τητα για τη διαδικασία τιµολόγησης.»

2. Οι περιπτώσεις  γ’ και δ’ της παρ. 5 του άρθρου 17 του ν.δ.
96/1973 (Α’ 172), όπως αντικαταστάθηκαν από την παρ. 1 του άρ-
θρου 14 του ν. 3840/2010, αντικαθίστανται ως εξής: 

«γ) Οι τιµές των πρωτοτύπων φαρµακευτικών προϊόντων, µετά
την πιστοποίηση µε κάθε πρόσφορο τρόπο της λήξης της ισχύος
του πρώτου Εθνικού ή Ευρωπαϊκού Διπλώµατος Ευρεσιτεχνίας
της δραστικής ουσίας των αντίστοιχων προϊόντων µειώνονται
κατ’ ελάχιστον σε ποσοστό τριάντα τοις εκατό (30%). 

Οι τιµές των φαρµακευτικών προϊόντων όµοιας δραστικής ου-
σίας και φαρµακοτεχνικής µορφής καθορίζονται το πολύ σε πο-
σοστό ενενήντα τοις εκατό (90%) της τιµής πώλησης του
αντίστοιχου πρωτοτύπου του φαρµακευτικού προϊόντος, του
οποίου έχει λήξει η ισχύς του πρώτου Εθνικού ή Ευρωπαϊκού Δι-
πλώµατος Ευρεσιτεχνίας της δραστικής ουσίας, όπως η τιµή
αυτή διαµορφώνεται κάθε φορά σύµφωνα µε τις κείµενες διατά-
ξεις. Η διαδικασία καθορισµού των τιµών των φαρµακευτικών
προϊόντων κατά τα προηγούµενα εδάφια εφαρµόζεται αυτεπάγ-
γελτα από το Τµήµα Τιµών Φαρµάκων της Διεύθυνσης Φαρµάκων
και Φαρµακείων του Υπουργείου Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης.

δ) Η τιµή κάθε φαρµακευτικού προϊόντος που παρασκευάζεται
ή συσκευάζεται ή εισάγεται στη χώρα προκύπτει από το µέσο
όρο των τριών χαµηλότερων αντίστοιχων τιµών του φαρµακευτι-
κού προϊόντος στα κράτη - µέλη της Ευρωπαϊκής Ένωσης (Ε.Ε.),
στα οποία υφίστανται και ανακοινώνονται επίσηµα στοιχεία από
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τις αρµόδιες αρχές των χωρών αυτών. Για τον καθορισµό της
τιµής λαµβάνεται υπόψη η τιµή πώλησης του φαρµακευτικού
προϊόντος προς τους χονδρεµπόρους ή /και η τιµή των χονδρε-
µπόρων των κρατών - µελών όπου κυκλοφορεί το συγκεκριµένο
φαρµακευτικό προϊόν, στα οποία υφίστανται και ανακοινώνονται
επίσηµα στοιχεία από τις αρµόδιες αρχές των κρατών – µελών
αυτών. Η τιµή κάθε φαρµακευτικού σκευάσµατος  καθορίζεται
υποχρεωτικά από το Τµήµα Τιµών Φαρµάκων της Διεύθυνσης
Φαρµάκων και Φαρµακείων του Υπουργείου Υγείας και Κοινωνι-
κής Αλληλεγγύης µέχρι δύο φορές το χρόνο. Σε περιπτώσεις
φαρµακευτικών προϊόντων που δεν κυκλοφορούν σε τρία κράτη
- µέλη, ο τρόπος υπολογισµού της τιµής τους καθορίζεται από
το µέσο όρο των τιµών στα δύο κράτη - µέλη όπου βρέθηκε τιµή.
Αν το φαρµακευτικό προϊόν κυκλοφορεί µόνο σε ένα άλλο κρά-
τος-µέλος, τότε λαµβάνεται η χαµηλότερη τιµή µεταξύ της ισχύ-
ουσας τιµής και της τιµής που έχει στο άλλο κράτος-µέλος. Με
απόφαση του Υπουργού Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κα-
θορίζεται περαιτέρω το σχετικό θέµα.»

3. Η περίπτωση η’ της παρ. 5 του άρθρου 17 του        ν.δ.
96/1973 (Α’ 172), που προστέθηκε µε την παρ. 4 του άρθρου 15
του ν. 3557/2007 (Α’ 100) αντικαθίσταται ως εξής: 

«Οι αιτήσεις, που υποβάλλονται στο Τµήµα Τιµών Φαρµάκων
της Διεύθυνσης Φαρµάκων και Φαρµακείων του Υπουργείου
Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης για τον καθορισµό των τιµών
των φαρµακευτικών προϊόντων, συνοδεύονται υποχρεωτικά από
παράβολο το οποίο ορίζεται: α) στο ποσό των τριακοσίων (300)
ευρώ, αν πρόκειται για τον καθορισµό τιµής νέου φαρµάκου, ανά
κωδικό του Εθνικού Οργανισµού Φαρµάκων (ΕΟΦ), β) στο ποσό
των εκατόν πενήντα (150) ευρώ, αν πρόκειται για αύξηση της
τιµής κυκλοφορούντος φαρµάκου, ανά κωδικό αριθµό συσκευα-
σίας ΕΟΦ. Τα έσοδα που προέρχονται από την κατάθεση των πα-
ραβόλων περιέρχονται στον Κρατικό Προϋπολογισµό. Με κοινή
απόφαση των Υπουργών Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και
Οικονοµικών µπορεί να αναπροσαρµόζονται τα ποσά των παρα-
βόλων της παρούσας παραγράφου.»

4. Η παρ. 2 του άρθρου 13 του ν. 3408/2005 (Α’ 272), όπως
αντικαταστάθηκε µε την παρ. 2 του άρθρου 14 του   ν. 3840/2010,
αντικαθίσταται ως εξής:

«2. Οι φαρµακευτικές επιχειρήσεις υποχρεούνται: α) να παρέ-
χουν στην αρµόδια υπηρεσία στοιχεία και πληροφορίες, στα
οποία περιλαµβάνεται και η τιµή του προϊόντος τους, που ζητού-
νται από την αρµόδια υπηρεσία, προκειµένου αυτή να καθορίσει
την αρχική τιµή κάθε φαρµακευτικού προϊόντος και την αναπρο-
σαρµογή της τιµής του ήδη κυκλοφορούντος φαρµακευτικού
προϊόντος, σύµφωνα µε τις διατάξεις της προηγούµενης παρα-
γράφου και β) να γνωστοποιούν στο Τµήµα Τιµών Φαρµάκων της
Διεύθυνσης Φαρµάκων και Φαρµακείων του Υπουργείου Υγείας
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης το χρόνο έναρξης της ισχύος του
πρώτου Εθνικού ή Ευρωπαϊκού Διπλώµατος Ευρεσιτεχνίας της
δραστικής ουσίας των προϊόντων τους. Όποιες επιχειρήσεις
αποκρύπτουν ή αρνούνται να παράσχουν ή παρέχουν ανακριβή
ή αναληθή στοιχεία και πληροφορίες τιµωρούνται µε πρόστιµο
ίσο µε το δεκαπλάσιο της διαφοράς µεταξύ της τιµής που προ-
κύπτει από τα στοιχεία που υποβάλλει η φαρµακευτική εταιρεία
και της τιµής που καθορίζεται από την υπηρεσία, επί την πωλη-
θείσα ποσότητα του φαρµακευτικού προϊόντος και για όσο διά-
στηµα ίσχυσε η εγκριθείσα τιµή. Η επιβολή του προστίµου,
σύµφωνα µε την παράγραφο αυτή, είναι ανεξάρτητη από την
αξίωση των ασφαλιστικών ταµείων για την αποκατάσταση της ζη-
µίας που υπέστησαν από την ανωτέρω διαφορά τιµών του φαρ-
µακευτικού προϊόντος.  Ο νόµιµος εκπρόσωπος της
φαρµακευτικής εταιρίας που διαπιστώνεται ότι αποκρύπτει  ή αρ-
νείται να παράσχει ή παρέχει  αναληθή ή ανακριβή στοιχεία και
πληροφορίες τιµωρείται µε φυλάκιση τουλάχιστον έξι µηνών. Με
απόφαση του Υπουργού Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κα-
θορίζονται τα όργανα, η διαδικασία και κάθε άλλο σχετικό θέµα
για την επιβολή του προστίµου, το οποίο αποτελεί έσοδο του Δη-
µοσίου και εισπράττεται κατά τις διατάξεις του Κώδικα Είσπρα-
ξης Δηµοσίων Εσόδων (Κ.Ε.Δ.Ε.).»

5. Η παρ. 3 του άρθρου 14 του ν. 3840/2010 (Α’ 53) αντικαθί-
σταται ως εξής: 

«3. Με απόφαση του Υπουργού Υγείας και Κοινωνικής Αλλη-
λεγγύης καθορίζονται όλες οι προαναφερθείσες  λεπτοµέρειες
εφαρµογής των ανωτέρω διατάξεων.»

Άρθρο 70
Διατάξεις φαρµακείων

1. Τα δύο τελευταία εδάφια της παρ. 3 του άρθρου 36 του ν.
3918/2011 (Α’ 31) αντικαθίστανται ως εξής: 

«Στα όρια της Περιφέρειας Αττικής και της Περιφερειακής
Ενότητας Θεσσαλονίκης, όπως ορίζονται στο           ν. 3852/2010
(Α’ 87), καθώς και σε δήµους µε πληθυσµό άνω των 100.000 κα-
τοίκων η ανωτέρω αναλογία κατοίκων ανά φαρµακείο καθορίζε-
ται σε επίπεδο δηµοτικών ενοτήτων µε βάση την τελευταία
απογραφή.»

2. Η παρ. 4 του άρθρου 36 του ν. 3918/2011 (Α’ 31) αντικαθί-
σταται ως εξής: 

«4. Επιτρέπεται η µεταφορά και η ίδρυση φαρµακείων, κατ’
εξαίρεση των διατάξεων της παραγράφου 1 του παρόντος άρ-
θρου, πλησίον δηµόσιων νοσοκοµείων δυναµικότητας άνω των
εκατόν πενήντα (150) κλινών και σε απόσταση έως  εκατό (100)
µέτρων εκατέρωθεν του µέσου της εξωτερικής κεντρικής πύλης
του νοσοκοµείου και στις δύο (2) οικοδοµικές γραµµές της οδού
επί της οποίας βρίσκεται η πύλη. Ο αριθµός των νέων φαρµα-
κείων δεν µπορεί να υπερβαίνει τον αριθµό των ήδη λειτουργού-
ντων στην περιοχή που ορίστηκε στο προηγούµενο εδάφιο κατά
τη δηµοσίευση του παρόντος.»

Άρθρο 71
Διάφορες διατάξεις

1. Το τελευταίο εδάφιο της παρ. 1 του άρθρου 38 του ν.
3918/2011 (Α’ 31) αντικαθίσταται ως εξής: 

«Ως καθαρή τιµή παραγωγού ή εισαγωγέα ορίζεται η χονδρική
τιµή του φαρµακευτικού προϊόντος µειωµένη κατά 5,12%.»

2. Το τελευταίο εδάφιο της παρ. 2 του άρθρου 38 του ν.
3918/2011 (Α’ 31) αντικαθίσταται ως εξής: 

«Ως καθαρή τιµή παραγωγού ή εισαγωγέα ορίζεται η χονδρική
τιµή του φαρµακευτικού προϊόντος µειωµένη κατά 7,24%.»

3. Τα προτελευταίο και τελευταίο εδάφια της παρ. 3 του άρ-
θρου 39 του ν. 3918/2011 (Α’ 31) αντικαθίστανται ως εξής: 

«Το Τµήµα Τιµών Φαρµάκων στελεχώνεται από έναν (1) υπάλ-
ληλο ΠΕ Πληροφορικής, δύο (2) υπαλλήλους ΤΕ Πληροφορικής,
έναν (1) υπάλληλο ΠΕ Οικονοµικού, δύο (2) υπαλλήλους ΠΕ Δι-
οικητικού και δύο (2) υπαλλήλους ΠΕ Φαρµακοποιών. Του Τµή-
µατος Τιµών Φαρµάκων προΐσταται υπάλληλος του κλάδου ΠΕ
Φαρµακοποιών ή ΠΕ Πληροφορικής ή ΠΕ Διοικητικού ή ΠΕ Οι-
κονοµικού.»

4. Στο τέλος της περίπτωσης ε’ της παρ. 3 του άρθρου 17 του
ν.δ. 96/1973 (Α’ 172), όπως αντικαταστάθηκε µε την παρ. 5 του
άρθρου 39 του ν. 3918/2011 (Α’ 31), προστίθενται οι λέξεις «µε
τον αναπληρωτή του.»

5. Στο άρθρο 39 του ν. 3918/2011 (Α’ 31) προστίθεται παρά-
γραφος 6α ως εξής: 

«6.α.  Με απόφαση του Υπουργού Υγείας και Κοινωνικής Αλ-
ληλεγγύης θεσπίζεται  Κανονισµός της Επιτροπής Τιµών και
Φαρµάκων» και η παράγραφος 7 του  ίδιου άρθρου αναριθµείται
σε παράγραφο 8.»

6. Η παρ. 3 του άρθρου 63 του ν. 3918/2011 (Α’ 31) τροποποι-
είται ως εξής: 

«3. Με απόφαση του Υπουργού Υγείας και Κοινωνικής Αλλη-
λεγγύης, που εκδίδεται µετά από πρόταση του Δ.Σ. του ΕΟΦ, κα-
θορίζονται ο τρόπος εκτύπωσης, στο αποµένον στην εξωτερική
συσκευασία και µετά την αποκόλληση του κινητού στελέχους της
ταινίας γνησιότητας, των γραµµωτών κωδίκων  (barcodes)
«ΕΑΝ», του σειριακού αριθµού της ταινίας και του κωδικού του
ΕΟΦ του φαρµάκου κατά τρόπο που να παραµένουν ανεξίτηλοι.» 

7. Η περίπτωση γ’ της παρ. 13 του άρθρου 3 του          ν.
1316/1983 (Α’ 3), όπως αντικαταστάθηκε µε την παρ. 1 του άρ-
θρου 63 του ν. 3918/2011 (Α’ 31), αντικαθίσταται ως εξής: 

«γ. Με απόφαση  του Υπουργού Υγείας και Κοινωνικής Αλλη-
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λεγγύης που εκδίδεται  ύστερα από πρόταση του Διοικητικού
Συµβουλίου του ΕΟΦ, καθορίζονται ο τύπος των ταινιών, ο τρό-
πος διάθεσης, ο τρόπος ακύρωσης, η χρήση τους και κάθε άλλο
σχετικό θέµα.»

Άρθρο 72
Ρύθµιση θεµάτων Ε.Ο.Π.Υ.Υ.

1. Στο άρθρο 11 του ν. 2768/1999 (Α’ 273) προστίθενται παρά-
γραφοι 6, 7, 8 και 9 ως ακολούθως: 

«6. Οι προβλεπόµενες από την παράγραφο 1 του παρόντος
και το άρθρο 19 του ν. 3918/2011 (Α’ 31) υπέρ ΟΠΑΔ εισφορές
ασφαλισµένων και συνταξιούχων παρακρατούνται από τις απο-
δοχές ή τις συντάξεις και µαζί µε την εργοδοτική εισφορά απο-
δίδονται µέχρι το τέλος του επόµενου µήνα της µισθοδοσίας ή
της συνταξιοδότησης σε τραπεζικό λογαριασµό του ΟΠΑΔ. Από
την 1η του µεθεπόµενου µήνα, εάν δεν αποδοθούν, οι εισφορές
αυτές καθίστανται απαιτητές και επιβαρύνονται µε πρόσθετα
τέλη στο ποσοστό, που προβλέπεται από το άρθρο 9 παρ. 6 του
ν. 3232/2004 (Α’ 48), όπως κάθε φορά ισχύει.

7. Για την είσπραξη των εισφορών, τη βεβαίωση αυτών, τον
έλεγχο, την επιβολή πρόσθετων τελών και κάθε θέµα σχετικό,
αρµόδια είναι η Διεύθυνση Διοικητικού - Οικονοµικού της Κεντρι-
κής Υπηρεσίας του ΟΠΑΔ.

8. Με απόφαση του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-
λισης, ύστερα από πρόταση του Δ.Σ. του ΟΠΑΔ εγκρίνεται ο Κα-
νονισµός Οικονοµικής Οργάνωσης και Λογιστικής Λειτουργίας
του Οργανισµού.

9. Οι ασφαλιστικές εισφορές που προβλέπονται για παροχές
ασθένειας στον ΟΠΑΔ και στον Τοµέα Υγείας Δηµοτικών και Κοι-
νοτικών Υπαλλήλων του ΟΠΑΔ εξακολουθούν να εισπράττονται
από τους Τοµείς Υγείας Ασφαλισµένων του Δηµοσίου και Υγείας
Δηµοτικών και Κοινοτικών Υπαλλήλων του άρθρου 25 παρ. 4 εδά-
φιο τρίτο του ν. 3918/2011 και µετά την ένταξη στον Ε.Ο.Π.Υ.Υ.
του ΟΠΑΔ και του ΤΥΔΚΥ για παροχές υγείας σε είδος. Η αρµο-
διότητα είσπραξης των ασφαλιστικών εισφορών  ασκείται από το
Τµήµα Οικονοµικής Διαχείρισης - Λογιστηρίου της Διεύθυνσης
Διοικητικού - Οικονοµικού της Κεντρικής Υπηρεσίας του ΟΠΑΔ.
Με την κ.υ.α. της παρ. 4 εδάφιο έκτο του άρθρου 25, διαχωρίζο-
νται οι εισφορές µεταξύ του Ε.Ο.Π.Υ.Υ. και των Τοµέων ΟΠΑΔ.»

2.  Στην παρ. 1 του άρθρου 17 του ν. 3918/2011, στην τέταρτη
σειρά µετά τη φράση «το οποίο», προστίθεται φράση ως εξής:
«αποτελεί Φορέα Κοινωνικής Ασφάλισης και».

3. Στην παράγραφο 4 του άρθρου 17 η λέξη «Διοικητή» αντι-
καθίσταται από τη λέξη «Πρόεδρο».

4. Στο τέλος της παρ. 2 του άρθρου 19 του ν. 3918/ 2011, προ-
στίθεται εδάφιο ως ακολούθως: 

«Η ατοµική µηνιαία εισφορά υπέρ του Κλάδου Υγείας των
ασφαλισµένων του Οργανισµού Ασφάλισης Ελευθέρων Επαγ-
γελµάτων (ΟΑΕΕ) σε ποσοστό 7,65% κατανέµεται σε ποσοστό
7,15% για παροχές σε είδος και σε ποσοστό 0,50% για παροχές
σε χρήµα.»

5. Μετά το άρθρο 19 του ν. 3918/2011, προστίθεται άρθρο 19
Α  ως εξής: 

«Άρθρο 19 Α
Σύσταση Λογαριασµών Παροχών σε Χρήµα

1. Από την έναρξη λειτουργίας του Ε.Ο.Π.Υ.Υ. συνιστώνται:
α. Στο ΙΚΑ-ΕΤΑΜ, λογαριασµός µε την ονοµασία «Λογαρια-

σµός Παροχών σε Χρήµα», µε πλήρη λογιστική και οικονοµική
αυτοτέλεια. Σκοπός του λογαριασµού, είναι η χορήγηση παρο-
χών σε χρήµα στους ασφαλισµένους του Ιδρύµατος και στους
εφεξής εισερχόµενους στην ασφάλιση αυτού. Η χορήγηση των
παροχών αυτών εξακολουθεί να διέπεται από τις διατάξεις του
Κανονισµού Παροχών Ασθένειας του ΙΚΑ-ΕΤΑΜ και του α.ν.
1846/1951 (Α’ 179), οι οποίες παραµένουν σε ισχύ και µετά την
ένταξη στον Ε.Ο.Π.Υ.Υ. του Κλάδου Ασθένειας του Ιδρύµατος ως
προς τις παροχές σε είδος, και τροποποιούνται µε απόφαση του
Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, ύστερα από
πρόταση του Δ.Σ. του ΙΚΑ-ΕΤΑΜ, οι δε ασφαλισµένοι του Λογα-

ριασµού εξυπηρετούνται από τις υγειονοµικές επιτροπές του
Ε.Ο.Π.Υ.Υ.. Πόροι του Λογαριασµού είναι: 

αα) Τα έσοδα του Κλάδου Ασθένειας του ΙΚΑ-ΕΤΑΜ από ει-
σφορές για παροχές σε χρήµα, ήτοι: ααα) εισφορά ασφαλισµέ-
νου και εργοδότη σε συνολικό ποσοστό 1,20%, το οποίο
υπολογίζεται επί των πάσης φύσεως αποδοχών των ασφαλισµέ-
νων και κατανέµεται κατά 0,40% σε βάρος των ασφαλισµένων
και 0,80% σε βάρος των εργοδοτών, βββ) ποσοστό 1% ως εργο-
δοτική εισφορά του άρθρου 38 παρ. 1 του α.ν. 1846/1951, όπως
ισχύει, για τους ασφαλισµένους εργατοτεχνίτες οικοδόµους,
γγγ) ποσοστό 0,40%, από τα έσοδα που προέρχονται από τη
συµµετοχή του Κράτους στην ασφάλιση των ασφαλισµένων µετά
την 1.1.1993, 

ββ) έσοδα από τη συµµετοχή του Κράτους στη χρηµατοδό-
τηση της ειδικής πρόβλεψης για την αντιµετώπιση δαπανών προ-
στασίας της µητρότητας στο ΙΚΑ - ΕΤΑΜ, 

γγ) έσοδα που προέρχονται από επιχορηγήσεις, προσόδους
περιουσίας, αποδόσεις, καθώς και κάθε άλλο έσοδο που προκύ-
πτει από τη δραστηριότητα του λογαριασµού ή προβλέπεται
υπέρ αυτού από τις επί µέρους διατάξεις.

β. Στον ΟΑΕΕ, λογαριασµός µε την ονοµασία «Λογαριασµός
Παροχών σε Χρήµα», µε πλήρη λογιστική και οικονοµική αυτοτέ-
λεια. Σκοπός του λογαριασµού είναι η χορήγηση παροχών σε
χρήµα στους ασφαλισµένους του Οργανισµού και στους εφεξής
εισερχόµενους στην ασφάλιση αυτού. Η χορήγηση των παροχών
σε χρήµα εξακολουθεί να διέπεται από τις διατάξεις του Κανονι-
σµού Παροχών Υγείας του ΟΑΕΕ, ο οποίος παραµένει σε ισχύ
ως προς τις παροχές αυτές και µετά την ένταξη στον Ε.Ο.Π.Υ.Υ.
του Κλάδου Υγείας του Οργανισµού ως προς τις παροχές σε
είδος, και τροποποιείται µε απόφαση του Υπουργού Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης, ύστερα από πρόταση του Δ.Σ. του
ΟΑΕΕ, οι δε ασφαλισµένοι του Λογαριασµού εξυπηρετούνται
από τις υγειονοµικές επιτροπές του Ε.Ο.Π.Υ.Υ.. Πόροι του λογα-
ριασµού είναι: 

αα) Τα έσοδα του Κλάδου Υγείας ΟΑΕΕ, από εισφορές, ήτοι:
ααα) ποσοστό 0,50% επί του ποσού της 4ης ασφαλιστικής κατη-
γορίας επί παλαιών ασφαλισµένων (µέχρι 31.12.1992), βββ) πο-
σοστό 0,50% επί της ασφαλιστικής κατηγορίας στην οποία
κατατάσσονται οι ασφαλισµένοι µετά την 1.1.1993, γγγ) ποσοστό
0,40% από τα έσοδα που προέρχονται από τη συµµετοχή του
Κράτους στην ασφάλιση των ασφαλισµένων µετά την 1.1.1993
και 

ββ) Έσοδα από επιχορηγήσεις, προσόδους περιουσίας, απο-
δόσεις, καθώς και κάθε άλλο έσοδο που προκύπτει από τη δρα-
στηριότητα του λογαριασµού ή προβλέπεται υπέρ αυτού από τις
επί µέρους διατάξεις.

γ. Στον ΟΓΑ, λογαριασµός µε την ονοµασία «Λογαριασµός Πα-
ροχών σε Χρήµα», µε πλήρη λογιστική και οικονοµική αυτοτέλεια.
Σκοπός του λογαριασµού είναι η χορήγηση παροχών σε χρήµα
στους ασφαλισµένους του Οργανισµού και στους εφεξής εισερ-
χόµενους στην ασφάλιση αυτού. Η χορήγηση των παροχών σε
χρήµα, εξακολουθεί να διέπεται από τις διατάξεις του Κανονι-
σµού Νοσοκοµειακής Περίθαλψης Ασφαλισµένων του ΟΓΑ, ο
οποίος παραµένει σε ισχύ ως προς τις παροχές αυτές και µετά
την ένταξη στον Ε.Ο.Π.Υ.Υ. του Κλάδου Υγείας του Οργανισµού
ως προς τις παροχές σε είδος, και τροποποιείται µε απόφαση
του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, ύστερα από
πρόταση του Δ.Σ. του ΟΓΑ, οι δε ασφαλισµένοι του λογαριασµού
εξυπηρετούνται από τις υγειονοµικές επιτροπές του Ε.Ο.Π.Υ.Υ..
Πόροι του λογαριασµού είναι: 

αα)  Τα έσοδα του Κλάδου Υγείας ΟΓΑ από εισφορές: ααα)
ποσοστό 0,20 % επί της ασφαλιστικής κατηγορίας στην οποία
κατατάσσονται οι ασφαλισµένοι και 

ββ) Έσοδα από επιχορηγήσεις, προσόδους περιουσίας, απο-
δόσεις, καθώς και κάθε άλλο έσοδο που προκύπτει από τη δρα-
στηριότητα του λογαριασµού ή προβλέπεται υπέρ αυτού από τις
επί µέρους διατάξεις.

2. Για την είσπραξη των εισφορών των ανωτέρω Λογαριασµών
εφαρµόζονται οι διατάξεις της παραγράφου 2 του άρθρου 19
του παρόντος.

3. Η συµµετοχή εκάστου Λογαριασµού στις δαπάνες Διοίκη-
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σης, καθορίζεται µε απόφαση του Υπουργού Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης, ύστερα από πρόταση των Δ.Σ. των οικείων
φορέων.

4. Τα της λογιστικής οργάνωσης, διαχείρισης, κατάρτισης ισο-
ζυγίων, προϋπολογισµών, ισολογισµών, απολογισµών, διενέρ-
γειας προµηθειών και επενδύσεων του Λογαριασµού, διέπονται
από τις εκάστοτε ισχύουσες διατάξεις για τους επί µέρους φο-
ρείς.»

6. Η περίπτωση Α’ της παρ. 1 του άρθρου 23 του ν. 3918/2011
αντικαθίσταται ως εξής: 

«Α. Η Κεντρική Υπηρεσία διαρθρώνεται ως εξής:
1. Γενική Διεύθυνση Διαχείρισης και Αγοράς Υπηρεσιών Υγείας
2. Γενική Διεύθυνση Σχεδιασµού και Ανάπτυξης Υπηρεσιών

Υγείας
3. ΥΠ.Ε.Δ.Υ.Φ.Κ.Α..
Η Γενική Διεύθυνση Διαχείρισης και Αγοράς Υπηρεσιών Υγείας

συγκροτείται από τις ακόλουθες υπηρεσιακές µονάδες:
α. Διεύθυνση Διοίκησης Ανθρώπινου Δυναµικού
β. Διεύθυνση Οικονοµικών Υπηρεσιών και Κατάρτισης Συµβά-

σεων
γ. Διεύθυνση Οργάνωσης και Εποπτείας Υπηρεσιών Υγείας

Ε.Ο.Π.Υ.Υ.
δ. Διεύθυνση Πληροφορικής
ε. Διεύθυνση Νοµικών Υποθέσεων
στ. Αυτοτελές Τµήµα Εξυπηρέτησης Πολιτών.
Η Γενική Διεύθυνση Σχεδιασµού και Ανάπτυξης Υπηρεσιών

Υγείας συγκροτείται από τις ακόλουθες υπηρεσιακές µονάδες: 
α. Διεύθυνση Σχεδιασµού
β. Διεύθυνση Αξιολόγησης και Διασφάλισης Ποιότητας 
γ. Διεύθυνση Φαρµάκου
δ. Διεύθυνση Παροχών και Διεθνών Ασφαλιστικών Σχέσεων.
Υπηρεσίες υπαγόµενες στον Πρόεδρο: 
α) Αυτοτελές Γραφείο Τύπου και Δηµοσίων Σχέσεων 
β) Αυτοτελές Γραφείο Γραµµατείας
γ) Αυτοτελές Τµήµα Διαχείρισης Κρίσεων.»
7.  Στο τέλος της υποπερίπτωσης γ’ της  περίπτωσης Β’ της

παρ. 1 του άρθρου 23 του ν. 3918/2011  προστίθεται περίπτωση
Γ’ ως ακολούθως:

«Γ. Σε κάθε νοµό της χώρας συνιστάται Περιφερειακή Διεύ-
θυνση, υπαγόµενη στη Γενική Διεύθυνση Διαχείρισης και Αγοράς
Υπηρεσιών Υγείας,  η οποία εντάσσεται στη διοικητική δοµή του
Ε.Ο.Π.Υ.Υ., όπως αυτή θα καθοριστεί µε τον Οργανισµό της
παρ. 5 του άρθρου 17 του ν. 3918/2011.

Μέχρι την έκδοση του Οργανισµού του Ε.Ο.Π.Υ.Υ., η Διεύ-
θυνση αυτή αποτελεί οργανική µονάδα ανά νοµό των Περιφερει-
ακών Υπηρεσιών του Ε.Ο.Π.Υ.Υ. η έδρα της οποίας επιλέγεται µε
απόφαση του Προέδρου του Οργανισµού. 

Η εν λόγω Διεύθυνση διαρθρώνεται στα παρακάτω Τµήµατα:
α) Τµήµα Παροχών Ασθένειας 
β) Τµήµα Λογιστηρίου
γ) Τµήµα Γραµµατείας.
Αρµοδιότητα της Διεύθυνσης είναι η αναγνώριση, εκκαθάριση

και εντολή πληρωµής των εξόδων όλων των υφιστάµενων υπη-
ρεσιών του Ε.Ο.Π.Υ.Υ. ανά νοµό.»

8. Η περίπτωση γ’ της παρ. 1 του άρθρου 25 του ν. 3918/ 2011
µεταφέρεται ως περίπτωση γ’ της παρ. 2 του ίδιου άρθρου, η δε
περίπτωση γ’ της παρ. 2 καταργείται.

9. Η περίπτωση α’ της παρ. 2 του άρθρου 25 του ν. 3918/2011
µεταφέρεται ως περίπτωση γ’ της παρ. 1 του ίδιου άρθρου.

10. Η «Διεύθυνση Σχεδιασµού και Αξιολόγησης» της περίπτω-
σης β’ της παρ. 2 του άρθρου 25 του ν. 3918/2011  διασπάται ως
εξής:

α. Διεύθυνση Σχεδιασµού 
Η Διεύθυνση Σχεδιασµού είναι αρµόδια για:
Αα) Το σχεδιασµό των αναγκαίων δράσεων προαγωγής υγείας

σε συνεργασία µε εθνικούς και διεθνείς φορείς.
Ββ) Το σχεδιασµό της συνεργασίας µεταξύ των φορέων που

ανήκουν στον Ε.Ο.Π.Υ.Υ. και στο Ε.Σ.Υ. και αποτελούν το δίκτυο
πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας. 

Γγ) Τον καθορισµό των αναγκών των περιφερειακών υπηρε-
σιών σε ιατρεία διαφόρων ειδικοτήτων.

Δδ) Τη µελέτη, αξιολόγηση και µεταφορά της βιοϊατρικής τε-
χνολογίας στις υπηρεσίες υγείας του Οργανισµού.

β. Διεύθυνση Αξιολόγησης και Διασφάλισης Ποιότητας
Η Διεύθυνση Αξιολόγησης και Διασφάλισης Ποιότητας είναι

αρµόδια για:
Αα) Τον έλεγχο της αποτελεσµατικότητας της λειτουργίας των

µονάδων υγείας του Οργανισµού ανά διοικητική περιφέρεια και
τον προσδιορισµό των αναγκαίων παρεµβάσεων.

Ββ) Την παρακολούθηση των παρεχόµενων υπηρεσιών, καθώς
και την αξιολόγηση της αποτελεσµατικότητας των συστηµάτων
εξυπηρέτησης των ασφαλισµένων του Οργανισµού από τους πα-
ρόχους υγείας.

11. Η περίπτωση δ’ της παρ. 2 του άρθρου 25 του ν. 3918/2011
«Διεύθυνση Ασφάλισης - Παροχών», µε την οργανωτική της δοµή
αντικαθίσταται ως εξής:

«δ. Διεύθυνση Παροχών και Διεθνών Ασφαλιστικών Σχέσεων. 
Η Διεύθυνση Παροχών και Διεθνών Ασφαλιστικών Σχέσεων

είναι αρµόδια για: 
Αα) Τη µελέτη, επεξεργασία και εφαρµογή τιον διατάξεων του

Ενιαίου Κανονισµού Παροχών Υγείας του Οργανισµού ως προς
τις παροχές υγείας σε είδος, την έκταση, το ύψος, τον τρόπο και
τη διαδικασία χορήγησής τους, τον προσδιορισµό των δικαιού-
χων των παροχών αυτών και τον τρόπο κάλυψης των προκαλού-
µενων δαπανών.

Ββ) Τη διαχείριση των διαδικασιών παροχής φροντίδας υγείας,
τόσο από τις υπηρεσίες του Ε.Ο.Π.Υ.Υ. όσο και από τους εξωτε-
ρικούς παρόχους. 

Γγ) Την παρακολούθηση και εφαρµογή της γενικότερης νοµο-
θεσίας περί υγειονοµικής περίθαλψης, που έχει επίδραση στην
εφαρµογή του Κανονισµού Παροχών Υπηρεσιών Υγείας.

Δδ) Το συντονισµό των συστηµάτων κοινωνικής ασφάλισης,
σχετικά µε τις παροχές σε είδος για την ασθένεια, το εργατικό
ατύχηµα ή την επαγγελµατική ασθένεια, καθώς και τη διασφά-
λιση των δικαιωµάτων των ασθενών στο πλαίσιο της Ε.Ε., των δι-
µερών ή πολυµερών συµφωνιών της διασυνοριακής
υγειονοµικής περίθαλψης.»

12.  Στο τέλος της παρ. 2 του άρθρου 25 του ν. 3918/ 2011
προστίθεται παραγραφος 3 ως ακολούθως:

«3. Υπηρεσίες υπαγόµενες στον Πρόεδρο του Οργανισµού
α) Αυτοτελές Γραφείο Τύπου και Δηµοσίων Σχέσεων
Το Αυτοτελές Γραφείο Τύπου και Δηµοσίων Σχέσεων είναι αρ-

µόδιο για την παρακολούθηση των µέσων µαζικής επικοινωνίας
και του διαδικτύου, την ενηµέρωση της Διοίκησης και των αρµό-
διων υπηρεσιακών µονάδων, την ενηµέρωση του κοινού για τους
σκοπούς και τις δραστηριότητες του Οργανισµού, την επιµέλεια
σύνταξης και προώθησης ανακοινώσεων του Οργανισµού,
καθώς και την επιµέλεια πάσης φύσεως εκδηλώσεών του. 

β) Αυτοτελές Γραφείο Γραµµατείας
Το Αυτοτελές Γραφείο Γραµµατείας είναι αρµόδιο για την υπο-

βοήθηση του έργου του Προέδρου και των Αντιπροέδρων, τη διε-
ξαγωγή της αλληλογραφίας, τη συγκέντρωση των αναγκαίων
στοιχείων, την οργάνωση της επικοινωνίας µε τις υπηρεσιακές
µονάδες, το προσωπικό, τους συλλόγους, τους δηµόσιους και
ιδιωτικούς φορείς και το κοινό, γενικά.

γ) Αυτοτελές Τµήµα Διαχείρισης Κρίσεων
Το Αυτοτελές Τµήµα Διαχείρισης Κρίσεων έχει την αρµοδιό-

τητα της αντιµετώπισης από τις υπηρεσίες του Ε.Ο.Π.Υ.Υ. έκτα-
κτων καταστάσεων στα πλαίσια των παροχών υγείας, σε
συνεργασία µε τους καθ’ ύλην κατά περίπτωση Φορείς, καθώς
και την επιµέλεια θεµάτων που αφορούν στην πολιτική άµυνα
σύµφωνα µε τις ισχύουσες διατάξεις.»

13.  Οι παράγραφοι 3, 4, 5 και 6 του άρθρου 25 του ν. 3918/
2011  αναριθµούνται σε 4, 5, 6 και 7 αντίστοιχα.

14. Τα δέκατο και ενδέκατο εδάφια της παρ. 4 του άρθρου 25
του ν. 3918/2011, η οποία αναριθµείται σε 5, αντικαθίστανται ως
εξής:

«Οι υπηρεσίες του ΟΠΑΔ συγκροτούνται σε επίπεδο Γενικής
Διεύθυνσης, διακρίνονται σε Κεντρική και Περιφερειακές και
διαρθρώνονται ως ακολούθως: 

Α. Κεντρική Υπηρεσία
1.  Διεύθυνση Διοικητικού - Οικονοµικού
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α) Τµήµα Διοίκησης Ανθρώπινου Δυναµικού
β) Τµήµα Οικονοµικής Διαχείρισης - Λογιστηρίου 
γ) Τµήµα Προµηθειών - Διαχείρισης Περιουσίας
2.  Διεύθυνση Ασφάλισης 
α) Τµήµα Περίθαλψης
β) Τµήµα Περιφερειακών Υπηρεσιών 
γ) Αυτοτελές Γραφείο Γραµµατείας».
15.  Στην τρίτη σειρά της περίπτωσης Β’ της παρ. 4 του άρ-

θρου 25 του ν. 3918/2011, η οποία αναριθµείται σε 5, η λέξη
«Υπηρεσιών» αντικαθίσταται από τη λέξη «Υπαλλήλων».

16.  Στο άρθρο 25 του ν. 3918/2011  προστίθεται παράγραφος
8 ως εξής:

«8. Με προεδρικό διάταγµα, που εκδίδεται σύµφωνα µε τις δια-
τάξεις του άρθρου 20 του ν. 2503/1997, µε πρόταση του Υπουρ-
γού Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης,  µετά από γνώµη του
Δ.Σ. του ΟΠΑΔ, καταρτίζεται ο Οργανισµός του ΟΠΑΔ.»

17. Η παρ. 6 του άρθρου 25 του ν. 3918/2011, η οποία αναριθ-
µείται σε 7, αντικαθίσταται ως εξής:

«7. Μέχρι την έκδοση του Οργανισµού του Ε.Ο.Π.Υ.Υ., που
προβλέπεται από την παρ. 5 του άρθρου 17 του         ν.
3918/2011, η  περαιτέρω διάρθρωση των υπηρεσιών του
Ε.Ο.Π.Υ.Υ., οι ειδικότερες αρµοδιότητες των υπηρεσιών αυτού
και του ΟΠΑΔ, οι κλάδοι από τους οποίους προέρχονται οι προϊ-
στάµενοι των οργανικών τους µονάδων, καθώς και κάθε άλλη
αναγκαία λεπτοµέρεια καθορίζονται µε κοινή απόφαση των
Υπουργών Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής Διακυ-
βέρνησης, Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης και Υγείας και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης, ύστερα από γνώµη του Δ.Σ. του
Ε.Ο.Π.Υ.Υ. ή του ΟΠΑΔ.»

18. Στο άρθρο 25 του ν. 3918/2011  προστίθεται παράγραφος
9 ως ακολούθως: 

«9. Με κοινή απόφαση των Υπουργών Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης και Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης και µετά από
πρόταση του Δ.Σ. του Ε.Ο.Π.Υ.Υ., δύναται να µεταφέρονται αρ-
µοδιότητες µεταξύ των Διευθύνσεων της Κεντρικής Υπηρεσίας
του Οργανισµού.»

19. Τα δύο τελευταία εδάφια της παρ. 1 του άρθρου 26 του ν.
3918/2011  αντικαθίστανται ως εξής: 

«Διαδικασίες που βρίσκονται σε εξέλιξη από τους εντασσόµε-
νους φορείς για τους οποίους έχει δοθεί σχετική έγκριση για την
ανάθεση µε µίσθωση έργου σε ιατρούς, οδοντιάτρους και φαρ-
µακοποιούς και την πλήρωση θέσεων ιατρικού και υγειονοµικού
προσωπικού, συνεχίζονται από τον Ε.Ο.Π.Υ.Υ.. Το προσλαµβα-
νόµενο προσωπικό και οι αντίστοιχες θέσεις µεταφέρονται στον
Ε.Ο.Π.Υ.Υ..»

20. Στην παρ. 6 του άρθρου 26 του ν. 3918/2011 στη δεύτερη
σειρά ο αριθµός «6» αντικαθίσταται µε τον αριθµό «5».

21. Στο τέλος του άρθρου 26 του ν. 3918/2011 προστίθεται πα-
ράγραφος 9 ως ακολούθως:

«9. Οι ιατροί, οδοντίατροι, φαρµακοποιοί και το υγειονοµικό
προσωπικό που υπηρετεί στο ΙΚΑ-ΕΤΑΜ, στον ΟΑΕΕ, στον ΟΓΑ
και στον ΟΠΑΔ µεταφέρονται αυτοδίκαια κατά την ηµεροµηνία
ένταξης των κλάδων υγείας αυτών στον Ε.Ο.Π.Υ.Υ., µε τους
όρους του παρόντος άρθρου.»

22. Στο τέλος της παρ. 1 του άρθρου 28 του ν. 3918/ 2011 προ-
στίθενται τα ακόλουθα εδάφια:

«Κατ’ εξαίρεση: 
α) Η ακίνητη περιουσία του ΙΚΑ-ΕΤΑΜ, πλην εκείνης του Τοµέα

Ασφάλισης Προσωπικού-ΔΕΗ (ΟΑΠ-ΔΕΗ) και της αναφερόµενης
στην παρ. 4 του άρθρου 32 του ν. 3918/2011 περιέρχεται στην
κυριότητα του Κλάδου Σύνταξης του Ιδρύµατος.

β) Η ακίνητη περιουσία του κλάδου ασθένειας του τέως Τα-
µείου Ασφάλισης Ξενοδοχοϋπαλλήλων (ΤΑΞΥ), ο οποίος εντά-
χθηκε στο ΙΚΑ- ΕΤΑΜ, βάσει των διατάξεων του άρθρου 4 του ν.
3655/2008 (Α’ 58) περιέρχεται αυτοδικαίως στον Εθνικό Οργανι-
σµό Παροχών Υπηρεσιών Υγείας (Ε.Ο.Π.Υ.Υ.). 

γ) Τα ακίνητα του ΙΚΑ-ΕΤΑΜ, στα οποία στεγάζονται ή συστε-
γάζονται Υγειονοµικές Υπηρεσίες, Μονάδες Υγείας, το Κέντρο
Διάγνωσης Ιατρικής της Εργασίας και τυχόν λοιπές υπηρεσίες
υγείας του Ιδρύµατος, καθώς και ο µηχανολογικός, µηχανογρα-
φικός και λοιπός εξοπλισµός, ο οποίος χρησιµοποιείται για την

οργάνωση και παροχή των υπηρεσιών υγείας, από την έναρξη
λειτουργίας του Εθνικού Οργανισµού Παροχών Υπηρεσιών
Υγείας (Ε.Ο.Π.Υ.Υ.), παραχωρούνται προς χρήση άνευ ανταλλάγ-
µατος στον Οργανισµό, ο οποίος αναλαµβάνει την υποχρέωση
της πληρωµής των αναλογούντων φόρων, τελών, λογαριασµών
κοινής ωφέλειας, εξόδων συντήρησης, καθώς και των αναλογού-
ντων εξόδων για τυχόν απαιτούµενη λειτουργική αναβάθµιση.»

23. Στο άρθρο 28 του ν. 3918/2011  προστίθενται παράγραφοι
7, 8 και 9 ως ακολούθως:

«7. Οι αρµόδιες υπηρεσίες των ασφαλιστικών οργανισµών ΙΚΑ-
ΕΤΑΜ, ΟΓΑ, ΟΑΕΕ και ΟΠΑΔ υποχρεούνται να υποβάλλουν στον
Ε.Ο.Π.Υ.Υ. κάθε αναγκαίο στοιχείο για την τήρηση µητρώου
ασφαλισµένων, συνταξιούχων και µελών οικογενείας τους,
καθώς και εργοδοτών.

8. Ο Ε.Ο.Π.Υ.Υ., ως φορέας κοινωνικής ασφάλισης, έχει πρό-
σβαση µέσω της ΗΔΙΚΑ Α.Ε. στα πληροφοριακά συστήµατα των
οργανισµών της προηγούµενης παραγράφου, για το σκοπό
άντλησης, συγκέντρωσης και στατιστικής αξιολόγησης στοι-
χείων, που έχουν σχέση µε παροχές και δαπάνες υγειονοµικής
περίθαλψης.

9. Ο Ε.Ο.Π.Υ.Υ. δύναται ύστερα από απόφαση του Διοικητικού
του Συµβουλίου και κατόπιν έγκρισης των Υπουργών Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης και Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης, να αναθέτει, σύµφωνα µε τις ισχύουσες διατάξεις, σε φυ-
σικά ή νοµικά πρόσωπα δηµοσίου ή ιδιωτικού δικαίου τις
ακόλουθες εργασίες:

α) Τη µελέτη, καταγραφή, αποτίµηση, αξιολόγηση και υπο-
βολή προτάσεων για την αξιοποίηση των περιουσιακών τους
στοιχείων.

β) Τη διοικητική και οικονοµική οργάνωση των υπηρεσιών
τους.

γ) Το κλείσιµο των ισολογισµών - απολογισµών και τη λογι-
στική εν γένει ενηµέρωση.

δ) Την καταχώρηση και επεξεργασία στοιχείων στα µηχανο-
γραφικά τους προγράµµατα.

ε) Τον έλεγχο των δαπανών υγείας.»
24. Στο τέλος της παρ. 2 του άρθρου 32 του ν. 3918/ 2011 προ-

στίθεται εδάφιο ως ακολούθως: 
«Το προσωπικό του κλάδου ΤΕ Νοσηλευτικής - Μαιευτικής του

ΙΚΑ-ΕΤΑΜ που µεταφέρεται κατ’ εφαρµογή του παρόντος στους
φορείς υποδοχής δύναται να καταταγεί µετά τη µεταφορά του
στον κλάδο ΤΕ Νοσηλευτικής κατόπιν υποβολής αιτήσεως προ-
τίµησης εντός προθεσµίας ενός µηνός, εφόσον εργαζόταν µε
οποιαδήποτε σχέση εργασίας στο ΙΚΑ-ΕΤΑΜ, κατέχει πτυχίο Μαι-
ευτικής και παρείχε νοσηλευτικές υπηρεσίες για τουλάχιστον
οκτώ έτη προ της µεταφοράς του. Όσοι δεν κατατάσσονται κατά
τα ανωτέρω κατατάσσονται στον κλάδο ΤΕ Μαιών-Μαιευτών.»

25. Η παρ. 4 του άρθρου 32 του ν. 3918/2011 αντικαθίσταται
ως εξής:

«4. Η κυριότητα και κάθε άλλο εµπράγµατο δικαίωµα επί του
συνόλου της κινητής και ακίνητης περιουσίας του ΙΚΑ -ΕΤΑΜ, η
οποία είχε διατεθεί από αυτό για την εξυπηρέτηση του σκοπού
των Υπηρεσιών Νοσοκοµειακής Υποστήριξής του, περιέρχεται
αυτοδικαίως χωρίς την τήρηση οποιουδήποτε τύπου, πράξης ή
συµβολαίου και χωρίς αντάλλαγµα στους αναφερόµενους στις
παραγράφους 1 και 2 του παρόντος φορείς υποδοχής. Μέχρι την
31.12.2011 το Διοικητικό Συµβούλιο των οικείων φορέων υποδο-
χής υποχρεούται σε διενέργεια απογραφής και σύνταξη σχετικής
έκθεσης όλων των κινητών και ακινήτων που περιέρχονται στην
κυριότητά του ή στα οποία αποκτά εµπράγµατα δικαιώµατα.
Απόσπασµα της έκθεσης απογραφής που περιγράφει τα ακίνητα
και τα εµπράγµατα δικαιώµατα επί αυτών που αποκτώνται κατα-
χωρίζεται ατελώς στα οικεία βιβλία του υποθηκοφυλακείου ή του
κτηµατολογίου. Η έκθεση απογραφής της κινητής περιουσίας
καταγράφεται στα οικεία βιβλία των φορέων υποδοχής.»

26. Οι Διοικητές και οι Πρόεδροι όλων των Φορέων Κοινωνικής
Ασφάλισης αρµοδιότητας του Υπουργείου Εργασίας και Κοινω-
νικής Ασφάλισης, πλην του ΤΕΑΠΑΣΑ, επιλέγονται µε τη διαδικα-
σία του άρθρου 49Α του Κανονισµού της Βουλής, χωρίς άλλη
διαδικασία και διορίζονται µε απόφαση του Υπουργού Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης για τριετή θητεία.
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Για το διορισµό Διοικητή στο ΙΚΑ-ΕΤΑΜ και Προέδρου στον
Εθνικό Οργανισµό Παροχής Υπηρεσιών Υγείας (Ε.Ο.Π.Υ.Υ.)
εφαρµόζονται οι ισχύουσες για καθέναν από τους Φορείς αυτούς
διατάξεις.

Τα προσόντα που απαιτούνται για την πλήρωση της θέσης Δι-
οικητή ή Προέδρου είναι, για µεν τον Ε.Ο.Π.Υ.Υ., αυτά που ορίζο-
νται µε τις διατάξεις του πρώτου εδαφίου της παρ. 2 του άρθρου
20 του ν. 3918/2011 (Α’ 31), για δε τους λοιπούς Φορείς, αυτά
που ορίζονται µε τις διατάξεις του δεύτερου εδαφίου της περί-
πτωσης α’ της παρ. 1 του άρθρου 134 του ν. 3655/2008 (Α’ 58).

Από την έναρξη ισχύος του παρόντος, κάθε διάταξη που ρυθ-
µίζει διαφορετικά το θέµα της επιλογής Διοικητή ή Προέδρου
στους Φορείς Κοινωνικής Ασφάλισης καταργείται.

27.  Η παρ. 6 του άρθρου 33 του ν. 3918/2011 αντικαθίσταται
ως εξής:

«6. Από την έναρξη λειτουργίας του Ε.Ο.Π.Υ.Υ. και µέχρι την
έγκριση του πρώτου προϋπολογισµού, οι δαπάνες εκτελούνται,
από τις πιστώσεις των εγκεκριµένων προϋπολογισµών των
εντασσόµενων φορέων και κλάδων, σε ποσοστό που θα καθορι-
σθεί µε απόφαση του Υπουργού Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-
λισης.»

28. Στο άρθρο 33 του ν. 3918/2011 προστίθεται παράγραφος
11 ως ακολούθως:

«11. Για το χρονικό διάστηµα από 1.6.2011 µέχρι 31.12.2011
το πάσης φύσεως προσωπικό που υπηρετεί στις εντασσόµενες
Υπηρεσίες Νοσοκοµειακής Υποστήριξης του ΙΚΑ -ΕΤΑΜ της πα-
ραγράφου 1 του άρθρου 32 του παρόντος, συνεχίζει να λαµβάνει
τις πάσης φύσεως αποδοχές του, τις οποίες ελάµβανε πριν τη
µεταφορά του, από το ΙΚΑ-ΕΤΑΜ. Η δαπάνη αυτή βαρύνει για το
ως άνω χρονικό διάστηµα τον προϋπολογισµό του ΙΚΑ -     ΕΤΑΜ
και θα συµψηφίζεται µε τα εισπρακτέα νοσήλια των νοσηλευό-
µενων στις εντασσόµενες µονάδες. Με κοινή απόφαση των
Υπουργών Οικονοµικών, Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης και
Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης ρυθµίζεται ο τρόπος και η
διαδικασία του συµψηφισµού και κάθε άλλο σχετικό µε το συµ-
ψηφισµό θέµα.»

Άρθρο  73
Έναρξη ισχύος 

Η ισχύς του νόµου αυτού αρχίζει από τη δηµοσίευσή του στην
Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως, εκτός αν ορίζεται άλλως από ει-
δικότερη διάταξη.”

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για
την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την ψή-
φιση στο σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Το Σώµα παρέσχε τη ζη-

τηθείσα εξουσιοδότηση.
Παρακαλώ, δεν υπάρχουν χειροκροτήµατα από την πλευρά

της κυβερνητικής πτέρυγας. Δεν υπάρχει αυτό το έθιµο και η νο-
µολογία. Παρακαλώ, κύριοι Υπουργοί. Το λέω και προς τους υπη-
ρεσιακούς παράγοντες και προς όλους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά
της Παρασκευής 13 Μαΐου 2011 και της Δευτέρας 16 Μαΐου 2011
και ερωτάται το Σώµα εάν τα επικυρώνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Συνεπώς τα Πρακτικά της

Παρασκευής 13 Μαΐου 2011 και της Δευτέρας 16 Μαΐου 2011
επικυρώθηκαν. 

Κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό δέχεστε να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 14.58’ λύεται η συνε-

δρίαση για αύριο ηµέρα Παρασκευή 17 Ιουνίου 2011 και ώρα
10.00’ µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: ειδική συνεδρίαση
της Ολοµέλειας της Βουλής, σχετικά µε τις συνέπειες που προ-
κύπτουν από τη χρήση της πυρηνικής ενέργειας, µε αφορµή τη
συµπλήρωση είκοσι πέντε χρόνων από την πυρηνική καταστροφή
στο Τσερνόµπιλ και το πρόσφατο πυρηνικό ατύχηµα στην Ιαπω-
νία, σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                                                                                 ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ       


